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                         30+ κείμενα του Αυγούστου για την πληροφορική
Η Ελληνική Επιστημονική Ένωση Τεχνολογιών Πληροφορίας & Επικοινωνιών στην Εκπαίδευση (ΕΤΠΕ) για την πληροφορική παιδεία στο Λύκειο 3 Αυγ. 2013 Η Πληροφορική (Επιστήμη των Υπολογιστών) και οι Τεχνολογίες της Πληροφορίας και των Επικοινωνιών τις οποίες υποστηρίζει, αποτελούν έναν από τους ισχυρότερους επιστημονικούς και τεχνολογικούς τομείς της κοινωνίας της γνώσης. Η επιστημονική, τεχνολογική και παιδαγωγική γνώση της Πληροφορικής από την πρωτοβάθμια εκπαίδευση προετοιμάζει για τη ραγδαία εξελισσόμενη κοινωνία, αναπτύσσει πνευματικές δεξιότητες υψηλού επιπέδου, ενθαρρύνει τη δημιουργικότητα και την καινοτομία. Στην πρωτοβάθμια εκπαίδευση είναι θεσμοθετημένη η ανάπτυξη του ψηφιακού γραμματισμού, η αξιοποίηση πληροφορικών εργαλείων σε όλα τα μαθήματα και η εισαγωγή στην επιστήμη της Πληροφορικής με έμφαση στην αλγοριθμική σκέψη. Στη δευτεροβάθμια εκπαίδευση και στο Γυμνάσιο συνεχίζει η εμβάθυνση και οι μαθητές αναπτύσσουν την υπολογιστική σκέψη, που θεωρείται θεμελιώδης για τη γνωστική ανάπτυξη (αντίστοιχης αξίας με τα Μαθηματικά και τις Φυσικές Επιστήμες) και αποτελεί βάση για την καινοτομία στα επιστημονικά και τεχνολογικά πεδία. Αν αυτή η διαδικασία διακοπεί και δεν συνεχίσει σε πλήρη ανάπτυξη στο Λύκειο, η προσπάθεια για την πληροφορική παιδεία δεν ολοκληρώνεται και αδρανοποιείται. Στο Γενικό και Τεχνολογικό Λύκειο οικοδομείται η υπολογιστική γνώση, που είναι απαραίτητη για μια μεγάλη μερίδα μαθητών που θα επιλέξουν τις θετικές, τεχνολογικές και οικονομικές επιστήμες για τις ανώτατες σπουδές τους, αλλά και για τις μεταδευτεροβάθμιες επαγγελματικές επιλογές όλων των μαθητών, σε έναν ταχύτατα αναπτυσσόμενο τεχνολογικά περιβάλλον. Η πρόσφατη στροφή προς την ενίσχυση της υπολογιστικής εκπαίδευσης στην δευτεροβάθμια εκπαίδευση, είναι διεθνώς έντονη. Ενδεικτικά αναφέρονται οι παρεμβάσεις στα προγράμματα σπουδών σε ΗΠΑ (2010), Γερμανία (2009), Καναδά (2008) και Ισραήλ (2008), που ακολουθούν την παραπάνω προβληματική. Η Ελληνική Επιστημονική Ένωση Τεχνολογιών Πληροφορίας & Επικοινωνιών στην Εκπαίδευση (ΕΤΠΕ), θεωρεί ότι πιθανή κατάργηση τομέων, κατευθύνσεων, ακόμα και η μείωση μαθημάτων Πληροφορικής στο Γενικό και Τεχνολογικό Λύκειο στερεί από τους μαθητές τη δυνατότητα για την περαιτέρω εξέλιξή τους, ιδιαίτερα όταν αυτή σχετίζεται με την Πληροφορική σε οποιοδήποτε επίπεδο. Στερεί επίσης από τη χώρα μελλοντικό επιστημονικό και τεχνολογικό δυναμικό υψηλού επιπέδου, ανταγωνιστικό σε διεθνές επίπεδο. Το Διοικητικό Συμβούλιο της ΕΤΠΕ Αναστάσιος Μικρόπουλος, Καθηγητής Πανεπιστημίου Ιωαννίνων, Πρόεδρος Παναγιώτης Πιντέλας, Καθηγητής Πανεπιστημίου Πατρών, Αντιπρόεδρος Δημήτριος Σάμψων, Καθηγητής Πανεπιστημίου Πειραιώς, Γενικός Γραμματέας Νικόλαος Φαχαντίδης, Αναπληρωτής Καθηγητής Πανεπιστημίου Δυτικής Μακεδονίας, Ειδικός Γραμματέας Αναστάσιος Λαδιάς, Σχολικός Σύμβουλος Πληροφορικής, Ταμίας Χρήστος Παναγιωτακόπουλος, Αναπληρωτής Καθηγητής Πανεπιστημίου Πατρών, Μέλος Άνθιμος Χαλκίδης, Καθηγητής Πληροφορικής, Μέλος ΟΧΙ ΣΤΗΝ ΥΠΟΒΑΘΜΙΣΗ ΤΗΣ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ ΣΤΟ ΛΥΚΕΙΟ Τα παρακάτω κείμενο αποτελεί μία σύνοψη των απόψεών μας για την προτεινόμενη μείωση των ωρών του μαθήματος Πληροφορικής στο υπό διάλογο νέο πρόγραμμα για τη δευτεροβάθμια εκπαίδευση καθώς και την κατάργηση του μαθήματος «Ανάπτυξη Εφαρμογών σε Προγραμματιστικό Περιβάλλον» (ΑΕΠΠ) από τη λίστα των εξεταζόμενων μαθημάτων για τους υποψήφιους των τμημάτων Πληροφορικής. Ως καθηγητές του Τμήματος Πληροφορικής και Τηλεπικοινωνιών του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστημίου Αθηνών μείναμε έκπληκτοι. Στην παρούσα περίοδο της κρίσης και των ατελείωτων συζητήσεων για το πώς θα τεθεί η Ελλάδα σε τροχιά ανάπτυξης, περιμέναμε να δούμε ένα σχέδιο διαβούλευσης για την ΑNΑΒΑΘΜΙΣΗ των μαθημάτων Πληροφορικής, έτσι ώστε η διδασκαλία να ενσωματώσει πρόσφατες εξελίξεις στα πλαίσια της νέας πραγματικότητας που οι νέοι μας βιώνουν τόσο στην καθημερινότητά τους όσο και μέσα από τις αγωνίες τους για το μέλλον τους. Ταυτόχρονα, η αναβάθμιση αυτή θα έχτιζε πάνω στην αποκτηθείσα εμπειρία, ώστε να διορθωθούν τυχόν ατέλειες και αστοχίες στο υπάρχον πρόγραμμα. Αντί αυτού, είδαμε δραστικό περιορισμό των μαθημάτων Πληροφορικής στο Λύκειο, με παρουσία μόνο στην πρώτη τάξη και πλήρη εξαφάνιση στις επόμενες δύο τάξεις του Λυκείου. Το πλέον, ίσως, αξιοσημείωτο είναι ότι εξαλείφεται το μάθημα «Ανάπτυξη Εφαρμογών σε Προγραμματιστικό Περιβάλλον» (ΑΕΠΠ), το οποίο προσέφερε γνώσεις αλγοριθμικής σκέψης για χιλιάδες υποψήφιους φοιτητές της Τεχνολογικής Κατεύθυνσης. Δεν κατανοούμε σε τι αποσκοπεί αυτή η υποβάθμιση και σε ποια παιδαγωγικά επιχειρήματα εδράζεται, ούτε έχουμε ενημερωθεί αν έχουν μελετηθεί εκπαιδευτικά συστήματα άλλων χωρών ώστε να αντλήσουμε εμπειρίες και διδάγματα. Η δική μας μελέτη και εμπειρία προγραμμάτων σπουδών στη μέση εκπαίδευση άλλων χωρών υποδεικνύει το ακριβώς αντίθετο. Το παρόν κείμενο δεν επιτρέπει να επεκταθούμε σε λεπτομερή και πιο εμπεριστατωμένη παράθεση θέσεων και απόψεων. Θα περιοριστούμε σε σταχυολόγηση των κύριων λόγων που κατά την άποψή μας στοιχειοθετούν την αναγκαιότητα της ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗΣ της Πληροφορικής στη δευτεροβάθμια εκπαίδευση, σε μία χώρα που πιστεύει στον εαυτό της και εννοεί αυτά που «λέει» για την ένταξή της σε τροχιά ανάπτυξης. 
Η Πληροφορική ΔΕΝ είναι η απλή χρήση κάποιων προγραμμάτων (word, excel, κλπ.). Άλλωστε, τα παιδιά τα μαθαίνουν αυτά, σε μεγάλο βαθμό, και εκτός σχολείου. Είναι κάτι πολύ περισσότερο. Ακόμα και στην πιο πλήρη και προχωρημένη μορφή, «χρησιμοποιώ» προγράμματα είναι το αντίστοιχο του «διαβάζω». Σε μια κοινωνία της πληροφορίας και της γνώσης οι νέοι μας θα πρέπει να μάθουν και να εξοικειωθούν ΚΑΙ με το να «γράφουν». Να υλοποιούν, δηλαδή, τις σκέψεις και τις ιδέες τους. Όπως ακριβώς τα μαθηματικά δεν είναι να κάνω απλά υπολογισμούς και πράξεις αλλά κάτι πολύ περισσότερο και αναγκαίο για την μαθησιακή ικανότητα, έτσι και η Πληροφορική δεν είναι «χρησιμοποιώ» μια εφαρμογή περιορισμένου σκοπού. Σημαίνει «καταλαβαίνω», «σχεδιάζω» και «αναπτύσσω». 
Η πληροφορική παρέχει μία ιδανική παιδαγωγική πλατφόρμα όπου οι νέοι μας μπορούν να διδαχθούν τον τόσο σημαντικό κύκλο μάθησης: Ιδέα‐Σχεδιασμός‐Υλοποίηση, μέσα από μία σειρά τυπικών λογικών βημάτων. 
Η πληροφορική είναι ταυτόχρονα ΕΠΙΣΤΗΜΗ και ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ που οι νέοι μας βιώνουν στην καθημερινότητά τους, μέσα από τα κοινωνικά δίκτυα και τα παιχνίδια τους. Η πληροφορική, δηλαδή, είναι η επιστήμη εκείνη που συνδέει τη νέα γενιά με ένα δεύτερο «κόσμο» που ΒΙΩΝΟΥΝ ΑΜΕΣΑ. Έναν κόσμο που παρέχει θετικά βιώματα, μα και ταυτόχρονα εγκυμονεί κινδύνους. Όπως η Φυσική είναι αναγκαία για να μάθει και να καταλάβει ο νέος τον «κόσμο» που ζει, έτσι και η Πληροφορική είναι αναγκαία για να μάθει τον παράλληλο κόσμο μέσα στον οποίο η νέα γενιά αναπτύσσεται και αποκτά δεξιότητες και ταυτόχρονα ιδεολογία. 
Η πληροφορική αγκαλιάζει ΟΛΕΣ τις επιστήμες και διδάσκεται σε όλα τα τμήματα της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. Αποτελεί πλέον μία από τις βασικές επιστήμες. Δεν υπάρχει σήμερα επιστημονικό πεδίο, που να μην απαιτεί τη γνώση της Πληροφορικής: από τις αποκαλούμενες θετικές επιστήμες, μέχρι τις οικονομικές και κοινωνικές επιστήμες και από τις ανθρωπιστικές σπουδές μέχρι τις επιστήμες της ιατρικής και βιολογίας. Είναι ιδιαίτερα σημαντικό να τονιστεί ότι για τις τελευταίες δεν αποτελεί απλά υποβοηθητικό εργαλείο, αλλά έχει δημιουργήσει νέα επιστημονικά πεδία, όπως βιοπληροφορική, ιατρική πληροφορική και αυτό που σήμερα γίνεται γνωστό ως «υποβοηθητικές τεχνολογίες» (assistive technologies), όπου επενδύονται δισεκατομμύρια ευρώ/δολλάρια διεθνώς και ιδιαίτερα στην Ευρώπη. Πεδία που προκαλούν το μεγάλο ενδιαφέρον της νέας γενιάς λόγω της αυξημένης κοινωνικής τους ευαισθησίας. 
Η Πληροφορική και οι συναφείς προς αυτή επιστήμες νέων τεχνολογιών αποτελούν και θα συνεχίσουν να αποτελούν, με βάση όλες τις μελέτες, τη ραχοκοκαλιά της οικονομικής ανάπτυξης στο μέλλον, όπως αυτό προβλέπεται με τα σημερινά δεδομένα. Τόσο οι θέσεις στην αγορά εργασίας όσο και η ερευνητική δραστηριότητα και συνεπαγόμενες επενδύσεις σε συναφείς τομείς αναμένεται να αυξηθούν με ταχείς ρυθμούς. Είμαστε από τους τελευταίους που θα ισχυριζόμαστε ότι το σχολείο θα πρέπει να καθορίζεται από την αγορά εργασίας, όσο σημαντικός και εάν είναι αυτός ο παράγοντας. Η Πληροφορική, όμως, συνδυάζει το μοναδικό τρίπτυχο: α) να καλλιεργεί τις μαθησιακές ικανότητες και μάλιστα δίνοντας την ευκαιρία στα παιδιά να χρησιμοποιούν μία «γλώσσα» οικεία σε αυτά, τη γλώσσα που χρησιμοποιούν για να παίζουν και να επικοινωνούν, β) να εξοικειώνει τους νέους μας με τη νέα πραγματικότητα που βιώνουν, και επομένως να την απομυθοποιούν ‐‐άρα και να ελαχιστοποιεί τους κινδύνους που αυτή εγκυμονεί, και ταυτόχρονα να τους προετοιμάζει ώστε να μπορούν να τη χειριστούν και να αναπτυχθούν ως «πολίτες» μέσα σε αυτήν παράλληλα με τη γενικότερη κοινωνική τους ένταξη, γ) να δημιουργεί τις προϋποθέσεις εκείνες, μέσα από τη σωστή διδασκαλία και πρακτική, ώστε να αναπτύσσει και να προσανατολίζει τα ενδιαφέροντά τους να ασχοληθούν με επιστήμες που μπορούν να τους παρέχουν εφόδια απασχόλησης σε τομείς που η χώρα θα πρέπει να επενδύσει για να τεθεί σε πορεία ανάπτυξης. Δυστυχώς, τα αποτελέσματα των αλλαγών στην παιδεία αργούν να φανούν. Και όταν αρχίζουν να φαίνονται, είναι πολύ αργά να διορθωθούν λανθασμένες αποφάσεις. Ελπίζουμε η παρούσα ηγεσία του υπουργείου να αποφασίσει με βάση το μακροπρόθεσμο συμφέρον της χώρας και μετά από σοβαρή μελέτη και όχι με βάση συγκυριακούς συντεχνιακούς συμψηφισμούς του τύπου: πόσες ώρες πρέπει να έχει η τάδε ειδικότητα, πόσοι είναι οι εκπαιδευτικοί της δείνα ειδικότητας, τι κόστος (πολιτικό ή πραγματικό) θα έχουμε. Αυτές οι πρακτικές που έπαιξαν κυρίαρχο ρόλο μέχρι σήμερα μας έφεραν εδώ που είμαστε. Λένε όμως ότι η κρίση είναι και ευκαιρία. Ελπίζουμε ότι θα το δούμε να γίνεται πράξη. ΤΜΗΜΑ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ ΚΑΙ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΕΘΝΙΚΟΥ ΚΑΙ ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΚΟΥ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥ ΑΘΗΝΩΝ Ο Πρόεδρος του Τμήματος Καθ. Σταυρακάκης Ιωάννης Ο Δ/ντης Τομέα Επικοινωνιών και Επεξεργασίας Σήματος Καθ. Θεοδωρίδης Σέργιος Ο Δ/ντης Τομέα Υπολογιστικών Συστημάτων και Εφαρμογών Καθ. Κουμπαράκης Εμμανουήλ Ο Δ/ντης Τομέα Θεωρητικής Πληροφορικής Καθ. Ζησιμόπουλος Βασίλειος Οι Καθηγητές του Τμήματος: Αλωνιστιώτη Αθανασία, Λέκτορας Αχλιόπτας Δημήτριος, Καθηγητής Βαρουτάς Δημήτριος, Επικ. Καθηγητής Γεωργιάδης Παναγιώτης, Καθηγητής Γκιζόπουλος Δημήτριος, Αναπ. Καθηγητής Γουνόπουλος Δημήτριος, Καθηγητής Δελής Αλέξης, Καθηγητής Δρακούλης Μαρτάκος, Αναπ. Καθηγητής Ελευθεριάδης Αλέξανδρος, Αναπ. Καθηγητής Εμίρης Ιωάννης, Καθηγητής Θεοχάρης Θεοχάρης, Καθηγητής Ιωαννίδης Ιωάννης, Καθηγητής, Πρόεδρος Ερευνητικού Κέντρου ΑΘΗΝΑ Καλουπτσίδης Νικόλαος, καθηγητής Καράλη Ιζαμπώ, Επικ. Καθηγητής Καραμπογιάς Σεραφείμ, Επικ. Καθηγητής Κιαγιάς Αγγελος, Επικ. Καθηγητής Κολλιόπουλος Σταύρος, Αναπ. Καθηγητής Κοτρώνης Ιωάννης, Επικ. Καθηγητής Κουρουπέτρογλου Γεώργιος, Αναπ. Καθηγητής Μανωλάκος Ηλίας, Αναπ. Καθηγητής Μαρούλης Δημήτριος, Καθηγητής Μεράκος Λάζαρος, Καθηγητής Μισυρλής Νικόλαος, Καθηγητής Πασχάλης Αντώνιος, Καθηγητής Ροντογιάννης Παναγιώτης, Αναπ. Καθηγητής Ρουσσοπούλου Δημ.‐Ισιδ., Επικ. Καθηγητής Σμαραγδάκης Ιωάννης, Αναπ. Καθηγητής Συβρίδης Δημήτριος, Καθηγητής Σφηκόπουλος Θωμάς, καθηγητής, Αντιπρύτανης ΕΚΠΑ Σταματόπουλος Παναγιώτης, Επικ. Καθηγητής Τζαφέρης Φίλιππος, Επικ. Καθηγητής Τσαλγατίδου Αφροδίτη, Αναπ. Καθηγητής Χατζηευθυμιάδης Ευστάθιος, Αναπ. Καθηγητής Χατζόπουλος Μιχαήλ, Καθηγητής Ανακοίνωση Η Ελληνική Εταιρεία Επιστημόνων και Επαγγελματιών Πληροφορικής και Επικοινωνιών (ΕΠΥ) ενημερώθηκε με ιδιαίτερη έκπληξη και δυσαρέσκεια σχετικά με το πρόγραμμα του Ενιαίου και Τεχνολογικού Λυκείου το οποίο περιέχεται στο υπό διαβούλευση Σχέδιο Νόμου (ΣΝ). Επίσης δυσαρέσκεια και κατάπληξη προκάλεσε ο χρόνος που επελέγη να τεθεί το ΣΝ σε διαβούλευση, εν μέσω των θερινών διακοπών των συναδέλφων καθηγητών. Η ΕΠΥ εδώ και πάνω από 25 χρόνια διοργανώνει τον Πανελλήνιο Διαγωνισμό Πληροφορική (ΠΔΠ). Ο διαγωνισμός αυτός απευθύνεται σε μαθητές Γυμνασίου και Λυκείου και αφορά σε προβλήματα αλγοριθμικής σκέψης στα οποία οι μαθητές καλούνται να απαντήσουν χρησιμοποιώντας γλώσσες προγραμματισμού. Από τον ΠΔΠ βγαίνει η Εθνική Ομάδα Πληροφορικής η οποία εκπροσωπεί τη χώρα μας σε διεθνείς διαγωνισμούς (International Olympiad on Informatics, Balkan Olympiad on Informatics). Η προσπάθεια αυτή, την οποία έχει καταβάλλει η ΕΠΥ σε συνεργασία και με την αιγίδα του Υπουργείου Παιδείας έχει αποφέρει μέχρι τώρα περισσότερα από 25 μετάλλια στη χώρα μας, τα οποία την τοποθετούν στο στερέωμα των χωρών με ύπαρξη στο αγωνιστικό γίγνεσθαι. Απαραίτητη προϋπόθεση για τη συνέχιση της επιτυχημένης αυτής πορείας είναι η διατήρηση και ενίσχυση των μαθημάτων πληροφορικής στο Γυμνάσιο, Γενικό και Τεχνολογικό Λύκειο, και των συναδέλφων Καθηγητών Πληροφορικής, οι οποίοι θα στηρίξουν και θα ανδρώσουν την προσπάθεια αυτή. Θεωρούμε περιττό να αναφέρουμε ότι η ανάπτυξη υψηλής στάθμης επιστημόνων πληροφορικής αποτελεί μοχλό ανάπτυξης της χώρας. Χώρες οι οποίες δίνουν βάση στην ανάπτυξη (ΗΠΑ, Ρωσία, Κίνα κ.λπ.) έχουν φροντίσει όχι μόνο για την εισαγωγή μαθημάτων πληροφορικής σε όλες τις βαθμίδες εκπαίδευσης, αλλά και για τη δημιουργία ειδικών σχολείων (σε αντιστοιχία με τα μουσικά σχολεία) τα οποία δίνουν έμφαση στην εκπαίδευση στην Πληροφορική και εντοπίζουν και αξιοποιούν ταλέντα στο συγκεκριμένο αντικείμενο, καθώς επίσης και ότι. Η ΕΠΥ συμφωνεί με την τελευταία ανακοίνωση της Πανελλήνιας Ένωσης καθηγητών πληροφορικής (ΠΕΚΑΠ) στα σημεία και στις αλλαγές που προτείνονται και όπου με σαφήνεια επισημαίνεται ότι η συνεισφορά των μαθημάτων της Πληροφορικής στην παροχή ολοκληρωμένης παιδείας στους μαθητές του Ελληνικού σχολείου είναι πολύ σημαντική. Η διδασκαλία της Πληροφορικής στην Δευτεροβάθμια Εκπαίδευση συμβάλει στον τεχνολογικό αλφαβητισμό των μαθητών ώστε να μπορούν να αντιληφθούν έννοιες της Πληροφορικής αλλά και να χρησιμοποιούν λογισμικό για την συλλογή, επεξεργασία, σύνθεση και παρουσίαση της πληροφορίας. Επιπλέον η διδασκαλία της αλγοριθμικής, βοηθά στην καλλιέργεια της αναλυτικής και συνθετικής σκέψης, στην ενεργοποίηση της δημιουργικότητας και της φαντασίας καθώς και στη απόκτηση ικανοτήτων μεθοδολογικού χαρακτήρα. Θα πρέπει ακόμη να σημειωθεί ότι η Πληροφορική αποτελεί θεμέλιο λίθο στην προσπάθεια ανάπτυξης ποιοτικών και ανταγωνιστικών υπηρεσιών. Για το λόγο αυτό χρειαζόμαστε τόσο ανθρώπους που να αντιλαμβάνονται και να χρησιμοποιούν τις δυνατότητες της τεχνολογίας της Πληροφορικής όσο και ανθρώπους με ικανότητες ανάπτυξης ποιοτικού και ανταγωνιστικού λογισμικού. Η εκπαίδευση των ανθρώπων αυτών πρέπει να ξεκινήσει από το Σχολείο. Με βάση τα παραπάνω θεωρούμε απαραίτητο η Πληροφορική να είναι βασικό μάθημα καθώς και να ενισχυθεί η διδασκαλία της αλγοριθμικής και του προγραμματισμού στη Δευτεροβάθμια Εκπαίδευση. Το Διοικητικό Συμβούλιο της ΕΠΥ Ο Αντιπρόεδρος Ο Πρόεδρος Ιωάννης Βογιατζής Χρήστος Δουληγέρης Επ. Καθηγητής ΤΕΙ Αθήνας Καθηγητής Πανεπιστημίου Πειραιά Η Γενική Γραμματέας Ο Ταμίας Κλειώ Σγουροπούλου Γιάννης Κατωπόδης Αν,. Καθηγήτρια ΤΕΙ Αθήνας Τα μέλη Χρήστος Φραγκογιάννης Νέστωρ Ιωαννίδης Λεωνίδας Σιώζιος Παναγιώτης Καραγεώργος Επιστολή πανεπιστημιακών δασκάλων στον υπ. Παιδείας για την Πληροφορική στο Λύκειο Αξιότιμε κ. Υπουργέ, Στόχος της επιστολής μας είναι να συμβάλει στη διαβούλευση σχετικά με το υπό ψήφιση Σχέδιο Νόμου για την αναδιάρθρωση της Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης και ειδικότερα να συνεισφέρει στον προβληματισμό για τη θέση και τη διδασκαλία της Πληροφορικής. Αντιλαμβανόμαστε ότι σύμφωνα με τον αρχικό σας σχεδιασμό υποβαθμίζεται χαρακτηριστικά η διδασκαλία της Πληροφορικής ως γνωστικού αντικειμένου στο Γενικό Λύκειο, ενώ οι μαθητές που ενδιαφέρονται να εισαχθούν σε Τμήματα Πληροφορικής και Τμήματα Πολυτεχνείου (όπως Ηλεκτρολόγων Μηχανικών & Μηχανικών Η/Υ κλπ.) θα διδάσκονται και θα εξετάζονται Πανελλαδικά στη Χημεία (!). Οι ρυθμίσεις αυτές μας βρίσκουν σαφώς αντίθετους και στη συνέχεια τεκμηριώνουμε τη θέση μας, ενώ καταθέτουμε και προτάσεις για τη διδασκαλία της Πληροφορικής στο νέο Γενικό Λύκειο. Κύριε Υπουργέ, ο αρχικός σας σχεδιασμός δεν λαμβάνει υπόψην την καλλιέργεια της υπολογιστικής / αλγοριθμικής σκέψης των μαθητών όπως, κάνουν σήμερα τα εκπαιδευτικά συστήματα τεχνολογικά ανεπτυγμένων χωρών. Σε χώρες όπως Ηνωμένο Βασίλειο, Γαλλία, ΗΠΑ κ.ά. το εκπαιδευτικό σύστημα καλλιεργεί την υπολογιστική/αλγοριθμική σκέψη στους μαθητές της Δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης προετοιμάζοντάς τους για την τεχνολογική κατεύθυνση σπουδών που επιθυμούν να ακολουθήσουν (σχετικές πηγές στο τέλος του κειμένου). Η ανάπτυξη δεξιοτήτων υπολογιστικής/αλγοριθμικής σκέψης δεν συνιστά απλά μια πρόσθετη εξειδίκευση αλλά μια ιδιαίτερη πτυχή της ανθρώπινης νοημοσύνης, που αναπτύσσεται σήμερα ισχυρά, καθώς αποτελεί τη βάση για «εφαρμογή της γνώσης και επίλυση προβλημάτων, την καλλιέργεια της ικανότητας του ατόμου για κριτική προσέγγιση και αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών πληροφορίας και επικοινωνιών και την καλλιέργεια δεξιοτήτων που θα διευκολύνουν την πρόσβαση των μαθητών στην αγορά εργασίας», όπως φιλοδοξεί να πετύχει το νέο Γενικό Λύκειο σύμφωνα με το υπό ψήφιση ν/σ. Επιπρόσθετα, θα πρέπει να λάβετε υπόψην σας ότι στα σύγχρονα προγράμματα σπουδών της Δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης παγκοσμίως, η ψηφιακή τεχνολογία («Τεχνολογίες Πληροφορίας και Επικοινωνιών» ή αλλιώς ΤΠΕ) χρησιμοποιείται ως μέσο υποστήριξης της διδασκαλίας όλων των μαθημάτων του προγράμματος στο πλαίσιο καινοτόμων διδακτικών μεθόδων (σχετικές πηγές στο τέλος του κειμένου). Όλα αυτά χωρίς να γίνει καμία αναφορά σε έναν προηγμένο Πληροφορικό Γραμματισμό και τις ποικίλες διαστάσεις του, ο οποίος σχετίζεται όχι μόνο με δεξιότητες της καθημερινότητας, αλλά και με πιο εξειδικευμένες όψεις του σημερινού ψηφιακού οικοσυστήματος στο οποίο ζούμε, όπως η ασφαλής πλοήγηση, η ανάπτυξη ιδιαίτερων ικανοτήτων αναζήτησης και εκμετάλλευσης πληροφοριών, η βελτίωση γενικά της θέσης του ατόμου στην αγορά εργασίας και στην κοινωνία. Η Πληροφορική, εκτός από Επιστήμη και νοητική δεξιότητα, αποτελεί, μεταξύ άλλων, το βασικό κορμό πολλών σύγχρονων κοινωνικών πρακτικών, γνώσεων και ικανοτήτων απαραίτητων στο σύγχρονο πολίτη, οι οποίες και διδάξιμες είναι και φυσικά διδακτέες. Συμπερασματικά, η εγκατάλειψη της διδασκαλίας μαθημάτων Πληροφορικής στο Γενικό Λύκειο δεν συνάδει με την σύγχρονη τάση παγκόσμια για καλλιέργεια δεξιοτήτων υπολογιστικής/αλγοριθμικής σκέψης στη Δευτεροβάθμια εκπαίδευση ενώ αποτελεί οπισθοδρόμηση σε εποχές όπου δεν ήταν κατανοητός ο ρόλος της Πληροφορικής (και των ψηφιακών τεχνολογιών γενικότερα) στην τεχνολογική ανάπτυξη μιας χώρας. Ακόμη, η προετοιμασία των μαθητών που επιλέγουν τεχνολογικού προσανατολισμού σπουδές (όπως σε Τμήματα Πληροφορικής, Πολυτεχνείου, κλπ.) στη Χημεία (!) αποτελεί παρανόηση του είδους της εκπαίδευσης που παρέχουν τα Τμήματα αυτά και των προαπαιτούμενων γνώσεων των μαθητών. Τέλος, δεν πρέπει να εγκαταλειφθεί η σημαντική προσπάθεια να αξιοποιούνται οι ψηφιακές τεχνολογίες ως εργαλεία καινοτόμου διδασκαλίας όλων των μαθημάτων. Θεωρώντας πως κατανοείτε την παράλειψη που χαρακτηρίζει τον αρχικό σχεδιασμό όσον αφορά την Πληροφορική, παραθέτουμε στη συνέχεια συγκεκριμένες προτάσεις για τη διδασκαλία μαθημάτων Πληροφορικής στο Γενικό Λύκειο: (α) Α΄ Τάξη: διδάσκεται το μάθημα «Εφαρμογές Πληροφορικής» (3 ώρες/εβδ., υποχρεωτικό). Στόχος του μαθήματος πρέπει να είναι η εξοικείωση όλων των μαθητών και ικανότητα χρήσης σύγχρονων εργαλείων/υπηρεσιών λογισμικού που αποτελούν διαδεδομένα ψηφιακά εργαλεία/υπηρεσίες στον επαγγελματικό χώρο αλλά και την καθημερινότητα του πολίτη. Το μάθημα αναπτύσσει συνέργειες με το μάθημα «Ερευνητική Εργασία» (project) καθώς οι γνώσεις των μαθητών για τα τεχνολογικά εργαλεία αναμένεται να αξιοποιηθούν στην ανάπτυξη και παρουσίαση της εργασίας‐project. Το μάθημα επίσης μπορεί να συνδυαστεί και με τελικές εξετάσεις πιστοποίησης ώστε οι μαθητές να αποκτούν ένα πρώτο πιστοποιητικό ικανοτήτων χρήσης τεχνολογικών εργαλείων ήδη από την Α τάξη του Γ.Λ. (β) Β΄ Τάξη: διδάσκεται το μάθημα «Αρχές Επιστήμης Υπολογιστών» (2 ώρες/εβδ.). Στόχος του μαθήματος είναι η εισαγωγή στις αρχές της επιστήμης υπολογιστών που αποτελούν θεμέλιο για τη σχεδίαση σύγχρονων ψηφιακών τεχνολογιών. Το μάθημα διδάσκεται στην ομάδα προσανατολισμού Θετικών Σπουδών. (γ) Γ΄ Τάξη: διδάσκεται το μάθημα «Αλγοριθμική» (6 ώρες/εβδ.). Το μάθημα αποτελεί βελτίωση και επέκταση του μαθήματος «Ανάπτυξη Εφαρμογών σε Προγραμματιστικό Περιβάλλον» που υπήρχε ως τώρα στην Τεχνολογική κατεύθυνση του Γ.Λ. Στόχος του μαθήματος είναι η εισαγωγή στις αρχές της υπολογιστικής/αλγοριθμικής σκέψης και του δομημένου προγραμματισμού. Το μάθημα διδάσκεται στην ομάδα προσανατολισμού Θετικών Σπουδών και προσφέρεται εναλλακτικά με το μάθημα της Χημείας. Έτσι οι μαθητές που κατευθύνονται σε Σχολές των Επιστημών ζωής μπορούν να παρακολουθούν «Χημεία» ενώ οι μαθητές που επιλέγουν Τεχνολογικού χαρακτήρα σπουδές (Τμήματα Πληροφορικής, Πολυτεχνείου, κλπ.) παρακολουθούν «Αλγοριθμική». (δ) Πανελλαδικές εξετάσεις: για την εισαγωγή τους στην Τριτοβάθμια εκπαίδευση οι μαθητές που επιλέγουν τεχνολογικού προσανατολισμού σπουδές εξετάζονται στο μάθημα «Αλγοριθμική» (αντί για «Χημεία»). (ε) Επαγγελματικό Λύκειο: καθώς οι απόφοιτοι του δευτεροβάθμιου κύκλου σπουδών, έχουν δικαίωμα συμμετοχής σε πανελλαδικές εξετάσεις για εισαγωγή στα Πανεπιστήμια και στα Τ.Ε.Ι., θεωρούμε ότι θα πρέπει να υπάρξει πρόβλεψη για διδασκαλία των παραπάνω προτεινόμενων μαθημάτων Πληροφορικής καθώς και εξέταση πανελλαδικά στην «Αλγοριθμική» για τους αποφοίτους αυτούς που θέλουν να εισαχθούν σε τεχνολογικού προσανατολισμού Πανεπιστημιακά Τμήματα. Κύριε Υπουργέ, οι Πανεπιστημιακοί δάσκαλοι που θεραπεύουμε την Πληροφορική και ενδιαφερόμαστε για την τεχνολογική ανάπτυξη της χώρας, είμαστε στη διάθεσή σας για την τελική διαμόρφωση των λεπτομερειών του νέου προγράμματος σπουδών της Δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης, που θα συνάδει με τις σύγχρονες παιδαγωγικές αντιλήψεις για τη σημασία και το ρόλο που έχει η Πληροφορική στην εκπαίδευση. Με τιμή, ΚΑΘΗΓΗΤΕΣ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΩΝ κλπ (ως η συνημμένη λίστα υπογραφών) 1. Ιωάννης Βλαχάβας, Καθηγητής Τμήματος Πληροφορικής ΑΠΘ 2. Ιωάννης Μανωλόπουλος, Καθηγητής Πληροφορικής, ΑΠΘ 3. Σταύρος Δημητριάδης, Επ. Καθηγητής, Τμ. Πληροφορικής ΑΠΘ 4. Παναγιώτης Κατσαρός , Επίκουρος Καθηγητής, Τμ. Πληροφορικής ΑΠΘ 5. Νίκος Βασιλειάδης , Αναπληρωτής Καθηγητής Τμ. Πληροφορικής ΑΠΘ 6. Ιωάννης Σταμέλος, Αναπλ. Καθηγητής, Τμ. Πληροφορικής ΑΠΘ 7. Νικόλαος Πλέρος, Λέκτορας Τμ. Πληροφορικής Α.Π.Θ. 8. Αθηνά Βακάλη, Αναπληρώτρια καθηγήτρια, Τμ. Πληροφορικής, ΑΠΘ 9. Δημήτριος Βράκας, Λέκτορας, Τμ. Πληροφορικής Α.Π.Θ. 10. Κώστας Δραζιώτης, Λέκτορας Τμ. Πληροφορικής Α.Π.Θ. 11. Νικόλαος Τσίτσας, Επ. Καθ., Τμ. Πληροφορικής Α.Π.Θ. 12. Θρασύβουλος Τσιάτσος, Επ. Καθηγητής, Τμ. Πληροφορικής, ΑΠΘ 13. Πέτρος Νικοπολιτίδης, Επικ.Καθηγητής, Τμ.Πληροφορικής ΑΠΘ 14. Διονύσιος Πολίτης, Επ. Καθηγητής, Τμ. Πληροφορικής, ΑΠΘ 15. Γρηγόριος Τσουμάκας, Επίκουρος Καθηγητής, Τμ. Πληροφορικής, ΑΠΘ 16. Αμαλία Μήλιου, Επίκουρη Καθηγήτρια, Τμ. Πληροφορικής Α.Π.Θ. 17. Ελευθέριος Αγγελής, Αναπληρωτής Καθηγητής, Τμ. Πληροφορικής Α.Π.Θ. 18. Αναστάσιος Τέφας, Επίκουρος Καθηγητής, Τμήμα Πληροφορικής, ΑΠΘ 19. Φώτης Κόκκορας, Καθηγητής Εφαρμογών ΤΕΙ 20. Theodoros G. Karounos, Πρόεδρος, ΕΕΛ/ΛΑΚ 21. Κακαρόντζας Γιώργος, Καθηγητής Εφαρμογών τμ. Μηχανικών Πληροφορικής Τ.Ε. ΤΕΙ Θεσσαλίας 22. Βασίλειος Γ. Καμπουρλάζος, Τακτικός Καθηγητής Α’ βαθμίδας, Τμήμα Μηχανικών Πληροφορικής, ΤΕΙ Καβάλας 23. Γιάννης Ρεφανίδης, Αναπληρωτής Καθηγητής, Τμήμα Εφαρμοσμένης Πληροφορικής, Πανεπιστήμιο Μακεδονίας 24. Λευτέρης Μωυσιάδης, Επίκουρος καθηγητής, ΤΕΙ ΑΜΘ 25. Ιωάννης Χατζηλυγερούδης, Αναπλ. Καθηγητής, Πανεπιστημίου 26. Ιωσήφ Σηφάκης, Καθηγητής Πληροφορικής, EPFL Λωζάνη 27. Νικόλαος Πετρέλλης, Καθηγητής ΤΕΙ 28. Θεόδωρος Τζουραμάνης, Επίκουρος Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Αιγαίου 29. Βασίλειος Δαγδιλέλης, Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Μακεδονίας 30. Μάγια Σατρατζέμη, Καθηγήτρια, τμ. Εφαρμ. Πληροφορικής, ΠΑΜΑΚ 31. Ανδρέας Βέγλης, Αναπληρωτής καθηγητής, Τμήμα δημοσιογραφίας & ΜΜΕ, ΑΠΘ 32. Ηλίας Σακελλαρίου, Λέκτορας 33. Χαράλαμπος Δημούλας, Λέκτορας 34. Ευθύμιος Ταμπούρης, Επ. Καθηγητής Παν. Μακεδονίας 35. Δημήτρης Καλλές, Επ. Καθηγητής ΕΑΠ 36. Δημήτρης Χρήστου, Επίκ. Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Μακεδονίας 37. Τσιριγώτης Γεώργιος, Καθηγητής ΤΕΙ Καβάλας 38. Βασίλης Βασσάλος, Αναπληρωτής καθηγητής, ΟΠΑ 39. Δημήτριος Γ Σάμψων, Καθηγητής, Τμήμα Ψηφιακών Συστημάτων, Πανεπιστήμιο Πειραιώς 40. Κλεομένης Τσιγάνης, Επ. Καθηγητης ΑΠΘ, Τμήμα Φυσικής 41. Χρήστος Γεωργιάδης, Επίκουρος Καθηγητής Παν. Μακεδονίας 42. Βασίλης Βίτσας, Καθηγητής, Τμήμα Πληροφορικής, Αλεξάνδρειο ΤΕΙ Θεσ/νίκης 43. Διομήδης Σπινέλλης, Καθηγητής Οικονομικού Πανεπιστημίου Αθηνών 44. Περικλής Χατζημίσιος, Επίκουρος Καθηγητής, Τμήμα Πληροφορικής, Αλεξάνδρειο ΤΕΙ Θεσσαλονίκης 45. Νικόλαος Καραμπετάκης, Αναπληρωτής Καθηγητής, Τμήμα Μαθηματικών, Α.Π.Θ. 46. Ξυνόγαλος Στέλιος, Λέκτορας, Τμ. Εφαρμοσμένης Πληροφορικής 47. Μάρω Βλαχοπούλου, Καθηγήτρια και Πρόεδρος Τμήματος Εφαρμοσμένης Πληροφορικής , Σχολή Επιστημών Πληροφορίας, ΠΑΜΑΚ 48. Κωνσταντίνος Μαργαρίτης, Καθηγητής ΠΑΜΑΚ 49. Ιωάννης Μαυρίδης, Αναπληρωτής Καθηγητής Τμήματος Εφαρμοσμένης Πληροφορικής, Σχολής Επιστημών Πληροφορίας, Πανεπιστημίου Μακεδονίας 50. Maria Lazaridou, Professor 51. Pantelis Makris, Ομότιμος καθηγητής ΑΠΘ 52. Κώστας ΔΑΣΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ, Αναπλ. Καθηγητής, Τμήμα Μαθηματικών, ΑΠΘ 53. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ, Αναπληρωτής Καθηγητής 54. Δήμητρα Προφήτου‐Αθανασιάδου, Καθηγήτρια Γεωπονικής Σχολής ΑΠΘ 55. Δημήτρης Κουγιουμτζής, Πανεπιστημιακός 56. Stavros Tsopoglou, Professor Univ. of Macedonia Thessaloniki 57. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΑΜΙΔΗΣ, ΕΠΙΚ. ΚΑΘΗΓΗΤΗΣ, ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ ΣΤΗΝ ΙΑΤΡΙΚΗ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ, ΙΑΤΡΙΚΗ ΑΠΘ 58. ΔΑΝΙΗΛ ΣΕΡΓΚΕΛΙΔΗΣ, ΕΠΙΚ. ΚΑΘΗΓΗΤΗΣ ΑΠΘ 59. Γιώργος Καρακιουλάκης, Καθηγητής Ιατρικής Σχολής, ΑΠΘ 60. Γεώργιος Ευαγγελίδης, Καθηγητής, Τμήμα Εφ. Πληροφορικής, Πανεπιστήμιο Μακεδονίας 61. Βασιλική Μητσικοπούλου, Αναπληρώτρια Καθηγήτρια ΕΚΠΑ 62. ΝΙΚΟΣ ΣΚΙΚΟΣ, ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΠΕΚΑΠ 63. Δημήτρης Γιάτας, Καθηγητής Πληροφορικής στην Β’ θμια Εκπαίδευση, μέλος ΔΣ της ΠΕΚΑΠ 64. Yannis Dimitriadis, Professor of Telematics Engineering, University of Valladolid, Spain 65. Μαρία Θεοδωροπούλου, Επικουρη καθηγήτρια ΑΠΘ 66. Stavros Kamaroudis, Assistant Professor, University of Western Macedonia, GR 67. Βασίλης Κάτος, Επίκ. Καθηγητής, ΔΠΘ 68. Γιώργος Χλαπάνης, Εξωτερικός συνεργάτης Πανεπιστημίου Αιγαίου, Μέλος ΣΕΠ του ΕΑΠ 69. Δημήτριος Ν. Κλεφτούρης, Καθηγητής Πληροφορικής ΑΤΕΙΘ 70. ΚΟΝΕΤΑΣ Δημήτρης, Εργαστηριακός & Επ.συνεργάτης Τμήματος Τεχνολογίας Πληροφορικής και Τηλεπικοινωνιών ΤΕΙ Ηπείρου 71. KARAKOS ALEXANDROS, Καθηγητής Πληροφορικής, ΔΠΘ 72. Γεωργία Κολωνιάρη, Λέκτορας, Τμ. Εφαρμοσμένης Πληροφορικής, Παν. Μακεδονίας 73. Καλλιόπη Παπαδοπούλου, Καθηγήτρια 74. Ανθή Καρατράντου, Εκπαιδευτικός ΠΕ19, Διδάσκουσα ΠΔ 407/80 ΠΤΔΕ Παν. Πατρών 75. Λιόλιος Νικόλαος, Καθηγητής Πληροφορικής ΤΕΙ 76. Χρήστος Αντωνόπουλος, Επίκουρος Καθηγητής, Τμήμα Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Μηχανικών Υπολογιστών, Πανεπιστήμιο Θεσσαλίας 77. Χρήστος Παναγιωτακόπουλος, Αναπλ. Καθηγητής ΠΤΔΕ Πανεπιστημίου Πατρών 78. Περικλής Α. Μήτκας, Καθηγητής και Πρόεδρος Τμήματος ΗΜΜΥ, Α.Π.Θ. 79. Πατεράκη Μαρία, Καθηγήτρια Πληροφορικής 80. Συμεών Ρετάλης, Αν. καθηγητής Παν. Πειραιά 81. Antonopoulos Konstantinos, Professor 82. Ανδρέας Συμεωνίδης, Επίκουρος Καθηγητής ΤΗΜΜΥ‐ΑΠΘ 83. Παναγιώτης Φώταρης, Λέκτορας Πληροφορικής, University of West London 84. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ, Eπ. Καθηγητής, 85. Βλαχόπουλος Γιώργος, Καθηγητής Βιοστατιστικής και Πληροφορικής ΑΤΕΙ ΠΑΤΡΑΣ 86. Γεώργιος Χασάπης, Καθηγητής Τμήματος Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Μηχανικών Υπολογιστών, Α.Π.Θ. 87. Αναστάσιος Ντελόπουλος, Αναπληρωτής Καθηγητής ΤΗΜΜΥ ΑΠΘ 88. Παναγιώτης Αδαμίδης, Καθηγητής. Τμήμα Πληροφορικής, Αλεξανδρειο ΤΕΙ Θεσσαλονίκης 89. Βασίλης Κόμης, Καθηγητής Πανεπιστημίου Πατρών 90. Antonis Sidiropoulos, Καθηγητής Πληροφορικής ΤΕΙ 91. Θαρρενός Μπράτιτσης, Επίκουρος Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Δυτικής Μακεδονίας 92. Σαράντος Καπιδάκης, Καθηγητής, Ιόνιο Πανεπιστήμιο 93. Σπυριδων Παπαδάκης, Σχολικός Σύμβουλος ΠΕ19, Καθηγητής Σύμβουλος (ΣΕΠ) Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 94. Ζαράνης Νικόλαος, Επίκουρος Καθηγητής Πανεπιστημίου Κρήτης 95. Αθανάσιος Τσαδήρας, Επίκουρος Καθηγητής Το Τμήμα Εφαρμοσμένης Πληροφορικής του Παν. Μακεδονίας για την Πληροφορική στο Λύκειο Το Τμήμα Εφαρμοσμένης Πληροφορικής της Σχολής Επιστημών Πληροφορίας του Πανεπιστημίου Μακεδονίας εκφράζει τον έντονο προβληματισμό και την ανησυχία του για τη διαφαινόμενη υποβάθμιση του μαθήματος της Πληροφορικής στη δευτεροβάθμια εκπαίδευση στο υπό διαβούλευση σχέδιο Νόμου. Η υποβάθμιση αυτή αφορά τόσο στη μείωση των ωρών διδασκαλίας της Πληροφορικής στο Γενικό Λύκειο, όσο και στην αφαίρεση της Πληροφορικής από τα εξεταζόμενα μαθήματα για την εισαγωγή σε Τμήματα Πληροφορικής ΑΕΙ ή σε συγγενή Τμήματα Πολυτεχνικών Σχολών (π.χ. Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Μηχανικών Η/Υ). Τα παραπάνω σχεδιάζονται ενώ είναι σήμερα αυτονόητη η αναγκαιότητα των γνώσεων της Πληροφορικής τόσο σε καθημερινή βάση, όσο και στα πλαίσια του κοινωνικού, εργασιακού και οικονομικού ψηφιακού περιβάλλοντος μέσα στο οποίο λειτουργεί ο σύγχρονος πολίτης και εργαζόμενος. Συνεπώς είναι αναγκαία η εξοικείωση όλων των μαθητών και η ανάπτυξη δεξιοτήτων χρήσης σύγχρονων εργαλείων/υπηρεσιών λογισμικού που αποτελούν πλέον ψηφιακά εργαλεία στον επαγγελματικό χώρο αλλά και στην καθημερινότητα του πολίτη. Είναι χαρακτηριστικό ότι, σύμφωνα με τις σύγχρονες προδιαγραφές, τα εκπαιδευτικά συστήματα τεχνολογικά αναπτυγμένων χωρών, όπως Ηνωμένο Βασίλειο, Γαλλία, Γερμανία, ΗΠΑ, κ.ά., καλλιεργούν την υπολογιστική / αλγοριθμική σκέψη στους μαθητές της Δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης προετοιμάζοντάς τους για την τεχνολογική κατεύθυνση σπουδών που επιθυμούν να ακολουθήσουν. Ακόμη, στα σύγχρονα προγράμματα σπουδών της Δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης παγκοσμίως, η ψηφιακή τεχνολογία («Τεχνολογίες Πληροφορίας και Επικοινωνιών» ΤΠΕ) χρησιμοποιείται ως μέσο υποστήριξης της διδασκαλίας όλων των μαθημάτων του προγράμματος στο πλαίσιο καινοτόμων διδακτικών μεθόδων. Η Σχολή Επιστημών Πληροφορίας και το Τμήμα Εφαρμοσμένης Πληροφορικής του Πανεπιστημίου Μακεδονίας, με αφετηρία τον κοινό τόπο ότι η Πληροφορική και η εξοικείωση με αυτήν είναι απολύτως απαραίτητη για την τεχνολογική ανάπτυξη της χώρας και την έξοδό της από την βαθιά οικονομική κρίση, θεωρεί ότι το νέο πρόγραμμα σπουδών της Δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης θα πρέπει να συνάδει με τις σύγχρονες παιδαγωγικές αντιλήψεις για τη σημασία και το ρόλο που έχει η Πληροφορική στην εκπαίδευση, αλλά και με τη σύγχρονη πανθομολογούμενη σπουδαιότητα της Πληροφορικής για την εν γένει ανάπτυξη της χώρας, που είναι απαραίτητη για την επιβίωσή της στο σύγχρονο ψηφιακό κόσμο της Κοινωνίας της Πληροφορίας. Στην κατεύθυνση αυτή αναμένεται η αναβάθμιση της Πληροφορικής στην όλη εκπαιδευτική διαδικασία με την αύξηση και όχι τη μείωση των ωρών διδασκαλίας της και με τη συμπερίληψή της στα εξεταζόμενα μαθήματα για την εισαγωγή στην τριτοβάθμια εκπαίδευση. Η Πρόεδρος και οι καθηγητές του Τμήματος Εφαρμοσμένης Πληροφορικής Σχολής Επιστημών Πληροφορίας Παρέμβαση Χατζημαρκάκη στην ΕΕ για την Πληροφορική 22 Αυγούστου 2013 Πηγή: http://arouraios.gr/2013/08/parembash‐chatzhmarkakh‐sthn‐ee‐gia‐thn‐plhroforiki/ Με επιστολή του προς την Επίτροπο Εκπαίδευσης, Πολιτισμού, Πολυγλωσσίας και Νεολαίας της ΕΕ, Aνδρούλλα Bασιλείου, ο ελληνικής καταγωγής Γερμανός Ευρωβουλευτής Γιώργος Χατζημαρκάκης, επισημαίνει ότι η προωθούμενη από το ελληνικό υπουργείο Παιδείας, μείωση των ωρών διδασκαλίας της Πληροφορικής στα Λύκεια και η μείωση του αριθμού των καθηγητών πληροφορικής είναι αντίθετη με «την Ευρωπαϊκή Πολιτική για την ευρεία χρήση της πληροφορικής και του διαδικτύου». Ο κ. Χατζημαρκάκης , στην επιστολή του προς την Επίτροπο επισημαίνει ανάμεσα στα άλλα: «Ως εισηγητής στην Επιτροπή Ενιαίας Αγοράς στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο της νέας πρότασης οδηγίας για την προσβασιμότητα των ιστοσελίδων φορέων του δημόσιου τομέα (Proposal for a directive on the accessibility of public sector bodies websites) υποστηρίζω μαζί με την Κομισιόν τη νέα πρόταση οδηγίας που αναμένεται να ψηφιστεί το 2014 επί της Ελληνικής Προεδρίας για την πρόσβαση στο διαδίκτυο. Μέσα από το νέο ευρωπαϊκό νόμο προωθείται η ευρεία διάδοση και χρήση των νέων τεχνολογιών απ” όλους, συμπεριλαμβανομένων των 80 εκ. ΑμεΑ της Ε.Ε. Σύμφωνα με όλες τις εκτιμήσεις και την πολιτική στόχευση που υπάρχει, η εφαρμογή της παραπάνω πολιτικής θα οδηγήσει τα επόμενα χρόνια στην αξιοποίηση ανθρώπινου δυναμικού – ειδικά νέων – που θα έχουν γνώση πληροφορικής και θα είναι ένας σημαντικός πυλώνας αντιμετώπισης της νεανικής ανεργίας που πλήττει όλη την Ευρώπη και ειδικά την Ελλάδα, με τη δημιουργία χιλιάδων θέσεων εργασίας. Mε βάση τα παραπάνω τα κράτη μέλη θα πρέπει να δώσουν ιδιαίτερη βαρύτητα τα επόμενα χρόνια σε κάθε τι που αφορά την ψηφιακή σύγκληση. Διαπιστώνω ωστόσο ότι η εκπαιδευτική μεταρρύθμιση που προωθείται στην Ελλάδα δεν συμβαδίζει με αυτήν την στόχευση.» Ο κ. Χατζημαρκάκης, με την επιστολή του, ζητά «…να απαντηθεί το ερώτημα αν αποτελεί πρόταση της Τρόικα η μείωση του εκπαιδευτικού έργου των καθηγητών πληροφορικής προκειμένου να μειωθεί ο αριθμός των εκπαιδευτικών στην Ελλάδα;» και επισημαίνει ότι «αποτελεί καίριο ερώτημα πως εξασφαλίζεται για τους Έλληνες μαθητές το ευρωπαϊκό κεκτημένο, δηλαδή οι ίσες ευκαιρίες στην ευρωπαϊκή κοινωνία γνώσης; ». Ο ευρωβουλευτής, θα καταθέσει τον επόμενο μήνα σχετική ερώτηση και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, όπως αναφέρει στην επιστολή του προς την αρμόδια Επίτροπο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για τη διδασκαλία της Πληροφορικής στο Λύκειο Επιστολή που υπογράφεται από όλους τους Καθηγητές του Τμήματος Επιστήμης Υπολογιστών του Πανεπιστημίου Κρήτης εστάλη στον Υπουργό Παιδείας σχετικά με το υπό ψήφιση Σχέδιο Νόμου για τη διδασκαλία της Πληροφορικής στο Γενικό Λύκειο. Οι καθηγητές δηλώνουν παράλληλα ότι είναι στη διάθεσή του Υπουργού για την τελική διαμόρφωση των λεπτομερειών του νέου προγράμματος σπουδών της Δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης σύμφωνα με τις σύγχρονες παιδαγωγικές αντιλήψεις για τη σημασία και το ρόλο που έχει η Πληροφορική στην εκπαίδευση. Στην επιστολή αναφέρεται: "Στόχος της επιστολής μας, όπως και άλλων συναδέλφων μας από άλλα Τμήματα Πληροφορικής των Ελληνικών ΑΕΙ, είναι να συμβάλει και βοηθήσει στη διαβούλευση σχετικά με το υπό ψήφιση Σχέδιο Νόμου για τη διδασκαλία της Πληροφορικής στο Γενικό Λύκειο. Οι ρυθμίσεις, σύμφωνα με το αρχικό σας σχέδιο, που υποβαθμίζουν τη διδασκαλία της Πληροφορικής ως γνωστικού αντικειμένου στο Γενικό Λύκειο, μας βρίσκουν σαφώς αντίθετους. Η υποβάθμιση αυτή αφορά τόσο στη μείωση των ωρών διδασκαλίας της Πληροφορικής στο Γενικό Λύκειο, όσο και στην αφαίρεση της Πληροφορικής από τα εξεταζόμενα μαθήματα για την εισαγωγή σε Τμήματα Πληροφορικής ΑΕΙ ή σε συγγενή Τμήματα Πολυτεχνικών Σχολών (π.χ. Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Μηχανικών Η/Υ). Θεωρούμε αδιανόητο οι μαθητές που ενδιαφέρονται να εισαχθούν στα παραπάνω Τμήματα ότι θα διδάσκονται και θα εξετάζονται Πανελλαδικά στη Χημεία και όχι στην Πληροφορική της οποίας η διδασκαλία θα πρέπει να ενισχυθεί λαμβάνοντας υπόψη την καλλιέργεια της υπολογιστικής/αλγοριθμικής σκέψης των μαθητών, όπως κάνουν σήμερα τα εκπαιδευτικά συστήματα όλων των ανεπτυγμένων τεχνολογικά χωρών. Σε χώρες όπως Ηνωμένο Βασίλειο, Γαλλία, Γερμανία, ΗΠΑ κ.ά το εκπαιδευτικό σύστημα καλλιεργεί την υπολογιστική/αλγοριθμική σκέψη στους μαθητές της Δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης προετοιμάζοντας τους για την τεχνολογική κατεύθυνση σπουδών που επιθυμούν να ακολουθήσουν. Η ανάπτυξη δεξιοτήτων υπολογιστικής/αλγοριθμικής σκέψης δεν συνιστά απλά μια πρόσθετη εξειδίκευση αλλά μια ιδιαίτερη πτυχή της ανθρώπινης νοημοσύνης, που αναπτύσσεται σήμερα ισχυρά, καθώς αποτελεί τη βάση για «εφαρμογή της γνώσης και επίλυση προβλημάτων, την καλλιέργεια της ικανότητας του ατόμου για κριτική προσέγγιση και αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών πληροφορίας και επικοινωνιών, και την καλλιέργεια δεξιοτήτων που θα διευκολύνουν την πρόσβαση των μαθητών στην αγορά εργασίας», όπως φιλοδοξεί να πετύχει το νέο Γενικό Λύκειο σύμφωνα με το υπό ψήφιση ν/σ. Επιπρόσθετα, η Πληροφορική, εκτός από Επιστήμη και νοητική δεξιότητα, αποτελεί, μεταξύ άλλων, το βασικό κορμό πολλών σύγχρονων κοινωνικών πρακτικών, γνώσεων και ικανοτήτων απαραίτητων στο σύγχρονο πολίτη. Συμπερασματικά, η εγκατάλειψη της διδασκαλίας μαθημάτων Πληροφορικής στο Γενικό Λύκειο δεν συνάδει με την σύγχρονη τάση παγκόσμια για καλλιέργεια δεξιοτήτων υπολογιστικής/αλγοριθμικής σκέψης στη Δευτεροβάθμια εκπαίδευση ενώ αποτελεί οπισθοδρόμηση σε εποχές όπου δεν ήταν κατανοητός ο ρόλος της Πληροφορικής (και των ψηφιακών τεχνολογιών γενικότερα) στην τεχνολογική ανάπτυξη μιας χώρας. Ακόμη, η προετοιμασία των μαθητών που επιλέγουν τεχνολογικού προσανατολισμού σπουδές (όπως σε Τμήματα Πληροφορικής, Πολυτεχνείου, κλπ.) στη Χημεία (!) αποτελεί παρανόηση του είδους της εκπαίδευσης που παρέχουν τα Τμήματα αυτά και των προαπαιτούμενων γνώσεων των μαθητών. Με αφετηρία τον κοινό τόπο ότι η Πληροφορική είναι απολύτως απαραίτητη επιστήμη για την τεχνολογική ανάπτυξη της χώρας και την έξοδό της από την βαθιά οικονομική κρίση, θεωρούμε ότι η διδασκαλία της στη Δευτεροβάθμια εκπαίδευση θα πρέπει να συνάδει με τις σύγχρονες παιδαγωγικές αντιλήψεις για τη σημασία και το ρόλο που έχει η Πληροφορική στην Δευτεροβάθμια και Τριτοβάθμια εκπαίδευση και είναι απαραίτητη στο σύγχρονο ψηφιακό κόσμο της Κοινωνίας της Πληροφορίας. Στην κατεύθυνση αυτή αναμένουμε την αναβάθμιση και όχι την υποβάθμιση της Πληροφορικής στην όλη εκπαιδευτική διαδικασία και ειδικότερα στην Β/θμια Εκπαίδευση. Κύριε Υπουργέ, οι καθηγητές του Τμήματος Επιστήμης Υπολογιστών του Πανεπιστημίου Κρήτης, ενός από τα δύο πρώτα Τμήματα Πληροφορικής που λειτούργησαν στην Ελλάδα και που έχει δώσει στην χώρα και σε όλη την υφήλιο άριστα καταρτισμένους αποφοίτους, πολλοί από αυτούς καταξιωμένοι καθηγητές μεγάλων Πανεπιστημίων της Ελλάδος και του εξωτερικού, που θεραπεύουμε την Πληροφορική και ενδιαφερόμαστε για την τεχνολογική ανάπτυξη της χώρας, είμαστε στη διάθεσή σας για την τελική διαμόρφωση των λεπτομερειών του νέου προγράμματος σπουδών της Δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης σύμφωνα με τις σύγχρονες παιδαγωγικές αντιλήψεις για τη σημασία και το ρόλο που έχει η Πληροφορική στην εκπαίδευση". Την επιστολή υπογράφουν οι καθηγητές του Τμήματος Επιστήμης Υπολογιστών του Πανεπιστημίου Κρήτης Αντώνης Αργυρός, Αναπληρωτής Καθηγητής Γιώργος Γεωργακόπουλος, Αναπληρωτής Καθηγητής Μανόλης Κατεβαίνης, Καθηγητής Ευάγγελος Μαρκάτος, Καθηγητής Αθανάσιος Μουχτάρης, Επίκουρος Καθηγητής Άγγελος Μπίλας, Καθηγητής Χρήστος Νικολάου, Καθηγητής Γεώργιος Παπαγιαννάκης, Επίκουρος Καθηγητής Μαρία Παπαδοπούλη, Αναπληρώτρια Καθηγήτρια Δημήτρης Πλεξουσάκης, Καθηγητής Αντώνιος Σαββίδης, Αναπληρωτής Καθηγητής Κωνσταντίνος Στεφανίδης, Καθηγητής Ιωάννης Στυλιανού, Καθηγητής Γιώργος Τζιρίτας, Καθηγητής Ιωάννης Τζίτζικας, Επίκουρος Καθηγητής Ιωάννης Τόλλης, Καθηγητής Απόστολος Τραγανίτης, Καθηγητής Πάνος Τραχανιάς, Καθηγητής Παναγιώτης Τσακαλίδης, Καθηγητής Ιωάννης Τσαμαρδίνος, Επίκουρος Καθηγητής Παναγιώτα Φατούρου, Επίκουρη Καθηγήτρια Βασίλης Χριστοφίδης, Καθηγητής Αθήνα, 23/08/2013
Δήλωση καθηγητή κ. Χρίστου Παπαδημητρίου
Ο κ. Χρίστος Παπαδημητρίου, διεθνούς φήμης καθηγητής στο Berkeley των Η.Π.Α., σε
επικοινωνία με την Πανελλήνια Ένωση Καθηγητών Πληροφορικής δήλωσε μεταξύ άλλων
τα εξής:
“Είναι όντως αδιανόητο και εξοργιστικό να πισωγυρίζουμε σε αυτό το μέτωπο αυτή τη
στιγμή, όταν όλοι προχωρούν (χώρες όπως η Εσθονία, η Μάλτα, η Ουγγαρία και η
Σλοβενία) και όταν δημιουργούνται νεες ευκαιρίες πρόσβασης. Όταν κανείς πια δεν αρνείται
την κεντρικότητα της Πληροφορικής, και άγνοια του αντικειμένου, ιδιαίτερα από τη νεολαία,
είναι εγγύηση στρατηγικής υποτέλειας σε κάθε τομέα της δημόσιας και ιδιωτικής ζωής. Όταν
είναι η γνώση που προσφέρει, με λίγη προσοχή, δουλειά και ταλέντο, μια από τις ελάχιστες
ατομικές διεξόδους από την Κρίση. Αλλά τίποτα δεν με εκπλήσσει από μια κυβέρνηση, που
στηρίζεται από τα ίδια κόμματα που κατέστρεψαν συστηματικά και ενσυνείδητα την χώρα τα
τελευταία 40 χρόνια.”
Ο κ. Παπαδημητρίου σαφώς τάσσεται υπέρ μας στον δύσκολο και αδιανόητα άδικο αυτό
αγώνα για την αναγνώριση της αξίας της Πληροφορικής και της εκπαίδευσης στην
Πληροφορική Παιδεία.
Το Δ.Σ. της Π.Ε.ΚΑ.Π.
Ένα ονειρεμένο σχολείο Χριστίνα Πουλίδου http://www.protagon.gr/?i=protagon.el.vryxellakia&id=25722 Ένα σχολείο που δεν θα έχει δάσκαλο αλλά σύμβουλο, δεν θα έχει διαλείμματα, κουδούνια, πίνακα και κιμωλία, η διαδικασία της μάθησης θα μπορεί να εκτείνεται σε όλες τις ώρες της μέρας ακόμη και στις διακοπές, δεν θα έχει απουσιολόγιο και όλη η δουλειά θα γίνεται μέσω iPad, αυτό θα είναι ένα από τα 11 σχολεία Στιβ Τζομπς, που θα ανοίξουν από τον Αύγουστο στην Ολλανδία. Ακολουθώντας την προτροπή ‐«σκέψου διαφορετικά»‐ του μεγάλου καινοτόμου επιχειρηματία, στην Ολλανδία αποφάσισαν να ανοίξουν 11 τέτοια σχολειά όπου θα φοιτήσουν κάπου χίλιοι μαθητές από 4‐12 ετών. Τα σχολεία θα είναι ανοιχτά όλο τον χρόνο πλην των Χριστουγέννων και της Πρωτοχρονιάς, από τις 06:30 το πρωί ως τις 19:00 το βράδυ, οι μαθητές θα έχουν ευέλικτο ωράριο προσέλευσης και αναχώρησης, θα πρέπει πάντως να είναι εκεί στο διάστημα 10:30‐15:00 μ.μ. Τα μαθήματα θα επιλέγονται από τα ίδια τα παιδιά, μέσω μιας εφαρμογής που θα καλούν από το iPad τους, η οποία θα προσφέρει μια διαδραστική λειτουργία – θα μοιάζει με παιχνίδι, σημειώνεται στο σχετικό δημοσίευμα του «Spiegel», θα συνοδεύεται από αστείους ήχους και κινούμενα σχέδια, το παιδί θα διορθώνεται σε κάθε λανθασμένο βήμα του και δεν θα δίνει εξετάσεις. Στο τέλος της διαδρομής θα περνά στο επόμενο επίπεδο δυσκολίας. Ο ρόλος του δασκάλου θα είναι υποβοηθητικός – θα βοηθά τον μαθητή αν κάπου σκαλώνει, θα αναζητά μαζί του μιαν άλλη εφαρμογή αν διαπιστώνει ότι η συγκεκριμένη δεν του ταιριάζει και θα ελέγχει τη μαθησιακή διαδικασία. Οι γονείς θα μπορούν να προγραμματίζουν ελεύθερα τις διακοπές τους, αφού δεν θα υπάρχει απουσιολόγιο, καθώς θεωρητικά οι σχολικές ώρες δεν τελειώνουν ποτέ και οι μαθητές ενθαρρύνονται να συνεχίζουν το παιχνίδι με το iPad τους στο σπίτι και στις διακοπές. Με αυτό τον τρόπο σημειώνεται, υπάρχει μια ελευθερία αλλά και μια συνέχεια στη διαδικασία της μάθησης, ενώ η επιλογή των εφαρμογών θα γίνεται κάθε έξι βδομάδες σε μια συνάντηση δασκάλων, γονέων και παιδιών, που θα γίνεται είτε με φυσική παρουσία είτε (και) μέσω skype. Ο εμπνευστής αυτού του πιλοτικού προγράμματος, Μορίς ντε Οντ, υπογραμμίζει ότι η νέα γενιά αντιλαμβάνεται την πραγματική και εικονική ζωή σαν ένα ενιαίο σύνολο. Έχει μάθει να βρίσκει μόνη της τον δρόμο προς τη γνώση, με διαδραστικό τρόπο και πολυεργαλεία ‐ «πώς μπορείς λοιπόν να την κλείσεις σε ένα σχολείο‐μουσείο;» αναρωτιέται. Και προσθέτει πως οι κλασικές τάξεις με τους μαυροπίνακες ετοιμάζουν τα παιδιά «για έναν κόσμο που δεν υπάρχει πια». Η ιδέα βρήκε διακομματική κοινοβουλευτική αποδοχή – πλην της ακροδεξιάς του Γκερτ Βίλντερς. Τα σχολεία θα είναι δημόσια και θα επιδοτηθούν από τον κρατικό προϋπολογισμό, θα είναι ανοιχτά σε όλους τους μαθητές και όσοι γονείς δεν μπορούν να αγοράσουν στο παιδί τους ένα iPad, αυτό θα προσφέρεται από ένα «ταμείο αλληλεγγύης». Τα σχολεία θα λέγονται «Στιβ Τζομπς»; Το θέμα είναι υπό συζήτηση – «θα θέλαμε να τιμήσουμε τη μνήμη αυτού του ανθρώπου» λένε οι οργανωτές και προσθέτουν πως είναι σε σχετική επικοινωνία με τη νομική υπηρεσία της Apple. Όλα αυτά τα θαυμάσια πράγματα θα μπορούν να δοκιμάσουν τα παιδάκια της Ολλανδίας, με τα οποία θα συναντηθούν αργότερα τα παιδάκια της Ελλάδας στην ανταγωνιστική αγορά εργασίας. Εκεί, όπου θα φτάσει η Ελένη και ο Γιάννης, οι δάσκαλοι των οποίων τους είχαν πει να διαβάσουν από τη σελίδα 5‐30 και μετά να πηδήξουν τις επόμενες και να ξαναδιαβάσουν από τη 48 ως την 60, και οι οποίοι διαγωνίστηκαν σε συγκεκριμένη ύλη, από το συγκεκριμένο σχολικό εγχειρίδιο. Υπονομευμένα εξ υπαρχής, καθώς η γνώση στη χώρα μας έχει παγιδευτεί στα δόκανα του λαϊκισμού, τα ελληνόπουλα μπαίνουν σε ένα σύστημα που ευνουχίζει ακόμη και τη φυσική τους έφεση. Έχω δει παιδάκι τρίχρονο να κρατά ένα μπλοκ και να προσπαθεί να γυρίσει το φύλλο σέρνοντας το δαχτυλάκι του πάνω στο χαρτί… Αυτό το παιδί, μόνο χάρη σε συμπτώσεις θα μπορέσει να βρει τον δρόμο του προς τη γνώση. Το ελληνικό σύστημα απλά θα το συνθλίψει στις συμπληγάδες της παπαγαλίας και της περιορισμένης ύλης. Κι έπειτα συζητάμε για την ανεργία των νέων ‐ που πας, καημένε Καραμήτρο; Η πληροφορική στην ελληνική εκπαίδευση μια πλευρά του ίδιου κακού νομίσματος. Friday, August 23, 2013 http://javapapo.blogspot.fr/2013/08/blog‐post_23.html Δεν θα μπορούσα να μην γράψω μερικές γραμμές για ένα σημαντικό θέμα στον χώρο της Ελληνικής εκπαίδευσης και της πληροφορικής. Οι πρόσφατες αλλαγές (και πάλι) στο πρόγραμμα μαθημάτων του γενικού λυκείου, την αναβάθμιση και αναδιοργάνωση των ΕΠΑΛ και τις αλλαγές στην μορφή των γενικών εξετάσεων, φέρνει πάλι καθηγητές, μαθητές και οικογένειες μερικές μέρες πριν την έναρξη της χρονιάς σε κατάσταση...απορίας (το πιο ευγενικό που θα μπορούσα να γράψω). Το ελληνικό κράτος δεν με εντυπωσιάζει για την έλλειψη στρατηγικής σε πολλούς τομείς και η εκπαίδευση είναι ακόμα ένας. Πότε αποκτήσαμε στρατηγική και σταθερότητα σε οικονομία, εξωτερική πολιτική; για να αποκτήσουμε και στην ρημαγμένη μας εκπαίδευση. Έχω άπειρη διάθεση να γκρινιάζω γενικά και αόριστα για αυτά που συμβαίνουν, αλλά σε αυτές τις διακοπές είχα την ευκαιρία να ακούσω πολύ συγκεκριμένα για την επικείμενη αφαίρεση του μαθήματος της πληροφορικής από την λίστα των υπό εξέταση μαθημάτων και ουσιαστικά την υποβάθμιση της σε μάθημα επιλογής ή ελεύθερης ώρας ή σε play time ή σε ότι άλλο κάτσει μιας και φαίνεται ακόμα στο παρά πέντε το συζητούν. Κάτι που για μένα δεν θέλει συζήτηση και πόσο μάλλον δεν θέλει συζήτηση 5 λεπτά πριν χτυπήσει το κουδούνι. Bonus: Επίσης είχα την ευκαιρία να μάθω πολλές λεπτομέρειες για το σύστημα μετατάξεων /μεταθέσεων και στελέχωσης του κορμού των ελληνικών σχολείων με καθηγητές και το λιγότερο που έχω να πω είναι α) πως στο διάολο κατάφερναν να λειτουργήσουν εθνικό σύστημα εκπαίδευσης με αυτή την υποδομή και απαρχαιωμένη οργάνωση β) αναρωτιέμαι για την ποιότητα και τα κριτήρια επιλογής επαγγέλματος αρκετών καθηγητών γ) αναρωτιέμαι για την ποιότητα εκπαίδευσης στα ελληνικά σχολεία που σώζεται μόνο από ΕΞΑΙΡΕΣΕΙΣ και μονάδες καθηγητών και δασκάλων που δίνουν ζωή στο σύστημα δ) η έλλειψη μηχανοργάνωσης και σε αυτόν το τομέα της δημόσιας διοίκησης σε κάνει να θες να κλάψεις από την έλλειψη λογικής. Με αφορμή την τελευταία παρατήρηση γυρνάω στην ουσία και σε αυτή την συνέχεια ανοργανωσιάς που έχει η ελληνική διοίκηση. Είναι η μόνη συνέχεια που έχει το ελληνικό κράτος για να μην δουλευόμαστε έτσι. Χρονολογικά ανήκω στους μαθητές που είδαμε την πληροφορική πρώτοι, πιλοτικά στο γυμνάσιο θυμάμαι, στις αρχές του 90. Απαράδεκτα βιβλία (ακόμα και τότε), σχεδόν ανεπαρκείς καθηγητές. Δεν θα ξεχάσω ποτέ έναν μαθηματικό ο οποίος μας έλεγε, 'ε εγω πάω σε αυτά τα σεμινάρια για την πληροφορική , έχουν καλό σάντουιτς και μας δίνουν και κάποια λεφτά παραπάνω'. 'Όπως και να έχει η αρχή ήταν στραβή σε ένα κράτος που εκ των έσω δεν είχε αγκαλιάσει καν τις νέες τεχνολογίες (το έβλεπες από το χαρτομάνι και την άπειρη γραφειοκρατία της εποχής σε κάθε λογής δημόσια υπηρεσία). Σαν παιδί δεν με συγκίνησε ποτέ το μάθημα, εξάλλου μόνος όπως και πολλά άλλα παιδιά είχα ξεπεράσει σε γνώσεις το σχολικό βιβλίο αλλά και τον βαριεστημένο καθηγητή ‐ με εξαίρεση έναν από τους 3‐4 που συνάντησα. Ήταν αρχή δύσκολη αλλά μπορείς να πεις ότι σε μια αρχή και λάθη θα υπάρξουν. Συνεχίσαμε στο λύκειο όπου η πληροφορική δεν είχε μπει τότε στο πρόγραμμα και την έχασα κάπου εκεί. Μάθαινα τις εξελίξεις από φίλους και καθηγητές με τα χρόνια. Συνέχιζα να έχω αυτή την αίσθηση για το πρόγραμμα σπουδών ήταν απαρχαιωμένο και δεν υποστήριζε καμία κατεύθυνση, ούτε την πρακτική, δηλαδή να δώσεις στα παιδιά από νωρίς πρακτικές γνώσεις ,ούτε την θεωρητική να τους εισάγεις δηλαδή στην επιστήμη της πληροφορικής με ουσιαστικό και δημιουργικό τρόπο. Η αλήθεια είναι ότι την ίδια αίσθηση, εκεί στις αρχές του 2000, μου άφηναν και αρκετά τμήματα πληροφορικής σε ελληνικά πανεπιστήμια, με πρόγραμμα σπουδών το οποίο ήταν τραβηγμένο τόσο από τα μαλλιά σε έναν δρόμο που μάλλον εξυπηρετούσε μια πολύ μικρή ομάδα ανθρώπων, πάντως ούτε τους ίδιους τους φοιτητές βοήθησε (όταν αργότερα βγήκαν στην αγορά εργασίας) ούτε και την ίδια την αγορά. Όπως και να έχει αυτό είναι προσωπική άποψη και έχω πολλές φορές έρθει στα λόγια με απόφοιτους ελληνικών πανεπιστημίων και η απάντηση είναι ότι δεν 'δικαιούμαι' να έχω άποψη αφού είμαι προϊόν του αγγλικού πανεπιστημιακού συστήματος. Let it be που λένε και οι Άγγλοι. Τα χρόνια πέρασαν και συνέχιζα να έχω αρκετά καλή εικόνα (εκ των έσω) για την κατάσταση στο μάθημα της πληροφορικής. Επιτέλους είχαν καταφέρει να φέρνουν και μερικούς ανθρώπους που είχαν αρκετά καλές γνώσεις, αγαπούσαν την επιστήμη και ήθελαν να διδάξουν, μειώθηκαν κάπως και οι βαριεστημένοι με το αντικείμενο φυσικοί ή μαθηματικοί. Οι νέοι καθηγητές καταλάβαινα ότι ήταν υποχρεωμένοι να υποστηρίξουν ένα σχετικά παλιομοδίτικο πρόγραμμα σπουδών (το πρόβλημα από την αρχή) και προσπαθούσαν με κάθε ευκαιρία να κάνουν και πραγματικά ενδιαφέροντα πράγματα εκτός της ύλης. Γιατί πχ να μην υπάρχει μια ανανέωση στο πρόγραμμα σπουδών κάθε 2 χρόνια σε έναν τομέα που ΔΕΝ ΚΟΙΜΑΤΑΙ ποτέ, γιατί πχ επίσημα να μην διδάξεις και λογική και προγραμματισμό με το Scratch και εισαγωγή στον προγραμματισμό με το BlueJ. Αντίστοιχα με πείραζε ότι αρκετοί 'συνάδελφοι' μας από τον χώρο, βλέπανε την ευκαιρία να μπουν στο δημόσιο για να διδάξουν, στις συζητήσεις μας έλεγαν ότι δεν άντεχαν στην δουλειά, (όχι τις συνθήκες αλλά το ίδιο το αντικείμενο). Κάπου εκεί στην μετριότητα λοιπόν αφήνουμε την πληροφορική, χωρίς εκπαιδευτικό προγραμματισμό, χωρίς ανανεώσεις σε πρόγραμμα σπουδών και με 'να αριθμό καθηγητών (δεν θα πω αν ήταν μεγάλο ή μικρό το ποσοστό) που οι ικανότητες τους ήταν αμφιλεγόμενες μαζί με την διάθεση τους αντίστοιχα. Έρχεται τώρα λοιπόν η πρόταση να την υποβαθμίσουμε μια και καλή για να ολοκληρωθεί η μετριότητα. Δεν καταλαβαίνω, όταν πάνω από 40 ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα έχουν σαν βασικό μάθημα και γνώση την πληροφορική, γιατί ο εκάστοτε υποψήφιος να μην μπορεί να διαγωνιστεί σε αυτό το ίδιο το μάθημα αλλά να πρέπει να δώσει πχ Χημεία. Δεν καταλαβαίνω επίσης γιατί η πληροφορική να μην θεωρείται επιστήμη και να περιορίζεται στο πρόγραμμα σπουδών του δημοτικού γυμνασίου, με προφιλ κυριών χρηστικό, δηλαδή να μάθουμε βασικές γνώσεις στα παιδιά από το copy paste μέχρι και μια πιστοποίηση ECDL και μετά στο Λύκειο, παρόλο που μπορεί να θέλει να γίνει προγραμματιστής να διαβάζει 12 ώρες την ημέρα για χημικές ενώσεις. Όπως σωστά άκουσα αυτές τις μέρες, το μεγαλύτερο πρόβλημα της νέας αναβάθμισης του προγράμματος σπουδών στα ελληνικά σχολεία είναι ότι συνεχίζει να υποβαθμίζει την πληροφορική σαν ΕΠΙΣΤΗΜΗ και να την θεωρεί κάτι σαν προσόν, όπως πχ να ξέρεις τυφλό σύστημα. Η πληροφορική είναι προσόν είναι και επιστήμη και το ελληνικό κράτος αν θέλει πραγματικά να αναμορφώσει την εκπαίδευση θα πρέπει να δώσει κυρίαρχη θέση στο μάθημα της πληροφορικής και των νέων τεχνολογιών. Για την υποβάθμιση της πληροφορικής και την μέτρια προσπάθεια του ελληνικού κράτους να την εισάγει στην ελληνική εκπαίδευση φταίνε όλοι, το κράτος και οι κρατικοί λειτουργοί υπεύθυνοι για την ευρύτερη στρατηγική παιδείας, οι ακαδημαϊκοί στα ελληνικά πανεπιστήμια που χρόνια τώρα πολεμάνε σε φατρίες συντεχνιών ή υπο ομάδων σε διαφορετικά πανεπιστήμια και δεν προώθησαν όσο θα έπρεπε την σημαντικότητα του μαθήματος, οι καθηγητές του μαθήματος χωρισμένοι σε 2 ομάδες 'διάθεσης, αυτοί που θέλουν πραγματικά να διδάξουν και κάποιοι άλλοι που είδαν το σταθερό 1000ρικο του δημόσιου μισθού πιο ευχάριστο από τον 10ωρο η 12ώρο της ελληνικής αγοράς, οι γονείς , κοινωνία που δεν πιέσαμε πιο έντονα και όχι τώρα τελευταία στιγμή τα παιδιά να ακολουθούν ένα μοντέρνο πρόγραμμα σπουδών και όχι απαρχαιωμένης αντίληψης και φυσικά κακής οργάνωσης. Εύχομαι έστω και τελευταία στιγμή η πληροφορική να πάρει την θέση που της αξίζει στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστημα αλλά έχω χάσει εδώ και καιρό την πίστη μου στην κρατική μηχανή και τους κρατικούς λειτουργούς (κάθε βαθμίδας) εδώ και καιρό. Α΄ Ε.Λ.Τ.Ε.Ε - Θ. 24/8/2013, Σελίδα 1 από 4
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∆ΕΛΤΙΟ ΤΥΠΟΥ
ΠΑΙ∆ΕΙΑ: ∆ιαβούλευση, Θεσµοί, Σκουπίδια
Μετά από µια πενταετία κύησης της πολυδιαφηµιζόµενης µεταρρύθµισης της
Ανώτερης ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, και ειδικά της αναβάθµισης της Τεχνικής
Επαγγελµατικής (Τ.Ε.Ε.), η Πολιτική Ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας δηµοσιοποίησε το
«Σχέδιο Νόµου για την Αναδιάρθρωση της ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και Λοιπές ∆ιατάξεις
αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων».
Ξηµερώµατα Σαββάτου, 10-8-2013.
Ώρα 00:35.
Α. Ο ΕΜΠΑΙΓΜΟΣ της βλάσφηµης «∆ΙΑΒΟΥΛΕΥΣΗΣ»
∆ευτέρα 12 Αυγούστου, στις 11:59 το µεσηµέρι, ξεκίνησε η «∆ιαβούλευση».
Τρίτη 20 Αυγούστου, στις 11:59 το µεσηµέρι, έληξε. Με ακρίβεια δευτερολέπτου !
Αν και η ανακοίνωση του Υπουργού έπεφτε µια ολόκληρη µέρα πίσω (ανέφερε την
21 του µηνός !!). Αφαιρουµένων των επισήµων αργιών, η «∆ιαβούλευση» για ένα τόσο
κρίσιµο και σοβαρό ζήτηµα της Ελληνικής Κοινωνίας, διάρκεσε πέντε (5) ολόκληρες
εργάσιµες ηµέρες !! Θερµά συγχαρητήρια στον ειδικό επιτετραµµένο επί παντός
επιστητού του Υπουργείου, Msc στην Πολιτική ∆ιαχείριση και την Επικοινωνία, διδάκτορα µε
θέµα την «Πολιτική διαφθορά στην Ελλάδα 1974 – 2000», καθώς και στον Πολιτικό Πάτρωνά
του !!
η
Ο µεγάλος εορτασµός της Χριστιανοσύνης, ο ∆εκαπενταύγουστος, το «Πάσχα του
καλοκαιριού», έµελε και αυτός να σκιαστεί από την ανίερη «∆ιαβούλευση». Οι πόλεις έρηµες,
οι Έλληνες στα χωριά τους για να γιορτάσουν παραδοσιακά µε τους οικείους τους τη µοναδική
καλοκαιρινή Γιορτή – ορόσηµο, αυτήν της Παναγίας, µε τον υδράργυρο να χτυπάει «κόκκινο»,
και την «∆ιαβούλευση» να µετρά «ηµέρες ανάρτησης»…
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∆εν µπορεί κανείς να ξεχωρίσει ποια είναι η µεγαλύτερη βλασφηµία, αυτή της
προσβολής του Ονόµατος της Παναγιάς και των παραδοσιακών Αξιών του Ελληνισµού, ή
αυτή του εµπαιγµού της ∆ηµοκρατίας… Ακόµη και οι ειδωλολάτρες πρόγονοί µας,
διέκοπταν τους µεταξύ τους πολέµους για να γιορτάσουν αυτό που θεωρούσαν Ιερό, τους
Ολυµπιακούς Αγώνες. Η όλη επιχείρηση «µυρίζει» µελετηµένες ψυχροπολεµικές τακτικές
για το «σπάσιµο» του ηθικού του λαού. Θυµίζει τους αεροπορικούς βοµβαρδισµούς στη
Σερβία από το ΝΑΤΟ, ανήµερα του Πάσχα των Ορθοδόξων…
Β. Το ΑΠΡΟΚΑΛΥΠΤΟ ΚΟΥΡΕΛΙΑΣΜΑ των ΘΕΣΜΩΝ
Αλλά ακόµη και αυτή η εξωφρενική διαδικασία θα είχε δικαιολογία εφαρµογής, εάν
είχε προηγηθεί εξαντλητική διαβούλευση σε επίπεδο Θεσµικών επαφών. Αντί αυτού:
1. Επί ένα χρόνο επικρατούσε άκρα του τάφου σιωπή για το µείζον αυτό θέµα.
2. Το σχέδιο για το Τεχνικό Επαγγελµατικό Λύκειο και το Νέο Λύκειο «αιωρούνταν» σε
αόρατες νεφέλες εντός του Υπουργείου και κανείς δεν ήξερε ποιος χειρίζεται την
πρόταση... Τα Στελέχη της Εκπαίδευσης (Σχολικοί Σύµβουλοι, κλπ), οι Συνδικαλιστικοί
Φορείς και οι Κλαδικές Ενώσεις, εις µάτην αναζητούσαν κάποιον αρµόδιο από πόρτα
σε πόρτα, για να εγχειρίσουν τις προτάσεις τους. Άκρα µυστικοπάθεια !! Κανείς
δεν ήξερε τίποτε …
3. Μετά από αλλεπάλληλες πιέσεις µας και αναφορές, ο πρώην Υφυπουργός κ.
Παπαθεοδώρου ανακοίνωσε επίσηµα σε συνάντησή µας τον Απρίλιο ότι :
– Αναλαµβάνει προσωπικά την ευθύνη όλης της διαδικασίας.
– ∆εν λειτουργούν άτυπες «παραεπιτροπές» στο Υπουργείο.
– Το Υπουργείο θα ακολουθήσει πλήρως θεσµικές και διαφανείς διαδικασίες, µε
άµεση ενεργοποίηση του Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας (Ε.ΣΥ.Π.) στο οποίο θα
προσκληθούν όλοι οι Φορείς για να καταθέσουν επίσηµα τις προτάσεις τους.
– Βασικός «καµβάς» πάνω στον οποίο θα στηθεί το νέο σχολείο θα αποτελέσει το
«σχέδιο ∆ιαµαντοπούλου».
Όµως, το σενάριο αυτό παραήταν Θεσµικό για να είναι πραγµατικό !! Τόσο
το χειρότερο για τον …Υφυπουργό, ο οποίος και αποµακρύνθηκε !! Καθυβριζόµενος
µάλιστα από sites Εκπαιδευτικής Ενηµέρωσης, από το Άλφα ως το Βήτα, ότι αυτός ήταν πηγή
όλων των δεινών του Υπουργείου (ενώ ο Υπουργός απλώς …υπουργούσε).
Και µετά, σιωπή… Η σιωπή των Αµνών. Ύστερα, νέοι Υφυπουργοί, εγκαίνια
ιδιωτικών ΙΕΚ, non papers, εν µια νυκτί κατάργηση 49 κλάδων εκπαιδευτικών Τεχνικών
Ειδικοτήτων, διακοπή λειτουργίας 2 Τοµέων των ΕΠΑ.Λ. και 9 ειδικοτήτων των ΕΠΑ.Σ.,
διαθεσιµότητα 2.122 εκπαιδευτικών, µετάταξη σε διοικητικές θέσεις άλλων 327,
διαρροές για εξαµβλωµατικά «σχέδια Νόµου».
Σίγουρα του Παπαθεοδώρου δουλειές ήταν κι αυτές. Αν έκανε καλά τη δουλειά του,
εκείνος και το κόµµα του, δεν θα έφτανε ο καηµένος ο Υπουργός σε αυτό το σηµείο, να πάρει
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δηλαδή τόσο σκληρές αποφάσεις, αναγκαίες όµως για να σωθεί ο Τόπος. Εµείς συµπονούµε και
συµπαραστεκόµαστε στον κ. Υπουργό, και τον ευχαριστούµε για τις προσπάθειές του !!
Ακολουθούν συσκέψεις στελεχών των δύο κοµµάτων, όπου από τη µία πλευρά
κάθονται Υφυπουργός και επιτροπή Βουλευτών και εµπειρογνωµόνων µε βαθειά γνώση
της Εκπαίδευσης, και µάλιστα της Τεχνικής, και από την άλλη κάθεται ένας (1) σύµβουλος,
«ορισµένος» καθ’ υπαγόρευση Υπουργού, ο οποίος δεν κατέχει καµιά θεσµική αρµοδιότητα και
είναι «ανύπαρκτος» στο οργανόγραµµα του Υπουργείου. Ο Υπουργός, αφού παρουσιάζει στις
συσκέψεις τον «αρµόδιο» εξουσιοδοτηµένο να οµιλεί εξ’ ονόµατος και για λογαριασµό του, στη
συνέχεια εγκαταλείπει το χώρο και τις επαφές, για να …υπουργήσει.
Στο τραπέζι, ο «αρµόδιος» παρουσιάζει έτοιµο ένα πλήρες Σχέδιο Νόµου,
παρασάγκες µακράν του «σχεδίου ∆ιαµαντοπούλου». ∆εν συντάχθηκε προφανώς την
προηγουµένη µέρα… Αποτελεί ολοκληρωµένο σχέδιο Νόµου, έτοιµο από καιρό !! Οι συσκέψεις
των συγκυβερνώντων είναι αλλεπάλληλες, τρικυµιώδεις και παροιµιώδεις. Στόχος είναι να
πεισθούν – «εκβιασθούν» τα στελέχη του ΠΑ.ΣΟ.Κ., υπό την πίεση των αυστηρά
προκαθορισµένων και περιορισµένων χρονικών ορίων, να συναινέσουν στα ήδη
µονοµερώς προαποφασισθέντα ...
Το όνοµα του «αρµόδιου», το µαθαίνουµε από τη µηνυτήρια αναφορά της Ο.Ι.Ε.Λ.Ε.
Οι εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών, οι Οµοσπονδίες, οι Κοινωνικοί Εταίροι ή
όποιοι άλλοι Θεσµικοί και Υπηρεσιακοί παράγοντες (Σύµβουλοι, Στελέχη
Εκπαίδευσης, κλπ), οι Επιστηµονικές ή Κλαδικές ενώσεις, δεν κλήθηκαν ποτέ να
καταθέσουν τις απόψεις τους.
Για την ενεργοποίηση του Ε.ΣΥ.Π., ούτε λόγος να γίνεται !! Ο Πρόεδρός του
ακόµη …περιµένει να κατατεθεί το Σχέδιο Νόµου στο Συµβούλιο …
Όποιος µε δική του πρωτοβουλία επιδίωξε να δει κάποιον «αρµόδιο», συναντήθηκε
µε «Τον Αρµόδιο», τον εξωθεσµικό σύµβουλο, εννοείται...
Φαινόµενα παρακµής και σήψης των Θεσµών δεν είναι σπάνια στον Πολιτικό Βίο,
είναι όµως η πρώτη φορά που εκδηλώνονται σε τέτοια έκταση, µε τέτοια ένταση, µε τόση
προκλητικότητα, θρασύτητα και απροκάλυπτη περιφρόνηση των Θεσµών που
παρακάµπτουν, και του Λαού που παρακολουθεί ενεός !!
Η συνέχεια του διασυρµού κάθε έννοιας ∆ηµοκρατικής λειτουργίας
προγραµµατίζεται να πραγµατοποιηθεί µέσα στο Κοινοβούλιο εντός των προσεχών ηµερών,
µε την κατάθεση του Σχεδίου Νόµου στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής
στις 27 Αυγούστου. Ως τότε, το Υπουργείο θα έχει επεξεργασθεί βεβαίως τις …3.812
συµµετοχές και τα …14.981 σχόλια της «∆ιαβούλευσης» και θα τα …ενσωµατώσει (στο
καλάθι των αχρήστων) !! Στη συνέχεια θα περάσει από την ολοµέλεια του Β΄ Θερινού
Τµήµατος διακοπών της Βουλής (µε το 1/3 των βουλευτών), ώστε να προλάβει να
δηµοσιευθεί και να έχει ισχύ Νόµου λίγο µετά το άνοιγµα των σχολείων, στις 6 Σεπτεµβρίου !
∆ιαδικασίες µε άρωµα από «σχέδιο Ανάν» και «Μνηµόνια Ι και ΙΙ». Σίγουρα
ούτε κατ’ επίφαση ∆ηµοκρατικές και πάντως διόλου τυχαίες …
αριθµ. ∆.Τ.: 069 / 23-8-2013, σελ.4/4
Γ. Η ΠΡΑΓΜΑΤΙΚΗ ∆ΙΑΒΟΥΛΕΥΣΗ που πετάχτηκε στα ΣΚΟΥΠΙ∆ΙΑ
Η τραγική ειρωνεία είναι ότι το «σχέδιο ∆ιαµαντοπούλου» είχε ολοκληρωθεί επί
συγκυβέρνησης των ίδιων πολιτικών κοµµάτων, το 2011-12.
Είχε προηγηθεί πενταετής περίπου διαβούλευση, ενδελεχής και αναλυτική
Έρευνα, και σύνταξη τεκµηριωµένης Μελέτης µε τίτλο «Αποτύπωση της υφιστάµενης
κατάστασης στα ΕΠΑ.Λ. – ΕΠΑ.Σ.», που πληρώθηκε από κονδύλια της Ε.Ε.
Όλα πετάχτηκαν στα σκουπίδια !
Είχε προηγηθεί ενεργοποίηση του Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας (Ιούνιος
2011), στο οποίο όλοι οι Φορείς κατέθεσαν τις απόψεις τους. Συντάχθηκαν Πρακτικά,
διαµείφθηκε εξαντλητικός ∆ιάλογος, λήφθηκαν Αποφάσεις.
Όλα πετάχτηκαν στα σκουπίδια !
Το «Τεχνολογικό Λύκειο» και το «Νέο Λύκειο» ολοκληρώνονται και
παρουσιάζονται σε τελικό Σχέδιο Νόµου επί Υπουργίας Α. ∆ιαµαντοπούλου (Μάρτιος 2012), µε
τη συµφωνία και των δύο κοµµάτων που συγκυβερνούσαν και τότε όπως και τώρα. Η πρώην
Υπουργός δηµοσίευσε πρόσφατα επιστολή που είχε απευθύνει στον τότε αρχηγό της
αξιωµατικής αντιπολίτευσης (που συµµετείχε µε Υπουργούς στην Κυβέρνηση), τον οποίο
έψαχνε να βρεί επί τρίµηνο για να συµφωνήσουν την ηµεροµηνία κατάθεσης του Νοµοσχεδίου
στη Βουλή για ψήφιση. Ήθελε ευρεία συναίνεση σε ένα τέτοιο σπουδαίο θέµα, η ευλογηµένη…
Όλα πετάχτηκαν στα σκουπίδια !
Τον ∆εκέµβριο του 2012, το ΠΑ.ΣΟ.Κ. καταθέτει στη Βουλή πρόταση Νόµου µε
ελαφρά τροποποιηµένο το ήδη επεξεργασµένο και συµφωνηµένο «σχέδιο ∆ιαµαντοπούλου».
Όλα πετάχτηκαν στα σκουπίδια !
Τον Ιούνιο του 2013, (µόλις προχθές) το ΙΣΤΑΜΕ διοργανώνει ηµερίδα µε θέµα
την παρουσίαση του «Τεχνολογικού Λυκείου». Μεταξύ των οµιλητών, ο πρόεδρος του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. κ. Ευάγγελος Βενιζέλος. Μέλος του ∆.Σ. του ΙΣΤΑΜΕ, ο νυν Υφυπουργός
Παιδείας κ. Συµεών Κεδίκογλου.
ΚΑΙ ΑΥΤΟ στα ΣΚΟΥΠΙ∆ΙΑ !
ΜΑΖΙ µε ότι απόµεινε από την Υπόληψη ανθρώπων και Πολιτικών.
ΜΑΖΙ µε την κατάθεση Εµπειρίας και Ψυχής τόσων Επιστηµόνων.
ΜΑΖΙ µε τις Θεσµικές ∆ιαδικασίες.
ΜΑΖΙ µε τους Εθνικούς και Ευρωπαϊκούς πόρους που αναλώθηκαν.
Όλα τα Πορίσµατα αντικαταστάθηκαν από τις προτάσεις µιας «καµαρίλας».
Όλες οι επί σειρά ετών Θεσµικές συζητήσεις και ουσιαστικές ∆ιαβουλεύσεις,
αντικαταστάθηκαν από την επίφαση µιας παρωδίας «∆ιαβούλευσης» 5 ηµερών !!!
ΣΚΟΥΠΙ∆ΙΑ !
Από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της Ο.Λ.Τ.Ε.Ε.
Ευχαριστήριο Η Ένωση Πληροφορικών Ελλάδας (ΕΠΕ), η Ελληνική Εταιρία Επιστημόνων & Επαγγελματιών Πληροφορικής & Επικοινωνιών (ΕΠΥ) και η Πανελλήνια Ένωση Καθηγητών Πληροφορικής (ΠΕΚΑΠ) ευχαριστούν θερμά την ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας για την αναβάθμιση των επαγγελματικών δικαιωμάτων των μελών τους με την τολμηρή τους προσέγγιση ως προς την Πληροφορική στα νέα προγράμματα σπουδών της Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης. 
Πιο συγκεκριμένα: Με την ουσιαστική κατάργηση του μαθήματος από το Γενικό Λύκειο, οι μαθητές δεν θα αποκτούν προχωρημένες γνώσεις χειρισμού Η/Υ, δε θα έχουν καλή εικόνα και άποψη σε σχέση με τις νέες τεχνολογίες και δε θα αποκτούν από νωρίς την αλγοριθμική σκέψη, η οποία είναι βάση για την ατομική και επιστημονική εξέλιξη του ανθρώπου. Με τον τρόπο αυτό οι δεξιότητες και τα προσόντα των δικών μας μελών αποκτούν μεγαλύτερη δύναμη και αξία στην αγορά και στην κοινωνία, δεδομένου ότι όλες οι επόμενες γενιές θα είναι πλήρως εξαρτημένες από τις γνώσεις που μόνο τα μέλη μας θα κατέχουν.  Με την επαναφορά του μαθήματος του Γυμνασίου σε 1 ώρα διδασκαλίας την εβδομάδα, οι μαθητές θα έρχονται σε επαφή με την πληροφορική, θα παίρνουν τις ελάχιστες γνώσεις που αρκούν για να πιστεύουν ότι γνωρίζουν ό,τι τους χρειάζεται, χωρίς ουσιαστικά να μπορούν να απεξαρτηθούν από την ανάγκη της υποστήριξης και της γνώσης που μόνο τα μέλη μας θα μπορούν να παρέχουν. Παράλληλα το Υπουργείο θα μπορεί να διατείνεται ότι παρέχει τις βασικές γνώσεις στο πεδίο αυτό. Οποιαδήποτε παραπέρα "εξειδίκευση" θα είναι προσωπική επιλογή όσων μαθητών επιθυμούν το "κάτι παραπάνω" και μπορεί να παρέχεται από τον ιδιωτικό τομέα και ειδικότερα από τα μέλη μας. Σε γενικές γραμμές, στην ψηφιακή ομίχλη που θα απλωθεί γύρω από τις επερχόμενες γενιές και δεδομένης της αδήριτης αναγκαιότητας της Πληροφορικής σε όλες τις εκφάνσεις της ζωής, τα μέλη μας θα είναι οι μοναδικοί φάροι και οι υπηρεσίες τους θα γίνουν ακόμη πιο απαραίτητες. Επιπλέον παροτρύνουμε το Υπουργείο να προχωρήσει σε ακόμη πιο τολμηρές πρωτοβουλίες:  Άμεση κατάργηση των τμημάτων Πληροφορικής, Επιστήμης Υπολογιστών, Μηχανικών Η/Υ και λοιπών σχολών σχετικών με την Πληροφορική.  Έλεγχος του Διαδικτύου και αποκλεισμός της χρήσης του ως πηγή πληροφόρησης και ανταλλαγής επιστημονικών γνώσεων.  Απαγόρευση κυκλοφορίας στην αγορά των σχετικών βιβλίων με την Επιστήμη των Υπολογιστών. Η γνώση της Πληροφορικής είναι δύναμη και πρέπει να ανήκει αποκλειστικά στα μέλη μας. Αθήνα, 19 Αυγούστου 2013
Προς:
1) Υπουργό ΠΑΙ.Θ.Π.Α
Κ. Αρβανιτόπουλο
2) Υφυπουργό ΠΑΙ.Θ.Π.Α
Σ. Κεδίκογλου
3) Υφυπουργό ΠΑΙ.Θ.Π.Α
Κ. Γκιουλέκα
4) Βουλευτές Ελληνικού
Κοινοβουλίου
Αξιότιμοι κύριοι,
στο πλαίσιο της διαβούλευσης που έχει ξεκινήσει για το σχέδιο νόμου «Αναδιάρθρωση της
Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης και Λοιπές Διατάξεις αρμοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευμάτων», επικοινωνούμε μαζί σας για να σας υποβάλλουμε τις προτάσεις μας, που θεωρούμε ως
απολύτως αναγκαίες, για τη διαμόρφωση μίας υψηλού επιπέδου παρεχόμενης Δημόσιας Παιδείας προς
όφελος των μαθητών και της χώρας. Σας ενημερώνουμε ότι στις 9/1/2013 είχαμε καταθέσει, σε συνάντηση
με τον τότε υφυπουργό παιδείας κ. Παπαθεοδώρου, κοινό υπόμνημα με τις προτάσεις των επιστημονικών και
καθηγητικών ενώσεων ΕΠΕ, ΕΠΥ, ΕΤΠΕ και ΠΕΚΑΠ για το νέο Γενικό Λύκειο [http://db.tt/UwZEPphU]
και σε παλαιότερες συναντήσεις έχουν κατατεθεί από όλες τις ενώσεις προτάσεις για το Τεχνολογικό Λύκειο.
Οι σύγχρονοι ιστορικοί έχουν χαρακτηρίσει την ιστορική εποχή που διανύουμε ως η “Εποχή της
Πληροφορίας” (Information Era), τονίζοντας έτσι ότι η ευελιξία με την οποία ένα Έθνος χειρίζεται και
αξιοποιεί την Πληροφορία, αποτελεί κριτήριο για την ίδια του την επιβίωση. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σε
πλήθος προσφάτων θέσεών της, αναφέρεται στην κρισιμότητα της ψηφιακής οικονομίας ως παράγοντα
ανάπτυξης και διατήρησης της ανταγωνιστικότητας της Ευρωπαϊκής οικονομίας. Σε όλες τις αναπτυγμένες
χώρες αναβαθμίζεται η παρεχόμενη Πληροφορική Παιδεία για την αναβάθμιση του ίδιου του
σχολείου ως βασικού παράγοντα κοινωνικής, τεχνολογικής και οικονομικής προόδου κάθε
σύγχρονης κοινωνίας. Δυστυχώς στη χώρα μας τα τελευταία χρόνια με ένα σωρό παραλείψεων αλλά και
λανθασμένων παρεμβάσεων, ενάντια σε κάθε επιστημονική και παιδαγωγική λογική, κινούμαστε στην
ακριβώς αντίθετη κατεύθυνση υποβαθμίζοντας την παρεχόμενη Πληροφορική Παιδεία.
Ας αποτελέσει λοιπόν, το υπό διαβούλευση σχέδιο νόμου, την ευκαιρία να διαμορφώσουμε τις βάσεις
για ένα σύγχρονο σχολείο που παρέχει στον μαθητή την απαραίτητη Πληροφορική Παιδεία για να
ανταποκριθεί στις σύγχρονες απαιτήσεις της «Εποχής της Πληροφορίας» ως μελλοντικός Πολίτης,
Επιστήμονας και Επαγγελματίας, ως ισότιμος συμμέτοχος στην Κοινωνία της Γνώσης που διαμορφώνεται.
Ζητάμε λοιπόν, ως απολύτως αναγκαίες αλλαγές, στο υπό διαβούλευση σχέδιο τα εξής:
Γενικό Λύκειο (Άρθρα 2, 3, 4)
Α' Λυκείου:
(άρθρο 2) Το μάθημα Εφαρμογές Πληροφορικής, δύο (2) ωρών, να είναι μέρος του κοινού
εκπαιδευτικού προγράμματος των μαθημάτων Γενικής Παιδείας της Α' Λυκείου και όχι μάθημα επιλογής. Στο
μάθημα Εφαρμογές Πληροφορικής, ο μαθητής θα πρέπει όχι μόνο να γνωρίσει και να κατανοήσει
την ορθή χρήση ενός συνόλου από απαραίτητες εφαρμογές της Πληροφορικής αλλά και να
αναπτύξει ώριμη «ψηφιακή συμπεριφορά» που θα του επιτρέψει να ενταχθεί και να
λειτουργήσει ως πολίτης των μελλοντικών ψηφιακών κοινωνιών. Στο πλαίσιο αυτό το μάθημα θα
πρέπει να περιλαμβάνει ζητήματα όπως η ασφαλής χρήση των δικτύων, του διαδικτύου και των υπηρεσιών
τους (ασφαλή επικοινωνία και ασφαλείς συναλλαγές, εργαλεία συνεργατικότητας και δυναμική των ψηφιακών
κοινοτήτων, ηλεκτρονική διακυβέρνηση και δημοκρατία,
ηλεκτρονική επιχειρηματικότητα, ζητήματα
ψηφιακής ηθικής κλπ).
Β' Λυκείου
(άρθρο 2) Προσθήκη μαθήματος Επιστήμη Υπολογιστών/Αλγοριθμική, δύο (2) ωρών, ως μάθημα
του κοινού εκπαιδευτικού προγράμματος των μαθημάτων Γενικής Παιδείας της Β' Λυκείου. Στο μάθημα αυτό
ο μαθητής θα διδάσκεται τις βασικές αρχές της επιστήμης υπολογιστών και θα εισάγεται στην αλγοριθμική
αναπτύσσοντας την κριτική, αναλυτική και συνθετική του σκέψη και τη δημιουργικότητά του.
Γ' Λυκείου
Α)
(άρθρο
2)
Προσθήκη
μαθήματος
Επιστήμη
Υπολογιστών/Ανάλυση
και
Σχεδίαση
Αλγορίθμων, Προγραμματισμός, ως μάθημα της Ομάδας Προσανατολισμού των Θετικών Σπουδών
(που στην πραγματικότητα θα έπρεπε να μετονομαστεί σε Ομάδα Προσανατολισμού των Θετικών και
Τεχνολογικών Σπουδών). Το μάθημα αυτό έχει σημαντικά οφέλη, τα οποία δεν προσφέρει κανένα από τα
υπόλοιπα μαθήματα, στην ανάπτυξη των ικανοτήτων του μαθητή στην ανάλυση, κατανόηση και επίλυση
προβλημάτων, καταστάσεων αλλά και εννοιών, που γνωρίζει είτε κατά τη διάρκεια των μαθημάτων του στην
Γ' τάξη, είτε στις μετέπειτα σπουδές του σε οποιαδήποτε τμήμα Θετικών και Τεχνολογικών σπουδών της
Τριτοβάθμιας εκπαίδευσης.
Β) (άρθρο 4) Για την εισαγωγή στην Τριτοβάθμια εκπαίδευση στο Επιστημονικό Πεδίο
Εξειδίκευσης (Ε.Π.Ε.) Θετικών και Τεχνολογικών Επιστημών, ανάλογα με τα τμήματα που επιθυμεί να
σπουδάσει ο μαθητής να μπορεί να επιλέξει, για το που θα εξεταστεί, ανάμεσα στην Χημεία και την
Επιστήμη
Υπολογιστών/Ανάλυση
και
Σχεδίαση
Αλγορίθμων,
Προγραμματισμός.
Επίσης,
λαμβάνοντας υπόψη ότι οι μισές περίπου σχολές του μηχανογραφικού ανήκουν σε αυτό το πεδίο, θα
μπορούσε να εξεταστεί η δυνατότητα διαχωρισμού του σε 2 διακριτά πεδία, Ε.Π.Ε. Θετικών και Ε.Π.Ε.
Τεχνολογικών, στο πρώτο από τα οποία θα ήταν εξεταζόμενο η Χημεία και στο δεύτερο η Επιστήμη
Υπολογιστών/Ανάλυση και Σχεδίαση Αλγορίθμων, Προγραμματισμός. Σε κάθε περίπτωση είναι
αδιανόητο ένας μαθητής που επιθυμεί να συνεχίσει τις σπουδές του σε ένα τμήμα Θετικών και
Τεχνολογικών σπουδών της Τριτοβάθμιας εκπαίδευσης να μην εξετάζεται στην Επιστήμη
Υπολογιστών/Ανάλυση και Σχεδίαση Αλγορίθμων, Προγραμματισμός, όταν στην συντριπτική
πλειοψηφία των τμημάτων της κατεύθυνσης Θετικών και Τεχνολογικών σπουδών (εξαιρώντας
ακόμα και όλα τα τμήματα Πληροφορικής) τα μαθήματα Αλγοριθμικής και Προγραμματισμού
παρέχουν απαραίτητες γνώσεις και είναι στο βασικό πρόγραμμα σπουδών, ενώ άλλα μαθήματα,
που περιέχονται στο σχέδιο νόμου ως εξεταζόμενα, δεν είναι.
Επισημαίνουμε για πολλοστή φορά ότι τα μαθήματα Πληροφορικής, ιδιαίτερα στη βαθμίδα του Λυκείου
όπου οι μαθητές είναι σε μία πιο ώριμη μαθησιακά ηλικία, είναι:
1. Μαθήματα που αναπτύσσουν την αναλυτική, κριτική και δημιουργική σκέψη των
μαθητών μέσα από τη μεθοδολογία ανάλυσης, σχεδίασης και επίλυσης προβλημάτων.
Άλλωστε η γνωστική αξία της διδασκαλίας του προγραμματισμού σε μαθητές της
δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης είναι ευρύτερα αποδεκτή, ήδη από τις αρχές της δεκαετίας
του ’80.
2. Μαθήματα απαραίτητα για τη μετάβαση από το σχολείο της αποστήθισης και
απομνημόνευσης στο σχολείο της δημιουργίας και ανάπτυξης.
3.
Μαθήματα απαραίτητα για τη πληροφορική-ψηφιακή εγγραμματοσύνη–μόρφωση των
μαθητών, δηλαδή τη πρακτική γνώση της τρέχουσας υψηλής τεχνολογίας και πως αυτή μπορεί να
χρησιμοποιηθεί ώστε να είναι ικανοί να μαθαίνουν, να επικοινωνούν και να εργάζονται
αποτελεσματικότερα στην Κοινωνία της Πληροφορίας.
Δηλαδή είναι μαθήματα, η παρουσία των οποίων διασφαλίζει τόσο την έννοια του Γενικού
Λυκείου όσο και την επίτευξη των περισσότερων από τους σκοπούς του, όπως αυτοί
καταγράφονται στο άρθρο 1 του σχεδίου νόμου.
Επίσης
υπενθυμίζουμε
την
πλήρη
αναντιστοιχία
της
κατάργησης
των
μαθημάτων
Πληροφορικής τόσο με τις παραγωγικές και οικονομικές ανάγκες της χώρας μας, όσο και με τις
ανάγκες και απαιτήσεις της ίδιας της κοινωνίας όπως αυτές καταγράφηκαν από μελέτη με θέμα
«ΕΡΕΥΝΑ ΚΟΙΝΗΣ ΓΝΩΜΗΣ ΕΠΙ ΖΗΤΗΜΑΤΩΝ ΛΥΚΕΙΟΥ-ΛΥΚΕΙΑΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ» που έκανε
το
ίδιο
το
Υπουργείο
(http://1kesyp-
v.thess.sch.gr/ereynes/110320_ereyna_gnwmhs_neo_lykeio.pdf). Στην εν λόγω έρευνα, στο ερώτημα
«ποια μαθήματα πρέπει να είναι υποχρεωτικά και ποια επιλογής», η Πληροφορική επιλέγεται ως τέταρτη
στην σειρά ως υποχρεωτικό μάθημα.
Τεχνολογικό Λύκειο (Άρθρα 5, 6, 7, 8, 9)
Ομάδες Προσανατολισμού, Τομείς και ειδικότητες (άρθρο 8):
(άρθρο
8)
Η
ειδικότητα
Τεχνικός
Δικτύων
και
Τηλεπικοινωνιών
ανήκει
στον
τομέα
Πληροφορικής και όχι στον Τομέα Ηλεκτρολογίας, Ηλεκτρονικής και Αυτοματισμού. Τα Δίκτυα και οι
Τηλεπικοινωνίες αποτελούν περιοχή εξειδίκευσης της Πληροφορικής και ήδη στα περισσότερα τριτοβάθμια
τμήματα Πληροφορικής αποτελεί τίτλο μεταπτυχιακής εξειδίκευσης. Μάλιστα στα Ι.Ε.Κ. (άρθρο 25) έχει
τοποθετηθεί σωστά ως
ειδικότητα του τομέα Πληροφορικής.
Πρέπει επιτέλους στις σχολές
Πληροφορικής να έχουν δικαίωμα εισαγωγής μόνο οι μαθητές του τομέα Πληροφορικής.
Α' Λυκείου:
Α) (άρθρο 9) Προσθήκη του μαθήματος Επιστήμη Υπολογιστών, δύο (2) ωρών, στην Ομάδα
Προσανατολισμού Τεχνολογικών Εφαρμογών. Η ομάδα αυτή, ενώ είναι ομάδα προσανατολισμού για
τον τομέα Πληροφορικής, δεν έχει ούτε ένα μάθημα στο οποίο να μπορούν οι μαθητές να γνωρίσουν τις
αρχές τις επιστήμης Υπολογιστών και τις επιμέρους περιοχές της, στο γνωστικό πεδίο των οποίων
εντάσσονται και οι ειδικότητες του τομέα που μπορούν να επιλέξουν, ενώ αντιθέτως έχει τα αντίστοιχα
μαθήματα για τους άλλους τομείς (αρχές μηχανολογίας, αρχές ηλεκτρολογίας και ηλεκτρονικής, τεχνικό
σχέδιο). Επίσης θα μπορούσε να εξεταστεί ο διαχωρισμός της ομάδας αυτής σε δύο διακριτές
ομάδες αφού είναι η μοναδική που καλύπτει 5 διαφορετικούς τομείς.
Β) (άρθρο 9) Αλλαγή των ωρών διδασκαλίας του μαθήματος Τεχνολογίες Πληροφορίας και
Επικοινωνιών, στην Ομάδα Προσανατολισμού Τεχνολογικών Εφαρμογών,
από δύο (2) ώρες σε
τέσσερις (4) ώρες, όπως ακριβώς είναι και στις άλλες ομάδες προσανατολισμού.
Β' και Γ' Λυκείου
(άρθρο 9) Η αναφορά στο άρθρο 9, παράγραφος 2, ότι «Τα μαθήματα ειδικότητας αποτελούνται, κατά
προσέγγιση, από 50% θεωρητικό μέρος και 50% εργαστηριακό.» δεν αντιστοιχεί πάντοτε στην
πραγματικότητα και μπορεί να δημιουργήσει προβλήματα κατά τον καθορισμό των διδακτικών ωρών με
υπουργική απόφαση όπως καθορίζεται στην υποπαράγραφο 2, β παρακάτω. Ενδεικτικά αναφέρουμε ότι στον
τομέα Πληροφορικής στην Β' τάξη, η αναλογία των εργαστηριακών μαθημάτων θα πρέπει να είναι
τουλάχιστον 60% έναντι 40% των θεωρητικών, ενώ στην Γ' τάξη τουλάχιστον 70% έναντι 30% των
θεωρητικών.
Οι ενώσεις μας αναμένουν την ανταπόκρισή σας στα προφανή αιτήματα της εποχής μας και
στις ανάγκες της ίδιας της χώρας και της κοινωνίας για την αξιοποίηση της Πληροφορικής
Παιδείας για τη δημιουργία ενός σύγχρονου, υψηλού επιπέδου, Δημόσιου Σχολείου. Είμαστε στη
διάθεσή σας, για την παροχή επεξηγήσεων καθώς και πλήρους τεκμηρίωσης για όλες τις
προτάσεις μας. Αναμένουμε την πρόσκλησή σας για την διαμόρφωση ενός σύγχρονου
επικαιροποιημένου προγράμματος σπουδών για τα μαθήματα Πληροφορικής αλλά και για το
επίσης σημαντικό θέμα των αναθέσεων.
Τα Δ.Σ. των ενώσεων,
ΕΠΕ - Ένωση Πληροφορικών Ελλάδας
ΕΠΥ - Ελληνική Εταιρία Επιστημόνων & Επαγγελματιών Πληροφορικής & Επικοινωνιών
ΠΕΚΑΠ - Πανελλήνια Ένωση Καθηγητών Πληροφορικής
Αθήνα, 24/08/2013
ΔΕΛΤΙΟ ΤΥΠΟΥ
Το Υπ. Παιδείας συνεχίζει να υποβαθμίζει την πληροφορική στο δημόσιο σχολείο!
Το Υπουργείο Παιδείας, σύμφωνα με το σχέδιο νόμου “Αναδιάρθρωση της
Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης και Λοιπές Διατάξεις”, καταργεί ουσιαστικά τα μαθήματα
πληροφορικής στο Γενικό Λύκειο, αφαιρώντας όλα τα συναφή με το αντικείμενο
μαθήματα από τη Β' και Γ' Λυκείου, συμπεριλαμβανομένου και του επί 15 χρόνια
πανελλαδικώς εξεταζόμενου μαθήματος “Ανάπτυξη Εφαρμογών σε Προγραμματιστικό
Περιβάλλον”, παρά τις αντιδράσεις της κοινωνίας, πανεπιστημιακών, εκπαιδευτικών κ.ά.,
οι οποίοι ζητούν για όλες τις τάξεις του Λυκείου μάθημα γενικής παιδείας, και
πανελλαδικώς εξεταζόμενο μάθημα κατεύθυνσης στην Γ' Λυκείου.
Σε συνέχεια της επίθεσης που δέχεται η Πληροφορική στη Δημόσια Εκπαίδευση, με νέα
Υπουργική Απόφαση δεν εφαρμόζεται το νέο πρόγραμμα σπουδών της Πληροφορικής στο
Γυμνάσιο, το οποίο βρίσκεται σε πιλοτική εφαρμογή εδώ και δύο χρόνια, προβλέπει
2ωρο μάθημα πληροφορικής σε κάθε τάξη και αξιολογήθηκε θετικά από το Ι.Ε.Π.
(πρώην Παιδαγωγικό Ινστιτούτο). Το πιλοτικό πρόγραμμα, το οποίο εφαρμόζεται από το
2011 με χρήματα του ελληνικού κράτους και του Ε.Σ.Π.Α., εν μία νυχτί αποφασίστηκε να
μην εφαρμοστεί, παρά τη θετική αξιολόγησή του! Δυστυχώς, η μη εφαρμογή του, χωρίς
μάλιστα καμία βάσιμη αιτιολογία, θα επιφέρει την ποινή της επιστροφής στην Ε.Ε. των
χρημάτων που δαπανήθηκαν, ποσό που πάλι θα κληθεί να πληρώσει ο ελληνικός λαός.
Σε πλήρη αντιδιαστολή με τα παραπάνω, το Υπουργείο αναφέρει συνεχώς τη
σχεδιάζομενη πιστοποίηση στις Τεχνολογίες Πληροφορίας και Επικοινωνιών, με στόχο
ουσιαστικά αυτή να επιτυγχάνεται παράλληλα με την ολοκλήρωση της φοίτησης στο
Γυμνάσιο. Η Ένωσή μας καταρχάς χαιρετίζει την πρωτοβουλία δημιουργίας δημόσιου
πλαισίου πιστοποίησης δεξιοτήτων, αλλά δυστυχώς η εκπαίδευση των μαθητών
αφήνεται βορά στον ιδιωτικό τομέα, αφού σε ένα μονόωρο μάθημα γυμνασίου δεν
προλαβαίνει να διδαχθεί ο μαθητής σωστά τα προβλεπόμενα για την βαθμίδα αυτή.
Σε συνέχεια λοιπόν των παρεμβάσεών μας, καλούμε τον Υπουργό και την επιτροπή που
επεξεργάζεται το σχεδιασμό να προχωρήσουν:
– στην εφαρμογή του πιλοτικού προγράμματος στην Πληροφορική στο σύνολο
των γυμνασίων της χώρας, με 2ωρο εργαστηριακό μάθημα σε κάθε τάξη.
– πρόβλεψη για σπάσιμο του τμήματος, είτε με άλλο μάθημα είτε σε δύο
εργαστήρια πληροφορικής, ώστε να έχει αποτέλεσμα η εργαστηριακή εξάσκηση.
– ονομασία μαθήματος Πληροφορική για όλες τις τάξεις του γυμνασίου
– ύπαρξη προαιρετικών ωρών διδασκαλίας για τους μαθητές που ενδιαφέρονται
να πιστοποιηθούν στις Τ.Π.Ε., εκτός των βασικών ωρών διδασκαλίας.
Στη δύσκολη οικονομική συγκυρία δεν είναι δυνατό η κυβέρνηση να γυρίζει την πλάτη
της στις σύγχρονες επιστήμες και να σπρώχνει την ελληνική οικογένεια στην οικονομική
αφαίμαξη.
Το Δ.Σ. της Π.Ε.ΚΑ.Π.
Η παιδεία πληροφορικής για τα παιδιά μας Του Διομήδη Σπινέλλη* Καθημερινή 25/8/2013 Σύμφωνα με το νομοσχέδιο για το νέο εκπαιδευτικό σύστημα, τα παιδιά μας θα ταλαιπωρούνται ατέλειωτες ώρες για να μάθουν πώς απέδιδαν οι Αλεξανδρινοί τη γλώσσα του Ερατοσθένη, αλλά δυστυχώς ούτε που θα ακούσουν το πώς αυτός σκεφτόταν. Αυτό είναι τραγικό, διότι ο Ερατοσθένης (όπως και ο Ευκλείδης) βρήκαν πώς μπορούμε να λύνουμε ασύλληπτα δύσκολα προβλήματα αλγοριθμικά, δηλαδή ακολουθώντας μια σειρά από απλά συγκεκριμένα βήματα. Σ’ αυτόν τον υπολογιστικό τρόπο σκέψης βασίζεται η λειτουργία των ηλεκτρονικών υπολογιστών και φυσικά όλων των τεχνολογικών υποδομών της κοινωνίας μας: από τα κινητά τηλέφωνα και τα βιομηχανικά ρομπότ, μέχρι το Διαδίκτυο και τα μεταφορικά μέσα. Η επιστήμη που καλύπτει αυτές τις καταπληκτικές τεχνολογίες είναι η πληροφορική∙ η διδασκαλία της θα πρέπει να αποτελεί κύριο μάθημα στα σχολεία. Σήμερα, μαζί με τα μαθηματικά, η πληροφορική αποτελεί τη βάση για τις άλλες επιστήμες, την τεχνολογία και την οικονομία. Χρησιμοποιείται στη βιολογία, στη φυσική, στη χημεία, στα μαθηματικά, στη γλωσσολογία, στην ψυχολογία, στα οικονομικά και στη στατιστική. Μας επιτρέπει να λύνουμε γιγάντια προβλήματα, να σχεδιάζουμε σύνθετα συστήματα και να αντιληφθούμε τη δύναμη και τα όρια των υπολογιστών και του ανθρώπινου εγκεφάλου. Η πληροφορική, με τις πρακτικές της εφαρμογές, ενθαρρύνει τη δημιουργικότητα επιτρέποντας στους μαθητές να κατασκευάζουν χρήσιμα συστήματα. Αναπτύσσει τόσο τη λογική τους (πώς δουλεύει αυτό;) όσο και την αισθητική τους (αυτό είναι όμορφα σχεδιασμένο!) παράλληλα με την κρίση και την εφευρετικότητα. Εδώ πρέπει να ξεχωρίσουμε τις δεξιότητες που σχετίζονται με τις εφαρμογές της πληροφορικής (πώς γράφω ένα κείμενο σε υπολογιστή, πώς αναζητώ κάτι στο Διαδίκτυο) από την επιστήμη της πληροφορικής που εξετάζει το γύρω μας φυσικό και τεχνητό κόσμο. Είναι απαραίτητο να διδάσκουμε και τα δύο σε όλους τους μαθητές μας. Οι απόφοιτοι του σχολείου πρέπει να είναι ψηφιακά εγγράμματοι στις δεξιότητες της πληροφορικής για να λειτουργήσουν αποτελεσματικά στη σημερινή κοινωνία. Επιπλέον, όμως, πρέπει να έχουν έρθει σε επαφή με την επιστήμη της πληροφορικής για να μη γίνουν παθητικοί καταναλωτές των προϊόντων της, αλλά παραγωγικοί εργαζόμενοι, καινοτόμοι επιχειρηματίες και σκεπτόμενοι πολίτες. Πώς πρέπει να διδάσκεται η πληροφορική στο σχολείο; Εδώ δεν χρειάζεται να ανακαλύψουμε τον τροχό∙ ευτυχώς έχει γίνει σοβαρή δουλειά σε άλλες χώρες σχετικά με την απαραίτητη ύλη (βλ. π.χ. http://bit.ly/lLUAnn). Πρέπει καταρχήν να διδάσκονται οι βασικές αρχές της πληροφορικής. Ακόμα σημαντικότερο είναι οι μαθητές, ειδικά στις τάξεις του Λυκείου, να διδάσκονται τον λεγόμενο υπολογιστικό τρόπο σκέψης που πηγάζει από την πληροφορική. Σύμφωνα με αυτόν, μαθαίνουμε να αναγνωρίζουμε στοιχεία υπολογισμών στον κόσμο που μας περιβάλλει και να εφαρμόζουμε εργαλεία και τεχνικές της πληροφορικής, προκειμένου να καταλάβουμε και να αναλύσουμε φυσικά και τεχνητά δημιουργήματα: από το πώς φυτρώνουν τα φύλλα σε ένα κλαδί μέχρι τον λογαριασμό του τηλεφώνου μας. Ένα σημαντικό στοιχείο του υπολογιστικού τρόπου σκέψης είναι η αφαίρεση, να μπορούν δηλαδή τα παιδιά μας να σχηματίσουν ένα μοντέλο για κάτι που παρατηρούν, να το αναλύσουν στα τμήματα που το απαρτίζουν και να το γενικεύσουν σε άλλες ανάλογες περιπτώσεις. Αυτό τον τρόπο σκέψης μπορούν μαθητές να μάθουν άμεσα να τον εφαρμόζουν στον προγραμματισμό υπολογιστών. Έτσι ενθαρρύνεται η λογική σκέψη, η ακρίβεια και η ικανότητα επίλυσης προβλημάτων και αυτόνομης εκμάθησης. Αυτές οι λεγόμενες νοητικές δεξιότητες ανωτέρου επιπέδου είναι απολύτως απαραίτητες σε ένα σύγχρονο εκπαιδευτικό σύστημα. Τέλος, θα πρέπει οι μαθητές μας να διδάσκονται τις κύριες γνώσεις που σχετίζονται με την επιστήμη της πληροφορικής, δηλαδή βασικούς αλγορίθμους, γλώσσες προγραμματισμού, τρόπους παράστασης δεδομένων, πώς δουλεύουν οι υπολογιστές και πώς επικοινωνούν μεταξύ τους για να συνθέσουν το Διαδίκτυο. Κοιτάζοντας γύρω μας, εύκολα θα δούμε ότι η πληροφορική είναι σήμερα το κύριο συστατικό της καινοτομίας. Είναι το κλειδί για την κοινωνία της πληροφορίας, αυτή που θα μας φέρει την οικονομική ανάπτυξη που θέλουμε να έχουμε. Χωρίς τη διδασκαλία της πληροφορικής στα σχολεία, βλάπτουμε σοβαρά, εκπαιδευτικά και οικονομικά, τη νέα γενιά, το μέλλον της χώρας μας. Πρέπει λοιπόν να πάρουμε παράδειγμα από χώρες, όπως τη Νότια Κορέα και το Ισραήλ, που πρωτοπορούν στη διδασκαλία της πληροφορικής στα σχολεία τους και, όχι τυχαία, ηγούνται και στους αντίστοιχους τεχνολογικούς τομείς και να εντάξουμε με θάρρος τη διδασκαλία της ως κύριο μάθημα σε όλες τις τάξεις των σχολείων μας. * Ο κ. Διομήδης Σπινέλλης είναι καθηγητής στο Οικονομικό Πανεπιστήμιο Αθηνών. Αθήνα, 26/08/2013
ΔΕΛΤΙΟ ΤΥΠΟΥ
Ανοιχτή πρόσκληση στην πολιτική ηγεσία
Στη δημόσια Διαβούλευση επί του σχεδίου νόμου «Αναδιάρθρωση της
Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης και Λοιπές Διατάξεις» (http://goo.gl/L7Hyxn) υπήρξε
πρωτοφανής συμμετοχή με πάνω από τρεις χιλιάδες (3.000) σχόλια, τα περισσότερα εκ
των οποίων αναφέρονταν στο
αίτημα της Κοινωνίας, των Πανεπιστημιακών
Καθηγητών και Τμημάτων, Ενώσεων και εκπαιδευτικών όλων των βαθμίδων για
ένταξη της Πληροφορικής ως μαθήματος Γενικής Παιδείας στο Λύκειο σε όλες τις
τάξεις αλλά και ως ειδικού, πανελλαδικά εξεταζόμενου για τους μαθητές της Γ'
Λυκείου.
Υπενθυμίζουμε από την πρωτοφανή κινητοποίηση υπέρ της Πληροφορικής:
– κοινή παρέμβαση των Π.Ε.ΚΑ.Π.-Ε.Π.Ε.-Ε.Π.Υ.-Ε.Μη.Π.Ε.Ε. (http://goo.gl/7dZaK9)
– έρευνα του Υπουργείου Παιδείας (http://goo.gl/pL1Jz3) το 2011 που κατατάσσει την
Πληροφορική ως τέταρτο βασικό μάθημα Γενικής Παιδείας στο Λύκειο.
– υπόμνημα 95 πανεπιστημιακών καθηγητών (http://goo.gl/CittVH).
– επιστολή 38 ακόμα πανεπιστημιακών καθηγητών (http://goo.gl/Tn9Ohr) του
τμήματος Πληροφορικής και Τηλεπικοινωνιών του Ε.Κ.Π.Α.
– επιστολή 22 ακόμα πανεπιστημιακών καθηγητών (http://goo.gl/FQ8F0H) του
τμήματος Επιστήμης Υπολογιστών του Παν/μίου Κρήτης.
– παρέμβαση του διεθνώς διακεκριμένου καθηγητή του Berkeley κ. Χρίστου
Παπαδημητρίου (http://goo.gl/ob6g0D).
– παρέμβαση των σχολικών συμβούλων Πληροφορικής (http://goo.gl/cDqOIM).
– θέσεις του κόμματος Ανεξάρτητοι Έλληνες (http://goo.gl/gLyQKS).
– θέσεις του κόμματος ΔΗΜ.ΑΡ. (http://goo.gl/CLUudk).
– υπόμνημα της Ε.Ε.Λ./Λ.Α.Κ. (http://goo.gl/fKUCQO).
– ανακοίνωση της Ε.Τ.Π.Ε. (http://goo.gl/TjoLSr).
Αν οι Πανεπιστημιακοί, τα τμήματα Πληροφορικής της Τριτοβάθμιας, οι Ενώσεις
Πληροφορικής, οι Σχολικοί Σύμβουλοι Πληροφορικής, η Κοινωνία και οι Πολίτες
δεν έχουν δίκιο, τότε ποιός έχει;
Καλούμε δημόσια
το Υπουργείο Παιδείας, την Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής και
τους Βουλευτές να ακούσουν τις προτάσεις αυτές και να δεχτούν τη βοήθεια των
ειδικών (Πανεπιστημιακοί Καθηγητές, Ενώσεις και Σχ. Σύμβουλοι) στο
σχεδιασμό του Λυκείου. Οτιδήποτε άλλο αποτελεί πισωγύρισμα και απαξίωση των
γνώσεων των μαθητών.
Το Δ.Σ. της Π.Ε.ΚΑ.Π.
Η πληροφορική στα σχολεία: του Ευρωβουλευτή Καθηγητή Ιωάννη Α. Τσουκαλά esos.gr Πολύ φοβούμαι ότι η έντονη συζήτηση που έχει πυροδοτηθεί τις τελευταίες εβδομάδες, μετά την πρωτοβουλία του Υπουργείου Παιδείας να εξαφανίσει ουσιαστικά το μάθημα της πληροφορικής από την δευτεροβάθμια εκπαίδευση, είναι, για άλλη μια φορά, εξαιρετικά ετεροχρονισμένη. Όλα όσα περιλαμβάνει αυτή τη συζήτηση (άλλη μια μεταρρυθμιστική πρωτοβουλία «θερινής νυκτός» του Υπουργείου Παιδείας για το «νέο λύκειο», δημόσιες διαβουλεύσεις, τοποθετήσεις ακαδημαϊκών και αντιδράσεις εκπαιδευτικών και επαγγελματικών φορέων) θα ήταν μάλλον δικαιολογημένα αν λάμβαναν χώρα προ εικοσαετίας τουλάχιστον, τότε που οι περισσότερες χώρες του δυτικού κόσμου αντιμετώπιζαν το θέμα της ένταξης της πληροφορικής στα σχολεία τους, κι όχι στα μέσα της δεύτερης δεκαετίας του 21ου αιώνα. Κι όχι απλώς η συζήτηση είναι ετεροχρονισμένη, αλλά όλα δείχνουν ότι το ελληνικό υπουργείο παιδείας καταλήγει σε συμπεράσματα απολύτως αντίθετα από αυτά στα οποία έχουν καταλήξει όλες οι ανεπτυγμένες και αναπτυσσόμενες κοινωνίες και οικονομίες του πλανήτη. Εν τέλει φαίνεται ότι στο «νέο λύκειο» που η ελληνική πολιτεία οραματίζεται να προσφέρει στους νέους πολίτες της, η πληροφορική δεν έχει θέση. Θα είμαι ξεκάθαρος, με την υποβάθμιση του ρόλου της πληροφορικής στο «νέο λύκειο» και την αποσύνδεσή της από την εισαγωγή στα τμήματα πληροφορικής και πολυτεχνικών σχολών της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, το Υπουργείο Παιδείας θα καταφέρει τριπλό χτύπημα στους μαθητές, το εκπαιδευτικό σύστημα και τις αναπτυξιακές προοπτικές της χώρας: α) στερεί τους μαθητές από πολύτιμες τεχνολογικές δεξιότητες που θα τους επέτρεπαν να ανταγωνιστούν επί ίσοις όροις τους ομολόγους τους στην παγκόσμια αρένα. Αντί μέσω του σχολείου να γεφυρώνουμε το «ψηφιακό χάσμα» εντός της ελληνικής κοινωνίας (γιατί δεν μπορούν όλοι οι μαθητές να έχουν τον προσωπικό φορητό τους υπολογιστή), δημιουργούμε μόνοι μας ένα ακόμη μεγαλύτερο χάσμα δεξιοτήτων μεταξύ των ελληνοπαίδων και των συνομηλίκων τους στην Ευρώπη και τον υπόλοιπο κόσμο. Το έχω πει πολλές φορές, ας μου επιτραπεί να το επαναλάβω: η παραγωγικότητα και η ανταγωνιστικότητα στην Κοινωνία της Γνώσης κα της Πληροφορίας δεν εξαρτώνται από το πόσο χαμηλός είναι ο μισθός και πόσο εύκολη η κινητικότητα ενός εργαζομένου, αλλά από το κατά κεφαλήν γνωστικό, τεχνολογικό και πολιτιστικό περιεχόμενο του κάθε πολίτη. Το συμπέρασμα είναι οδυνηρά απλό: χωρίς υψηλού επιπέδου ψηφιακό εναλφαβητισμό (digital literacy) και τεχνολογικές δεξιότητες (e‐skills) δεν είναι δυνατός ο έλεγχος των νέων μέσων παραγωγής και η ισότιμη συμμετοχή μας στην παγκοσμιοποιημένη οικονομία. Στην χώρα της νεανικής ανεργίας του 60%, της χαμηλής ανταγωνιστικότητας και της ακόμη μικρότερης παραγωγικότητας, όπου μόλις το 50% του πληθυσμού χρησιμοποιεί τακτικά το διαδίκτυο (έναντι 70% στην ΕΕ) και το 42% του πληθυσμού δεν έχει χρησιμοποιήσει ποτέ το διαδίκτυο (έναντι 22% στην ΕΕ), συζητούμε για το αν θα πρέπει η πληροφορική να είναι κύριο μάθημα στα σχολεία[1]. Την ίδια στιγμή η Ευρωπαϊκή Επιτροπή υπολογίζει ότι στην ΕΕ υπάρχουν περίπου πέντε εκατομμύρια θέσεις εργασίας στις ΤΠΕ (με περίπου 100.000 νέες θέσεις να προστίθενται κάθε χρόνο) , για τις οποίες ήδη ο αριθμός των αποφοίτων σχετικών τμημάτων δεν επαρκεί. Ταυτόχρονα, τα σχετικά με την πληροφορική επαγγέλματα είναι σε μεγάλο βαθμό απρόσβλητα από την οικονομική κρίση, καθώς ακόμη και στην κορύφωσή της, η ζήτηση ήταν μεγαλύτερη από την προσφορά. Σύμφωνα με την ΕΕ, με σενάριο μέτριας οικονομικής ανάπτυξης, ως το 2015 θα υπάρχει έλλειψη ως και 380.000 επιστημόνων και τεχνικών πληροφορικής, ενώ δεν αποκλείεται ο αριθμός αυτός να φτάσει και τις 900.000. Μάλλον αυτά δεν απασχολούν το υπουργείο. Όμως η πολυπόθητη ανάπτυξη δεν αποτελεί από μόνη της πολιτική αλλά είναι αποτέλεσμα πολιτικών. Αυτήν την περίοδο, όλες οι δυτικές χώρες, ενισχύουν τον ρόλο της πληροφορικής στα σχολεία μέσω των εκπαιδευτικών προγραμμάτων STEM (science, technology, engineering, math, δηλαδή «φυσικές επιστήμες, τεχνολογία, μηχανική, μαθηματικά») στοχεύοντας στην καλλιέργεια ανθρώπινου δυναμικού υψηλής ποιότητας, κατάρτισης και προσαρμοστικότητας, έτοιμου να ανταποκριθεί στις σύγχρονες κοινωνικές και οικονομικές συνθήκες. Στο ίδιο πλαίσιο, προτάσσουν τις δεξιότητες προγραμματισμού υπολογιστών (διδάσκοντάς τον σε όλο και μικρότερες ηλικίες στην πρωτοβάθμια εκπαίδευση), έναντι της απλής χρήσης προγραμμάτων υπολογιστών, αφού στόχος τους δεν είναι να εκπαιδεύσουν την επόμενη γενιά υπαλλήλων γραφείου αλλά την επόμενη γενιά δημιουργών καινοτόμων προϊόντων της ψηφιακής τεχνολογίας . Εμείς τι στόχο έχουμε; Δημόσιο σχολείο χωρίς ουσιαστικό ρόλο για την πληροφορική είναι σχολείο δεινοσαύρων. β) στερεί το σχολείο από τον καταλυτικό ρόλο που μπορεί να παίξει η πληροφορική για την υποστήριξη της διδασκαλίας των άλλων μαθημάτων, τόσο μέσω της παροχής παιδαγωγικών εργαλείων σε άλλους κλάδους, όσο και μέσω της πολυπόθητης διαθεματικότητας με την οργανική ένταξη της πληροφορικής στην διδασκαλία. Οι υπολογιστές είναι πανίσχυρα πολιτισμικά τεχνουργήματα με υψηλό μετασχηματιστικό δυναμικό (εφάμιλλο της ανακάλυψης της γλώσσας και της γραφής). Η εκπαιδευτική τεχνολογία, ως κλάδος της πληροφορικής, μπορεί να προσφέρει πολύτιμες λύσεις για την αναβάθμιση της διδασκαλίας όλων των μαθημάτων μέχρι και στο πιο απομακρυσμένο σχολείο της ορεινής ή νησιωτικής Ελλάδας (κι έχουμε δει τα τελευταία χρόνια λαμπρά παραδείγματα του τι μπορούν να πετύχουν με λιγοστά μέσα και πολλή προσωπική εργασία φιλότιμοι και φιλομαθείς εκπαιδευτικοί). Παράλληλα, η πληροφορική μπορεί να ενδυναμώσει εκπαιδευτικούς και μαθητές, επιτρέποντάς τους να αναζητήσουν οι ίδιοι, εντός και εκτός του σχολείου, μαθησιακούς πόρους να επιμορφωθούν και να συμμετάσχουν σε προγράμματα διά βίου εκπαίδευσης (ήδη τα μεγάλα δικτυακά πανεπιστήμια στις ΗΠΑ ‐ MOOCs ‐ ετοιμάζουν υψηλού επιπέδου δωρεάν εκπαιδευτικά προγράμματα που θα καλύπτουν τις ανάγκες επιμόρφωσης 350.000 νέων εκπαιδευτικών το χρόνο). Όμως η ελληνική πολιτεία φαίνεται ότι επιλέγει να συνεχίσει να πορεύεται με βάση το βολικό πολιτικό άλλοθι που προκρίνει το να βάζουμε «υπολογιστές στα σχολεία» αντί για «επιστήμονες πληροφορικής στα σχολεία». Το πρώτο βολεύει για την εύκολη απορρόφηση ευρωπαϊκών κονδυλίων, κρατά ικανοποιημένους τους προμηθευτές του δημοσίου και κρατά απασχολημένα τα παιδιά στην τάξη όταν υπάρχουν εκπαιδευτικά κενά. Το δεύτερο προϋποθέτει την ύπαρξη στρατηγικού πλάνου, επιστημονικού σχεδιασμού και καταρτισμένων (ή πρόθυμων να καταρτιστούν) εκπαιδευτικών. Όταν ο σχεδιασμός γίνεται εν μέσω θέρους, υπό την πίεση επίδειξης μεταρρυθμιστικού οίστρου ή επίτευξης αυθαίρετων ποσοτικών στόχων μετακινήσεων εκπαιδευτικών, πού να περισσέψει χρόνος για σχεδιασμό. Αποτέλεσμα είναι τα προηγούμενα χρόνια να έχουν ξοδευτεί δεκάδες εκατομμύρια ευρώ για εργαστήρια πληροφορικής στα σχολεία, που ελάχιστοι εκπαιδευτικοί πλην των ειδικοτήτων πληροφορικής είναι σε θέση (ή έχουν την διάθεση) να αξιοποιήσουν. Δεκάδες ακριβοπληρωμένα εκπαιδευτικά CDs παραμένουν σφραγισμένα και κλειδωμένα στις βιβλιοθήκες κάθε σχολείου, ενώ πανάκριβοι «αλληλεπιδραστικοί ηλεκτρονικοί πίνακες» παραμένουν σκονισμένοι σε αίθουσες γιατί ελάχιστοι μπορούν να τους χρησιμοποιήσουν (εδώ οφείλουμε όλοι, εκπαιδευτικοί και πανεπιστημιακοί να αναλογιστούμε ποιο είναι το δικό μας μερίδιο ευθύνης σε αυτήν την κατάσταση και ποιος ήταν ο ρόλος της πληροφορικής στα χρόνια της αφθονίας ευρωπαϊκών κονδυλίων). γ) το πιο επικίνδυνο όλων, στερεί τους σημερινούς μαθητές και μελλοντικούς πολίτες αυτής της χώρας από ένα ζωτικό φίλτρο ανάγνωσης, αποκωδικοποίησης και ερμηνείας του εξωτερικού αντικειμενικού κόσμου. Ο ψηφιακός εναλφαβητισμός έχει πάψει προ πολλού να είναι ένα ξεχωριστό τεχνολογικό πεδίο ή απλά ένα πολύτιμο παραγωγικό εργαλείο και έχει καταστεί αναπόσπαστο τμήμα της πολιτικής, κοινωνικής και οικονομικής συγκρότησης των σύγχρονων κοινωνιών. Η πρόσβαση στην ψηφιακή πληροφορία και στα νέα μέσα επικοινωνίας και ενημέρωσης, η ισότιμη, κριτική συμμετοχή στη δημόσια σφαίρα, ο σεβασμός και η προστασία των ψηφιακών προσωπικών δεδομένων, δεν αποτελούν απλές τεχνικές δεξιότητες αλλά ζωτικές προϋποθέσεις για την καλλιέργεια της ιδιότητας του πολίτη και της άσκησης των δικαιωμάτων του. Την ίδια στιγμή που στην παγκόσμια δημόσια σφαίρα κυριαρχούν συζητήσεις που άπτονται της επιστήμης της πληροφορικής ( για τον ρόλο των ψηφιακών προσωπικών δεδομένων (Snowden και υπόθεση PRISM), τον ρόλο των μέσων κοινωνικής δικτύωσης στην Αραβική Άνοιξη και τα κοινωνικά κινήματα, την κυβερνοασφάλεια (cybersecurity και καθημερινά συμβάντα hacking από ομάδες όπως οι Anonymous), τον κυβερνοπόλεμο (η δεοντολογία της χρήσης αυτόνομων ρομποτικών αεροσκαφών drones για εκτελέσεις εχθρών), τον διαδικτυακό εκφοβισμό (cyberbullying), ή τις επιπτώσεις των αυτοματοποιημένων συναλλαγών στην παγκόσμια οικονομία (high speed trading)), εμείς είμαστε έτοιμοι να στερήσουμε από τους μελλοντικούς πολίτες της χώρας τα διανοητικά εργαλεία κατανόησης και επεξεργασίας αυτών των θεμάτων. Την ίδια στιγμή που αγοράζουμε στα παιδιά μας «έξυπνα κινητά τηλέφωνα», γρήγορες συνδέσεις internet, φορητούς υπολογιστές, παιχνιδοκονσόλες και κάθε άλλο σύγχρονο gadget, καθιστώντας τα πιστούς καταναλωτές τεχνολογικών και πολιτιστικών προϊόντων δεν είμαστε διατεθειμένοι να τα εξοπλίσουμε με τις δεξιότητες εκείνες που θα τους επιτρέψουν να συμμετάσχουν ισότιμα στην παγκοσμιοποιημένη κοινωνία της γνώσης, ως παραγωγοί σε κλάδους της δημιουργικής και πολιτιστικής βιομηχανίας. Την ίδια στιγμή που στην Ευρωπαϊκή Ένωση δίνουμε μάχες για ενεργή συμμετοχή των πολιτών στην δημοκρατική και πολιτική διαδικασία (π.χ. Πρωτοβουλία Πολιτών της ΕΕ, δράσεις συμμετοχικής δημοκρατίας και διαβούλευσης), για την «ανοιχτή πρόσβαση» (open access) στα ψηφιακά δεδομένα του δημοσίου τομέα (ώστε οι πολίτες να παράγουν ψηφιακές εφαρμογές για να ελέγχουν και να αξιολογούν το κράτος), για την «ανοιχτή πρόσβαση» στους ψηφιακούς πολιτιστικούς θησαυρούς της ΕΕ (βιβλιοθήκη Europeana και εργαλεία δημιουργίας εκπαιδευτικού και πολιτιστικού λογισμικού), για την «ανοιχτή πρόσβαση» στις επιστημονικές δημοσιεύσεις (ώστε οι πολίτες να είναι σε θέση να αξιολογούν και να αξιοποιούν τα επιστημονικά και τεχνολογικά επιτεύγματα) , στην Ελλάδα επιλέγουμε να «μεταρρυθμιζόμαστε» ομφαλοσκοπώντας, αγνοώντας τη διεθνή πρακτική, τις επιστημονικές εξελίξεις και τις συστάσεις διεθνών οργανισμών. Η υποβάθμιση της επιστήμης της πληροφορικής στο νέο λύκειο δεν είναι απλώς οικονομικά επιζήμια, είναι κοινωνικά και πολιτικά απαράδεκτη, είναι ζήτημα παιδείας και δημοκρατίας. Το έλλειμμα παιδείας είναι πιο επικίνδυνο για την Ελλάδα από οποιοδήποτε δημοσιονομικό έλλειμμα. Ας μην το συμπληρώνουμε με έλλειμμα σοβαρότητας. ΥΓ Φοβούμαι ότι το σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας για υποβάθμιση της πληροφορικής είναι μια κλασσική περίπτωση εφαρμογής αλγορίθμου «διαίρει και βασίλευε», όπου δηλαδή ένα σύνθετο υπολογιστικό πρόβλημα τεμαχίζεται σε επιμέρους, απλούστερα στην επίλυσή τους, προβλήματα. Στην προσπάθειά του υπουργείου να ισορροπήσει τις λογιστικές απαιτήσεις του ωρολογίου προγράμματος με την ανάγκη για μετακινήσεις και μετατάξεις εκπαιδευτικών και τήρηση των ισορροπιών μεταξύ των συντεχνιών, οι καθηγητές πληροφορικής (μια ετερόκλητη ομάδα που περιλαμβάνει από λαμπρούς νέους επιστήμονες πληροφορικής που έχουν επιτύχει σε αυστηρές εξετάσεις ΑΣΕΠ, μέχρι Θεολόγους που είχαν διοριστεί με μόνο προσόν το ότι συμπλήρωσαν κάποτε 500 ώρες σεμιναρίων σε «υπολογιστές») ήταν μάλλον ο εύκολος στόχος. Φοβούμαι ότι τα κριτήρια της επιλογής των μαθημάτων του «νέου λυκείου» δεν ήταν επιστημονικά αλλά διοικητικά και συνδικαλιστικά κι ότι οι συντάκτες του σχεδίου δεν θα είχαν κανένα πρόβλημα να κόψουν , αντί της πληροφορικής, τα μαθηματικά ή τα νέα ελληνικά από το σχολείο, αν πίστευαν ότι το σχέδιό τους θα συναντούσε λιγότερες αντιδράσεις. Κι αυτό κάτι δείχνει για το πώς σχεδιάζονται οι εκπαιδευτικές ‐ και όχι μόνο – μεταρρυθμίσεις σε αυτόν τον τόπο. 1 Τα στοιχεία προέρχονται από τον τελευταίο συγκριτικό πίνακα επιδόσεων του Ψηφιακού Θεματολογίου της ΕΕ Digita Agenda Scoreboard 2013) http://ec.europa.eu/digital‐
agenda/en/scoreboard Αθήνα, 28/08/2013
Δήλωση καθηγητή κ. Κωνσταντίνου Δασκαλάκη
Ο κ. Κωνσταντίνος Δασκαλάκης, διακεκριμένος καθηγητής στο M.I.T. των Η.Π.Α., σε
επικοινωνία με την Πανελλήνια Ένωση Καθηγητών Πληροφορικής, συμμεριζόμενος
προηγούμενη παρέμβαση του κ. Παπαδημητρίου, συμπληρώνει μεταξύ άλλων τα εξής:
“Σε μια εποχή που η Ελλάδα προσπαθεί να βγει από το αδιέξοδο και να επαναπροδιορίσει
το ρόλο της στο παγκόσμιο γίγνεσθαι (οικονομικό, επιστημονικό, και πολιτισμικό) μαθαίνω
με έκπληξη ότι η πολιτεία αποφασίζει να κάνει βήματα πίσω αποδυναμώνοντας την
πληροφορική στα σχολεία.”
Ο κ. Δασκαλάκης σαφώς τάσσεται υπέρ μας στον δύσκολο και αδιανόητα άδικο αυτό
αγώνα για την αναγνώριση της αξίας της Πληροφορικής και της εκπαίδευσης στην
Πληροφορική Παιδεία.
Το Δ.Σ. της Π.Ε.ΚΑ.Π.
Dear Minister Konstantinos Arvanitopoulos, Please find attached a (bilingual) statement from the Société Informatique de France, the French learned society in Informatics. As you surely know, a recent report from the French Académie des Sciences [http://www.academie‐
sciences.fr/activite/rapport/rads_0513.pdf] argues strongly that that our educational system has a duty to educate children to the science of Informatics. Just like Maths, Physics or Biology, the science of Informatics (e.g., information, algorithms, languages, computing machinery, etc.) is part of any modern scientific education, because it that enables citizens of the digital society to understand and to act, to be the master of his tools, to become a creator, and not just a consumer. Furthermore, Informatics education is necessary in order to develop the research and the industry of the future. The recent initiative of the European Commission “Grand Coalition for Digital Jobs” notes that in the foreseeable future, the digital industry will continue to gain importance : software is necessary to an increasing number of activities, and constitutes a reservoir for job growth. For lack of qualified manpower, 900 000 job offers will remain unfulfilled in the European digital industry in 2015. [See http://ec.europa.eu/digital‐
agenda/en/grand‐coalition‐digital‐jobs‐0] Many European countries have understood that Informatics must be taught in primary and secondary schools. For instance, the United Kingdom recently introduced Informatics into the secondary school exam, the Ebacc, on par with traditional sciences. Today, your country, Greece, is one of the most advanced in Europe, since you introduce algorithms in the primary school, you continue this education in middle school, the Lyceum curriculum includes a practical introduction to Informatics as a science, and Informatics is part of the university entrance examination. Therefore, SIF, and the French scientific community with it, is shocked to learn that the Greek government is proposing to turn backwards. As part of an ambitious set of reforms, named the New School Reform (ΝΕΟ ΣΧΟΛΕΙΟ), informatics education would be eliminated from the Lyceum. The new curriculum would maintain only digital literacy education at the primary and middle levels. Granted, economic recovery is a priority for Greece. This however should not be at the expense of Greece's future. The road to the digital world rests on joint progress in both science (Informatics) and technology (ICT). Greece must not mortgage its future. Economic recovery cannot rest upon education on the cheap nor upon eliminating the field of the future, Informatics. On the contrary, to prepare the future, Informatics education should be further developed, at all levels of education. Sincerely, On behalf of Société Informatique de France Marc Shapiro member of the board, in charge of International Relations Grèce : l'éducation informatique ne doit pas être
victime des coupes budgétaires
Comme le souligne le récent rapport de l'Académie des Sciences, « L'enseignement de
l'informatique en France : il est urgent de ne plus attendre », l'école doit offrir aux jeunes une
véritable éducation à la science informatique. Tout comme les mathématiques, la physique ou
la biologie, la science informatique (information, algorithmes, langages, machines, etc.) est
indispensable à une culture scientifique générale moderne, qui permet au citoyen de la société
numérique de comprendre et d'agir, de maîtriser ses outils, de passer de simple consommateur
à créateur.
De plus, un tel enseignement est indispensable au développement de la recherche et de
l'industrie future. Comme le précise la « feuille de route » sur le numérique du gouvernement
français de mars 2013, l'importance de l’industrie du numérique continuera à croître : le
numérique est indissociable d'un nombre grandissant d’activités, et constitue un énorme
réservoir de création d’emplois. D'ailleurs, la Commission Européenne prédit que, faute de main
d'œuvre qualifiée, 900 000 offres d'emploi dans l'industrie numérique européenne ne trouveront
pas preneur en 2015.1
De nombreux pays européens ont compris qu'il faut enseigner l'informatique dès le primaire et le
secondaire. Ainsi, le RoyaumeUni a récemment décidé de la mettre au programme du
baccalauréat, au même niveau que les autres sciences. La Grèce fait partie des pays avancés,
ayant introduit un premier apprentissage de l'algorithmique à l'écoles primaire, avec
approfondissement au collège. Une initiation pratique à science informatique est au programme
des lycées (obligatoires dans certaines sections) et de l'examen d'entrée à l'université.
Aussi, c'est avec stupeur que nous apprenons que le gouvernement grec s'attaque à cette
avancée. Derrière une ambitieuse réforme nommée « Nouvelle réforme de l'école » (ΝΕΟ
ΣΧΟΛΕΙΟ), se cache un retour en arrière : les cours de science informatique seraient
supprimés au lycée ; seul serait maintenu l'apprentissage des usages en primaire et au collège.
Si le redressement économique est une priorité pour la Grèce, cela ne doit pas être au dépens
de l'avenir. La route vers le monde numérique repose sur les progrès conjoints de la science et
de la technique informatiques. La Grèce ne doit pas hypothéquer son avenir. Son
redressement économique ne peut pas passer par une éducation au rabais et l'élimination d'une
matière d'avenir par excellence. Au contraire, pour préparer l'avenir, il faut développer l'éducation
informatique à tous les niveaux d'enseignement.
1
Voir http://ec.europa.eu/digitalagenda/en/grandcoalitiondigitaljobs0
Greece: education in informatics should not be
the victim of budget cuts
The French Academy of Science recently stated [« L'enseignement de l'informatique en France :
il est urgent de ne plus attendre »] that schools should educate children to the science of
Informatics (also called Computer Science in English). Just like Maths, Physics or Biology,
Informatics (e.g., information, algorithms, languages, computing machinery, etc.) are part of a
modern scientific education, one that allows the citizen of the digital society to understand and to
act, to be the master of his tools, to become a creator and not just a consumer.
Furthermore, Informatics education is necessary in order to develop the research and the
industry of the future. As indicated in the French Government's Roadmap to the Digital Society
(March 2013), the digital industry will continue to gain importance : software is necessary to an
increasing number of activities, and constitutes a reservoir for job growth. For lack of qualified
manpower, 900 000 job offers will remain unfulfilled in the European digital industry in 2015.2
Many European countries have understood that Informatics must be taught in primary and
secondary schools. For instance, the United Kingdom recently decided to make it a topic in the
secondary school exam, the Ebacc, on a par with traditional sciences. Greece is one of the
advanced countries, as they introduce algorithms in the primary school, and continue in middle
school. A practical introduction to Informatics as a science is taught in the Lyceum (high
school), and is even compulsory for technology students, and is part of the entrance test to
university.
Therefore, we were shocked to learn that the Greek government is proposing to turn backwards.
As part of an ambitious set of reforms, named the New School Reform (ΝΕΟ ΣΧΟΛΕΙΟ),
informatics education would be eliminated from the Lyceum. The new curriculum would
maintain only digital literacy education at the primary and middle levels.
Economic recovery is a priority for Greece, but this should not be at the expense of Greece's
future. The road to the digital world rests on joint progress in both science (Informatics) and
technology (ICT). Greece must not mortgage its future. Economic recovery cannot rest upon
education on the cheap nor upon eliminating the field of the future, Informatics. On the contrary,
to prepare the future, Informatics education should be further developed, at all levels of
education.
2
See http://ec.europa.eu/digitalagenda/en/grandcoalitiondigitaljobs0
Επιστολή στον υπ. Παιδείας του Πρύτανη του Πολυτεχνείου Κρήτης για το μάθημα της Πληροφορικής Αξιότιμε κ. Υπουργέ, Η προτεινόμενη μείωση των ωρών του μαθήματος Πληροφορικής στο υπό διάλογο νέο πρόγραμμα για τη δευτεροβάθμια εκπαίδευση μας προκαλεί μεγάλη έκπληξη και έντονη ανησυχία και προβληματισμό. Η διαφαινόμενη εξαφάνιση της Πληροφορικής από τη 2η και την 3η τάξη του Λυκείου είναι κατά την άποψή μας εντελώς αναντίστοιχη και σε ευθεία αντιπαράθεση με την ανάγκη τεχνολογικής αφύπνισης της χώρας και της οικονομίας της. Στη σύγχρονη εποχή, η Πληροφορική δεν είναι η απλή χρήση κάποιων προγραμμάτων και εργαλείων/εφαρμογών περιορισμένου σκοπού (word, excel, κλπ.). Η Πληροφορική είναι, κατά κύριο λόγο, η επιστήμη που διδάσκει τους νέους μας πως να προχωρούν από την σύλληψη μιας ιδέας στην υλοποίησή της, μέσα από μια σειρά τυπικών λογικών βημάτων. Σε μια κοινωνία της πληροφορίας και της γνώσης οι νέοι μας θα πρέπει να μάθουν και να υλοποιούν τις σκέψεις και τις ιδέες τους. Η Πληροφορική αποτελεί βασικό μοχλό για την οικονομική ανάπτυξη και παρέχει γνώσεις που είναι εντελώς απαραίτητες στην αγορά εργασίας:  Σύμφωνα με όλες τις υπάρχουσες επιστημονικές μελέτες και τη διεθνή εμπειρία, η απόκτηση στέρεων γνώσεων και ικανοτήτων αλγοριθμικής σκέψης είναι απαραίτητη για τον σύγχρονο μαθητή και τον αυριανό πολίτη της σύγχρονης κοινωνίας της πληροφορίας – και κάτι τέτοιο σίγουρα δεν επιτυγχάνεται με την εξαφάνιση της Πληροφορικής από τις τελευταίες τάξεις του Λυκείου!  Δεν υπάρχει σήμερα επιστημονικό πεδίο, που να μην απαιτεί τη γνώση της Πληροφορικής. Μάλιστα, η Πληροφορική δεν είναι απλά ένα υποβοηθητικό εργαλείο, αλλά έχει δημιουργήσει νέα δι‐επιστημονικά πεδία (όπως έξυπνα συστήματα, βιοπληροφορική, ιατρική πληροφορική), στα οποία επενδύονται δισεκατομμύρια ευρώ διεθνώς.  Κατά συνέπεια, η διαφαινόμενη υποβάθμιση/εξαφάνιση της Πληροφορικής από το Λύκειο αναμένεται να πλήξει καίρια την Έρευνα σε εθνικό επίπεδο, και υποσκάπτει τα θεμέλια της ίδιας της αυριανής τεχνολογικής και οικονομικής ανάπτυξης της χώρας.  Στην παρούσα περίοδο της κρίσης, αυτό που περιμέναμε να δούμε ήταν ένα σχέδιο διαβούλευσης για την αναβάθμιση των μαθημάτων Πληροφορικής στη δημόσια εκπαίδευση! Δεν μπορούμε να κατανοήσουμε πως η χώρα θα μπορέσει να κάνει βήματα ανάκαμψης απαξιώνοντας μια επιστήμη που αποδεδειγμένα με βάση τη διεθνή εμπειρία αποτελεί απαραίτητη βάση αλλά και εργαλείο προόδου και ανάπτυξης! Ελπίζουμε πραγματικά πως η ηγεσία του Υπουργείου θα λάβει τις σχετικές αποφάσεις με βάση το μακροπρόθεσμο συμφέρον της χώρας – και όχι με βάση συμψηφισμούς και αποφάσεις που δεν εδράζονται σε καμία λογική και καμία εμπεριστατωμένη μελέτη. Με εκτίμηση, Ο ΠΡΥΤΑΝΗΣ ΤΟΥ ΠΟΛΥΤΕΧΝΕΙΟΥ ΚΡΗΤΗΣ Καθηγητής Βασίλειος Β. Διγαλάκης Οι Καθηγητές (Πληρ/κής) του ΑΤΕΙΘ για το μάθημα της Πληροφορικής στα σχολεία Τον έντονο προβληματισμό μας για τη διαφαινόμενη υποβάθμιση του μαθήματος της Πληροφορικής στη Δευτεροβάθμια Εκπαίδευση, εκφράζουν με ανακοίνωσή τους οι καθηγητές του Τμήματος Μηχανικών Πληροφορικής του Αλεξάνδρειου ΤΕΙ Θεσσαλονίκης. Η ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ Στη δύσκολη συγκυρία στην οποία βρίσκεται η χώρα μας η τεχνολογία οφείλει να χρησιμεύσει ως μοχλός ανάπτυξης για το μέλλον. Η Πληροφορική δεν είναι απλώς μια από τις πλέον ραγδαία αναπτυσσόμενες τεχνολογίες αλλά είναι ίσως η μόνη τεχνολογία που διαπερνά όλες τις δραστηριότητες του δημόσιου και ιδιωτικού βίου, από τις επιχειρήσεις μέχρι τη δημόσια διοίκηση και από τη διασκέδαση και την επικοινωνία μέχρι το κάθε επιστημονικό ή διεπιστημονικό πεδίο. Η ανάπτυξη ωστόσο πληροφορικής καινοτομίας δεν μπορεί να πραγματοποιηθεί με την απλή χρήση της πληροφορικής αλλά απαιτεί την κατανόηση του πλούσιου επιστημονικού υπόβαθρου, γνωστού ως επιστήμη των υπολογιστών (computer science), πάνω στο οποίο βασίζεται η τεχνολογία αυτή: αλγόριθμοι, γλώσσες προγραμματισμού, αρχιτεκτονική υπολογιστών, ευφυή συστήματα, διαχείριση πληροφορίας, κα. Με βάση τα παραπάνω, δύο οφθαλμοφανή λάθη πρέπει να αποφευχθούν πάση θυσία: (α) Να θεωρηθεί ότι η διδασκαλία της Πληροφορικής εξαντλείται απλώς στην εξοικείωση του χρήστη/μαθητή με το διαδίκτυο (email, facebook, google search, κλπ) και στη χρήση διαφόρων προγραμμάτων/εφαρμογών (Word, Excel, Powerpoint, κλπ) και δεν είναι απαραίτητο να βασίζεται στο προαπαιτούμενο σύνολο επιστημονικών γνώσεων. (β) Να καταργηθεί η διδασκαλία της Πληροφορικής από τα Γενικά Λύκεια καθιστώντας τα παιδιά μας πληροφορικώς αναλφάβητα. Η Πληροφορική εξελίσσεται τόσο γρήγορα ώστε εισάγονται συνεχώς νέες έννοιες στη ζωή μας. Ήδη μόλις τα τελευταία 15 χρόνια εμφανίστηκαν νέες τεχνολογίες όπως το cloud computing, ο διαδικτυακός προγραμματισμός, τα clusters υπολογιστών, η παράλληλη και κατανεμημένη επεξεργασία, η έξυπνη διαχείριση πολύ μεγάλου όγκου δεδομένων, κλπ. Αν το σύστημα της Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης της χώρας επαναπαυθεί στην διδασκαλία των τεχνολογιών Πληροφορικής της προηγούμενης γενιάς (τύπου Word/Excel) τότε, εσκεμμένα, δυσχεραίνει την παραγωγή πληροφορικής καινοτομίας αφού τα Τμήματα Ανώτατης Εκπαίδευσης (Πανεπιστήμια και ΤΕΙ) θα κληθούν να εκπαιδεύσουν πληροφορικώς αναλφάβητους εισακτέους. Οι καθηγητές του Τμήματος Μηχανικών Πληροφορικής του Αλεξάνδρειου ΤΕΙ Θεσσαλονίκης, εκφράζουμε τον έντονο προβληματισμό μας για τη διαφαινόμενη υποβάθμιση του μαθήματος της Πληροφορικής στη Δευτεροβάθμια Εκπαίδευση. Δηλώνουμε ότι είμαστε στη διάθεσή της πολιτείας για την αξιοποίηση της Πληροφορικής Παιδείας με στόχο τη δημιουργία ενός σύγχρονου και υψηλού επιπέδου, Δημόσιου Σχολείου. Οι Καθηγητές του Τμήματος: Αδαμίδης Παναγιώτης, Καθηγητής Αντωνίου Ευστάθιος, Επίκουρος Καθηγητής Βίτσας Βασίλειος, Καθηγητής Γιακουστίδης Κωνσταντίνος, Καθηγητής Εφαρμογών Γουλιάνας Κωνσταντίνος, Επίκουρος Καθηγητής Δεληγιάννης Ιγνάτιος, Καθηγητής Δέρβος Δημήτριος, Καθηγητής Διαμαντάρας Κωσταντίνος, Καθηγητής Ηλιούδης Χρήστος, Αναπληρωτής Καθηγητής Κεραμόπουλος Ευκλείδης, Καθηγητής Εφαρμογών Κλεφτούρης Δημήτριος, Καθηγητής Κώστογλου Βασίλης, Καθηγητής Ράπτης Πασχάλης, Επίκουρος Καθηγητής Σαλαμπάσης Μιχάλης, Αναπληρωτής Καθηγητής Σιάκα Κέρστιν, Αναπληρωτής Καθηγήτρια Σιδηρόπουλος Αντώνης, Καθηγητής Εφαρμογών (υπό διορισμό) Σταμάτης Δημοσθένης, Καθηγητής Σφέτσος Παναγιώτης, Αναπληρωτής Καθηγητής Τέγος Γεώργιος, Καθηγητής Χατζημίσιος Περικλής, Επίκουρος Καθηγητής Ψαρράς Νικόλαος, Καθηγητής Εφαρμογών Ανακοίνωση για την Υποβάθμιση της Πληροφορικής στο νέο Λύκειο Το σχέδιο νόμου «Αναδιάρθρωση της Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης», που ανακοινώθηκε πρόσφατα για διαβούλευση από το Υπουργείο Παιδείας, χαρακτηρίζεται από σημαντική υποβάθμιση των μαθημάτων Πληροφορικής στο νέο Λύκειο. Σε μία εποχή που θεωρείται ως «Εποχή της Πληροφορίας» ή «Ψηφιακή Εποχή», φαίνεται ότι η πολιτική ηγεσία αδυνατεί να κατανοήσει τον καθοριστικό ρόλο της Πληροφορικής Παιδείας στην Τεχνολογική και Οικονομική Ανάπτυξη της χώρας. Η Σχολή Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Μηχανικών Υπολογιστών, ως Σχολή που εμπλέκεται άμεσα στην εκπαίδευση των Επιστημόνων της Πληροφορικής, στηρίζει τις προτάσεις των επιστημονικών φορέων της Πληροφορικής, για την σημαντική αναβάθμιση του ρόλου της Πληροφορικής στο νέο Λύκειο. Δ. Τσαμάκης Κοσμήτορας ΣΗΜΜΥ‐ΕΜΠ Ανακοίνωση του Τμήματος Μηχανικών
Η/Υ και Πληροφορικής του παν.
Πατρών για το Νέο Λύκειο
(Η ανακοίνωση υιοθετήθηκε ομόφωνα από τη Σύγκλητο του Πανεπιστημίου
Πατρών στην Έκτακτη Συνεδρίαση Αρ. 7 της 27.8.2013)
Οι καθηγητές του Τμήματος Μηχανικών Η/Υ και Πληροφορικής της
Πολυτεχνικής Σχολής του Πανεπιστημίου Πατρών, εκφράζουμε τον έντονο
προβληματισμό και την ανησυχία μας για τη διαφαινόμενη υποβάθμιση του
μαθήματος της Πληροφορικής στη δευτεροβάθμια εκπαίδευση. Η υποβάθμιση
αυτή αφορά τόσο στη μείωση των ωρών διδασκαλίας της Πληροφορικής στο
Γενικό Λύκειο με προτεινόμενη παρουσία μόνο στην πρώτη τάξη και πλήρη
εξαφάνιση στις επόμενες δύο τάξεις του Λυκείου, όσο και στην αφαίρεση της
Πληροφορικής (μάθημα «Ανάπτυξη Εφαρμογών σε Προγραμματιστικό
Περιβάλλον») από τα εξεταζόμενα μαθήματα για την εισαγωγή των
υποψηφίων φοιτητών της Τεχνολογικής Κατεύθυνσης.
Η υποβάθμιση αυτή, θα έχει σημαντικό αρνητικό αντίκτυπο στο υπόβαθρο των
μελλοντικών φοιτητών των πολλών Τμημάτων ΑΕΙ και ΤΕΙ που θεραπεύουν τις
επιστήμες και Τεχνολογίες Πληροφορικής και Επικοινωνιών (ΤΠΕ), όπως των
Τμημάτων Πολυτεχνικών Σχολών, μεταξύ των οποίων τα Τμήματα Μηχανικών
Η/Υ και Πληροφορικής, Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Τεχνολογίας
Υπολογιστών του Πανεπιστημίου μας και των Τμημάτων Πληροφορικής ΑΕΙ και
ΤΕΙ της χώρας, στην εποχή ακριβώς που η επένδυση στις ΤΠΕ αναγνωρίζεται
από παντού ως μία από τις εφικτές και αναγκαίες προτεραιότητες για την
υπέρβαση της κρίσης και τη στροφή της οικονομίας στην καινοτομία. Η
κατεύθυνση αυτή είναι διεθνώς αναγνωρισμένη και θα έπρεπε να οδηγήσει σε
αποφάσεις προς την αντίθετη κατεύθυνση από αυτήν που προτείνει το
νομοσχέδιο για το νέο Λύκειο, δηλαδή στην ενίσχυση της διδασκαλίας της
Πληροφορικής στη δευτεροβάθμια εκπαίδευση, με παρουσία μαθημάτων και
στις τρεις τάξεις του Λυκείου, αναβάθμιση του περιεχομένου και του τρόπου
διδασκαλίας της. Η ενίσχυση της διδασκαλίας της Πληροφορικής στο Λύκειο,
είναι αναγκαία και στους νέους φοιτητές όλων των υπόλοιπων τεχνολογικών
σπουδών εκτός Πληροφορικής, με δεδομένη τη σημασία που έχουν πλέον οι
ΤΠΕ ως εργαλείο υποδομής σε όλες τις επιστήμες.
Οι καθηγητές του Τμήματος Μηχανικών Η/Υ και Πληροφορικής της
Πολυτεχνικής Σχολής του Πανεπιστημίου Πατρών, θεωρούμε ότι οι προβλέψεις
του νομοσχεδίου για το νέο Λύκειο σχετικά με τη διδασκαλία και εξέταση της
Πληροφορικής, θα πρέπει να αναθεωρηθούν εκ βάθρων και να
αναδιαμορφωθούν με γνώμονα την ενίσχυση της γνώσης των μαθητών
Λυκείου στο κρίσιμο για το μέλλον της χώρας αντικείμενο των Τεχνολογιών
Πληροφορικής και Επικοινωνιών.
Ο Πρόεδρος του Τμήματος
Τσακαλίδης Αθανάσιος, Καθηγητής
Ο Αναπληρωτής Πρόεδρος του Τμήματος
Γαροφαλάκης Ιωάννης, Καθηγητής
Ο Δ/ντης Τομέα Εφαρμογών και Θεμελιώσεων της Επιστήμης των Υπολογιστών
Κοσμαδάκης Σταύρος, Καθηγητής
Ο Δ/ντης Τομέα Λογικού των Υπολογιστών
Γαλλόπουλος Ευστράτιος, Καθηγητής
Ο Δ/ντης Τομέα Υλικού και Αρχιτεκτονικής των Υπολογιστών
Μπερμπερίδης Κωνσταντίνος, Καθηγητής
Οι Καθηγητές του Τμήματος:
Αλεξίου Γεώργιος, Καθηγητής
Βαρβαρίγος Εμμανουήλ, Καθηγητής
Βέργος Χαρίδημος, Αν. Καθηγητής
Βλάχος Κυριάκος, Αν. Καθηγητής
Ζαρολιάγκης Χρήστος, Καθηγητής
Κακλαμάνης Χρήστος, Καθηγητής
Καραγιάννης Ιωάννης, Επ. Καθηγητής
Λυκοθανάσης Σπυρίδων, Καθηγητής
Μακρής Χρήστος, Επ. Καθηγητής
Μεγαλοοικονόμου Βασίλειος, Καθηγητής
Μπούρας Χρήστος, Καθηγητής
Νικολετσέας Σωτήριος, Αν. Καθηγητής
Νικολός Δημήτριος, Καθηγητής
Παυλίδης Γεώργιος, Καθηγητής
Σπυράκης Παύλος, Καθηγητής
Τριανταφύλλου Παναγιώτης, Καθηγητής
Χανιωτάκης Θεμιστοκλής, Επ. Καθηγητής
Χατζηλυγερούδης Ιωάννης, Αν. Καθηγητής
Χριστοδουλάκης Δημήτριος, Καθηγητής
Ψαράκης Εμμανουήλ, Επ. Καθηγητής
Σταματήστε τα ψέματα για την Πληροφορική στο Λύκειο! http://savegreekinformatics.blogspot.gr/2013/09/blog‐post.html Όλο αυτό το διάστημα γινόμαστε θιασώτες μίας απίστευτης φαρσοκωμωδίας. Οι καθηγητές Πληροφορικής έχουν στοχοποιηθεί ως συντεχνία, ως οι κακοί παρασκηνιακοί, οι οποίοι θέλουν να επιβάλλουν τα συμφέροντα τους ή ως ο ευνοημένος κλάδος. Για να καταλάβει η κοινή γνώμη τι ακριβώς συμβαίνει, παραθέτουμε παρακάτω μερικές απαντήσεις σε βασικά ερωτήματα που αφορούν το νέο σύστημα εισαγωγής στη τριτοβάθμια εκπαίδευση και την θέση (;) της Πληροφορικής στο νέο λύκειο. 1) Σε ποια μαθήματα θα κληθεί να εξεταστεί ο μαθητής της Γ’ Λυκείου για την εισαγωγή του στη τριτοβάθμια εκπαίδευση, σύμφωνα με το νέο σύστημα που προωθεί το Υπουργείο Παιδείας; Στην Γ’ λυκείου, ο μαθητής θα κληθεί να επιλέξει ένα από τα πέντε Επιστημονικά Πεδία Εξειδίκευσης (Ε.Π.Ε) και θα διαγωνιστεί σε τέσσερα μαθήματα σύμφωνα με τον παρακάτω πίνακα: Είναι εμφανής η άνιση κατανομή του αριθμού των σχολών ανά ομάδα προσανατολισμού, αφού στην 2η ομάδα υπάγονται 200 σχολές, στην 1η και στην 4η περίπου 90, στην 3η 56 και στην τελευταία μόλις 19. Εμφανής είναι επίσης και η απουσία πανελλαδικά εξεταζόμενου μαθήματος Πληροφορικής. 2) Ποια είναι θέση της Πληροφορικής στο τρέχον σύστημα εισαγωγής; Οι μαθητές της Τεχνολογικής Κατεύθυνσης εξετάζονται στο μάθημα της Ανάπτυξης Εφαρμογών σε Προγραμματιστικό Περιβάλλον (A.Ε.Π.Π). Το μάθημα αυτό διδάσκεται εδώ και 14 χρόνια (από το 1999) και βοηθάει αποδεδειγμένα τα παιδιά να καταλάβουν το αντικείμενο της Πληροφορικής και συνάμα ωθεί πολλούς νέους στην επιλογή κάποιας Πολυτεχνικής ή Πανεπιστημιακής σχολής της Πληροφορικής. Δεν είναι τυχαίο μάλιστα ότι σχεδόν οι μισοί υποψήφιοι επιλέγουν αυτή τη κατεύθυνση. 3) Ποια είναι η θέση της Πληροφορικής στο καινούριο σύστημα εισαγωγής που προωθεί το Υπουργείο; Καμία. Το Υπουργείο Παιδείας δεν περιελάμβανε ούτε στο προσχέδιο ούτε στο κατατεθέν νομοσχέδιο αντίστοιχα εξεταζόμενο μάθημα, ούτε καν για τα τμήματα Πληροφορικής. Πρόκειται για το μοναδικό γνωστικό αντικείμενο το οποίο καταργείται από τις πανελλαδικές εξετάσεις. 4) Ποιες επιστήμες εξετάζονται στο νέο σύστημα; Όλες οι βασικές επιστήμες εξετάζονται πανελλαδικά στο νέο σύστημα, εκτός από την Πληροφορική. Φιλολογικά μαθήματα, Μαθηματικά, Φυσική, Χημεία, Βιολογία, Οικονομία, Διοίκηση, Πολιτική, Κοινωνιολογία και Ιστορία. Η μόνη επιστήμη που εξαφανίζεται από τις πανελλαδικές εξετάσεις είναι η Πληροφορική, ενώ υπενθυμίζεται ότι εξεταζόταν κανονικά και με επιτυχία από το 2000. 5) Μήπως οι σχολές που απευθύνεται η Πληροφορική είναι λίγες και δεν απαιτείται πανελλαδικά εξεταζόμενο μάθημα; Οι σχολές που απαιτούν υψηλού επιπέδου διδασκαλία επιστήμης υπολογιστών αγγίζουν τουλάχιστον τις 90 και μεταξύ άλλων περιλαμβάνουν τις σχολές Πληροφορικής, Μηχανικών Υπολογιστών, Ηλεκτρολόγων και Μηχανολόγων Μηχανικών, Ηλεκτρονικών, Αυτοματισμού και Μαθηματικών. Αυτές οι σχολές έχουν προφανώς άμεση σχέση με την Πληροφορική και ο αριθμός τους προκύπτει από το μηχανογραφικό δελτίο του 2013. Μια απλή ματιά μπορεί να πείσει και τον πλέον δύσπιστο. (Βλέπε Υπόμνημα) 6) Σε ποια μαθήματα θα εξετάζονται τώρα τα παιδιά για να εισαχθούν σε σχολές που απαιτούν γνώσεις Πληροφορικής υψηλού επιπέδου; ο
Σύμφωνα με το σχέδιο που προωθεί το Υπουργείο Παιδείας, οι σχολές αυτές θα υπάγονται στο 2 Επιστημονικό Πεδίο Εξειδίκευσης (E.Π.Ε), το οποίο περιλαμβάνει τις Θετικές και τις Τεχνολογικές Επιστήμες. Όσοι διαλέγουν αυτό το πεδίο θα εξετάζονται στα Μαθηματικά, τη Φυσική και τη Χημεία. Εξ αυτών των αντικειμένων, τα Μαθηματικά είναι απαραίτητα, η Φυσική είναι βασικό αντικείμενο στα Πολυτεχνικά Τμήματα και σε πολλά ΤΕΙ, αλλά η Χημεία δεν σχετίζεται καθόλου με τις συναφείς με την Πληροφορική σχολές. Τουλάχιστον όχι στον 21ο αιώνα. 7) Δηλαδή, οι καθηγητές Πληροφορικής ζητάνε να φύγει η Χημεία από την 2η Ε.Π.Ε; Ουδέποτε ζητήθηκε κάτι τέτοιο. Αντίθετα, εμείς ζητάμε ανάλογα με τη σχολή που επιθυμεί να εξεταστεί ο υποψήφιος, να διαλέγει μεταξύ Πληροφορικής και Χημείας. Για παράδειγμα, αν κάποιος επιθυμεί την εισαγωγή του σε μία σχολή όπως το Χημικό, το Γεωπονικό , τους Χημικούς Μηχανικούς, κτλ. να εξετάζεται στη Χημεία, ενώ αν επιθυμεί τμήματα Πληροφορικής, Επιστήμης Υπολογιστών, Μαθηματικών να εξετάζεται στην Πληροφορική. Ουδέποτε τέθηκε θέματα εξοστρακισμού της Χημείας, αντίθετα με όσα προσπαθούν να διαδώσουν διάφοροι και να παραπληροφορήσουν την κοινή γνώμη! Οι σκοπιμότητές τους είναι τόσο εμφανείς! 8) Θα μπορούσε να υπάρξει πεδίο που να αφορά μόνο τις τεχνολογικές σχολές; Οι σχολές που απαιτούν προχωρημένες γνώσεις Πληροφορικής αγγίζουν τις 90, όπως αναφέρθηκε. Συνεπώς, η δημιουργία ενός τέτοιου πεδίου με εξεταζόμενο μάθημα την Πληροφορική κρίνεται ως λογική. Το αχανές πεδίο των θετικών και τεχνολογικών ιδρυμάτων περιλαμβάνει ανόμοιες ομάδες σχολών και η εξέταση στην Χημεία για όλες δημιουργεί αναντιστοιχία γνωστικού αντικειμένου και σχολής. 9) Το Υπουργείο υποστηρίζει ότι θα υπάρχουν μαθήματα Πληροφορικής σε κάθε τάξη του Δημοτικού και του Γυμνασίου. Άρα, σε τι χρειάζονται και στο Λύκειο; Θα πρέπει να γίνει αντιληπτή η διαφορά της ικανότητας χρήσης υπολογιστή (που θα διδάσκεται στα Δημοτικά και Γυμνάσια) με την Πληροφορική σαν επιστήμη. Η χρήση υπολογιστή είναι μια ικανότητα που μπορεί ο καθένας να αποκτήσει, όπως η εκμάθηση μιας ξένης γλώσσας. Η Πληροφορική, αντίθετα, θεωρείται εδώ και δεκαετίες μια ξεχωριστή επιστήμη, με την δική της σημαντική θέση ανάμεσα στις θετικές επιστήμες, που ασχολείται με διάφορους τομείς της σύγχρονης τεχνολογικής επανάστασης. Ιδιαίτερα, το μάθημα του Προγραμματισμού βοηθά εξαιρετικά στην αναλυτική και συνθετική ικανότητα ενός ατόμου, ώστε να μπορεί να σκέφτεται σωστά και να επιλύει προβλήματα. Το αντικείμενο της Πληροφορικής επηρεάζει πάρα πολλούς τομείς της καθημερινής οικονομικής και κοινωνικής ζωής και δεν θα πρέπει να συγχέεται με την απλή ικανότητα χρήσης υπολογιστή. Οι εξελίξεις στις Επιστήμες δεν έχουν γίνει ακόμη αντιληπτές; 10) Τι γίνεται στο διεθνή χώρο όσον αφορά την διδασκαλία της Πληροφορικής; Όλες οι Ευρωπαϊκές χώρες έχουν εντάξει στα προγράμματα σπουδών τους μαθήματα Πληροφορικής και κυρίως Προγραμματισμού και Δικτύων. Οι στόχοι των προγραμμάτων σπουδών όπως φαίνονται και σε έρευνα της Ε.Ε. είναι, να διδάσκονται οι μαθητές την χρήση του Η/Υ, το πώς να ανακαλύπτουν πληροφορίες στο διαδίκτυο και να τις χρησιμοποιούν για καλύτερη κατανόηση των μαθημάτων τους, πώς να επικοινωνούν μέσω δικτύων και πώς να αποκτήσουν προγραμματιστικές ικανότητες. Ειδικότερα, σε χώρες όπως η Βρετανία, το νέο πρόγραμμα σπουδών για την δευτεροβάθμια εκπαίδευση επανασχεδιάστηκε, έτσι ώστε οι μαθητές όχι απλά να μαθαίνουν να χρησιμοποιούν κάποιες υπαρκτές εφαρμογές, αλλά να αποκτούν γνώσεις προγραμματισμού σε βαθμό που να μπορούν να δημιουργούν νέες δικές τους εφαρμογές, προτού φτάσουν στο επίπεδο της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. Με παρόμοιο τρόπο τόσο σε Σκανδιναβικές χώρες όσο και σε Ιαπωνία και ΗΠΑ, χωρίς να υποβαθμίζουν την αξία των ΤΠΕ, προωθείται η εκπαίδευση με στόχο την ανάπτυξη της αναλυτικής σκέψης και δεξιοτήτων προγραμματισμού. Δυστυχώς, η μόνη χώρα που φαίνεται να απομακρύνεται από την τάση για ανάπτυξη προγραμματιστικών δεξιοτήτων στους μαθητές, είναι η Ελλάδα. 11) Το Υπουργείο έβαλε όμως μάθημα Πληροφορικής στα μαθήματα γενικής παιδείας της Γ Λυκείου. Παραβλέποντας προτάσεις όλων των επιστημονικών ενώσεων της Πληροφορικής αλλά και των Τριτοβάθμιων Ιδρυμάτων, το Υπουργείο Παιδείας αποφάσισε να μετατρέψει το πανελλαδικώς εξεταζόμενο μάθημα της Ανάπτυξης Εφαρμογών σε Προγραμματιστικό Περιβάλλον σε μάθημα Γενικής Παιδείας. Η κίνηση αυτή αποτελεί στάχτη στα μάτια της κοινής γνώμης αφού είναι γνωστό ότι οι μαθητές της Γ’ Λυκείου δεν δίνουν την πρέπουσα σημασία στα μαθήματα γενικής παιδείας, αλλά εστιάζουν την προσοχή τους στα πανελλαδικώς εξεταζόμενα μαθήματα. 12) Τι ζητάνε οι καθηγητές Πληροφορικής; To αυτονόητο, δηλαδή οι υποψήφιοι των θετικών/τεχνολογικών σχολών που έχουν άμεσο ή έμμεσο συσχετισμό με την Επιστήμη της Πληροφορικής / Υπολογιστών να εξετάζονται σε σχετικό μάθημα. Αυτό εξάλλου σχεδιάζει το Υπουργείο να γίνεται αντίστοιχα και για τους υποψήφιους των Οικονομικών Σχολών, των Παιδαγωγικών Τμημάτων, των Ιατρικών Σχολών κ.ο.κ , οι οποίοι και θα εξετάζονται σε συναφή αντικείμενα. ΠΡΟΤΑΣΗ: Η αλλαγή είναι απλή και εύκολα εφικτή. Καταργείται το μάθημα Πληροφορικής Γενικής Παιδείας 2 ωρών και μετατρέπεται σε μάθημα Κατεύθυνσης 6 ωρών. Το σύνολο ωρών παραμένει το ίδιο. Προστίθεται ένα "ή" ανάμεσα στην Χημεία και την Πληροφορική και είτε η Πληροφορική θα οδηγεί σε ξεχωριστό πεδίο τεχνολογικών επιστημών, είτε και οι 2 επιστήμες θα οδηγούν σε όλες τις σχολές του προτεινόμενου πεδίου και θα επιλέγει ο μαθητής μια επιστήμη ανάλογα με τα ενδιαφέροντα του. 13) Οι καθηγητές Πληροφορικής είναι συντεχνία; Από την πρώτη στιγμή, οι καθηγητές Πληροφορικής προτάξανε την Επιστημονική και Εκπαιδευτική διάσταση του ζητήματος και δε μπήκαν σε συζήτηση για ώρες και θέσεις. Αυτό τους πιστώθηκε από όλες του αρμόδιους φορείς που ήρθαν σε επαφή. Για το λόγο αυτό βλέπουμε την ένταση με την οποία στηρίζουν το αίτημα για πανελλαδική εξέταση της Πληροφορικής όλα τα Τριτοβάθμια Τμήματα και διακεκριμένοι Επιστήμονες από όλον τον κόσμο. Από τον προηγμένο εκπαιδευτικά κόσμο που δε χωράνε συντεχνιακά συμφέροντα. 1.
2.
3.
4.
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Με την σειρά μας, ρωτάμε το Υπουργείο Παιδείας: Βάσει ποιων μελετών και ποιων προτάσεων δημιουργήθηκε το Νέο Λύκειο; Ποια επιτροπή και με ποια κριτήρια αποφάσισε ότι η Πληροφορική δεν πρέπει να εξετάζεται πανελλαδικά; Γιατί πρέπει να έχει εξεταστεί στο μάθημα της Χημείας ένας φοιτητής που θέλει να σπουδάσει την Επιστήμη της Πληροφορικής ή άλλα συναφή αντικείμενα; Η δημόσια διαβούλευση έγινε για τα μάτια του κόσμου; Γιατί, ενώ ο Υφυπουργός Παιδείας κ. Κεδίκογλου δήλωσε ξεκάθαρα στις 21 Αυγούστου σε πρωινή εκπομπή ότι η Πληροφορική θα είναι πανελλαδικώς εξεταζόμενο μάθημα, τελικά αυτό δεν τηρήθηκε; Μήπως δέχτηκε πιέσεις και αν ναι, από ποιους; Γιατί δεν λαμβάνετε υπόψη τις παρεμβάσεις κορυφαίων ελληνικών ακαδημαϊκών ιδρυμάτων (Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, Πανεπιστήμιο Κρήτης, Πολυτεχνείο Κρήτης, Εθνικό Καποδιστριακό Πανεπιστήμιο Αθηνών, Αριστοτέλειο Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης κ.α.) , τουλάχιστον 200 Ελλήνων ακαδημαϊκών της Πληροφορικής καθώς και Διεθνών Ενώσεων και Επιστημόνων Διεθνούς κύρους που σας τονίζουν το αυτονόητο; Ομάδα Καθηγητών Πληροφορικής Υπόμνημα: Ενδεικτικές σχολές που έχουν άμεση σχέση με την Πληροφορική και όχι τη Χημεία Πληροφορικής & Τηλεπικοινωνιών Πελοποννήσου ΠΑΝΕΠ Τρίπολη Πληροφορικής Θεσσαλίας ΠΑΝΕΠ Λαμία Μηχανολόγων Μηχανικών ΕΜΠ ΠΑΝΕΠ Αθήνα Μηχανολόγων Μηχανικών Δυτ. Μακεδονίας ΠΑΝΕΠ Κοζάνη Μηχανολόγων Μηχανικών ΠΑΝΕΠ Θεσσαλονίκη Μηχανολόγων & Αεροναυπηγών Μηχανικών ΠΑΝΕΠ Πάτρα Μηχανικών Η/Υ & Πληροφορικής ΠΑΝΕΠ Πάτρα Επιστήμης Υπολογιστών Κρήτης ΠΑΝΕΠ Ηράκλειο Ηλεκτρολόγων Μηχανικών & Μηχανικών Η/Υ ΕΜΠ ΠΑΝΕΠ Αθήνα Ηλεκτρολόγων Μηχανικών & Μηχανικών Η/Υ ΠΑΝΕΠ Θεσσαλονίκη Ηλεκτρολόγων Μηχανικών & Μηχανικών Η/Υ Θεσσαλίας ΠΑΝΕΠ Βόλος Ηλεκτρολόγων Μηχανικών & Τεχνολογίας Η/Υ ΠΑΝΕΠ Πάτρα Ηλεκτρολόγων Μηχανικών & Μηχανικών Η/Υ Θράκης ΠΑΝΕΠ Ξάνθη Ναυπηγών Μηχ/γων Μηχ/κών ΕΜΠ ΠΑΝΕΠ Αθήνα Ψηφιακών Συστημάτων ΠΑΝΕΠ Πειραιάς Ηλεκτρολόγων Μηχανικών ΤΕ Στερεάς Ελλάδας ΤΕΙ Χαλκίδα Ηλεκτρονικών Μηχανικών ΤΕ ΤΕΙ Αθήνα Ηλεκτρονικών Μηχανικών ΤΕ ΤΕΙ Πειραιάς Ηλεκτρονικών Μηχανικών ΤΕ ΤΕΙ Θεσσαλονίκη Μηχανικών Πληροφορικής ΤΕ Στερεάς Ελλάδας ΤΕΙ Λαμία Εκπαιδευτικών Ηλεκτρονικής Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε. / Εισ. Κατεύθυνση (Τμ. Εκπ/κών Ηλεκτρολογίας & Ηλεκτρονικής) ΤΕΙ Αθήνα Μηχανικών Τοπογραφίας & Γεωπληροφορικής ΤΕ / Εισ. Κατεύθυνση (Τμ. Πολ. Μηχ/κών ΤΕ & Μηχ/κών Τοπογραφίας & Γεωπληρ/ικής ΤΕ) ΤΕΙ Αθήνα Μηχανικών Τοπογραφίας & Γεωπληροφορικής ΤΕ Κεντρ. Μακεδονίας / Εισ. Κατεύθυνση (Τμ. Πολ. Μηχ/κών ΤΕ & Μηχ/κών Τοπογραφίας & Γεωπληρ/ικής ΤΕ) ΤΕΙ Σέρρες Ναυπηγών Μηχανικών ΤΕ ΤΕΙ Αθήνα Μηχανολόγων Οχημάτων ΤΕ ΤΕΙ Θεσσαλονίκη Τεχνολογίας Γραφικών Τεχνών / Εισαγωγική Κατεύθυνση (Τμ. Γραφιστικής) ΤΕΙ Αθήνα Γραφιστικής / Εισαγωγική Κατεύθυνση (Τμ. Γραφιστικής) ΤΕΙ Αθήνα Μηχανικών Πληροφορικής ΤΕ Πελοποννήσου ΤΕΙ Σπάρτη Βιομηχανικού Σχεδιασμού ΤΕ Δυτ. Μακεδονίας Πληροφορικής & Τηλεπικοινωνιών ΠΑΝΕΠ Αθήνα Ηλεκτρονικών Μηχ/κών & Μηχ/κών Η/Υ Πολυτ. Κρήτης ΠΑΝΕΠ Χανιά Μηχανολόγων Μηχανικών Θεσσαλίας ΠΑΝΕΠ Βόλος Πληροφορικής Οικονομικού Παν. Αθήνας ΠΑΝΕΠ Αθήνα Εφαρμοσμένης Πληροφορικής Μακεδονίας ΠΑΝΕΠ Θεσσαλονίκη Βιομηχανικής Διοίκησης & Τεχνολογίας ΠΑΝΕΠ Πειραιάς Πληροφορικής ΠΑΝΕΠ Θεσσαλονίκη Πληροφορικής ΠΑΝΕΠ Πειραιάς Μηχανικών Η/Υ & Πληροφορικής ΠΑΝΕΠ Ιωάννινα Μηχανικών Πληροφοριακών & Επικοινωνιακών Συστ. Αιγαίου ΠΑΝΕΠ Σάμος Πληροφορικής Ιονίου ΠΑΝΕΠ Κέρκυρα Διαχείρ. Πολιτισμικού Περιβ/ντος & Νέων Τεχν/γιών Πατρών ΠΑΝΕΠ Αγρίνιο Πληροφορικής με Εφαρμ. στη Βιοϊατρική Θεσσαλίας ΠΑΝΕΠ Λαμία Μηχανικών Πληρ/κής & Τηλ/νιών Δυτ. Μακεδονίας ΠΑΝΕΠ Κοζάνη Πληροφορικής & Τηλεματικής Χαροκόπειου Παν/μίου ΠΑΝΕΠ Αθήνα Μηχανολόγων Μηχανικών ΤΕ ΤΕΙ Πειραιάς Μηχανολόγων Μηχανικών ΤΕ Δυτ. Ελλάδας ΤΕΙ Πάτρα Μηχανολόγων Μηχανικών ΤΕ Θεσσαλίας ΤΕΙ Λάρισα Μηχανολόγων Μηχανικών ΤΕ Ανατ. Μακεδονίας & Θράκης / Εισ. Κατεύθυνση (Τμ. Μηχ/κών Τεχ/γίας Πετρελαίου & Φυσ. Αερίου ΤΕ & Μηχ/γων Μηχ/κών ΤΕ) ΤΕΙ Καβάλα Μηχανολόγων Μηχανικών ΤΕ Δυτ. Μακεδονίας / Εισ. Κατεύθυνση (Τμ. Μηχανολόγων Μηχ/κών & Βιομ.Σχεδιασμού ΤΕ) ΤΕΙ Κοζάνη Μηχανολόγων Μηχανικών ΤΕ Κεντρ. Μακεδονίας ΤΕΙ Σέρρες Εκπαιδευτικών Μηχανολογίας Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε. ΤΕΙ Αθήνα Μηχανολόγων Μηχανικών ΤΕ Στερεάς Ελάδας ΤΕΙ Χαλκίδα Ηλεκτρολόγων Μηχανικών ΤΕ ΤΕΙ Πειραιάς Ηλεκτρολόγων Μηχανικών ΤΕ Δυτ. Ελλάδας ΤΕΙ Πάτρα Ηλεκτρολόγων Μηχανικών ΤΕ Θεσσαλίας ΤΕΙ Λάρισα Ηλεκτρολόγων Μηχανικών ΤΕ Κρήτης ΤΕΙ Ηράκλειο Ηλεκτρολόγων Μηχανικών ΤΕ Ανατ. Μακεδονίας & Θράκης ΤΕΙ Καβάλα Ηλεκτρολόγων Μηχανικών ΤΕ Δυτ. Μακεδονίας ΤΕΙ Κοζάνη Εκπαιδευτικών Ηλεκτρολογίας Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε. / / Εισ. Κατεύθυνση (Τμ. Μηχανολόγων Μηχ/κών & Βιομ.Σχεδιασμού ΤΕ) ΤΕΙ Κοζάνη Ηλεκτρονικών Μηχανικών ΤΕ Στερεάς Ελλάδας ΤΕΙ Λαμία Ηλεκτρονικών Μηχανικών ΤΕ Κρήτης ΤΕΙ Χανιά Μηχανικών Πληροφορικής ΤΕ Ηπείρου ΤΕΙ Αρτα Μηχανικών Πληροφορικής ΤΕ ΤΕΙ Αθήνα Μηχανικών Πληροφορικής ΤΕ ΤΕΙ Θεσσαλονίκη Μηχανικών Ηλεκτρονικών Υπολ. Συστημάτων ΤΕ ΤΕΙ Πειραιάς Μηχανικών Αυτοματισμού ΤΕ ΤΕΙ Πειραιάς Μηχανικών Αυτοματισμού ΤΕ ΤΕΙ Θεσσαλονίκη Μηχανικών Αυτοματισμού ΤΕ Στερεάς Ελλάδας ΤΕΙ Χαλκίδα Μηχανικών Πληροφορικής ΤΕ Θεσσαλίας ΤΕΙ Λάρισα Μηχανικών Πληροφορικής ΤΕ Ανατ. Μακεδονίας & Θράκης ΤΕΙ Καβάλα Μηχανικών Πληροφορικής ΤΕ Κρήτης ΤΕΙ Ηράκλειο Μηχανικών Πληροφορικής ΤΕ Κεντρ. Μακεδονίας ΤΕΙ Σέρρες Μηχανικών Πληροφορικής ΤΕ Δυτ. Μακεδονίας ΤΕΙ Καστοριά Μηχανικών Πληροφορικής ΤΕ Δυτ. Ελλάδας ΤΕΙ Ναύπακτος Μηχανικών Τεχνολογίας Αεροσκαφών ΤΕ Στερεάς Ελλάδας ΤΕΙ Χαλκίδα Μηχανολόγων Μηχανικών ΤΕ Κρήτης ΤΕΙ Ηράκλειο Μαθηματικών ΠΑΝΕΠ Αθήνα Μαθηματικών ΠΑΝΕΠ Θεσσαλονίκη Εφαρμοσμένων Μαθημ. & Φυσ. Επιστημών ΕΜΠ ΠΑΝΕΠ Αθήνα Μαθηματικών ΠΑΝΕΠ Πάτρα Εφαρμοσμένων Μαθηματικών Κρήτης / Εισαγωγική Κατεύθυνση (Τμ. Μαθηματικών & Εφαρμοσμένων Μαθηματικών) ΠΑΝΕΠ Ηράκλειο Μαθηματικών ΠΑΝΕΠ Ιωάννινα Μαθηματικών Κρήτης / Εισαγωγική Κατεύθυνση (Τμ. Μαθηματικών & Εφαρμοσμένων Μαθηματικών) ΠΑΝΕΠ Ηράκλειο Μαθηματικών Αιγαίου / Εισαγωγική Κατεύθυνση (Τμ. Μαθηματικών) ΠΑΝΕΠ Σάμος Στατιστικής & Αναλογιστικών‐Χρημ/κών Μαθ/κών Αιγαίου / Εισ. Κατεύθυνση (Τμ. Μαθηματικών) ΠΑΝΕΠ Σάμος Στατιστικής & Ασφαλιστικής Επιστήμης ΠΑΝΕΠ Πειραιάς Στατιστικής Οικονομικού Παν. Αθήνας ΠΑΝΕΠ Αθήνα Εισ. Κατεύθυνση (Τμ. Εκπ/κών Ηλεκτρολογίας & Ηλεκτρονικής) ΤΕΙ Αθήνα Ψηφιακά αναλφάβητο το Νέο Λύκειο Η κατάργηση του μαθήματος της Πληροφορικής υπονομεύει τον στόχο για το σχολείο του 21ου αιώνα Βήμα 01/09/2013 Ο κ. Ιωσήφ Σηφάκης είναι ηλεκτρολόγος μηχανικός, ιδρυτής και ερευνητής του Εργαστηρίου Verimag στην Γκρενόμπλ, καθηγητής στο Πολυτεχνείο της Λωζάννης EPFL και «νομπελίστας της Πληροφορικής» (Βραβείο Turing 2007). Στις 9 Αυγούστου αναρτήθηκε στην ιστοσελίδα του υπουργείου Παιδείας το σχέδιο νόμου για το Γενικό Λύκειο, όπου (άρθρο 2) η Πληροφορική αναφέρεται ως μάθημα επιλογής για την Α’ Λυκείου, ενώ καταργείται η διδασκαλία της για τη Β’ και Γ’ Λυκείου. Η σχεδιαζόμενη αλλαγή κάνει ακόμη φτωχότερη την ήδη λειψή κατάρτιση στη δευτεροβάθμια εκπαίδευση γύρω από την επιστήμη της πληροφορικής και τις τεχνολογίες της. Δεν γνωρίζω ποιοι ακριβώς λόγοι υπαγόρευσαν αυτή την απόφαση. Είναι προφανώς εντελώς αντίθετοι με τη διεθνώς διαπιστωμένη τάση ενίσχυσης της διδασκαλίας της πληροφορικής και των τεχνολογιών της σε όλα τα κράτη, αναπτυγμένα ή μη. Βρίσκεται επίσης σε πλήρη αντίφαση με τις κυβερνητικές διακηρύξεις, που θεωρούν την καινοτομία προτεραιότητα και αιχμή του δόρατος της πολιτικής εξόδου από την κρίση. «Η καινοτομία είναι μονόδρομος για να βγούμε από την κρίση» και «χωρίς... καινοτομία καμία κοινωνία δεν πάει μπροστά» έχει δηλώσει κατά καιρούς ο κ. Πρωθυπουργός. Οταν όλοι καλά γνωρίζουν τον πρωταρχικό ρόλο που παίζει η ύπαρξη κατάλληλα κατηρτισμένου ανθρώπινου δυναμικού, πώς δεχόμαστε την υποβάθμιση της τεχνολογικής εκπαίδευσης, πώς προετοιμάζουμε το μέλλον όταν οι νέοι μας είναι ψηφιακά αναλφάβητοι και τεχνολογικά αδαείς; Η επισημαινόμενη αντίφαση δείχνει ακόμη μία φορά την αδυναμία μας να προτείνουμε ένα όραμα και μια συνεπή στρατηγική για ανάπτυξη στηριζόμενη σε ποιοτικά κριτήρια και προτεραιότητες. Εμμένουμε σε κοντόθωρες πολιτικές, που ανάγονται σε διαχειριστικά τερτίπια, ψυχρές αριθμητικές περικοπές και φορολογικές επιβαρύνσεις ‐ πολιτικές που επικεντρώνονται στον έλεγχο των οικονομικών μεγεθών αγνοώντας τη σημασία του ανθρώπινου παράγοντα. Προτεραιότητα για τον 21ο αιώνα Η εκπαίδευση στην πληροφορική και στις νέες τεχνολογίες είναι προτεραιότητα διεθνώς, μια και είναι απολύτως απαραίτητη για την ανταγωνιστικότητα και την ασφάλεια στις σύγχρονες κοινωνίες. Είναι όμως παγκοσμίως κοινή η διαπίστωση ότι τα ως σήμερα εκπαιδευτικά προγράμματα επικεντρώνονταν κυρίως στην κατανόηση του φυσικού μας περιβάλλοντος και των μαθηματικών και πολύ λιγότερο στις τεχνολογίες που ανέπτυξε ο άνθρωπος και στην πληροφορική. Τα παιδιά τού σήμερα όμως βρίσκονται πολύ μακριά από τις αγροτικές ή και τις κλασικές βιομηχανικές κοινωνίες. Στις σύγχρονες κοινωνίες ξοδεύουμε 95% του χρόνου μας χειριζόμενοι τεχνολογικά προϊόντα. Συνεπώς, η εκπαίδευση πρέπει να δίνει στους νέους τα κατάλληλα θεωρητικά και πρακτικά εργαλεία ‐ όπως και τις δεξιότητες ‐ για να κατανοήσουν τον τεχνολογικό κόσμο και να σταδιοδρομήσουν σε αυτόν. Να τους μάθει να εφαρμόζουν την επιστημονική και τη μαθηματική γνώση για να λύνουν «πραγματικά προβλήματα» και να είναι δημιουργικοί. Μια κοινωνία πληροφορικά αναλφάβητη είναι πλέον καταδικασμένη σε παρακμή όχι μόνον οικονομική αλλά και πολιτιστική. Οι πρωτοβουλίες της Ευρωπαϊκής Ενωσης, των ΗΠΑ και άλλων χωρών για την αναμόρφωση των προγραμμάτων διδασκαλίας, για τη διάδοση και τη χρήση των τεχνολογιών της πληροφορίας στην εκπαίδευση, είναι χαρακτηριστικές ενδείξεις αυτής της συνειδητοποίησης. Αντίθετα, το προτεινόμενο νομοσχέδιο είναι μια ακόμη ένδειξη ότι η χώρα μας όχι μόνον αδυνατεί να προσαρμοστεί στις επιταγές των καιρών αλλά και οπισθοδρομεί. «Ενθάδε κείται» ή «εγέρθητι»; Δυστυχώς, σήμερα στη χώρα μας ένα σημαντικό ακόμη τμήμα της ακαδημαϊκής κοινότητας εμμένει ‐
ενεργά ή παθητικά ‐ στις παρωχημένες ιδέες περί «καθαρότητας της επιστήμης» και αυτό αποτελεί μια σοβαρή τροχοπέδη στον εκσυγχρονισμό της εκπαίδευσης. Είναι επιτακτικό να αναπτύξουμε εκπαιδευτικά προγράμματα για την πρωτοβάθμια και τη δευτεροβάθμια εκπαίδευση που να προσφέρουν άρτια και σε βάθος τεχνολογική κατάρτιση. Μια τέτοια αλλαγή απαιτεί τη συγγραφή κατάλληλων σχολικών βοηθημάτων και την επιμόρφωση του διδακτικού προσωπικού. Συνεπάγεται μια μακροχρόνια και καλά προγραμματισμένη προσπάθεια για να προετοιμάσουμε τους μηχανικούς και τους επιστήμονες του μέλλοντος. Τα παιδιά είναι «γεννημένοι μηχανικοί»: τους αρέσει να κατασκευάζουν αντικείμενα και να καταλαβαίνουν πώς λειτουργούν. Μια σωστή τεχνολογική εκπαίδευση, από την πιο νεαρή ηλικία, μπορεί να καλλιεργήσει το ταλέντο τους για δημιουργικότητα και να τα βοηθήσει να εμπεδώσουν καλύτερα τις θεωρητικές τους γνώσεις. Να μάθουν να εργάζονται σε ομάδες και να λύνουν πρακτικά προβλήματα. Η προτεινόμενη υποβάθμιση της πληροφορικής και των συναφών της τεχνολογιών είναι ακόμη ένα σύμπτωμα του γενικότερου εκπαιδευτικού προβλήματος στη χώρα μας. Είναι επιτακτικό να το δούμε επιτέλους με την απαιτούμενη σοβαρότητα και ενδελέχεια, ξεπερνώντας μικροπολιτικές διαφορές και συντεχνιακά συμφέροντα. Θέλω να πιστεύω ότι κάποτε η αντίδραση στην ολέθρια προχειρότητα και ολιγωρία των κυβερνώντων θα είναι ανάλογη με το κρίμα που γίνεται στη χώρα και στη νεολαία της. Νέα γνώση Οι πολέμιοι της πληροφορικής στην εκπαίδευση Η ζητούμενη και επείγουσα αναμόρφωση και προσαρμογή των εκπαιδευτικών μας προγραμμάτων συναντά μια λίγο‐πολύ οργανωμένη αντίδραση από κύκλους που δυστυχώς παίζουν καθοριστικό ρόλο στη λήψη αποφάσεων σε υπουργεία και κρατικούς οργανισμούς. Οταν κάποτε τα επιχειρήματά τους ξεπερνούν την υπεράσπιση καθαρώς συντεχνιακών συμφερόντων, αντιτάσσουν δύο ειδών λόγους: (1) ότι η πληροφορική δεν είναι επιστήμη, αλλά απλώς ένα σύνολο τεχνολογιών και (2) ότι η εκπαίδευση πρέπει να περιορίζεται στην εκμάθηση «καθαρών» και «επιστημονικών» γνώσεων. Μια τέτοια επιχειρηματολογία αγνοεί εντελώς ότι η γόνιμη αλληλεπίδραση μεταξύ θεωρίας και εφαρμογών είναι καθοριστική για την κατάκτηση της γνώσης. Επίσης, απορρίπτεται από τα ίδια τα γεγονότα. Σήμερα είναι πλέον σαφές ότι η πληροφορική δεν είναι μόνο «τεχνολογία». Είναι επιστήμη, η οποία ‐ παρ' ότι νέα ‐ έχει αναδειχτεί σε βασικό τομέα της γνώσης, ανεξάρτητο από τις άλλες θετικές επιστήμες, όπως η φυσική, η χημεία και η βιολογία. Η έννοια της πληροφορίας και της επεξεργασίας της είναι βασική όχι μόνο για την κατανόηση και τη χρήση του κυβερνοκόσμου. Η πληροφορική προτείνει ένα νέο «διαδικαστικό» τρόπο σκέψης και ανάλυσης, ιδιαίτερα γόνιμο για όλες τις επιστήμες. Για παράδειγμα, στη βιολογία μιλούμε για τον γενετικό κώδικα και για τους μετασχηματισμούς του, που προσπαθούμε να κατανοήσουμε ως αλγόριθμους. Η πληροφορία είναι βασική επίσης έννοια στη μοντέρνα φυσική, η οποία υπό το χαρακτηριστικό σλόγκαν «It from bit» βλέπει τα φαινόμενα ως υπολογιστικές διαδικασίες. Η αντιπαράθεση επιστήμης και τεχνολογίας έχει βαθιές ιδεολογικές και φιλοσοφικές ρίζες. Η επιστήμη προσπαθεί να καταλάβει τον φυσικό κόσμο και να διατυπώσει νόμους που διέπουν τα φαινόμενα. Η τεχνολογία, εφαρμόζοντας τις επιστημονικές γνώσεις, στοχεύει στον έλεγχο του φυσικού περιβάλλοντος και στην ικανοποίηση αναγκών μέσω της κατασκευής τεχνουργημάτων. Ανά τους αιώνες, επιστημονική και τεχνολογική πρόοδος υπήρξαν στενά αλληλένδετες. Η ανάπτυξη της φυσικής και των μαθηματικών οφείλει πολλά στη συμβολή μηχανικών όπως ο Αρχιμήδης, ο Ηρων, ο Ντα Βίντσι, ο Watt και ο Turing. Η ιδεολογία περί «καθαρής επιστήμης» ‐ που είδε το φως περί τα μέσα του 18ου αιώνα ‐ ξεπεράστηκε μετά τον Β' Παγκόσμιο Πόλεμο. Εκτοτε παρατηρούμε μια θεαματική σύγκλιση επιστήμης και τεχνολογίας που συνεχίζεται ως σήμερα. Μεγάλα πανεπιστημιακά ιδρύματα, όπως το Stanford και το ΜΙΤ, αριστεύουν στη βασική έρευνα ενώ ταυτόχρονα παίζουν ηγετικό ρόλο στις εφαρμογές και στα τεχνολογικά επιτεύγματα. Η σχολή Ηλεκτρολόγων παν. Θεσσαλίας για το μάθημα της Πληροφορικής Το Τμήμα Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Μηχανικών Υπολογιστών του Πανεπιστημίου Θεσσαλίας εκφράζει τον έντονο προβληματισμό του για τη διαφαινόμενη υποβάθμιση του μαθήματος της Πληροφορικής στη δευτεροβάθμια εκπαίδευση, μετά και την κατάθεση στη Διαρκή Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής του σχεδίου Νόμου με τίτλο “Αναδιάρθρωση της Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης και Λοιπές Διατάξεις αρμοδιότητας Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευμάτων”. Σύμφωνα με το εν λόγω σχέδιο Νόμου, το μάθημα της Πληροφορικής στο Γενικό Λύκειο είναι μάθημα επιλογής στην Α' Λυκείου και μάθημα γενικής παιδείας στις τάξεις Β' και Γ' Λύκειου. Στη Γ΄ Λυκείου το μάθημα δεν περιλαμβάνεται καν στα μαθήματα γενικής παιδείας των ενδοσχολικών γραπτών απολυτηρίων εξετάσεων, ενώ το πανελλαδικά (από το 2000) εξεταζόμενο μάθημα “Ανάπτυξη Εφαρμογών σε Προγραμματιστικό Περιβάλλον ‐ ΑΕΠΠ” καταργείται. Η κατάργηση του πανελλαδικά εξεταζόμενου μαθήματος συνεπάγεται άμεσα την υποβάθμιση του γνωστικού υπόβαθρου των υποψήφιων, όχι μόνο για τα Τμήματα ΑΕΙ και ΤΕΙ με αντικείμενο την Πληροφορική, αλλά και για Τμήματα για τα οποία η αλγοριθμική σκέψη και τα στοιχεία προγραμματισμού είναι ιδιαίτερα σημαντικό εφόδιο, όπως για παράδειγμα στα περισσότερα Πολυτεχνικά Τμήματα, σε Τμήματα Μαθηματικών, σε Τμήματα Φυσικής κλπ. Το υπάρχον εξεταστικό σύστημα ήδη επέτρεπε την εισαγωγή στο Τμήμα μας τόσο υποψηφίων που είχαν εξεταστεί στο μάθημα “Ανάπτυξη Εφαρμογών σε Προγραμματιστικό Περιβάλλον”, όσο και υποψηφίων που είχαν επιλέξει άλλα μαθήματα. Η διαφορά γνωστικού υποβάθρου στις δύο κατηγορίες φοιτητών ήταν παραπάνω από εμφανής. Το προτεινόμενο νέο σύστημα εξισώνει προς το χειρότερο το υπόβαθρο των φοιτητών, στο δικό μας και σε συγγενή Τμήματα, χωρίς να τους δίνεται καν η δυνατότητα επιλογής. Ενώ στο σχέδιο Νόμου, ορθώς, υπάρχει πρόβλεψη για τους υποψηφίους των Παιδαγωγικών Τμημάτων, οι οποίοι εξετάζονται σε δύο διαφορετικά μαθήματα από τους υπόλοιπους υποψηφίους της Ομάδας Προσανατολισμού των Οικονομικών – Πολιτικών – Κοινωνικών και Παιδαγωγικών Σπουδών, καθώς και για τους υποψηφίους των Επιστημών Υγείας οι οποίοι εξετάζονται στη Βιολογία αντί των Μαθηματικών, με λύπη διαπιστώνουμε πως αντίστοιχη πρόβλεψη για τους υποψηφίους των Τμημάτων με αντικείμενο την Πληροφορική, τις Ψηφιακές Τεχνολογίες, την Επιστήμη του Μηχανικού Υπολογιστών, την Επιστήμη του Ηλεκτρονικού Μηχανικού και την Επιστήμη του Ηλεκτρολόγου Μηχανικού δεν υπάρχει. Στην “Ψηφιακή Εποχή” η απόκτηση γνώσεων και δεξιοτήτων στην πληροφορική καθιστά πιο εύκολη την καθημερινότητα των πολιτών τόσο σε ατομικό, όσο και σε επαγγελματικό επίπεδο. Επιπλέον, σε σχέση με άλλες θετικές επιστήμες η Πληροφορική έχει το πλεονέκτημα του εύκολου, άμεσου και φθηνού πειραματισμού. Συνεπώς μπορεί να συμβάλλει τα μέγιστα στην ανάπτυξη της συγκροτημένης και κριτικής σκέψης των μαθητών και της κατανόησης σχέσεων αιτίου‐
αποτελέσματος. Τέλος, σε συλλογικό επίπεδο, η αναβάθμιση της Πληροφορικής είναι βέβαιο ότι θα συνεισφέρει στην ανάπτυξη της χώρας – ζητούμενο για την αναστροφή του αρνητικού κλίματος που επικρατεί. Στο πλαίσιο αυτό θεωρούμε ότι είναι απαραίτητη η αναβάθμιση του μαθήματος της Πληροφορικής στη δευτεροβάθμια εκπαίδευση με ισχυρή εργαστηριακή παρουσία και εξελιγμένο περιεχόμενο στο Λύκειο και προσθήκη του στα πανελλαδικά εξεταζόμενα μαθήματα για την εισαγωγή σε αντίστοιχα Τμήματα της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. ΕΠΕ ''Κοινωνική και Επιστημονική απαίτηση η αναβάθμιση της Πληροφορικής στο Λύκειο'' Αξιότιμε κύριε Υπουργέ, στις 29/8/2013 κατατέθηκε στη διαρκή επιτροπή μορφωτικών υποθέσεων της βουλής το σχέδιο νόμου για την αναδιάρθρωση της δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης, αφού τέθηκε σε δημόσια διαβούλευση από 12 έως 20 Αυγούστου 2013. Παρά το εξαιρετικά σύντομο χρονικό διάστημα της διαβούλευσης, αλλά και την πλέον ακατάλληλη περίοδο που επιλέχθηκε, εβδομάδα Δεκαπενταύγουστου, η συμμετοχή σε αυτήν ήταν πρωτοφανής, αφού το πλήθος των παρεμβάσεων ξεπέρασε τις 3500, και η μεγάλη πλειοψηφία αυτών αφορούσε την πέρα από κάθε επιστημονική και παιδαγωγική λογική απουσία της επιστήμης της Πληροφορικής από το Γενικό Λύκειο. Πέρα όμως από την αυξημένη αριθμητικά συμμετοχή, ιδιαίτερη σημασία έχει η ποιοτική της διάσταση καθώς κατατέθηκαν ένα σύνολο τεκμηριωμένων απόψεων και προτάσεων τόσο από καθηγητικές και επιστημονικές ενώσεις, ακαδημαϊκούς, πανεπιστήμια και ειδικούς στις νέες τεχνολογίες, όσο και από απλούς πολίτες και μαθητές. Σε αυτές τις παρατηρήσεις, απόψεις και προτάσεις που κατατέθηκαν, έγινε σαφές, με τον πιο κατηγορηματικό τρόπο, ότι η υποβάθμιση της Πληροφορικής Παιδείας στο νέο Λύκειο είναι εξαιρετικά επιζήμια τόσο κοινωνικά όσο και οικονομικά, είναι επιστημονικά αλλά και πολιτικά απαράδεκτη και δεν μπορεί να αποτελεί επιλογή. Με το πέρας της διαβούλευσης, η επιχειρηματολογία και η τεκμηρίωση των προτάσεων για την αναγκαιότητα της πληροφορικής στη δευτεροβάθμια εκπαίδευση και στο επίπεδο του Λυκείου, είχαν σαν αποτέλεσμα τις αλλεπάλληλες ανεπίσημες ανακοινώσεις από την ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας προς τα ΜΜΕ ότι η Πληροφορική θα είναι βασικό μάθημα του Λυκείου (http://www.esos.gr/article/eidisis‐defterovathmia‐ekpaidefsi/ypoyrgos=plhroforiki‐ena‐apo‐ta‐
basika‐mathimata‐mexri‐g‐likioy , http://www.esos.gr/article/eidisis‐defterovathmia‐
ekpaidefsi/pliroforiki‐kai‐treis‐taxeis‐likioy) και μάλιστα πανελλαδικώς εξεταζόμενο (http://www.esos.gr/article/eidisis‐defterovathmia‐ekpaidefsi/yfypoyrgos‐pliroforiki‐mathima‐
panelladikos‐exetazomeno). Δυστυχώς όμως, στο σχέδιο νόμου που κατατέθηκε στη διαρκή επιτροπή μορφωτικών υποθέσεων της βουλής, ενώ προβλέπεται η καθιέρωση μαθήματος Πληροφορικής Γενικής Παιδείας, αυτό γίνεται χωρίς σχεδιασμό, με ανεπίτρεπτα πρόχειρο τρόπο καθώς: ΓΕΝΙΚΟ ΛΥΚΕΙΟ Για να επωφεληθούν οι μαθητές θα πρέπει το μάθημα της Πληροφορικής να έχει λογική συνέχεια και να παρέχει τη δυνατότητα ολοκληρωμένης και σταδιακής ανάπτυξης του αντικειμένου σε όλες τις τάξεις. Δηλαδή θα πρέπει να ενταχθεί ως υποχρεωτικό μάθημα γενικής παιδείας σε όλες τις τάξεις του Λυκείου, με κλιμακούμενο βαθμό εμβάθυνσης και δυσκολίας σε κάθε τάξη, όπως ακριβώς τα μαθηματικά, η φυσική, η νεοελληνική γλώσσα κλπ, αφού τεκμηριωμένα αποτελεί βασική γνώση που απαιτείται να έχει ο μαθητής στη σύγχρονη Κοινωνία της Πληροφορίας. Όμως το μάθημα δεν είναι καν υποχρεωτικό στην Α' τάξη του Λυκείου και δεν περιλαμβάνεται στα εξεταζόμενα μαθήματα των προαγωγικών εξετάσεων, ενώ είναι μόνο 1ώρα/εβδομάδα στην Β' τάξη το οποίο είναι ανεπαρκές. Στη Γ' τάξη ενώ το μάθημα είναι γενικής παιδείας, δεν περιλαμβάνεται στα εξεταζόμενα μαθήματα των απολυτήριων εξετάσεων και είναι μόνο 2 ώρες/εβδομάδα, όπως ήταν και το μάθημα Α.Ε.Π.Π. της Γ' τάξης του Ενιαίου Λυκείου, το οποίο είχε αρχικά σχεδιαστεί για 3 ώρες/εβδομάδα, αλλά παρόμοιες λογιστικές λογικές το περιόρισαν σε 2 ώρες/εβδομάδα, δημιουργώντας πολλά προβλήματα κατά τη διδασκαλία του. Επιπλέον, ανεξήγητη παραμένει και η εμμονή των συντακτών του σχεδίου νόμου, να μην επιτρέπουν στους μαθητές που ενδιαφέρονται για την εισαγωγή τους σε τμήματα Πληροφορικής, αλλά και στην πλειοψηφία των τμημάτων του Θετικού και Τεχνολογικού τομέα, να επιλέξουν να εξεταστούν, σε Πανελλαδικό επίπεδο, σε μάθημα της Πληροφορικής. Η εμμονή αυτή είναι ιδιαίτερα ύποπτη καθώς: Ήδη παρέχεται η δυνατότητα επιλογής σε όλα τα μαθήματα άλλων επιστημονικών κλάδων μερικά από τα οποία αντιστοιχούν σε πολύ μικρότερο αριθμό τμημάτων Στο Επιστημονικό Πεδίο Εξειδίκευσης (Ε.Π.Ε.) Θετικών και Τεχνολογικών σπουδών, απαιτείται από τους μαθητές να παρακολουθήσουν πολλές ώρες Χημείας, ιδιαίτερα αυξημένες σε σχέση με τα προηγούμενα συστήματα (Δέσμες ή Ενιαίο), και να εξεταστούν σε Πανελλαδικό επίπεδο, ενώ το μάθημα της Χημείας απαιτείται σε πολύ λιγότερες από τις μισές σχολές που μπορούν να επιλέξουν. Υπενθυμίζουμε ότι από τη δεύτερη ομάδα προσανατολισμού (θετικών και τεχνολογικών επιστημών) ο μαθητής μπορεί να εισαχθεί σε πάνω από 200 τμήματα (κατά προσέγγιση αφού δεν έχουν οριστεί ακόμη, βλέπε άρθρο Ελευθεροτυπίας: http://www.enet.gr/?i=issue.el.home&id=382638), 45 τουλάχιστον από τα οποία είναι τμήματα πληροφορικής, και στην πλειοψηφία των 200 αυτών τμημάτων, τα μαθήματα Αλγοριθμικής και Προγραμματισμού παρέχουν απαραίτητες γνώσεις και είναι στο βασικό πρόγραμμα σπουδών τους. Ενδεικτικό της υποβάθμισης της Πληροφορικής στο Γενικό Λύκειο είναι ότι στον προηγούμενο τύπο Λυκείου υπήρχαν 8 (οκτώ) ώρες Πληροφορικής (2 στην Α' τάξη, 2 στην Β' τάξη και 4 στην Γ' τάξη) και εξεταζόμενο Πανελλαδικώς μάθημα, ενώ στο σχέδιο νόμου, ακόμα και με τις παρεμβάσεις που έγιναν μετά τη διαβούλευση υπάρχουν μόνο 5 (πέντε) ώρες και κανένα μάθημα Πανελλαδικώς εξεταζόμενο. ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΚΟ ΛΥΚΕΙΟ Στην Ομάδα Προσανατολισμού Τεχνολογικών Εφαρμογών έχουν ενταχθεί 5 τομείς, ενώ σε όλες τις άλλες ομάδες έχει ενταχθεί είτε ένας, είτε το πολύ δύο τομείς. Αυτή η επιλογή δημιουργεί σωρεία προβλημάτων καθώς: Δεν υπάρχουν αρκετές ώρες μαθημάτων, στην συγκεκριμένη ομάδα, ώστε οι μαθητές να διδαχθούν σε ικανοποιητικό βαθμό τα πέντε διαφορετικά αντικείμενα των σπουδών που μπορούν να επιλέξουν. Αυτό έχει ως αποτέλεσμα να μην υπάρχει μάθημα προσανατολισμού για την Πληροφορική, στο οποίο να μπορούν να διδαχθούν τις αρχές της επιστήμης και τις επιμέρους περιοχές της, στο γνωστικό πεδίο των οποίων εντάσσονται και οι ειδικότητες του τομέα που μπορούν να επιλέξουν, ενώ αντιθέτως έχει τα αντίστοιχα μαθήματα για τους άλλους τέσσερις τομείς (αρχές μηχανολογίας, αρχές ηλεκτρολογίας και ηλεκτρονικής, τεχνικό σχέδιο). Μάλιστα δεν υπάρχουν αρκετές ώρες ούτε για να διδαχθούν οι Εφαρμογές Πληροφορικής 4 ώρες όπως είναι σε όλες τις ομάδες. Οι μαθητές που επιθυμούν να ακολουθήσουν έναν τομέα είναι υποχρεωμένοι να παρακολουθήσουν τα μαθήματα άλλων τεσσάρων τομέων οι οποίοι μπορεί να μην τους ενδιαφέρουν ή ακόμα χειρότερα, να τους αποθαρρύνει να επιλέξουν την συγκεκριμένη ομάδα. Είναι σαφές ότι η λύση σε αυτό είναι να διαχωριστεί η ομάδα σε 2 ομάδες ή να μεταφερθεί ο τομέας Πληροφορικής σε μία άλλη ομάδα όπως αυτή της Διοίκησης και Οικονομίας. Ενώ έχει γίνει η εισαγωγή του μαθήματος της Πληροφορικής (Εισαγωγή στις Αρχές της Επιστήμης των Η/Υ), ως μάθημα γενικής παιδείας, στη Β' και Γ' τάξη του Τεχνολογικού, το μάθημα διδάσκεται μόνο για μία ώρα/εβδομάδα κάτι το οποίο δεν παρέχει τη δυνατότητα ολοκληρωμένης και σταδιακής ανάπτυξης του αντικειμένου όπως θα έπρεπε να γίνεται σε ένα μάθημα γενικής παιδείας, το οποίο μάλιστα θα αποτελέσει και σημαντικό εφόδιο για την συνέχιση των σπουδών τους στην τριτοβάθμια εκπαίδευσης σε όποιον τομέα και να σπουδάζουν. Θεωρούσαμε ότι μετά από την πρωτοφανή αριθμητικά αλλά ποιοτικά συμμετοχή στη διαβούλευση και τις χιλιάδες παρατηρήσεις, απόψεις και προτάσεις που κατατέθηκαν, δεν θα υπήρχε η ανάγκη να ξαναεπικοινωνήσουμε μαζί σας για τα ίδια θέματα. Θεωρούσαμε ότι το σχέδιο νόμου θα ενσωμάτωνε τις προτάσεις μας ώστε, στο Γενικό και Τεχνολογικό Λύκειο, να έχουμε επιτέλους την αναγκαία αναβαθμισμένη Πληροφορική Παιδεία που απαιτεί η κοινωνία (http://1kesyp‐
v.thess.sch.gr/ereynes/110320_ereyna_gnwmhs_neo_lykeio.pdf) και ένα σύγχρονο Δημόσιο σχολείο. Δυστυχώς οι απαραίτητες αλλαγές δεν έγιναν αλλά και όσες έγιναν, δεν προήλθαν από τον απαραίτητο σχεδιασμό και διαπνέονται από μία λογιστική λογική. Θα πρέπει, σε ένα σχέδιο νόμου για το νέο Λύκειο, να διασφαλιστεί η παροχή ίσων ευκαιριών και ίσων επιλογών σε όλους τους επιστημονικούς τομείς. Όχι αποκλεισμοί, Όχι σκοπιμότητες μικροπολιτικής σημασίας. Ειδάλλως όποια θετική προσπάθεια και αν ξεκινήσει δεν θα αποφέρει τα αναμενόμενα αποτελέσματα, αλλά θα διατηρήσει τις στρεβλώσεις του παρελθόντος. Γι' αυτό, σας καλούμε για άλλη μια φορά να πάρετε τις απαραίτητες πρωτοβουλίες ώστε να γίνουν οι συγκεκριμένες τροποποιήσεις ‐ βελτιώσεις επί του σχεδίου νόμου, στη λογική που αναπτύχθηκε και στο κοινό υπόμνημα που κατέθεσαν στη διαβούλευση οι ενώσεις πληροφορικών (http://www.epe.org.gr/showarticle.jsp?articleid=541). Ζητάμε λοιπόν, ως απολύτως αναγκαία τα εξής: ΓΕΝΙΚΟ ΛΥΚΕΙΟ (άρθρα 2, 3, 4) (άρθρο 2) Υποχρεωτικό μάθημα γενικής παιδείας Επιστήμη Υπολογιστών/Εφαρμογές, δύο (2) ωρών, στην Α' τάξη. (Το μάθημα που υπάρχει στο κατατεθέν σχέδιο νόμου δεν είναι υποχρεωτικό). (άρθρο 2) Υποχρεωτικό μάθημα γενικής παιδείας Επιστήμη Υπολογιστών , δύο (2) ωρών, στην Β' τάξη. (Το μάθημα που υπάρχει στο κατατεθέν σχέδιο νόμου είναι μόνο μία (1) ώρα. Ενδεικτικό της προχειρότητας είναι ότι το μονόωρο αυτό προστέθηκε μετά την διαβούλευση και η ώρα αφαιρέθηκε από το μάθημα Ερευνητική Εργασία, με αποτέλεσμα οι ώρες και για τα 2 μαθήματα να είναι ανεπαρκής.) (άρθρο 2) Υποχρεωτικό μάθημα γενικής παιδείας Επιστήμη Υπολογιστών, δύο (2) ωρών, στην Γ' τάξη. (Το μάθημα υπάρχει ήδη στο κατατεθέν σχέδιο νόμου.) (άρθρο 3) Τα μαθήματα Πληροφορικής της Α' και Β΄ τάξης να είναι εξεταζόμενα στις γραπτές προαγωγικές εξετάσεις και το μάθημα Πληροφορικής της Γ' τάξης να είναι εξεταζόμενο στις γραπτές απολυτήριες εξετάσεις. (Τα μαθήματα στο κατατεθέν σχέδιο νόμου δεν είναι εξεταζόμενα στην Α' και Γ' Λυκείου.) (άρθρο 2) Στην Γ' τάξη, η Ομάδα Προσανατολισμού Θετικών Σπουδών να μετονομαστεί σε Ομάδα Προσανατολισμού Θετικών και Τεχνολογικών Σπουδών, και στο (γ) να μπει (όπως είναι και στο (β)) "γ) Χημεία έξι (6) ώρες, ή Επιστήμη Υπολογιστών/Προγραμματισμός έξι (6) ώρες (για τις Τεχνολογικές Επιστήμες)". (άρθρο 4) Το Επιστημονικό Πεδίο Εξειδίκευσης (Ε.Π.Ε.) ‐ Θετικές και Τεχνολογικές Επιστήμες να διαχωριστεί σε 2 διακριτά Επιστημονικά Πεδία Εξειδίκευσης, το Ε.Π.Ε. ‐ Θετικές Επιστήμες το οποίο θα είναι όπως το τρέχον (δηλαδή Νεοελληνική Γλώσσα και Λογοτεχνία, Μαθηματικά, Φυσική και Χημεία) και το Ε.Π.Ε. ‐ Τεχνολογικές Επιστήμες στο οποίο θα εξετάζονται τα μαθήματα Νεοελληνική Γλώσσα και Λογοτεχνία, Μαθηματικά, Φυσική και Επιστήμη Υπολογιστών/Προγραμματισμός. Όσον αφορά τις τελευταίες 2 αλλαγές (5 και 6), που αφορούν τις εξετάσεις σε πανελλήνιο επίπεδο για εισαγωγή στην Τριτοβάθμια εκπαίδευση, πρέπει να επισημανθεί ότι πέρα από την ανισότητα που υπάρχει στην κατανομή των τμημάτων ανά ομάδα προσανατολισμού, αφού στην δεύτερη ομάδα υπάρχουν υπερδιπλάσιες επιλογές από τις άλλες ομάδες, είναι επιτακτική ανάγκη η Πληροφορική ‐ Προγραμματισμός να αποτελεί επιλογή για τους μαθητές που έχουν ιδιαίτερες ικανότητες και επιθυμούν να εισαχθούν σε σχετικά τμήματα. Ταυτόχρονα είναι μια επιπλέον δυνατότητα η οποία δεν επηρεάζει το αρχικό σκεπτικό περί 4 (τεσσάρων) μόνο εξεταζόμενων μαθημάτων αφού ως επιλογή δεν επιφέρει οποιοδήποτε άλλο κόστος στο γενικότερο σχεδιασμό και ήδη γίνεται για άλλους επιστημονικούς κλάδους. Η κατανομή των σχολών ανάμεσα στις θετικές και τις τεχνολογικές επιστήμες μπορεί να γίνεται και με τη σύμφωνη γνώμη των τμημάτων ΑΕΙ ‐ ΤΕΙ τα οποία θα επιλέγουν ποιο μάθημα θεωρούν απαραίτητο (Χημεία ή Πληροφορική) για τη συνέχιση των σπουδών των μαθητών στο συγκεκριμένο τμήμα. ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΚΟ ΛΥΚΕΙΟ (άρθρα 8, 9) (άρθρο 8) Διαχωρισμός της Ομάδας Προσανατολισμού Τεχνολογικών Εφαρμογών σε δύο τουλάχιστον διαφορετικές ομάδες και μεταφορά του Τομέα Πληροφορικής σε μία από τις ομάδες αυτές. Είναι πρακτικά αδύνατον μία ομάδα προσανατολισμού να περιλαμβάνει πέντε (5) τομείς και να μπορούν να διδαχθούν όλα τα απαραίτητα μαθήματα για να γνωρίσει ο μαθητής το γνωστικό επιστημονικό πεδίο κάθε τομέα. (άρθρο 9) Στην νέα ομάδα που θα περιλαμβάνεται ο Τομέας Πληροφορικής, να προστεθεί το μάθημα Αρχές Επιστήμης Υπολογιστών, 3 (τριών ωρών) όπου θα μπορούν οι μαθητές να γνωρίσουν τις αρχές τις επιστήμης Υπολογιστών και τις επιμέρους περιοχές της, στο γνωστικό πεδίο των οποίων εντάσσονται και οι ειδικότητες του τομέα που μπορούν να επιλέξουν, όπως γίνεται και στους άλλους τομείς. (άρθρο 9) Το μάθημα Εφαρμογές Πληροφορικής θα πρέπει να είναι σε όλες τις ομάδες προσανατολισμού 4 (τεσσάρων) ωρών και όχι σε κάποιες να είναι 4 (τεσσάρων) και σε άλλες 2 (δύο) ωρών, όπως είναι στο κατατεθέν σχέδιο νόμου. (άρθρο 9) Στην Β' και Γ' τάξη το μάθημα γενικής παιδείας Επιστήμη Υπολογιστών (στο κατατεθέν σχέδιο έχει τίτλο "Εισαγωγή στις Αρχές της Επιστήμης Υπολογιστών") θα πρέπει να είναι 2 (δύο) ωρών όπως ακριβώς και στο Γενικό Λύκειο και όχι μονόωρο. (άρθρο 9) Η αναφορά στην παράγραφο 2, ότι "Τα μαθήματα ειδικότητας αποτελούνται, κατά προσέγγιση, από 50% θεωρητικό μέρος και 50% εργαστηριακό." δεν αντιστοιχεί πάντοτε στην πραγματικότητα και μπορεί να δημιουργήσει προβλήματα κατά τον καθορισμό των διδακτικών ωρών με υπουργική απόφαση όπως καθορίζεται στην υποπαράγραφο 2, β παρακάτω. Ενδεικτικά αναφέρουμε ότι στον τομέα Πληροφορικής στην Β' τάξη, η αναλογία των εργαστηριακών μαθημάτων θα πρέπει να είναι τουλάχιστον 60% έναντι 40% των θεωρητικών, ενώ στην Γ' τάξη τουλάχιστον 70% έναντι 30% των θεωρητικών. Για την καλύτερη ενημέρωσή σας, όσον αφορά την τεκμηρίωση των προτάσεών μας, ακολουθεί: Παράρτημα με συνδέσμους σε παρεμβάσεις, προτάσεις, θέσεις (ορισμένες από τις οποίες έγιναν κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης) που ζητούν την ουσιαστική αναβάθμιση της Πληροφορικής Παιδείας στο Γενικό και Τεχνολογικό Λύκειο. Παράρτημα με σύγκριση των ωρών μαθημάτων της Γ' τάξης, που εξετάζονταν σε Πανελλαδικό επίπεδο για την εισαγωγή στην Τριτοβάθμια Εκπαίδευση στην Θετική και Τεχνολογική, στο κατατεθέν σχέδιο νόμου, στο Ενιαίο Λύκειο και στο Λύκειο με τις Δέσμες. Στο παράρτημα αυτό φαίνεται ξεκάθαρα η υποβάθμιση της Πληροφορικής Παιδείας. Είμαστε στη διάθεσή σας, για την παροχή επεξηγήσεων καθώς και πλήρους τεκμηρίωσης για όλες τις προτάσεις μας. Το Συντονιστικό Συμβούλιο του Εργασιακού Τομέα Πρωτοβάθμιας και Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης της Ένωσης Πληροφορικών Ελλάδας Νίκος Κατσάλης Αλεξάκος Φώτης ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ (Εισηγητής της Ν.Δ): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριοι
Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Με το παρόν νομοσχέδιο, επιδιώκεται η
συνολική αναβάθμιση του εκπαιδευτικού συστήματος, που αφορά την αναδιοργάνωση και
απλούστευση των λειτουργιών και διαδικασιών, τόσο του Γενικού (ΓΕΛ), όσο και του
Επαγγελματικού Λυκείου (ΕΠΑΛ).
Η μεγάλη αυτή προσπάθεια που γίνεται από το Υπουργείο Παιδείας, αποσκοπεί στον
εκσυγχρονισμό και την ανανέωση ολόκληρου του φάσματος της Εκπαίδευσης, Γενικής και
Επαγγελματικής και στην αναβάθμιση της ποιότητάς της.
Το νέο Λύκειο, είναι αποτέλεσμα του πενταετούς εθνικού διαλόγου, οι βάσεις του οποίου
είχαν τεθεί και πάλι από τη Ν.Δ. και από το αρμόδιο Συμβούλιο με Πρόεδρο τον κ.
Μπαμπινιώτη. Έπρεπε να περάσουν 15 ολόκληρα χρόνια συνεχούς προβληματισμού, μέχρι
επιτέλους να ωριμάσει η ιδέα για μια ολοκληρωμένη μεταρρύθμιση, στη δημιουργία της
οποίας συμμετείχαν ενεργά και αποτελεσματικά οι εκπρόσωποι των κομμάτων,
εκπρόσωποι όλων των συνδικαλιστικών φορέων, κοινωνικοί εταίροι, εκπρόσωποι της
τοπικής αυτοδιοίκησης, εκπρόσωποι των ΑΕΙ και ΤΕΙ αλλά και μάχιμοι εκπαιδευτικοί, καθώς
και εκπρόσωποι γονέων και μαθητών.
Το παρόν νομοσχέδιο είναι το δημιούργημα ενός πολυπρόσωπου συμβουλίου και ελπίδα
μας, είναι η ανάπτυξή του, σε διάστημα τριών ετών, να δημιουργήσει ένα νέο
«επαναστατικό τόπο μάθησης».
Νέα προγράμματα σπουδών και ένα σύστημα εισαγωγικών στην τριτοβάθμια εκπαίδευση,
αποσυνδεδεμένο από το σχολείο, έρχονται να καταργήσουν το Λύκειο, με τη μορφή που το
γνωρίζουμε μέχρι σήμερα.
Κύρια χαρακτηριστικά του Νέου Λυκείου, είναι η έμφαση στη γενική παιδεία και στην
κοινωνικοποίηση του ατόμου, στην ανάπτυξη της κριτικής ικανότητας και στην εκπαίδευσή
του, ώστε να αποκτήσει τη δυνατότητα να ανακαλύπτει τις ικανότητές του, να αναπτύσσει
τις δεξιότητές του, να κατακτά τις απαραίτητες γνώσεις που θα του είναι χρήσιμες και
προαπαιτούμενες για τις σπουδές του και την επαγγελματική του προοπτική και εξέλιξη.
Με ζητούμενο την επίτευξη των ανωτέρω στόχων, το εν λόγω νομοσχέδιο εισάγει
καινοτόμες ρυθμίσει και προτάσεις. Η Α΄ Λυκείου θα είναι ομαλή μετάβαση στο Νέο
Πρόγραμμα σπουδών, η Β΄ Λυκείου θα είναι το πρώτο σκαλί για την εισαγωγή στο
Πανεπιστήμιο με την καθιέρωση δύο Ομάδων Σπουδών και η Γ΄ Λυκείου θα είναι η πλήρης
εξειδίκευση και η οριστική στροφή των υποψηφίων προς τη σχολή που θα σπουδάσουν.
Και πιο συγκεκριμένα: στην Α΄ τάξη Γενικού Λυκείου θα εφαρμοστεί πρόγραμμα
μαθημάτων 35 συνολικά ωρών εβδομαδιαίως.
Αναλυτικά, εφαρμόζεται εκπαιδευτικό πρόγραμμα 33 ωρών εβδομαδιαίως, με 9 μαθήματα,
που είναι κοινά για όλους τους μαθητές και εκπαιδευτικό πρόγραμμα δύο ωρών
εβδομαδιαίως που αποτελείται από 1 μάθημα επιλογής το οποίο επιλέγεται μεταξύ τριών
μαθημάτων.
Στην Β’ τάξη του Λυκείου θα εφαρμοστεί πρόγραμμα μαθημάτων που περιλαμβάνει
μαθήματα γενικής παιδείας 30 συνολικά διδακτικών ωρών εβδομαδιαίως και δύο Ομάδες
Μαθημάτων Προσανατολισμού, Ανθρωπιστικών και Θετικών Σπουδών, 5 συνολικά
διδακτικών ωρών εβδομαδιαίως, όπου οι μαθητές καλούνται να επιλέξουν.
Στη Γ΄ τάξη Γενικού Λυκείου, θα εφαρμοστεί πρόγραμμα μαθημάτων, 34 ωρών, που
περιλαμβάνει μαθήματα γενικής παιδείας, 14 συνολικά διδακτικών ωρών εβδομαδιαίως
και 3 Ομάδες Μαθημάτων Προσανατολισμού, των Ανθρωπιστικών, των Θετικών και των
Οικονομικών- Πολιτικών- Κοινωνικών και Παιδαγωγικών Σπουδών, 20 συνολικά διδακτικών
ωρών εβδομαδιαίως έκαστη ομάδα, όπου οι μαθητές καλούνται να επιλέξουν.
Αξιοσημείωτη η καθιέρωση του μαθήματος, τόσο της Πολιτικής Παιδείας στην Α’ και Β΄
Λυκείου, όσο και της Φιλοσοφίας, ως υποχρεωτικό μάθημα, η μελέτη των οποίων θα
συμβάλλει στην δημιουργία ολοκληρωμένων και ενεργών πολιτών με δημοκρατικές και
κοινωνικές ευαισθησίες, με δυναμική παρουσία μέσα στην κοινωνία που στην βαθιά
οικονομική και ηθική κρίση της, χρειάζεται αυριανούς πολίτες , με δημοκρατικό και ηθικό
ανάστημα.
Από τις σημαντικότερες καινοτομίες του παρόντος, είναι ο περιορισμός των μαθημάτων
την Γ΄ Λυκείου από 13 σε 9 συμπεριλαμβανομένων και των τεσσάρων μαθημάτων στα
οποία θα εξετάζονται οι μαθητές για την εισαγωγή τους στην Τριτοβάθμια Εκπαίδευση.
Εκτός όμως, από τον περιορισμό των μαθημάτων αποφασίσθηκε πλέον και ο περιορισμός
της διδακτές ύλης των μαθημάτων.
Με στόχο τη μεγαλύτερη αντικειμενικότητα των θεμάτων των γραπτών προαγωγικών
εξετάσεων αλλά και την υποχρεωτική εξάντληση της διδακτέας ύλης, σε κάθε τάξη του
δημόσιου σχολείου σε ολόκληρη την ελληνική επικράτεια εισάγεται και ο θεσμός της
Τράπεζας των Θεμάτων διαβαθμισμένης δυσκολίας.
Έτσι τα θέματα των γραπτών προαγωγικών εξετάσεων, θα προέρχονται κατά 50% από την
εν λόγω τράπεζα θεμάτων και το άλλο 50% από τον διδάσκοντα, τα γραπτά, ωστόσο, θα
εξετάζονται από τον οικείο διδάσκοντα. Προς τήρηση της αντικειμενικότητας, της
ασφάλειας και της ορθότητας της βαθμολόγησης προβλέπεται επίσης και δειγματοληπτικός
έλεγχος των γραπτών από τους σχολικούς συμβούλους.
Επιπλέον, το παρόν νομοσχέδιο θέτει ως απαραίτητη προϋπόθεση για την προαγωγή του
μαθητή από την Α΄ στη Β΄ Λυκείου, και αντίστοιχα από τη Β΄ στη Γ΄ Λυκείου, την επίτευξη
γενικού βαθμού, ίσου ή ανώτερου του δέκα σε συνδυασμό με την επίτευξη βαθμού
τουλάχιστον δέκα στα μαθήματα της Ελληνική γλώσσας, των Μαθηματικών και των
υπολοίπων μαθημάτων (προσανατολισμού όσον αφορά τη Β΄ Λυκείου), και τουλάχιστον
οκτώ σ καθένα από τα υπόλοιπα μαθήματα.
Όσον αφορά το γενικό βαθμό απόλυσης από τη Γ΄ Τάξη Γενικού Λυκείου, απαραίτητη
προϋπόθεση για την προαγωγή του μαθητή, αποτελεί η επίτευξη γενικού βαθμού ίσου ή
ανωτέρου του δέκα, σε συνδυασμό με την επίτευξη βαθμού τουλάχιστον δέκα στα
μαθήματα της Νέας Ελληνικής Γλώσσα και Λογοτεχνίας και καθενός από τα μαθήματα της
επιλεγείσας Ομάδας Προσανατολισμού και τουλάχιστον οκτώ σε καθένα από τα υπόλοιπα
μαθήματα. Σε περίπτωση μη επίτευξης των ανωτέρω βαθμών, ο μαθητής επαναλαμβάνει
την τάξη.
Αξίζει, επίσης, να επισημανθεί ότι για πρώτη φορά ο γενικός βαθμός των τάξεων του
Γενικού Λυκείου, υπολογίζεται για την εισαγωγή στην Τριτοβάθμια Εκπαίδευση. Για τον
υπολογισμό του βαθμού πρόσβασης στην τριτοβάθμια εκπαίδευση δεν θα υπολογίζεται
μόνο ο βαθμός των υπό εξέταση μαθημάτων – όπως ίσχυε μέχρι σήμερα- αλλά, θα
προσμετρείται και ο βαθμός προαγωγής και απόλυσης (ΒΠΑ), δηλαδή ο γενικός βαθμός
όλων των τάξεων του Λυκείου, με αντίστοιχους συντελεστές.
Επιπλέον, το παρόν σχέδιο νόμου προχωρά σε μία ακόμη καινοτομία. Για πρώτη φορά
συνίσταται ανεξάρτητη διοικητική αρχή με την επωνυμία «Εθνικός Οργανισμός
Εξετάσεων», ο οποίος θα αποτελεί επιτελικό επιστημονικό αρμόδιο φορέα για ζητήματα
που αφορούν στις γραπτές προαγωγικές και απολυτήριες εξετάσεις στο Γενικό και στο
Επαγγελματικό Λύκειο, στις εξετάσεις εισαγωγής στην τριτοβάθμια εκπαίδευση και στη
δημιουργία και λειτουργία της Τράπεζας Θεμάτων Εξετάσεων Διαβαθμισμένης Δυσκολίας,
με στόχο τη διασφάλιση υψηλής ποιότητας και διαφάνειας των εξετάσεων των μαθητών
του Γενικού και Επαγγελματικού Λυκείου. Και αν το Γενικό Λύκειο προσβλέπει στον
εύρυθμο συνδυασμό της παιδείας και του προσανατολισμού προς την ανωτέρου επιπέδου
γνώση, η επαγγελματική εκπαίδευση καλείται να καλύψει πολύ περισσότερες, πολύπλοκες
και πολυδιάστατες ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας και οικονομίας.
Οι μεταρρυθμίσεις που προωθούνται στην επαγγελματική εκπαίδευση αποτελούν βασικό
πυλώνα της συνολικής μεταρρύθμισης της εκπαίδευσης, που θα λειτουργήσει ως μοχλός
για την έξοδο της χώρας μας από την κρίση. Δεν είναι δυνατό οι μαθητές της
επαγγελματικής εκπαίδευσης, στα πλαίσια ενός σύγχρονου Ευρωπαϊκού Κράτους να
θεωρούνται «παιδιά ενός κατώτερου θεού». Οφείλουμε, ως Πολιτεία, να επενδύσουμε
στην επαγγελματική εκπαίδευση, έτσι ώστε να γίνει αυτοί ένας εξίσου σημαντικός φορέας
παροχής βασικών γνώσεων σε συνδυασμό με την επαγγελματική επάρκεια.
Η σπουδαιότητα του ρόλου της επαγγελματικής εκπαίδευσης έγινε από νωρίς αντιληπτή
από την Πολιτεία. Ήδη, στα μέσα της δεκαετίας του 1950, με την ανάγκη ανασυγκρότησης
της Ελληνικής οικονομίας και κοινωνίας και υπό την πίεση της εισαγωγής νέων, για την
εποχή επιστημονικών και τεχνολογικών δεδομένων, η Επιτροπή Παιδείας του 1957
διατυπώνει προτάσεις για μια ευρεία εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, η οποία ανοίγει
προοπτικές και για την δευτεροβάθμια τεχνική εκπαίδευση, ξεπερνώντας την έως τότε
συνήθεια, να καλύπτονται οι ανάγκες της τεχνικής εκπαίδευσης αποκλειστικά από την
ιδιωτική πρωτοβουλία.
Η μεταρρύθμιση του 1976/77 με τους δύο βασικούς νόμους 309/76 και 576/77, θεσμοθετεί
το ενιαίο τριετές Γυμνάσιο και το τριετές Λύκειο, τα οποία αποτέλεσαν και τον κύριο κορμό
της μέσης εκπαίδευσης. Κατά τη μεταρρύθμιση αυτή, μεταξύ άλλων, θεσμοθετήθηκαν η
τεχνική και επαγγελματική εκπαίδευση, ως ισότιμη με τη γενική εκπαίδευση.
Αξίζει να επισημανθεί, ότι η με όλες τις μεταρρυθμιστικές προσπάθειες στο διάστημα από
το 1960 έως το 1987, το σύνολο των μαθητών που φοιτούσαν σε όλα τα επίπεδα της
επαγγελματικής και τεχνολογικής εκπαίδευσης σχεδόν τετραπλασιάζεται. Ιδιαίτερα, κατά το
2001-02 για διάφορους λόγους το 40% του σχολικού πληθυσμού της μεταγυμνασιακής
δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης φοιτά στα ΤΕΕ, έναντι του 25,5% των μαθητών που
παρακολουθούσε τα ΤΕΛ και τις ΤΕΣ κατά το 1982-83.
Ωστόσο, τα τελευταία χρόνια τα πράγματα και πάλι άλλαξαν στην καθημερινή σχολική
πραγματικότητα της επαγγελματικής εκπαίδευσης. Ο μαθητικός πληθυσμός της, έχει
αρχίσει και πάλι να φθίνει, καθώς αποδείχθηκε εκ των πραγμάτων ότι δεν κατάφερε, ως
θεσμός, να πείσει την κοινωνία για την αυξημένη αναγκαιότητα προσανατολισμού προς την
επαγγελματική εκπαίδευση, ώστε να προσελκύσει μαθητές.
Το νέο νομοσχέδιο ανταποκρίνεται πλέον, στο αίτημα για επαγγελματική διαμόρφωση του
μαθητή, κάνοντας τον ικανό να αντεπεξέλθει στις ανάγκες του αυριανού επαγγέλματός του,
αλλά και μαθαίνοντας τον να αγαπά το επάγγελμά του, αποκτώντας συγχρόνως την γενική
παιδεία που του είναι απαραίτητη, τις αξίες που θα το διαμορφώσουν ως
κοινωνικοποιημένο μέλος και ενεργό πολίτη της κοινωνίας. Ζητήματα που εξ αντικειμένου
διαμορφώνονται μέσα από τα μαθήματα γενικής παιδείας και από τον κοινωνικοποιητικό
ρόλο του σχολείου.
Συγκεκριμένα, το πρόγραμμα σπουδών της Πρώτης τάξης αποσκοπεί στην παροχή γενικής
παιδείας και αρχικού επαγγελματικού προσανατολισμού. Της Δεύτερης τάξης αποσκοπεί
στην ολοκλήρωση του επιστημονικού προσανατολισμού και της Τρίτης τάξης αποσκοπεί
στην παροχή επαγγελματικής ειδίκευσης. Να σημειωθεί, ότι τα αναλυτικά προγράμματα
σπουδών διαμορφώνονται σύμφωνα με τις κατευθύνσεις του Ευρωπαϊκού Συστήματος
Πιστωτικών Μονάδων για την επαγγελματική εκπαίδευση και κατάρτιση, καθώς και βάσει
των σχετικών επαγγελματικών προγραμμάτων, που πιστοποιούνται από τον Εθνικό
Οργανισμό Πιστοποίησης Προσόντων και Επαγγελματικού Προσανατολισμού.
Το σημαντικότερο εγχείρημα του νέου νομοσχεδίου, είναι η καθολική εφαρμογή της
«Μαθητείας», θεσμός ο οποίος αποτελούσε επί σειρά ετών, βασικό αίτημα όλων των
εμπλεκομένων στην επαγγελματική εκπαίδευση. Μέσω της εφαρμογής του θεσμού της
Μαθητείας δίνεται η ευκαιρία στους μαθητές να εφαρμόσουν και να αποκτούν γνώσεις και
δεξιότητες προσαρμοσμένες στις ίδιες τις ανάγκες των επιχειρήσεων και επαγγελματιών,
ώστε να ενταχθούν ομαλά στην αγορά εργασίας.
Το σπουδαιότερο, ίσως, βήμα που πραγματοποιείται με αυτό το νομοσχέδιο είναι η
απόδοση των επαγγελματικών δικαιωμάτων, που εκκρεμούσαν επί χρόνια, στις
περισσότερες ειδικότητες επαγγελμάτων, ακόμη και σε αυτές που καταργούνται, ώστε να
διασφαλιστούν οι μαθητές που αποφοίτησαν και θα αποφοιτήσουν. Με αυτό τον τρόπο
επιτυγχάνουμε να θωρακίσουμε τη Δημόσια εκπαίδευση, προκειμένου να έχουμε
ειδικότητες και εκπαιδευτικούς στην αγορά και στις τάξεις.
Επιπλέον, πρέπει να τονιστεί ότι για πρώτη φορά στο πλαίσιο της μη τυπικής εκπαίδευσης,
διαβαθμίζονται δομές αρχικής επαγγελματικής κατάρτισης. Έτσι, με την ίδρυση των
Σχολείων Επαγγελματικής Κατάρτισης για απόφοιτους Γυμνασίου και την αναβάθμιση των
ΙΕΚ για αποφοίτους, πρωτίστως του Γενικού Λυκείου που δεν κατόρθωσαν να φοιτήσουν σε
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα, εντάσσεται η επαγγελματική κατάρτιση δομημένη και
προγραμματισμένη στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστημα. Ειδικότερα, ως φορείς παροχής
υπηρεσιών που μπορούν να οδηγήσουν στην απόκτηση πιστοποιητικών αναγνωρισμένων
σε εθνικό επίπεδο, ορίζονται οι Σχολές Επαγγελματικής Κατάρτισης, τους αποφοίτους των
οποίων χορηγείται πτυχίο επαγγελματικής ειδικότητας επιπέδου 3. Τα Ινστιτούτα
Επαγγελματικής Κατάρτισης, στους αποφοίτους των οποίων χορηγείται το δίπλωμα
επαγγελματικής ειδικότητας επιπέδου 4. Τα Κέντρα Δια Βίου Μάθησης, τα οποία παρέχουν
συνεχιζόμενη επαγγελματική κατάρτιση και γενική εκπαίδευση ενηλίκων και το Κολέγιο.
Σε αυτό το σημείο, θα πρέπει να τονίσουμε ότι στο παρόν νομοσχέδιο αναφέρεται ρητά ότι
η φοίτηση στα Δημόσια Ινστιτούτα Επαγγελματικής Κατάρτισης παρέχεται δωρεάν. Τα
προβλεπόμενα δε, προγράμματα επαγγελματικής κατάρτισης διαμέσου των Δημοσίων ΙΕΚ
προσανατολίζουν τους νέους σε επαγγέλματα αιχμής, σε κλάδους με προοπτική, σε θέσεις
εργασίας που δεν συγκρούονται ή ανταγωνίζονται με άλλες παρόμοιες ανώτερου
εκπαιδευτικού επιπέδου, με ειδικότητες επαγγελμάτων οι οποίες θα τους εξασφαλίσουν
γνώσεις, δεξιότητες και επαγγελματικά δικαιώματα, ώστε να μπορούν να σταδιοδρομήσουν
ακόμη και αν σταματήσουν τις σπουδές τους σε αυτό το επίπεδο. Πρέπει, ακόμη, να
σημειώσουμε ότι για πρώτη φορά ιδρύονται περιφερειακές Δομές Δια Βίου Μάθησης,
αποδίδοντας τόσο στην εκπαίδευση ενηλίκων όσο και την επαγγελματική κατάρτιση.
Το παρόν νομοσχέδιο καινοτομεί και στα θέματα Ειδικής Αγωγής, εφόσον ορίζεται πλέον
ρητά, ότι τα Ειδικά Επαγγελματικά Γυμνάσια, που ανήκουν στην υποχρεωτική εκπαίδευση,
είναι ισότιμα με τα Ειδικά Γυμνάσια, χορηγούν στο πέρας της Τέταρτης τάξης τίτλο
απολυτηρίου Γυμνασίου και στην Πέμπτη τάξη πτυχίο με επαγγελματικά δικαιώματα
επιπέδου 2. Ενώ στα Ειδικά Επαγγελματικά Λύκεια χορηγείται στους αποφοίτους τίτλος
απολυτηρίου Λυκείου και πτυχίο με επαγγελματικά δικαιώματα επιπέδου 3.
Επίσης, το νομοσχέδιο αυτό έχει να μας παρουσιάσει και άλλες, πέρα των ανωτέρω,
καινοτομίες. Συγκεκριμένα, ειδική μνεία πρέπει να γίνει στη δημιουργία Επαγγελματικών
Πρότυπων Πειραματικών Λυκείων Μαθητείας, η ίδρυση των οποίων θα ανήκει στην
αρμοδιότητα του ΟΑΕΔ. Επιπλέον, αναφορικά με τις αρμοδιότητες του ΕΟΠΠΕΠ,
προβλέπεται πλέον, ότι οι επιτυχόντες στις εξετάσεις πιστοποίησης, παράλληλα με το
προβλεπόμενο πτυχίο ειδικότητας, θα αποκτούν και την αντίστοιχη άδεια ασκήσεως
επαγγέλματος.
Τέλος, αξίζει να αναφερθεί και η ίδρυση, για πρώτη φορά, Αθλητικών Ακαδημιών, ως
περιφερειακές υπηρεσίες, που αποτελούν αποκεντρωμένες υπηρεσίες του Υπουργείου
Παιδείας και Θρησκευμάτων. Θα εδρεύουν στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη, με σκοπό την
εξασφάλιση δημόσιας και δωρεάν υψηλής ποιότητας παιδείας για όλους, μέσω της
προαγωγής της άθλησης και του αθλητισμού. Στο πλαίσιο κάθε Αθλητικής Ακαδημίας θα
λειτουργούν σχολικές μονάδες, κατά τις κείμενες διατάξεις, Αθλητικό Γυμνάσιο και Λύκειο,
καθώς και Σχολικό Εργαστήριο Έρευνας και Τεχνολογίας.
Συνοψίζοντας, θα ήθελα μετ’ επιτάσεως να τονίσω ότι, λαμβάνοντας υπόψη τα νέα
δεδομένα στην αγορά εργασίας, το παρόν νομοσχέδιο επιδιώκει να εφοδιάσει το σημερινό
μαθητή και αυριανό εργαζόμενο, με όλα εκείνα τα εφόδια που θα τον εντάξουν ομαλά και
δημιουργικά στην επαγγελματική και κοινωνική ζωή, έτσι ώστε να μπορέσει ο καθένας
ατομικά και εν συνεχεία συλλογικά να συμβάλει στην αντιμετώπιση της
κοινωνικοοικονομικής κρίσης. Σας ευχαριστώ πολύ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ (Πρόεδρος της Επιτροπής): Ευχαριστούμε. Τον λόγο έχει ο κ.
Αναστάσιος Κουράκης, για 15 λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ): Ευχαριστώ κ. Πρόεδρε. Ξεκινώντας,
θα ήθελα μια διευκρίνιση από τον κ. Υπουργό, σχετικά με το άρθρο 49, όπου αναφέρει ότι,
«η ισχύς του παρόντος άρχεται από τη δημοσίευσή του στην Εφημερίδα της Κυβερνήσεως,
εκτός εάν ορίζεται διαφορετικά στις επί μέρους διατάξεις του».
Θέλω να ξέρω, εάν η όλη καθυστέρηση που περιέγραψα προηγουμένως, δηλαδή, το να
έρθει στο θερινό τμήμα στο παρά πέντε, να έχουμε ελάχιστο χρόνο να διαβουλευτούμε και
να γίνεται σύντμηση διαδικασιών θα οδηγήσει και σε μια αντιδημοκρατική και όχι
ενδεχομένως νόμιμη έναρξη ισχύος του νόμου από την ημέρα που ψηφίστηκε στη Βουλή
και όχι από την ημέρα δημοσίευσης στην Εφημερίδα της Κυβέρνησης, προκειμένου να
πιαστούν οι προθεσμίες. Η ευθύνη, βέβαια, για την καθυστέρηση βαραίνει αποκλειστικά το
Υπουργείο και θα ήθελα μια διευκρίνιση από τον κ. Υπουργό για το ζήτημα αυτό.
Ένα σημείο που θέλω να προτάξω, το οποίο προκαλεί κατάπληξη και δεν ξέρω η θεωρητική
σύλληψη σε ποιους ανήκει από το Υπουργείο και στους οποίους, κατά την άποψή μας, δεν
περιποιεί τιμή είναι οι μαθητές που χαρακτηρίζονται ως nulo labore, δηλαδή, αυτοί που
καταβάλλουν πολύ λίγο κόπo. Αυτό είναι μια ταμπέλα που βάζουμε σε έναν μαθητή,
λέγοντας ότι αυτός αδιαφορεί, τεμπελιάζει, δεν παίρνει τα γράμματα. Καταρχήν, θα πρέπει
αυτό το γεγονός να πιστοποιηθεί μέσα από τις εξαντλητικές εξετάσεις και στο κάτω - κάτω
να βγει έξω από την τάξη για να μην εμποδίζει και τους άλλους. Αυτός ο σκοπός του
σχολείου; Να πιστοποιούμε παιδιά τα οποία παρουσιάζουν μαθησιακές δυσκολίες και να
τα βγάζουμε έξω από την τάξη;
Ως παιδίατρος σας λέω ότι πάρα πολλά παιδιά με μαθησιακές δυσκολίες π.χ. το παιδί που
είναι αδιάφορο, αυτό που πειράζει το διπλανό του και δεν παρακολουθεί με μια
προσεκτική εξέταση μπορούμε να δούμε ότι αυτό το παιδί πάσχει από βαρηκοϊα.. Ή ένα
παιδί το οποίο έχει ένα σύνδρομο υπερκινητικότητας που δυσκολεύεται η προσοχή του ή
ακόμα περισσότερο παιδιά τα οποία προέρχονται από κοινωνικές τάξεις με χαμηλό
μορφωτικό και οικονομικό επίπεδο των γονιών τους και τα οποία για διάφορους λόγους
δεν μπορούν να παρακολουθήσουν το σχολείο. Κραυγαλέα περίπτωση είναι τα παιδιά που
σήμερα στην κρίση πεινάνε.
Το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, λοιπόν, από την αρχή μέχρι το τέλος χαρακτηρίζεται από μια
διαδικασία επιλογής και απόρριψης ενώ φιλοδοξία κάθε μεταρρύθμισης θα ήταν να
κερδίσει τους μαθητές των πίσω θρανίων αλλάζοντας τα αναλυτικά προγράμματα, ξανα
γράφοντας βιβλία και εισάγοντας θεσμούς ενισχυτικής διδασκαλίας.
Θα δείτε ότι το σχολείο αυτό που έχουμε μπροστά μας υπηρετεί ένα πολύ συγκεκριμένο
στόχο. Παιδιά με χαμηλό μορφωτικό επίπεδο - και θα το αποδείξω αυτό το πράγμα – ένα
ξεσκαρτάρισμα με απίστευτους τρόπους. Πάρα πολύ λίγα παιδιά θα είναι αυτά που έχουν
τη δυνατότητα να παρακολουθήσουν φροντιστήρια και άλλες μορφές ενισχυτικής
διδασκαλίας ιδιωτικά για να φτάσουν στο πανεπιστήμιο.
Θα δούμε, ότι όταν είχαμε τη μεταρρύθμιση Αρσένη κατά την περίοδο 1989-1990 και
μπήκαν οι εξετάσεις στην Β΄ και Γ΄Λυκείου, ένας μεγάλος αριθμός μαθητών πάνω από 25%
κόπηκαν. Σκεφτείτε τι θα γίνει τώρα που τα θέματα θα είναι κατά 50% από τράπεζα
θεμάτων. Θα γίνει σφαγή. Το 60% δεν θα περάσει. Όταν μάλιστα μπαίνουν και οι δικλίδες
απόρριψης μέσος όρος 10 σε κάθε μάθημα, μαθηματικά και ελληνικά 10, και 8 στα
υπόλοιπα, καταλαβαίνετε πόσοι θα κατορθώσουν να προαχθούν από τη μια τάξη στην άλλη
ή να πάρουν απολυτήριο.
Εάν μου απαντήσει ο κ. Υπουργός, ότι «αυτό μας διέφυγε και είναι προχειρότητα», θα το
δικαιολογήσω. Ξέρετε ότι οι μαθητές που δεν πιάνουν αυτά τα τρία, δηλαδή, το 10%, το 10
στα μαθηματικά και στα ελληνικά και το 8 στα υπόλοιπα μαθήματα, στο μεν Γενικό Λύκειο
μπορούν να πάνε μετεξεταστέοι το Σεπτέμβριο. Στο Επαγγελματικό Λύκειο όμως απλά
κόβονται χωρίς τη δυνατότητα να πάνε μετεξεταστέοι, αλλά επαναλαμβάνουν την τάξη.
Επαναλαμβάνω, εάν αυτό είναι αστοχία να το δεχτώ. Αλλά πολύ φοβάμαι ότι δεν είναι.
Μαθητές του Επαγγελματικού Λυκείου έτσι και δεν πιάσουν ένα από αυτά τα τρία, απλά
μένουν στην ίδια τάξη. Σε ελεύθερη μετάφραση, δηλαδή, διοχετεύονται στη μεγάλη
δεξαμενή της σχολικής διαρροής ή πηγαίνουν στα Κ.Ε.Κ..
Οι εξετάσεις που μπαίνουν συνεχώς από την Α΄ Λυκείου και μάλιστα ενώ στο πρώτο σχέδιο
στην πρώτη τάξη των ΕΠΑΛ υπήρχαν πανελλαδικού χαρακτήρα θέματα, ενώ σε δεύτερη και
στην τρίτη τάξη όχι, με το νομοσχέδιο που μας δόθηκε πριν από τρεις μέρες σε όλες τις
τάξεις του ΕΠΑΛ υπάρχουν πανελλαδικής σημασίας θέματα.
Επειδή έμεινα στο «πανελλαδικής σημασίας» μπορεί κάποιος να μου πει «καλά, κύριε
Κουράκη, δεν αναγνωρίζετε την αντικειμενικότητα, ότι όλα τα παιδιά σε όλη την Ελλάδα,
τουλάχιστον, το 50% θα έχουν τα ίδια θέματα;». Ξέρετε, αυτή η αντικειμενικότητα
σκοντάφτει σ' ένα τεράστιο τοίχο, που λέει ότι προτάσσουμε μεν την αντικειμενικότητα,
αλλά θεωρούμε ότι όλα τα παιδιά σε όλη την Ελλάδα σε όλα τα σχολεία έχουν τις ίδιες
ευκαιρίες, την ίδια στήριξη από τα σπίτια τους παντού, ανεξάρτητα από την προσπάθεια
που κάνουν οι καθηγητές. Άρα, δεν μας ενδιαφέρει αφετηρία, δηλαδή, από πού ξεκινάνε,
αλλά θα βάλουμε σε όλα τα παιδιά τα ίδια θέματα και όσοι περάσουν, πέρασαν και όσοι
κοπούν, κόπηκαν. Τι να κάνουμε;
Το δεύτερο είναι ότι αυτή η βαθμολογία μας λέει, ότι θα απαλλαγεί από το φροντιστήριο το
παιδί. Ξέρετε πόσοι γονείς, ήδη, γνωρίζοντας ότι από τις 11 του μήνα τα παιδιά τους που
φοιτούν στην πρώτη λυκείου, θα λαμβάνεται υπόψη ο βαθμός με έναν ορισμένο
συντελεστή στην εισαγωγή στην τριτοβάθμια εκπαίδευση, θα στείλουν τα παιδιά τους στα
φροντιστήρια; Ξέρετε ότι οι φροντιστές αυτή τη στιγμή τρίβουν τα χέρια τους και λένε «
επιτέλους θα υπάρξει και ένας νόμος που θα ανασάνουν τα φροντιστήρια», γιατί θα
τρέχουν όλοι σε αυτά, επειδή ο βαθμός της Α’, Β΄ και Γ΄ Λυκείου θα λαμβάνεται με έναν
ορισμένο τρόπο; Και ενώ ισχυρίζεται ο υπουργός και το νομοσχέδιο, ότι προσβλέπει σε μια
γενική μόρφωση, στην πραγματικότητα όλοι οι μαθητές θα προσανατολίζονται στα τέσσερα
μαθήματα, που θα δώσουν τελικά στις Πανελλαδικές Εξετάσεις και θα τρέχουν στα
φροντιστήρια για να βγάζουν υψηλό βαθμό στα υπόλοιπα μαθήματα, που θα λαμβάνονται
υπόψη.
Όλη αυτή η διαδικασία οδηγεί σε ένα πολύ μικρό αριθμό μαθητών να τελειώνει το Λύκειο
και σε έναν ακόμα μικρότερο αριθμό να μπαίνει στην τριτοβάθμια εκπαίδευση. η
διαδικασία του περιορισμού πρόσβασης στην τριτοβάθμια εκπαίδευση είναι μια
διαδικασία που ξεκίνησε από το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», δηλαδή, τεράστια περικοπή ιδρυμάτων,
τμημάτων, εκπαίδευση του προσωπικού. Τώρα έχουμε μια επιπλέον μείωση του μαθητικού
πληθυσμού για την εισαγωγή στα Πανεπιστήμια και στα ΤΕΙ και πολύ φοβάμαι, ότι πάρα
πολύ σύντομα θα έχουμε την επαναφορά της βάσης του 10. Ήδη, έχει προετοιμαστεί η
κοινή γνώμη, ότι πάρα πολλοί μαθητές σ' αυτές τις πανελλαδικές εξετάσεις για το
πανεπιστήμιο έχουν γράψει χαμηλή βαθμολογία, άρα αυτό θα είναι βούτυρο στο ψωμί
μας, για να εξαγγείλουμε την κατάργηση της βάσης του 10.
Η βάση του 10 δεν είναι ένα αντικειμενικό πράγμα . Είναι ότι αυξάνεται η δυσκολία των
θεμάτων , οπότε πέφτουν κάτω από τη βάση . Ελαττώνεις τη δυσκολία των θεμάτων,
αλλάζουν τα πράγματα. Είναι θέμα στρόφιγγας, δεν είναι κάτι άλλο. Να σου κάνω τόσα
θέματα, πόσους θέλεις να περάσουν; Πέντε; Θα σου κάνω μαθήματα για να περάσουν μόνο
πέντε.
Θα αναφερθώ τώρα στην Τεχνική Επαγγελματική Εκπαίδευση. Εδώ καταργούνται τα ΕΠΑΣ.
Ήθελα να ξέρω ποιες είναι οι μελέτες που έδειξαν ότι τα ΕΠΑΣ ήταν αποτυχημένος θεσμός
και ως προς τι; Η αιτιολογική έκθεση του νομοσχεδίου λέει : «Οι ΕΠΑΣ ως εκπαιδευτικές
μονάδες έχουν απαξιωθεί λόγω των αντιφάσεων……… καθότι, αφενός δεν παρέχουν
απολυτήριο λυκείου, αφού στο πρόγραμμα διδασκαλίας δεν περιλαμβάνονται μαθήματα
γενικής παιδείας και αφετέρου και συναφώς δεν επιτρέπουν την πρόσβαση των αποφοίτων
τους στην τριτοβάθμια εκπαίδευση».
Αυτό ναι, και ξέρετε που αντιφάσκει αυτό; Στο ότι οι ΣΕΚ που αντ’ αυτών ιδρύει αντί για τα
ΕΠΑΣΕΚ δεν δίνουν απολυτήριο Λυκείου και συνεπώς δεν επιτρέπουν την πρόσβαση των
αποφοίτων στην τριτοβάθμια εκπαίδευση. Βεβαίως, τα μαθήματα γενικής παιδείας που θα
κάνουν στις ΣΕΚ είναι 4 ώρες εβδομαδιαίως στην Α΄ και Β΄ τάξη, ενώ οι ΕΠΑΣ που είχαν
περάσει την πρώτη τάξη των ΕΠΑΛ είχαν κάνει 22 ώρες γενική εκπαίδευση. Απορώ ποιος τα
έγραψε αυτά και αν έχει αίσθηση των αντιφάσεων που περιλαμβάνονται.
Όσον αφορά για τον ορθολογικό διαχωρισμό των ειδικοτήτων στο νέο νομοσχέδιο
εξοβελίζουν από την εκπαίδευση, χάριν της κατάρτισης, μια σειρά από ειδικότητες που
κατά ένα περίεργο τρόπο, δεν ξέρω αν το έλαβε αυτό υπόψη το Υπουργείο, οι περισσότερες
είναι γυναικοκρατούμενες. Ένας τεράστιος αριθμός των κοριτσιών φεύγουν, γιατί αφήνει
ειδικότητες ναυτιλιακών επαγγελμάτων, γεωπονίας, δεν κάνω καμία αφαίρεση, τα λέω όλα,
τεχνολογίας τροφίμων και διατροφής, τεχνολογικών εφαρμογών, διοίκηση και οικονομίας.
Αντιθέτως καταργούνται οι τομείς υγείας και πρόνοιας και εφαρμοσμένων τεχνών στο
επαγγελματικό λύκειο, το οποίο προτιμούσαν, όπως είπαμε, οι γυναίκες σε ποσοστό 81%.
Τι γίνεται με αυτό, δεν μας αφορά, είναι τελείως αδιάφορο ότι αυτά τα κορίτσια δεν ξέρω τι
θα κάνουν ακριβώς μετά. Προφανώς σχολική διαρροή ή κάτι άλλο ή αν αντέχει η τσέπη
τους θα πάνε σε ένα ιδιωτικό «καταρτιστήριο» θα έλεγα εγώ και όχι εκπαιδευτήριο.
Οι ΣΕΚ από πού θα χρηματοδοτηθούν; Λέει η Έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου από τον
κρατικό προϋπολογισμό. Έναν κρατικό προϋπολογισμό, βέβαια, ο οποίος αδυνατεί ήδη να
καλύψει τις ανάγκες των υφιστάμενων δομών λόγω του Μνημονίου. Ερώτηση. Πότε θα
ιδρυθούν οι δημόσιες ΣΕΚ και πότε θα στελεχωθούν δεδομένου ότι το εκπαιδευτικό έτος
αρχίζει στις 11 Σεπτεμβρίου και πάρα πολλά άλλα; Πάρα πολύ σύντομα και λυπάμαι που
δεν καλέσαμε τον Σύλλογο των Καθηγητών της Πληροφορικής αυτή την αλλαγή που κάνατε,
κατ’ αρχήν, την είχατε βγάλει τελείως. Τώρα ήρθε στο μάθημα γενικής παιδείας στην Β’ και
δύο ώρες στην Γ΄.
Ποια μελέτη ισχύει; Η πρώτη, η δεύτερη και κυρίως, ποια είναι η θέση της Πληροφορικής
στο καινούργιο σύστημα της αγωγής; Γιατί εδώ πέρα είναι το μοναδικό γνωστικό
αντικείμενο το οποίο καταργείται από τις Πανελλαδικές Εξετάσεις. Έχω έναν κατάλογο από
41 τμήματα που έχουν άμεση σχέση με την πληροφορική και όχι με την Χημεία. Ενδεικτικά
αναφέρω, ηλεκτρονικών μηχανικών και μηχανολόγων Κρήτης, Πειραιά, Θεσσαλονίκης,
Πληροφορική Ιονίου και χιλιάδες άλλα αντικείμενα και εδώ. Το ζήτημα είναι όχι να
αντιδικήσουμε ανάμεσα στην Πληροφορική και στην Χημεία, αλλά αυτό που ζητάνε και οι
καθηγητές της Πληροφορικής και εμείς, είναι ότι ανάλογα με την σχολή που επιθυμεί να
εξεταστεί ένας υποψήφιος να διαλέγει μεταξύ Πληροφορικής και Χημείας. Για παράδειγμα,
αν κάποιος επιθυμεί την εισαγωγή του σε μια Σχολή, όπως είναι το Χημικό, Γεωπονικό,
Χημικούς Μηχανικούς, να εξετάζεται στην Χημεία, ενώ αν επιθυμεί σε τμήματα
πληροφορικής επιστήμης υπολογιστών, μαθηματικών να εξετάζεται στην Πληροφορική.
Τόσο απλά.
Θα επανέλθω, αλλά θα ήθελα να πω κάτι, ώστε να ληφθεί υπόψη στην β΄ ανάγνωση. Θα
έλεγα ότι αυτό που θα μπορούσε να γίνει είναι να καταργήσετε το μάθημα πληροφορικής
στην γενική παιδεία, δύο ωρών, και να το μετατρέψετε σε μάθημα κατεύθυνσης έξι ωρών.
Το σύνολο των ωρών παραμένει το ίδιο. Να προστεθεί ένα «ή» ανάμεσα στην Χημεία και
στην Πληροφορική και είτε η Πληροφορική να οδηγεί σε ξεχωριστό πεδίο Τεχνολογικών
Επιστημών είτε και οι δύο επιστήμες θα οδηγούν σε όλες τις Σχολές του προτεινόμενου.
Αυτή την στιγμή υπάρχει το μάθημα της γενικής παιδείας δύο ώρες, το οποίο δεν
εξασφαλίζει όλους αυτούς που θέλουν να πάνε σε σχολές που υπάρχει η Πληροφορική στο
να δώσουν εξετάσεις στην εισαγωγή στα Πανεπιστήμια με πληροφορική. Πραγματικά έτσι
δίνουμε την δυνατότητα σε όλες τις 41 αυτές Σχολές που έχουν πληροφορική να
προετοιμαστούν και να δώσουν το μάθημα της κατεύθυνσης.
Τέλος, εκείνο που είναι πραγματικά περίεργο, δεν ξέρω πως θα μπορούσε να διορθωθεί,
είναι η αντίληψη για την χρησιμότητα των εικαστικών, της μουσικής και πολλών άλλων. Θα
έλεγα ότι η αισθητική και η καλλιτεχνική παιδεία είναι απαραίτητα. Μπήκε ένα
«Πολιτισμός Πολιτιστικές δραστηριότητες», το οποίο σημαίνει ότι είναι ένα μάθημα
γενικού πολιτιστικού χαρακτήρα και θα μπορούσε να διδάσκεται από οποιονδήποτε. Εδώ
μιλάμε για άλλο πράγμα. Μιλάμε για εργαστήρια και πρέπει να διατηρηθεί η σχέση των
μαθητών με την τέχνη ως μια δημιουργική μαθησιακή διδασκαλία. Εμείς λέμε ότι οι τέχνες
είναι απαραίτητες για όλα τα παιδιά ανεξάρτητα από το τι θα ακολουθήσουν στην ζωή τους
επαγγελματικά. Βέβαια, για τα παιδιά που προσανατολίζονται σε σχετικές με τις τέχνες
σχολές, θα πρέπει να υπάρχει δυνατότητα πρόσθετης εξειδικευμένης διδασκαλίας.
Νομίζω ότι μπορώ να σταματήσω εδώ κατ’ αρχήν. Αύριο έχουμε να πούμε πάρα πολλά
πράγματα στην κατ’ άρθρον συζήτηση και να ληφθούν υπόψη για την β΄ ανάγνωση του
νομοσχεδίου.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ (Πρόεδρος της Επιτροπής): Το λόγο έχει ο κ. Κουτσούκος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Ειδικός Αγορητής του ΠΑΣΟΚ): Κύριε Πρόεδρε, πριν μπω στις
βασικές διατάξεις του νομοσχεδίου ήθελα να κάνω δύο - τρεις πολιτικές παρατηρήσεις. Η
πρώτη παρατήρηση είναι ότι αργήσαμε και το είχαμε επισημάνει, όταν ψηφίσαμε τον
τελευταίο νόμο με τα μέτρα για τις διαθεσιμότητες. Μάλιστα, πολλοί συνάδελφοι σε πολύ
αυστηρό ύφος είχαν πει ότι βάζουμε το κάρο μπροστά από το άλογο. Δηλαδή, πρώτα
καταργούμε τις τεχνικές ειδικότητες και μετά κουβεντιάζουμε για το τεχνικό λύκειο. Αυτό το
λέω, γιατί υπήρχε μια προεργασία πάρα πολύ σοβαρή στο Υπουργείο και το ΠΑΣΟΚ είχε
καταθέσει πέρσι τον Δεκέμβριο πρόταση νόμου για το τεχνικό λύκειο, τα οποία μπορούσαν
να αξιοποιηθούν και να έχουμε την άνεση χρόνου για να κουβεντιάσουμε γι’ αυτό το πάρα
πολύ σοβαρό θέμα.
Η δεύτερη πολιτική παρατήρησή μου είναι η προϋπόθεση επιτυχίας. Όλες οι
μεταρρυθμίσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θυμάμαι ήμουν μαθητής από το 1964,
έχουν να κάνουν με το πώς θα αναπτύξουμε την γενική παιδεία για όλα τα παιδιά και θα τα
προσανατολίσουμε στις επιστήμες, στις τέχνες και στην αγορά εργασίας. Όμως, τελικά
αποδεικνύεται ότι οι προθέσεις είναι πάντα καλές, τις περισσότερες φορές, αλλά οι
προϋποθέσεις επιτυχίας αυτών των συστημάτων οδηγούν τα συστήματα σε αποτυχία. Αν
θέλετε και μέσα από την Αιτιολογική Έκθεση, αλλά και από άλλα πονήματα επιστημονικά ή
των Συμβουλίων της Παιδείας, φαίνεται ότι πολλές από τις μεταρρυθμίσεις απέτυχαν και
μας οδήγησαν στις μεγάλες αντιφάσεις.
Άκουγα προηγουμένως τον κ. Κουράκη, τον εκλεκτό συνάδελφο που μιλούσε για την
προσβασιμότητα. Εγώ θέλω να σας θυμίσω ότι η χώρα μας στις καλές εποχές είχε ένα από
τα μεγαλύτερα επίπεδα προσβασιμότητας στην τριτοβάθμια εκπαίδευση. Το κατάφερε
αυτό παρότι πολλοί την λοιδορούν εκείνη την περίοδο. Σήμερα, έχουμε τις εξής αντιφάσεις
διαπιστωμένες. Ενώ δίναμε τα περισσότερα λεφτά για την λεγόμενη «δωρεάν παιδεία»,
αυξήσαμε δηλαδή τις δαπάνες και τις φθάσαμε στο μέσο όρο της Ευρώπης ταυτόχρονα
αυξανόταν και η ιδιωτική δαπάνη τα λεγόμενα «φροντιστήρια». Η μεταρρύθμιση λοιπόν
και η οικονομική άνοδος της χώρας δεν αντιμετώπισε αυτό το ζήτημα.
Δεύτερη αντίφαση την οποία την ζούμε τώρα συνεχώς κάτω από την κριτική, γιατί δεν είναι
καινούργιο το φαινόμενο, είναι παλιό, ότι αναγκάζουμε τα παιδιά μας να ξενιτεύονται. Εγώ
έχω πει ότι εξάγουμε μυαλά, τα οποία τα έχουμε πληρώσει μέσα από το δημόσιο σύστημα
της παιδείας και από τις οικονομίες των νοικοκυριών και εισάγουμε εργατικά χέρια. Θα την
λύσουμε αυτή την αντίφαση; Μπορεί να την λύσει το νομοσχέδιο;
Αυτές είναι μερικές από τις βασικές πολιτικές παρατηρήσεις που ήθελα να κάνω, για να πω
ότι η συζήτηση πρέπει να γίνεται με νηφαλιότητα, με ηρεμία και με επιχειρήματα, μακριά
από τις πολιτικές σκοπιμότητες και τις συγκυρίες της εποχής, γιατί πάντα σε μια συζήτηση
μπαίνουν αυτά, ιδίως όταν η συζήτησή μας σηματοδοτείται και ημερολογιακά, δηλαδή με
την έναρξη του «θερμού» φθινοπώρου και όταν η κοινωνία και η εκπαίδευση είναι σε μια
κατάσταση που πολύ εύκολα μπορεί να πυροδοτηθεί και να οδηγήσει σε εξελίξεις που δεν
θα τις ήθελε κανένας που ενδιαφέρεται να μάθουν γράμματα τα παιδιά του και να υπάρξει
σε αυτή τη χώρα διάλογος και νηφαλιότητα για να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα.
Έρχομαι τώρα και στην άλλη μου πολιτική παρατήρηση, που απευθύνεται προσωπικά στον
Υπουργό. Κύριε Υπουργέ, έχω ενημερωθεί από τους συναδέλφους του κόμματος μου, που
με αντιπροσωπεία του σας επισκέφτηκαν και συζήτησαν, ότι πολλές από τις διατάξεις και
τα κεφάλαια αυτού του νομοσχεδίου δεν τα συζητήσατε καν και μάλιστα δεν ήταν καν στη
δημόσια διαβούλευση. Κατανοώντας την ανάγκη για την οικονομία της συζήτησης, είδατε
ότι συμφώνησα να κουβεντιάσουμε με την σύντμηση του χρόνου, γιατί ανοίγουν τα
σχολεία μεθαύριο. Θα έλεγα ότι δεν έπρεπε να μας βάλετε στην «περιπέτεια» να
συζητήσουμε τα κεφάλαια που δεν είχαμε το χρόνο να τα δούμε και κάνουν μεγάλες
ανατροπές και αλλαγές πρόσφατων νόμων, για παράδειγμα, της κυρίας Διαμαντοπούλου
στις περισσότερες των περιπτώσεων.
Δηλαδή, θεωρώ ότι από το κεφάλαιο ΣΤ΄ και μετά δεν θα ήταν ανάγκη να τα
κουβεντιάσουμε σε αυτό το νομοσχέδιο και προσωπικά θα εκφράσω και πολλές
αντιρρήσεις όταν έρθουμε στα άρθρα αύριο και θα τις πούμε κιόλας, γιατί, σε μια περίοδο
που έρχεται η Κυβέρνηση και καταργεί οργανικές μονάδες, συμπτύσσει τμήματα,
διευθύνσεις και υπηρεσίες, προσπαθώντας να εξορθολογήσει τη δομή και τη λειτουργία
του Δημοσίου και ταυτόχρονα να εξοικονομήσει δαπάνες, εμείς πάμε και δημιουργούμε
καινούργιους οργανισμούς και απλώνουμε τα διοικητικά συστήματα. Αναφέρομαι
συγκεκριμένα στις περιφερειακές διευθύνσεις διά βίου μάθησης. Θα μας πείτε όταν έρθει
η ώρα για τη σκοπιμότητα αυτής της πρότασής σας, αλλά εγώ θέλω από την αρχή να
εκφράσω ενστάσεις και θα το πω όταν θα έρθουμε στα άρθρα.
Έρχομαι τώρα στο κύριο θέμα του νομοσχεδίου, γιατί νομίζω ότι εδώ γίνεται μια σοβαρή
προσπάθεια και δεν πρέπει να την αδικήσουμε κάτω από επιμέρους ενστάσεις ή θεωρίες
που μπορεί εύκολα να κατατεθούν σε οποιαδήποτε συζήτηση για την παιδεία. Είπα
προηγουμένως ότι καλά κρατεί αυτή η συζήτηση από τη μεταρρύθμιση του 1964 και μετά.
Το νομοσχέδιο έρχεται να διορθώσει μερικές διαπιστωμένες παθογένειες. Είναι
διαπιστωμένη παθογένεια αυτό που είπα νωρίτερα, ότι αυτή η μεγάλη προσβασιμότητα
που είχαμε τα τελευταία χρόνια στην τριτοβάθμια εκπαίδευση ουσιαστικά δημιούργησε
στρατιές ανέργων σε κατευθύνσεις οι οποίες δεν έχουν καμία διέξοδο στην αγορά
εργασίας.
Αυτό ταυτόχρονα συνοδεύεται από την άλλη διαπίστωση ότι τα ΕΠΑΛ και τα ΕΠΑΣ, μέσα
από τις μελέτες που υπάρχουν, είχαν μια σταδιακή απαξίωση τα τελευταία χρόνια, με τη
μείωση των μαθητών και από άλλους παράγοντες που έχουν να κάνουν με την ενημέρωση,
με την ενδεχόμενη αδυναμία υποστήριξης όλης αυτής της δομής από την Κυβέρνηση και το
Υπουργείο κάθε φορά. Έτσι, λοιπόν, γίνεται μια προσπάθεια με το νομοσχέδιο να
αντιμετωπιστούν αυτές οι παθογένειες, με την έννοια ότι, από τη μια μεριά στηρίζουμε τη
γενική παιδεία όλων των Ελλήνων και στο γενικό λύκειο και στο τεχνικό λύκειο, αλλά
επιλέγουμε από ένα σημείο και μετά να σηματοδοτήσουμε τις κατευθύνσεις των παιδιών
και αυτό γίνεται με μια σταδιακότητα.
Η α΄ λυκείου είναι μια τάξη γενικής παιδείας και μετά μπαίνουμε ουσιαστικά σε δύο
διαχωρισμούς, θεωρητικούς και πρακτικούς, για να φτάσουμε στην τελική κατάληξη της γ΄
λυκείου και αυτό σε ένα βαθμό να το συνδέσουμε με τις πανελλαδικές, με έναν τρόπο όμως
που έρχεται να αντιμετωπίσει και ένα μεγάλο κρίσιμο θέμα που μας απασχολεί κάθε φορά
που γίνονται πανελλαδικές, «ήταν εύκολα τα θέματα, ήταν δύσκολα τα θέματα, έπεσαν οι
βάσεις, φταίει η μνημονιακή Κυβέρνηση που έβαλε δύσκολα για να εμποδίσει τα παιδιά να
μπούνε στο σχολεία». Ό,τι θέλετε ακούμε στο δημόσιο διάλογο. Αν πιάσετε τα ραδιόφωνα
τις τελευταίες ημέρες που περιμέναμε τα αποτελέσματα, ό,τι ήθελες άκουγες.
Αυτό, λοιπόν, έρχεται να το εξορθολογήσει με τη στάθμιση των βαθμών κατά τη διάρκεια
της φοίτησης στην α΄, στη β΄ και στην γ΄ λυκείου, με ορισμένους συντελεστές που μπορεί να
μην ανατρέπουν συνολικά αυτό που έχει επικρατήσει, ότι οι πανελλαδικές είναι «μια κι
έξω» και όποιος εκείνη τη στιγμή ατύχησε, διότι δεν είχε την ψυχραιμία ή έπεσε έξω από
εκείνα που προσδοκούσε στα θέματα, αλλά θα αντιμετωπιστεί έτσι διότι μόχθησε τα
προηγούμενα τρία χρόνια. Άρα με αυτόν τον τρόπο κάνει έναν εξορθολογισμό με τη
στάθμιση των βαθμών τα προηγούμενα χρόνια. Θα μπορούσε να μας απασχολήσει το
γεγονός ότι αυτή η στάθμιση μπορούσε να είναι και μεγαλύτερη, διότι τελικά, αν δούμε
πώς λειτουργεί το σύστημα, δεν είναι μεγαλύτερη από τη μία μονάδα, είτε προς τα πάνω
είτε προς τα κάτω.
Σε ό,τι αφορά τώρα το τεχνικό λύκειο, είναι σαφές ότι γίνεται μια προσπάθεια να
αντιμετωπιστούν αυτές οι παθογένειες που είπα και οι ελλείψεις και οι αδυναμίες του
συστήματος με τα ΕΠΑΛ και τα ΕΠΑΣ. Βεβαίως, εμείς είχαμε καταθέσει μια ολοκληρωμένη
πρόταση τον Δεκέμβριο, όπως σας είπα, που έχει αξιοποιηθεί σε ένα σημαντικό βαθμό για
το περιεχόμενο των σπουδών και τις κατευθύνσεις και ιδίως για τα ζητήματα που έχουν να
κάνουν με την πιστοποίηση των επαγγελματικών προσόντων και την αντιστοίχιση με τις
οδηγίες της Ευρώπης, αλλά έχουμε και σημαντικές διαφορές, ιδιαίτερα στο τμήμα της
μαθητείας, διότι εμείς θα θέλαμε η μαθητεία για παράδειγμα να είναι εντός του τυπικού
συστήματος, χωρίς να σημαίνει ότι δεν μπορεί να προσφέρει και εκτός του τυπικού
συστήματος σε συνεργασία – και γι' αυτό έθεσα το θέμα νωρίτερα να κληθεί και η ΓΣΕΒΕΕ –
με εκείνους που τελικά θα κληθούν να αξιοποιήσουν τους μαθητές στην παραγωγή.
Επίσης, θέλω να σημειώσω – όπως με ενημέρωσαν οι συνάδελφοί μου – ότι κατά τη
διαδικασία της συζήτησης πάρα πολλές προτάσεις που έχει καταθέσει το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
ιδιαίτερα για τη διέξοδο των ΣΕΚ προς τα ΙΕΚ και για την αναβάθμιση του απολυτηρίου από
κατηγορία 3 σε κατηγορία 4, έχουν γίνει αποδεκτές. Κατά συνέπεια, στη συζήτηση των
άρθρων, στις διατάξεις που αφορούν το γενικό λύκειο και το τεχνικό λύκειο, εμείς θα
καταθέσουμε βελτιωτικές προτάσεις. Συμφωνούμε με τη γενική κατεύθυνση και θα μπούμε
αναλυτικά σε ζητήματα για τα οποία έχουμε ορισμένες αντιρρήσεις και θα δούμε και με
ποιον τρόπο θα το χειριστεί ο Υπουργός κατά τη συζήτηση, διότι θεωρώ ότι, παρότι
συντμήσαμε το χρόνο, πρέπει να έχει μια ευελιξία η Κυβέρνηση να ενσωματώνει μέσα από
τη συζήτηση στη Βουλή, ακόμη και όταν γίνεται με αυτόν τον περιορισμένο τρόπο,
προτάσεις που θα ακουστούν. Εγώ θέλω να μείνω, κύριε Πρόεδρε, σε αυτά τα γενικά και θα
επανέλθω στα άρθρα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ (Πρόεδρος της Επιτροπής): Το λόγο έχει ο κ. Γιοβανόπουλος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ειδικός Αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε
Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πηγαίνουμε από μεταρρύθμιση σε
μεταρρύθμιση, λες και ο κάθε Υπουργός είναι υποχρεωμένος να καλείται ως ο εκλεκτός στο
να κάνει μια δική του μεταρρύθμιση, λες και κάθε Υπουργός, Αρσένης, Διαμαντοπούλου,
Αρβανιτόπουλος τώρα, λες και είναι εκείνος ο εκλεκτός που, καλά και σώνει, πρέπει να
προχωρήσει σε μια μεταρρύθμιση. Μεταρρύθμιση με συνοπτικές διαδικασίες, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν γίνεται, τούτη την περίοδο που ζούμε μια πραγματική «ξερική
άμπωτη» στην ελληνική παιδεία, τούτη την περίοδο που αυτό το αγαθό που λέγεται
παιδεία θα μπορούσε ίσως να μας λυτρώσει ακόμη και από την κρίση.
Άκουσα την Εισήγηση της ΝΔ, η οποία ήταν άγονη και είχε στειρότητα, γιατί είναι στείρα η
Αιτιολογική Έκθεση. Δεν νομίζω ότι έτσι προσφέρουμε μεταρρύθμιση στο τόπο, είναι μια
αντιμεταρρύθμιση αφού διαπιστώνω ότι, όταν εγώ πριν από 25 χρόνια έδινα εξετάσεις
είχαν δέσμες. Τώρα, επιστρέφουμε πάλι στις δέσμες από την αρχή, λες και δεν έχουμε
βήματα προς τα εμπρός να κάνουμε ή να συνεννοηθούμε, λες και δεν μπορούμε να
συμπράξουμε όλοι σε ένα εθνικότερο σχέδιο, σε ένα μακρόπνοο σχέδιο. Εκεί που πια να
μιλάμε για μεταρρύθμιση.
Βρισκόμουν πριν μερικά χρόνια στο εξωτερικό, μιλούσα για τα έτη της Νομικής και μου
είπαν όχι, σε εμάς είναι 6 έτη συν 2 τα Beaux Arts (Καλές τέχνες) πως δεν νοείται κάποιος
να βγει δικηγόρος, αν δεν ξέρει την φιλοσοφία του δικαίου, την ιστορία της τέχνης,
φιλοσοφία. Αυτό θα ήταν μεταρρύθμιση, φέρτε κάτι τέτοιο γενναίο να το συζητήσουμε, να
διαφωνήσουμε. Φέρτε τα αγροτικά σχολεία, να δούμε πως μπορούμε στην πρωτογενή
παραγωγή, να βάλουμε το γυμνασιόπαιδο να δει πως γεννιέται το μοσχαράκι, να δει πως
γονιμοποιείται ο κάλυκας. Αυτή είναι μια μεταρρύθμιση.
Ανοίξτε τις πόρτες του Πανεπιστημίου, να μπουν όλα τα παιδιά μέσα γιατί έτσι, πολεμιέται
η παραπαιδεία. Αυτό είναι μια μεταρρύθμιση, μπορούμε να διαφωνούμε, να συμφωνούμε
αλλά, εν πάση περιπτώσει κάνουμε κάτι διαφορετικό. Εσείς οι Υπουργοί, έρχεστε έτσι
ξαφνικά λες και είστε ο νέος Μωυσής, και θέλετε όλοι να κάνετε την Ερυθρά Θάλασσα να
περάσουμε όλοι από μέσα. Ενώ, δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε σε απλά πράγματα,
υπάρχουν ριζικές διαφωνίες σε προβλήματα που θα μπορούσατε και να μην αγγίξετε.
Αυτά δεν τα λέω εγώ, με την έννοια της Αντιπολίτευση, δεν ήρθα να σπεκουλάρω. Διαβάζω
εδώ, αρνήθηκε ο κύριος Αρβανιτόπουλος συνάντηση με τους Πανεπιστημιακούς. Η
Πανελλήνια Ομοσπονδία Διδακτικού και Ερευνητικού Προσωπικού των ΑΕΙ, έχει μια σειρά
ότι είναι ιδιαίτερα αρνητική η μεθοδολογία που εφάρμοσε το Υπουργείο Παιδείας, λέει ότι
πράγματι δεν πρόκειται για μεταρρυθμιστική προσπάθεια αλλά, υπάρχει έλλειψη
οράματος και τόλμης. Η
Ομοσπονδία, θεωρούσε ουσιαστική και αναγκαία την
μεταρρύθμιση του Λυκείου, που αυτά σας αφήνουν αδιάφορους. Εδώ βλέπω ότι, θα
έρθουμε σε ρήξη με την Επιστημονική Κοινότητα για ποιο λόγο; Τούτη την ώρα και έτσι
εσπευσμένα μικρός ο χρόνος της διαβούλευσης, τώρα συμπτύξαμε και το χρόνο των
συζητήσεων, έτσι γίνονται οι μεταρρυθμίσεις; Με αυτό το πνεύμα και αυτή την φιλοσοφία;
Η ελληνική παιδεία, έχει ανάγκη από ένα νέο αέρα, από δική μας συνεισφορά στη ρίζα,
στην καλλιέργεια, να την ποτίσουμε, να την αγαπήσουμε, να μοχθήσουμε και να την
απολαύσουμε στα νέα τα παιδιά.
Αλλά, λέει η ΟΛΜΕ έχω την ανακοίνωση, μνημείο προχειρότητας νομοσχέδιο για το νέο
Λύκειο, μετά από μέρες μαγειρεμάτων. Αναχρονιστικές λογικές, δεν συνδέονται με τη
λογική της επιστημονικότατος, όπως συμβαίνει σε άλλα προηγμένα επιστημονικά
συστήματα, σωρεία μαθημάτων ατάκτως συνημμένων. Δεν μπορώ να καταλάβω πως θέλει
να λέει ότι, κάνω τέτοια μεταρρύθμιση και εν τούτοις να μην αντιλαμβάνεται ότι, ιδρύει
ένα τριετή μαραθώνιο για τα παιδιά του Λυκείου, ένα τριετή Γολγοθά.
Ταυτόχρονα βέβαια, βάζει και την μέγγενη για τους εκπαιδευτικούς, τα 13αρια στις
βαθμολογίες πλέον ξεχάστε τα, θα υποχρεωθούν να είναι ελαστικότεροι να έχουμε 16αρια,
17αρια. Πρέπει να συνυπολογιστούν βαθμοί, γιατί όλο αυτό το πράγμα; Και φυσικά όσοι
μπουν στο πανεπιστήμιο, είναι και η πρακτική που ακούνε τα παιδιά ότι μπαίνοντας στο
πανεπιστήμιο θα ξεκουραστούν. Γιατί βέβαια, έχουν 3 χρόνια που θα τρέχουν σε ένα
διαρκή μαραθώνιο, αυτό θέλουμε από την Παιδεία μας;
Έτσι θα συνεισφέρουμε σε αυτά τα λαμπρά μυαλά που μπορούν να ακολουθήσουν την
Τριτοβάθμια Εκπαίδευση και να συνεισφέρουν αύριο, στην παραγωγική διαδικασία. Τώρα
που οι επιστήμονες μας φεύγουν, δεκάδες αναχωρούν γιατί λένε ότι, η Γερμανία σχεδίασε
για τα επόμενα 10 χρόνια ότι χρειάζεται 6.000.000 επιστήμονες. Και παίρνει από όλη την
πολιτισμένη Ευρώπη, παιδιά λαμπρά μυαλά, ανθρώπινο δυναμικό, σχέδιο. Με σχέδιο με
οργάνωση, εμείς λέμε μεταρρύθμιση μεγάλα λόγια γιατί πείτε μου, ποια είναι αυτή η
λογική; Και πως μπορώ εγώ να μην είμαι καχύποπτος, γιατί και να έχετε κάπου δίκιο, το
χάνετε.
Ακόμα και αν έχετε μια καινοτόμα ιδέα, βλέπω ότι και αυτή μας αποπροσανατολίζει με την
ιδέα ότι, κάποιος έρχεται και σας υποβάλει τι πρέπει να κάνετε, να καταργήσετε
εκπαιδευτικούς. Πρέπει να απολύσει λειτουργούς της Μέσης Εκπαίδευσης ή της
Τριτοβάθμιας. Όλο αυτό φιλτράρεται και είναι αυτή η αύρα που αποπνέει ένα τέτοιο
νομοσχέδιο, την εισπράττουμε και δεν μπορούμε παρά την πούμε. 102 σχολειά κλείνουν,
πόσα σχολεία κτίσατε κύριε Αρβανιτόπουλε, αυτό θα σας ρωτήσει ο ιστορικός του
μέλλοντος; Πόσα σχολεία, κτίσατε και τα έχετε σήμερα, με ποιό δικαίωμα καταργείτε και
άλλα 102 σχολεία; Πρέπει να συμφωνήσουμε σε θεσμικότερα ζητήματα, πως λύνονται
αυτοί οι γρίφοι και όχι να δημιουργούμε το ένα αδιέξοδο μετά το άλλο.
Δηλαδή, δεν θα εντατικοποιηθεί τώρα πια η παραπαιδεία; Μπορεί κάποιος να μας πείσει
ότι δεν θα εντατικοποιηθεί η παραπαιδεία τώρα; Έτσι θα πολεμηθεί αυτό το φαινόμενο;
Πιστεύετε ότι με τον περιορισμό των αγγλικών, δεν θα εντατικοποιηθεί η ξενόγλωσση
εκπαίδευση η ιδιωτική; Που πήγε εκείνη η εξαγγελία για την δημόσια παιδεία, από το
ΠΑΣΟΚ, και από την ΝΔ, που πήγαν; Βλέπετε εσείς ότι, τα παιδιά θα μπορέσουν με τα
αγγλικά που θα παράσχοντα μέσα στο σχολείο, να αποκτήσουν την ικανότητα των
αγγλικών; Όχι θα ανατρέξουν έξω, εκεί τους οδηγείτε.
Πως μετά να μην είναι καχύποπτος ο άλλος ότι, δεν έχετε προ συμφωνήσει και με κάποιους
από αυτούς, ότι ναι αυτά τα πράγματα θα πρέπει να γίνουν σε ιδιωτικότερο επίπεδο,
μακάρι να μην συμβαίνει τίποτα από αυτά. Σε κάθε περίπτωση, θέλω να εστιάσω στο μέγα
ζήτημα της πληροφορικής. Η πληροφορική η οποία δέχεται μια κακόβουλη επίθεση,
κακόβουλη με ποια έννοια, διαβάζω το Εθνικό Πρόγραμμα Δια Βίου Μάθησης 2013-2015,
μας μιλάει για το πόσο μεγάλη σημασία θα δώσει στην συγκεκριμένη επιστήμη της
τεχνολογίας, τα μαθηματικά, που αποτελούν τη βάση της τεχνολογικής δημιουργίας και
καινοτομίας. Και συγχρόνως, αναγκαία φαίνεται η ανάπτυξη, εγκάρσιων δεξιοτήτων,
ικανοτήτων.
Τι κάνετε αντί για αυτό; Σας στέλνει μια επιστολή το Τμήμα Υπολογιστών του
Πανεπιστημίου Κρήτης, την υπογράφουν περίπου 25 καθηγητές. Ξεγυμνώνουν από την
αρχή μέχρι το τέλος, όλη την φιλοσοφία σας και σας καθιστούν υπεύθυνο, για το γεγονός
ότι σε άλλες χώρες, το μάθημα της πληροφορικής επενδύεται, εξοπλίζεται, και προωθείται
έτσι που τα παιδιά, να μπορούν να αντιμετωπίζουν το μέλλον, μέσα από την ηλεκτρονική
επιστήμη.
Τους ανθρώπους αυτούς, τους αγνοείται επιμελημένα, μετά από αυτό σας έρχεται μια
επιστολή, από 95 καθηγητές-την έχει ήδη στα χέρια σας-σας παρακαλούν να μην πειράξετε
την πληροφορική, να τονώσετε αυτό το κομμάτι. Σας δείχνουν στοιχεία, συγκριτικούς
πίνακες, σας αναλύουν ότι η εγκατάλειψη της διδασκαλίας μαθημάτων πληροφορικής στο
Γενικό Λύκειο, δεν συνάδει με τη σύγχρονη παγκόσμια τάση για καλλιέργεια δεξιοτήτων.
Ναι να κρατήσουμε την κλασσική παιδεία μας, αλλά και την πληροφορική. Κάνατε λάθος
κύριε Κουράκη, δεν είναι 41 αλλά 87 τα τμήματα, τα έχω εδώ αναλυτικά αν θέλετε τα
καταθέτω. Κι εμείς τι κάνουμε; Και εκεί ευνουχισμός, εν πάση περιπτώσει θα σας διαβάσω
τρείς σειρές. Τα κριτήρια επιλογής των μαθημάτων του νέου Λυκείου, δεν ήταν
επιστημονικά αλλά διοικητικά και συνδικαλιστικά. Οι συντάκτες του σχεδίου, δεν θα είχαν
κανένα πρόβλημα να κόψουν αντί της πληροφορικής, τα μαθηματικά ή τα νέα ελληνικά. Αν
πίστευαν ότι θα συναντούσαν λιγότερες αντιδράσεις.
Έτσι, για να δούμε όπως λένε, πώς σχεδιάζονται οι εκπαιδευτικές μεταρρυθμίσεις σ’ αυτό
τον τόπο. Το πιο επικίνδυνο για εσάς είναι ότι στερείτε από τους σημερινούς μαθητές και
μελλοντικούς πολίτες αυτής της χώρας, ζωτικά φίλτρα ανάγνωσης. Τους στερείτε τον
πληροφορικό αναλφαβητισμό. Δεν με ακούτε; Μην ακούτε εμένα, ακούστε το άρθρο του
κυρίου Τσουκαλά, που είναι Ευρωβουλευτής της Νέας Δημοκρατίας, ο οποίος κρούει τον
κώδωνα του κινδύνου ανά πάσα ώρα προς πάσα κατεύθυνση. Δεν έχει νόημα να
αντιδικούμε σ’ αυτή την αίθουσα, ακούστε τις φωνές των ανθρώπων, τις φωνές των
ειδικών, τις φωνές της κοινωνίας, των μαθητών και ελάτε να συμπράξουμε σε ένα
πραγματικά γενναίο νομοσχέδιο για την ελληνική παιδεία, προασπίζοντάς της και
θεσπίζοντας, ιδρύοντας θεσμούς που θα την προστατεύουν και θα την αναδεικνύουν.
Δυστυχώς, φοβάμαι πάρα πολύ, τέτοια ώρα που έρχονται τέτοια νομοσχέδια στη Βουλή
στο μυαλό μου φτάνει εκείνος ο στίχος του Καββαδία, που έλεγε νομίζω στο «Μαραμπού»,
για εκείνα τα άσπρα πένθιμα σχολεία των δυτικών. Κάπως έτσι φοβάμαι ότι καταλήγει η
ελληνική παιδεία. Εμείς όπως τα μεγάλα σχολειά του Παλαμά, καταντάμε στα πένθιμα
σχολεία των δυτικών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ (Πρόεδρος της Επιτροπής): Το λόγο έχει ο κ. Ηλιόπουλος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ (Ειδικός Αγορητής της Χρυσής Αυγής): Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι
με το παρόν νομοσχέδιο, υπάρχει κάποια σχετική σύνδεση της παιδείας με την αγορά
εργασίας και ότι τονώνεται, όπως διαβάζω στις εφημερίδες – δεν ξέρω αν τα έχετε πει εσείς
ή αν προκύπτουν τελικά από το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, αλλά από τις κινήσεις που
κάνετε προκύπτει το αντίθετο. Αυτό που θα πω είναι εκτός νομοσχεδίου, εννοώ την
κατάργηση των ειδικοτήτων στα ΕΠΑ.Λ.. Οι περισσότερες ειδικότητες ήταν στους τομείς
υγείας. Κλείνουν 830 εργαστήρια τα οποία είναι πλήρως εξοπλισμένα και όλοι αυτοί οι
μαθητές, κυρίως κοπέλες, γιατί εκτός από τους τομείς υγεία ήταν και η αισθητική, η
κομμωτική, η αργυροχρυσοχοΐα κ.λπ., σίγουρα θα οδηγηθούν στην ιδιωτική εκπαίδευση.
Αυτό δεν είναι κάτι το οποίο προάγει βέβαια την παιδεία, ίσα – ίσα προάγει την
παραπαιδεία.
Θα μπορούσα να αναφερθώ σε μία επίσκεψή σας σε εγκαίνια στον Πειραιά, αλλά είναι
παραπολιτικό και δεν επιθυμούμε περαιτέρω.
Είπε ο κύριος Εισηγητής του ΠΑ.ΣΟ.Κ. πάρα πολύ σωστά ότι εξάγουμε μυαλά που τα έχουμε
πληρώσει μέσω της παιδείας και εισάγουμε εργατικά χέρια, αλλά ξέχασε να μας πει, ότι το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. κυβερνά περισσότερα χρόνια από το 1974 μέχρι σήμερα, οπότε έχει και τη
μεγαλύτερη ευθύνη όσων γίνονται στην παιδεία και βέβαια στην κατάντια που έχει
περιέλθει η χώρα μας τα τελευταία χρόνια.
Μία ακόμα επισήμανση του Τεχνικού Επιμελητηρίου Ελλάδας, είναι κάτι εξειδικευμένο για
την τάξη μαθητείας. Απλά μας έστειλαν μία επιστολή στην οποία θέλουν να
αποσαφηνιστεί, ποιο άλλο θα έχει το Υπουργείο Παιδείας και ποιον ο ΟΑΕΔ για την τάξη
της μαθητείας. Αυτό δείτε το, φαντάζομαι ότι σας το έχουν στείλει και εσάς.
Στην αιτιολογική έκθεση του νομοσχεδίου βλέπουμε αρχικά μία παράθεση των νέων
σήμερα προβλημάτων που αντιμετωπίζει το εκπαιδευτικό σύστημα στη δεύτερη βαθμίδα.
Η ή ύπαρξη του λυκείου ως συμπληρωματικού κατ’ ουσίαν χώρου εκπαίδευσης, τη στιγμή
που τα ηνία στο ενδιαφέρον των μαθητών κατέχει η παραπαιδεία, είναι ένα πρόβλημα που
διογκώθηκε κατά την μεταπολίτευση. Η αντίληψη που θέλει το λύκειο ως ένα χώρο
προπαρασκευαστικού χαρακτήρα για την εισαγωγή στην τριτοβάθμια εκπαίδευση, δεν
πρόκειται να αλλάξει αν δεν χτυπηθεί καίρια η παραπαιδεία που επιτείνει και τις ταξικές
διακρίσεις και κάτι τέτοιο δεν φαίνεται στο σχέδιο νόμου. Ενώ στο σύνολο σχεδόν της
αιτιολογικής έκθεσης, γίνεται επί της ουσίας λόγος για ανάγκη ριζικών αλλαγών στο λύκειο,
ώστε να αποκτήσει και πάλι παιδαγωγικό χαρακτήρα και να είναι πηγή πολύπλευρης
ηθικής γνωστικής και παιδευτικής εξ ύψωσης και να μην εξακολουθεί να διαιωνίζει το
πρότυπο του μαθητή που αντιμετωπίζει το σχολείο με ανία και ανταγωνιστικό άγχος,
αναφέρεται ρητά ότι οι αλλαγές που προτείνονται δεν αποβλέπουν σε μία νέα εκ βάθρων
μεταρρύθμιση που πρόκειται να αλλάξει ολωσδιόλου την όψη του σημερινού λυκείου και
το εκπαιδευτικό σκηνικό.
Συνεπώς, πρόκειται για ένα ακόμη νομοσχέδιο που συντάσσεται χωρίς ολοκληρωμένη
μεταρρυθμιστική στόχευση, αλλά απλά προχωρά σε αποσπασματικές αλλαγές εκ μέρους
της εξεταστικής διαδικασίας, όμοιες με τις αλλαγές που γίνονται εδώ και τέσσερεις
δεκαετίες στο χώρο της παιδείας χωρίς ουσιαστικό αποτέλεσμα, με μόνη συνέπεια την
ανικανότητα δημιουργίας ενός σταθερού εκπαιδευτικού συστήματος.
Το μάθημα των εφαρμογών πληροφορικής στην πρώτη τάξη θα έπρεπε να είναι
υποχρεωτικό, καθώς αυτό επιβάλουν οι σύγχρονες ανάγκες και η τρέχουσα κοινωνική
πραγματικότητα. Εδώ αναφέρθηκα και προ ολίγου, είναι επιτακτικό στην εποχή που ζούμε,
να υπάρχει το μάθημα της πληροφορικής ενισχυμένο σε όλες τις βαθμίδες εκπαίδευσης,
γιατί πέρα από την οποιαδήποτε εξειδίκευση και ειδικότητα, η πληροφορική έχει
εισχωρήσει σχεδόν παντού. Είναι αδιανόητο οι επιστήμονες σήμερα, είτε της τεχνικής
κατεύθυνσης, είτε θεωρητικών κ.λπ. να μην έχουν μία γενική τουλάχιστον άποψη περί
πληροφορικής και ουσιαστικά οι νέοι να παίρνουν πληροφορίες από εδώ και από εκεί,
χωρίς να έχουν κάποια συστηματική εκπαίδευση πάνω στην πληροφορική.
Επίσης, το μάθημα της φυσικής αγωγής που προβλέπεται να διδάσκεται δύο ώρες στην
πρώτη τάξη και από μία στις β΄ και γ΄ τάξεις και σήμερα έχει ατονήσει εντελώς, θα έπρεπε
να κατέχει σημαντικό ρόλο στην εκπαιδευτική διαδικασία, με δημιουργία προγραμμάτων
άθλησης ανάλογα με την κλήση των μαθητών και αύξηση των ωρών διδασκαλίας. Αυτό
που γίνεται δηλαδή στις περισσότερες χώρες, που θέλουμε να θεωρούμε πολιτισμένες, στις
οποίες υπάρχουν κάποιοι ειδικοί, που παίρνουν τα παιδιά από πολύ μικρές τάξεις και
ανάλογα με την κλήση που έχουν, τα τοποθετούν σε κάποιο άθλημα. Αυτό εδώ στην
Ελλάδα δεν έχει υπάρξει ποτέ. Κύριε Υπουργέ, δείτε το αυτό και σας το λέω με πάρα πολύ
καλή διάθεση. Είναι μία έλλειψη του εκπαιδευτικού συστήματος, αναβάθμιση του
αθλητισμού στο εκπαιδευτικό σύστημα για απόκτηση φυσικής υγείας και απομάκρυνση
από τη μάστιγα των ναρκωτικών και καταχρήσεων.
Για το μάθημα της πολιτικής παιδείας, που εισάγεται τώρα, είμαστε βέβαιοι πως αποτελεί
ένα εργαλείο συστημικής πλύσης εγκεφάλου, η αναγκαιότητα του οποίου προέκυψε τώρα,
εξαιτίας του κυνηγιού φαντασμάτων στο οποίο επιδίδεται το λεγόμενο συνταγματικό τόξο
εναντίον των εθνικιστών. Φαντάζομαι ότι θα είναι ένα ακόμα μέτρο για την καταπολέμησή
μας. Η πρότασή μας είναι η διδασκαλία ενός ανεξάρτητου μαθήματος πολιτειολογίας, όπου
με τρόπο αντικειμενικό και αμερόληπτο, θα γίνεται η παρουσίαση όλων των μέχρι σήμερα
γνωστών, παλαιών και σύγχρονων πολιτευμάτων, με σκοπό την προώθηση της ελεύθερης
σκέψης και κριτικής ικανότητας των μαθητών και όχι την εξαναγκαστική κατεύθυνσή τους
προς τις καθεστωτικές αντιλήψεις. Αυτό επιτάσσει εξάλλου και το ελεύθερο και
δημοκρατικό πνεύμα στη διδασκαλία, που υποτίθεται πως υπηρετείτε. Συστήνετε μία
ανεξάρτητη αρχή, με την ονομασία: «Εθνικός Οργανισμός Εξετάσεων» και με αντικείμενο τη
συνολική οργάνωση και εποπτεία της διαδικασίας των εξετάσεων στο Γενικό και
Επαγγελματικό Λύκειο. Επί της ουσίας, ομολογείτε την αποτυχία του μέχρι σήμερα
συστήματος των εξετάσεων, ενώ παράλληλα επιβαρύνετε τον κρατικό προϋπολογισμό με
υψηλές δαπάνες, μόνο η μηνιαία αποζημίωση του προέδρου μπορεί να ανέλθει στο ποσό
των 4.750 ευρώ μηνιαίως, αν υπάρχει κάτι άλλο διαψεύστε μας, που θα δοθούν σε
υμετέρους, οι οποίοι με τις γνωστές αδιαφανείς διαδικασίας θα στελεχώσουν και αυτό τον
οργανισμό.
Η οργάνωση και εποπτεία της διαδικασίας των εξετάσεων μπορεί κάλλιστα να γίνει από μία
αρμόδια υπηρεσία του Υπουργείου, χωρίς να υφίσταται η ανάγκη δημιουργίας ξεχωριστού
οργανισμού. Αναφορικά με τους φορείς μη τυπικής εκπαίδευσης του άρθρου 17 του
νομοσχεδίου, όπως η Σχολή Επαγγελματικής Κατάρτισης, το Ινστιτούτο Επαγγελματικής
Κατάρτισης, το Κέντρο Δια Βίου Μάθησης και τα Κολέγια, διαφωνούμε και το έχουμε
επαναλάβει πολλές φορές, με τη δυνατότητα οι εν λόγω φορείς να έχουν ιδιωτικό
χαρακτήρα. Σε καμία εκπαιδευτική βαθμίδα και εν γένει σε κανέναν τομέα παροχής
γνώσεων που οδηγούν στην αγορά εργασίας, δεν θα πρέπει να μεσολαβεί ιδιώτης. Η
παιδεία στο σύνολό της θα πρέπει να έχει δημόσιο χαρακτήρα και να παρέχει ίσες
ευκαιρίες σε όλους τους πολίτες, ανεξαρτήτως ταξι8κής προέλευσης. Δεν θα πρέπει
κάποιος πολίτης να έχει, λόγω οικονομικής επιφάνειας, περισσότερες δυνατότητες ή
ευκαιρίες πρόσβασης στις απαιτούμενες για την είσοδο στην αγορά εργασίας γνώσεις.
Όσον αφορά, το όριο των 7.500 ευρώ του οικογενειακού κατά κεφαλήν εισοδήματος, ως
προϋπόθεση για τη μεταφορά σε τμήματα ΑΕΙ ή ΤΕΙ, κοντά στην περιοχή του επιτυχόντος
στις πανελλαδικές εξετάσεις, θεωρούμε πως δεδομένου της οικονομικής κατάστασης η
οποία συνεχώς επιδεινώνεται, θα πρέπει το όριο να ανέλθει σε τουλάχιστον 10.000 ευρώ.
Αναλυτικότερα επί των άρθρων θα μιλήσουμε τις επόμενες ημέρες.
Μία άλλη παρατήρηση: κοιτούσα στην «Καθημερινή» γιατί δεν ήξερα πώς γίνεται η
εισαγωγή στις υπόλοιπες χώρες της Ε.Ε., διαφέρει παντελώς από τη δική μας εισαγωγή.
Ίσως, κύριε Υπουργέ, κάποια στιγμή θα πρέπει να δούμε πώς λειτουργούν οι υπόλοιπες
χώρες στην εισαγωγή στην τριτοβάθμια εκπαίδευση και να εναρμονιστούμε με αυτές, στις
οποίες κυρίως το κάθε εκπαιδευτικό ίδρυμα ορίζει πόσους θέλει να εισέλθουν κάθε χρονιά
και τους επιλέγει σχεδόν το ίδρυμα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ (Ειδικός Αγορητής ΧΡΥΣΗΣ ΑΥΓΗΣ): Υπάρχει μια
προχειρότητα και ανεπάρκεια στην αντιμετώπιση των βασικών προβλημάτων της Παιδείας,
οπότε έτσι και αλλιώς καταψηφίζουμε το νομοσχέδιο επί της αρχής και επί των άρθρων θα
το συζητήσουμε τις επόμενες ημέρες.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ (Πρόεδρος της Επιτροπής): Το λόγο έχει η κυρία
Ρεπούση.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ (Ειδική Αγορήτρια Δημοκρατικής Αριστεράς): Ευχαριστώ κ.
Πρόεδρε. Θα μου επιτρέψετε και εμένα δύο εισαγωγικές παρατηρήσεις. Θα συμφωνήσω με
τα σχόλια προηγούμενων συναδέλφων ότι έχουμε μια σημαντική καθυστέρηση από τη
μεριά του Υπουργείου Παιδείας. Καταλαβαίνω, εγώ δεν θα προσυπογράψω τις θεωρίες
συνομωσίας, το φόρτο εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, ωστόσο η καθυστέρηση αυτού
του σχεδίου νόμου αντικειμενικά προκαλεί συρρίκνωση της Κοινοβουλευτικής Διαδικασίας
και του απαραίτητου διαλόγου και θα ήθελα να παρακαλέσω την επόμενη φορά που θα
έχουμε ένα τόσο σημαντικό σχέδιο νόμου να ληφθούν υπόψη οι χρόνοι, έτσι ώστε να το
συζητήσουμε ουσιαστικά.
Η δεύτερη παρατήρησή μου αφορά το πρωθύστερο της κατάργησης ειδικοτήτων
στην τεχνολογική εκπαίδευση, με την οποία η Δημοκρατική Αριστερά έχει διαφωνήσει,
χωρίς να έχουμε συζητήσει τη νέα πρόταση για το επαγγελματικό λύκειο. Αυτά είναι
ατοπήματα, κατά κάποιον τρόπο και θα παρακαλούσα πολύ στις επόμενες νομοθετικές
πρωτοβουλίες του Υπουργείου Παιδείας να εισακουστούν τα σχόλια και οι παρατηρήσεις
των Βουλευτών του Ελληνικού Κοινοβουλίου.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι το Λύκειο είναι ο μεγάλος ασθενής της
ελληνικής εκπαίδευσης. Πέραν των δομικών προβλημάτων της ελληνικής εκπαίδευσης, που
αντανακλούν την αμφισημία των Κυβερνήσεων από την Μεταπολίτευση και εξής,
αναφορικά με τη φυσιογνωμία που πρέπει να έχουν τα σχολεία που χρειαζόμαστε, το
λύκειο υποφέρει και λόγω ότι έχει χάσει την αυτοτέλειά του ως εκπαιδευτική βαθμίδα.
Γνωρίζουμε όλοι και όλες, επισημαίνεται και στην Αιτιολογική Έκθεση του Υπουργείου
Παιδείας ότι το λύκειο έχει μετατραπεί σε χώρο φροντιστηριακής προετοιμασίας για τα
μαθήματα που εξετάζονται στις Πανελλαδικές Εξετάσεις και μάλιστα ανεπιτυχώς, καθώς
αυτό τον ρόλο τον έχει εκχωρήσει στα Φροντιστήρια που απομυζούν την ελληνική
οικογένεια και ακυρώνουν τη δωρεάν παιδεία που είναι διακηρυκτικά θεμέλιος λίθος της
ελληνικής δημοκρατίας. Αν πάντα ήταν ζητούμενη η δωρεάν παιδεία, σήμερα είναι πολύ
περισσότερο σε συνθήκες κρίσης και απόλυτης αδυναμίας της ελληνικής οικογένειας, άρα η
αντιμετώπιση της παραπαιδείας οφείλει να είναι πολιτική προτεραιότητα πρώτου
μεγέθους.
Η αυτοτέλεια του Λυκείου, νομίζω ότι θα συμφωνήσουμε πολλοί από εμάς και η
απεξάρτησή της από το σύστημα εισαγωγής στα Πανεπιστήμια και στα ΤΕΙ μοιάζει σήμερα
ως προαπαιτούμενο οποιασδήποτε μεταρρύθμισης του Λυκείου. Τι κάνει το σχέδιο νόμου;
Το επισημαίνει η Αιτιολογική Έκθεση. Το κάνει ή δεν το κάνει; Συμβάλει στην απεξάρτηση
του Λυκείου από το σύστημα εισαγωγής στην Ανώτατη Βαθμίδα της Εκπαίδευσης; Το
διακηρύσσει, κάνει κάποια δειλά βήματα, αλλά δεν το ολοκληρώνει. Θα φέρω ένα μόνο
παράδειγμα, νομίζω στην αυριανή συζήτηση κατ’ άρθρον θα έχουμε το χρόνο να
αναφερθούμε συγκεκριμένα, στο Πρόγραμμα της Γ’ Λυκείου από τις 34 ώρες, έχουμε 14
ώρες Γενική Παιδεία και 20 ώρες μαθήματα προσανατολισμού. Δηλαδή έχουμε ένα μεγάλο
φροντιστήριο στην Γ’ Λυκείου για την Τριτοβάθμια Εκπαίδευση, Πανεπιστήμια και ΤΕΙ.
Να αναγνωρίσω ότι πίσω από αυτό το πρόγραμμα της Γ’ Λυκείου μπορεί, ενδέχεται
να υπάρχει μέριμνα, έτσι ώστε η ελληνική οικογένεια να μην είναι αναγκασμένη να πάει τα
παιδιά της στα ιδιωτικά φροντιστήρια και άρα το λύκειο το ίδιο να καλύψει αυτή την
ανάγκη. Ωστόσο πρέπει κ. Υπουργέ, να πούμε ότι αυτό είναι αντιφατικό. Δηλαδή από τη μια
εξαγγέλλουμε την αυτοτέλεια και την απεξάρτηση του Λυκείου και από την άλλη σταδιακά
οδηγούμαστε σε ένα σύστημα φροντιστηριακό για το λύκειο που αναιρεί την αυτοτέλειά
του ως εκπαιδευτική βαθμίδα, για την οποία η πολιτεία έχει θέσει ιδιαίτερους σκοπούς και
στόχους. Δεν μπορεί το Λύκειο να είναι και το ένα και το άλλο. Αυτή η αντίφαση υπάρχει
και δεν επιλύεται.
Θα προχωρήσω τώρα στο γενικότερο ζήτημα της φυσιογνωμίας του Λυκείου που
φωτογραφίζει αυτό το σχέδιο νόμου και τι κατά τη γνώμη της Δημοκρατικής Αριστεράς
είναι αντιφατικό. Το Υπουργείο, η Πολιτεία οφείλει να απαντήσει στο τι Λύκειο θέλουμε.
Θέλουμε ένα λύκειο αυτοτελές ως εκπαιδευτική βαθμίδα. Το θέλουμε; Ναι. Θα δούμε αν το
σχέδιο νόμου συγκεκριμένα κατ’ άρθρο το διακηρύσσει και το υλοποιεί. Το δεύτερο πολύ
ουσιαστικό είναι τι περιεχόμενο σπουδών θέλουμε για αυτό το λύκειο. Τι θέλουμε να κάνει
αυτό το λύκειο; Τι είδους πολίτη θέλουμε να διαμορφώνει; Αυτό το δικό μας λύκειο πρέπει
να είναι σε συνάφεια με τις ευρωπαϊκές και διεθνείς εξελίξεις; Τι είναι η Ελλάδα; Φυσικά
έχουμε τις δικές μας εκπαιδευτικές παραδόσεις, τις οποίες πρέπει να σεβαστούμε, ωστόσο
η Ελλάδα είναι μέλος αυτής της μεγάλης ευρωπαϊκής οικογένειας, στην οποία γίνεται μια
πολύ ουσιαστική συζήτηση για το είδος του Λυκείου και το περιεχόμενο των σπουδών.
Αυτές τις συζητήσεις δεν τις παρακολουθεί το σχέδιο νόμου. Για παράδειγμα, διακηρυκτικά
υποστηρίζει ότι πρέπει να περάσουμε από αυτό που λέμε «γνώσεις» με την παλαιά
εννοιολόγηση του όρου σε αυτό που λέμε «δεξιότητες – ικανότητες». Όλο το ευρωπαϊκό
πλαίσιο κινείται στην μετατόπιση από το παλαιό περιορισμένο περιεχόμενο σε «γνώσεις –
γνώσεις», «το know what», σε αυτό που λέμε «know how». Δηλαδή πώς το σχολείο
συμβάλει στο ότι ο μαθητής «οικοδομεί», αυτό στην επιστήμη λέγεται «εποικοδομητικές
θεωρίες μάθησης», αυτό το γνωστικό κεφάλαιο που του χρειάζεται για να είναι πολίτης και
επιστήμονας αύριο. Αυτό είναι το ένα βασικό που δεν κατοπτρίζεται στα μαθήματα και στο
πρόγραμμα αυτού του σχεδίου νόμου.
Το δεύτερο πολύ σημαντικό είναι ότι στο ευρωπαϊκό επίπεδο όλη η συζήτηση
κινείται γύρω από τους βασικούς εγγραμματισμούς. Τι θέλουμε, αναρωτιούνται, οι ειδικοί
αυτής της εκπαίδευσης, στο να έχει ο πολίτης αύριο που θα διεκδικήσει μια θέση στο
Πανεπιστήμιο, μια θέση στην αγορά εργασίας. Έχουμε πέντε βασικούς κορμούς μαθημάτων
και σε αυτούς στοιχειώνει και οικοδομείται το πρόγραμμα σπουδών στα σύγχρονα
ευρωπαϊκά κράτη που επενδύουν στην εκπαίδευση και ως μια διέξοδος από την κρίση,
αλλά και ως βασικό μοχλό της ανάπτυξης. Ο ένας είναι ο γλωσσικός, δηλαδή η γλώσσα.
Ρωτώ και καταλαβαίνω τη σχέση με τα αρχαία ελληνικά και τη συνέχεια της γλώσσας, γιατί
τα λατινικά πρέπει να είναι υποχρεωτικά σε αυτό που λέμε «ομάδα προσανατολισμού,
κοινωνικές και ανθρωπιστικές επιστήμες». Πού έρχεται και συνάδει αυτό με τις θεωρίες
αυτού του γλωσσικού εγγραμματισμού; Πρώτον λοιπόν η γλώσσα και η γλώσσα είναι η
σύγχρονη ελληνική, φυσικά με την παράδοσή της, αλλά εκεί πρέπει να επενδύει ένα
Πρόγραμμα Σπουδών, έτσι ώστε τα παιδιά να μπορούν να μιλούν και να κατανοούν το
κείμενο με τα συμφραζόμενα του. Δεν θέλω να επεκταθώ, γιατί είναι επιστημονικές
συζητήσεις αυτές.
Ο δεύτερος είναι ο αριθμητικός εγγραμματισμός, μαθηματικά, φυσική, χημεία. Το
τρίτο είναι ο ψηφιακός. Εδώ κύριοι συνάδελφοι θέλω να κάνω μια παρατήρηση. Όταν λέμε
ψηφιακός αλφαβητισμός και αναγνώριση της σημασίας της πληροφορικής, δεν εννοούμε
μια κάθετη οργάνωση, εννοούμε μια οριζόντια οργάνωση, δηλαδή πώς αυτό που λέμε
υπολογιστής και όλες οι τεχνολογίες της πληροφορίας θα οργανωθούν οριζόντια σε όλα τα
μαθήματα σπουδών.
Αυτό που μας ενδιαφέρει, είναι όταν έκανε το παιδί Κείμενα ή όταν κάνει οποιοδήποτε
μάθημα, μπορεί να αξιοποιεί τον υπολογιστή σε όλες τις μεγάλες οικογένειες μαθημάτων,
όχι να ξέρει να πει και να δώσει μάθημα για το λειτουργικό σύστημα. Δεν είναι αυτό το
ζητούμενο στη μέση παιδεία. Είναι να αξιοποιήσει η εκπαίδευσή μας τη χρήση, αυτό το
εργαλείο το πολύ σημαντικό σε όλα τα μαθήματα και αυτό σημαίνει μια οριζόντια
οργάνωση, αυτό σημαίνει αναγνώριση του ψηφιακού αλφαβητισμού ως πολύ σημαντικό
για τη σύγχρονη εκπαίδευση και το σύγχρονο λύκειο.
Εκτός απ’ αυτούς τους τρεις βασικούς εγγραμματισμούς που πρέπει να οργανώνουν το
πρόγραμμα σπουδών, ο τέταρτος και πέμπτος είναι αυτό που λέμε ο κοινωνικός, με τα
μαθήματα της πολιτικής και κοινωνικής παιδείας, την ιστορία, τις κοινωνικές επιστήμες, την
Αγωγή του Πολίτη και ο τελευταίος είναι ο καλλιτεχνικός, αυτό που λέμε εκπαίδευση,
αγωγή στις τέχνες, γιατί είναι πολύ σημαντικός ζήτημα του σύγχρονου πολίτη και του
σύγχρονου ευρωπαϊκού πολιτισμού. Αυτοί είναι οι πυλώνες της σύγχρονης ευρωπαϊκής
εκπαίδευσης, τους οποίους θα πρέπει, εάν θέλουμε να μιλήσουμε για μεταρρύθμιση της
μέσης εκπαίδευσης στη χώρα μας, να λαμβάνει υπόψη το πρόγραμμα σπουδών.
Επειδή στη Δημοκρατική Αριστερά θέλουμε ν’ αφιερώνουμε το χρόνο μας όχι μόνο στην
κριτική και εδώ θα μου επιτρέψετε, αγαπητοί συνάδελφοι, εκτός από την κριτική δεν
άκουσα ποιες είναι οι θέσεις. Ποιες είναι οι θέσεις; Τι προτείνετε, δηλαδή, για το θέμα της
εκπαίδευσης; Αυτό απευθύνεται και στην Αξιωματική Αντιπολίτευση, που γνωρίζω ότι έχει
θέσεις. Η κριτική είναι ένα κομμάτι της κοινοβουλευτικής μας δουλειάς, η άλλη είναι οι
προτάσεις. Κριτικάρουμε το Σχέδιο Νόμου, τι προτείνουμε εμείς; Τι λέμε; Λέμε να μείνει η
κατάσταση ως έχει; Όχι, βέβαια, φαντάζομαι. Τι θέλουμε ν’ αλλάξει; Πού θέλουμε να πάει
αυτό το Λύκειο, το οποίο όλοι υπερασπιζόμαστε, γιατί είναι βασική εκπαιδευτική βαθμίδα
στην εκπαίδευση, όχι μόνο στη χώρα μας αλλά παντού.
Θέλω, λοιπόν, ν’ ασχοληθώ λίγο και με τις προτάσεις της Δημοκρατικής Αριστεράς. Φάνηκε
λίγο η συλλογιστική μας και από την κριτική που ασκήσαμε και, φυσικά, εμείς θα
υποστηρίξουμε όλα τ’ άρθρο εκείνα, τα οποία επιχειρούν να εκσυγχρονίσουν την ελληνική
εκπαίδευση στην κατεύθυνση την παραπάνω. Συμφωνούν με τη μείωση των μαθημάτων
στις εξετάσεις. Θέλουμε να μειωθούν τ’ αντικείμενα διδασκαλίας και στον βασικό κορμό
του Λυκείου. Δεν χρειαζόμαστε όλα αυτά τ’ αντικείμενα. Θέλουμε να μειωθούν, να
εκσυγχρονιστούν και ν’ ανανεωθούν στην κατεύθυνση που προείπαμε. Δηλαδή, βασικά
αντικείμενα διδασκαλίας μ’ αυτό τον προσανατολισμό που μόλις αναφέραμε, ο οποίος
προσανατολισμός είναι κοινός σε όλο τον σύγχρονο κόσμο και στην Ευρώπη, αλλά και στον
σύγχρονο δυτικό κόσμο.
Το δεύτερο είναι - και αυτό φάνηκε από την κριτική μας - ότι θέλουμε ένα Λύκειο αυτοτελές
και αυτόνομο. Να είναι μια αυτοτελής εκπαιδευτική βαθμίδα γενικής παιδείας, στο οποίο η
πολιτεία ν’ αναθέτει επαρκή δυνατότητα λήψης αποφάσεων, προγραμματισμού και
σχεδιασμού. Η κοινωνία θέτει στόχους και το Λύκειο αυτό πρέπει να εκπληρώνει αυτούς
τους στόχους. Θέλουμε ένα Λύκειο έγκυρο και δίκαιο. Δηλαδή, οι εξετάσεις για το
απολυτήριο πρέπει να οργανώνονται έτσι ώστε να διασφαλίζεται ή ενιαία χορήγηση και
βαθμολόγηση, ενώ τα θέματα πράγματι πρέπει ν’ αντλούνται από τράπεζα θεμάτων, η
οποία να λειτουργεί σύμφωνα με τις διεθνείς προδιαγραφές και τις καλές πρακτικές που
υπάρχουν υπό την εποπτεία ενός Εθνικού Οργανισμού Εξετάσεων και συμφωνούμε στο
σημείο αυτό με το Σχέδιο Νόμου, που πρότεινε το Υπουργείο Παιδείας.
Η αξιολόγηση των υποψηφίων διενεργείται παράλληλα με την αξιολόγηση των ίδιων των
εξετάσεων μέσω της ανατροφοδότησης σε βάθος χρόνου και αυτή η τράπεζα θεμάτων
οφείλει ν’ ανανεώνεται.
Το ερώτημα: «και η εισαγωγή στα Πανεπιστήμια;», «τι γίνεται με την εισαγωγή;».
Πιστεύουμε ότι ο εκσυγχρονισμός του Λυκείου δεν μπορεί ν’ αφήνει αναπάντητο αυτό το
ερώτημα ή να το απαντά με τρόπο αντιφατικό. Στη Δημοκρατική Αριστερά πιστεύουμε ότι
πρέπει να θεσπιστεί εθνικό απολυτήριο, να καταργηθούν οι πανελλαδικές εξετάσεις.
Ξέρουμε ότι υπάρχουν σχολές, οι οποίες είναι υψηλής ζήτησης και σχολές, οι οποίες είναι
χαμηλής ζήτησης. Με βάση το εθνικό απολυτήριο, το εθνικό απολυτήριο θα είναι το
«διαβατήριο» του μαθητή και της μαθήτριας και για την τριτοβάθμια εκπαίδευση και για
την αγορά εργασίας. Οι σχολές χαμηλής ζήτησης θα μπορούν να δέχονται παιδιά με βάση
το εθνικό απολυτήριο. Να είναι αρκετό αυτό. Έχουμε ένα εθνικό απολυτήριο, πολλές
σχολές θα μπορούν.
Τώρα, για τις σχολές υψηλής ζήτησης, δηλαδή όπου υπάρχουν περισσότερες
υποψηφιότητες από τις θέσεις που έχει το Πανεπιστήμιο, σ' αυτή την περίπτωση το ίδιο το
πανεπιστημιακό ίδρυμα και η σχολή, θα μπορεί να θέτει επιπλέον προαπαιτούμενα. Άλλη
βαρύτητα σε μαθήματα, μια συνέντευξη, ένα ντοσιέ του υποψηφίου, όπως γίνεται σε όλο
το σύγχρονο κόσμο.
Φυσικά και είναι θέση της Δημοκρατικής Αριστεράς, υποστηρίξαμε το Σχέδιο Νόμου για τη
δημιουργία ανεξάρτητης αρχής για την αξιολόγηση, θέλουμε να ολοκληρωθεί αυτό το
πλαίσιο, διότι το σχολείο και το λύκειο θα πρέπει να είναι κι αυτό ένα σύστημα ολόκληρο,
που αξιολογείται.
Δεν έχω άλλο χρόνο, ν’ αναφερθώ στις επιμέρους προτάσεις, πιστεύω ότι στην αυριανή
συζήτηση θα έχουμε τη δυνατότητα και στην κατ’ άρθρο, να εξειδικεύσουμε ακόμα
περισσότερο τις θέσεις μας. Σας ευχαριστώ πολύ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ (Πρόεδρος της Επιτροπής): Το λόγο έχει ο κ. Λαμπρούλης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ειδικός Αγορητής του Κ.Κ.Ε.): Γνωρίζετε, κ. πρόεδρε. Οι
αναδιαρθρώσεις που προωθούνται με το παρόν Νομοσχέδιο στη Δευτεροβάθμια
Εκπαίδευση, δεν είναι κεραυνός εν αιθρία, που έπαιξε επόμενες από τις αναδιαρθρώσεις
που σταδιακά προωθούνται συνολικά στον χώρο της παιδείας εδώ και χρόνια. Αποτελούν
συνέχεια του νέου σχολείου, που εγκαινιάστηκε τα τελευταία χρόνια και που έχει ήδη
φέρει δραματικές αλλαγές στο περιεχόμενο της πρωτοβάθμιας εκπαίδευσης.
Είναι απόρροια συγκεκριμένης στρατηγικής, που έχει προαποφασιστεί πολλά χρόνια πριν
στην Ε.Ε. με συναίνεση των ελληνικών Κυβερνήσεων, όπως και της σημερινής, που
αξιοποιεί την καπιταλιστική οικονομική κρίση, για να επιταχύνει την υλοποίηση των
συγκεκριμένων αναδιαρθρώσεων και στο χώρο της παιδείας. Αποτελεί, δηλαδή, τμήμα της
ίδιας στρατηγικής που υλοποιείται και τσακίζει εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώματα,
τους μισθούς και τις συντάξεις, που διαλύει τη Δημόσια Υγεία, που προωθεί τις
ιδιωτικοποιήσεις και εντάσσεται στα πλαίσια της γενικότερης αντιλαϊκής πολιτικής
αναδιάρθρωσης της οικονομίας και του παραγωγικού μοντέλου της χώρας προς όφελος του
μεγάλου κεφαλαίου και σε βάρος, βεβαίως, των λαϊκών δικαιωμάτων. Αυτό ομολογείται
εξάλλου και στην εισηγητική έκθεση του Νομοσχεδίου.
Αυτή, ακριβώς, την κατεύθυνση υπηρετεί και το συγκεκριμένο Νομοσχέδιο, που έχει ως
κεντρικό του στόχο το πως οι αλλαγές στο Λύκειο και στο εξεταστικό σύστημα θ’
αντιστοιχηθούν στις προσαρμογές της εκπαίδευσης στην οικονομία, στο φόντο βεβαίως
των καπιταλιστικών αναδιαρθρώσεων του επικαιροποιημένου στρατηγικού πλαισίου της
Ε.Ε. για την εκπαίδευση μέχρι το 2020, αλλά και των αποφάσεων σε επίπεδο Ε.Ε. για την
αντιμετώπιση της καπιταλιστικής κρίσης. Αυτός ο προσανατολισμός ομολογεί είτε και στην
εισήγηση, αλλά και από τον Εισηγητή της Ν.Δ..
Ειδικότερα, σε συνθήκες - όπως στην περίοδο που βρισκόμαστε - ραγδαίων αλλαγών στην
τεχνική βάση της καπιταλιστικής παραγωγής, η ανάγκη για ολοένα και πιο στενή σύνδεση
της εκπαίδευσης με την παραγωγή αναδεικνύεται απ' όλους τους μηχανισμούς ως
επιτακτική ανάγκη.
Άλλωστε, όταν οι αστικές κυβερνήσεις - όπως και η σημερινή - μιλάνε για τα προβλήματα
της εκπαίδευσης - και από τα άλλα κόμματα ακούστηκαν αυτά σήμερα εδώ – εννοούν,
κυρίως, τις καθυστερήσεις στην προσαρμογή της εκπαίδευσης στις σύγχρονες ανάγκες των
κεφαλαιοκρατών. Δείτε π.χ. το Μάαστριχ, ακολούθησε η Λευκή Βίβλος με την
αναδιάρθρωση των εργασιακών σχέσεων, η Πράσινη Βίβλος για την αναδιάρθρωση της
εκπαίδευσης με οδηγό τη στρατηγική της δια βίου μάθησης και των ελάχιστων δεξιοτήτων Γραφή, Γλώσσα και Μαθηματικά. Αυτά π.χ. στηρίζει η τελευταία ομιλήτρια, η ΔΗΜ.ΑΡ.,
αλλά και οι άλλοι;
Ελάχιστες, λοιπόν, γνώσεις και αγωγή υποταγής για ελάχιστα δικαιώματα και ελάχιστες
απαιτήσεις. Έτσι οι ανατροπές στο σχολείο, στο Πανεπιστήμιο, συνοδεύουν τις ανατροπές
τις ευαίσθητες σχέσεις, την κατάργηση των συλλογικών συμβάσεων, των ασφαλιστικών και
συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων, το χτύπημα της τιμής, στην ουσία, της εργατικής δύναμης,
που απαντά στην ανάγκη του κεφαλαίου, ειδικά σε περίοδο κρίσης, για να μπορέσει να
βγει όσο μπορεί πιο αλώβητο.
Και είναι πραγματικότητα αυτή η κατεύθυνση εδώ και χρόνια στις μεγάλες καπιταλιστικές
οικονομίες της Ε.Ε., αλλά και άλλων καπιταλιστικών χωρών.
Αντίστοιχα στη χώρα μας επιχειρήθηκαν τις δύο προηγούμενες δεκαετίες απανωτές
μεταρρυθμίσεις σε αυτή την κατεύθυνση, δεν πέρασαν όμως στο σύνολό τους κάτω από τις
μεγάλες λαϊκές κινητοποιήσεις και αντιδράσεις της νεολαίας. Όμως, αθόρυβα, σταθερά και
κάτω από την αμφίεση κύρια των νέων βιβλίων, αναλυτικών προγραμμάτων και διαφόρων
ευρωπαϊκών προγραμμάτων, αποδομούνταν κάθε περιεχόμενο της γνώσης και οι
«δεξιότητες» και η περίφημη «διαθεματικότητα» αγκάλιασαν και αγκαλιάζουν το παιδί από
το νηπιαγωγείο. Η κατώτερη επαγγελματική εκπαίδευση συνειδητά κρατήθηκε
υποβαθμισμένη και γι' αυτό απαξιωμένη. Το σχολείο αποδιοργάνωνε συστηματικά τη
σκέψη και τη συνείδηση των παιδιών και συνάμα απαξιωνόταν στη συνείδηση των γονιών.
Έτσι οι ταξικές ανισότητες μεταμφιέζονταν σε ανισότητες ικανοτήτων που τις «έλυναν» οι
εκάστοτε αστικές κυβερνήσεις με αλλεπάλληλες μεταρρυθμίσεις και πάντα με την ενίσχυση
του φροντιστηρίου.
Η λαϊκή οικογένεια πήρε στις πλάτες της την προσπάθεια να στηρίξει τα παιδιά της,
πιστεύοντας για πολλά χρόνια ότι η εκπαίδευση είναι ο δρόμος για να αλλάξει τη μοίρα των
παιδιών της. Οι ανάγκες όμως της τότε καπιταλιστικής ανάπτυξης υλοποίησαν εν μέρει το
όνειρο, κατά την περίοδο ’70 – ‘90 και είναι οι ίδιες ανάγκες σήμερα, δηλαδή του
κεφαλαίου, που κάνουν το όνειρο εφιάλτη για την εργατική λαϊκή οικογένεια και τα παιδιά
της.
Ακριβώς αυτή την κατεύθυνση έρχεται να υπηρετήσει το Νέο Λύκειο που προωθείται με το
παρόν νομοσχέδιο και που έχει τη σφραγίδα νέων μεγαλύτερων ταξικών φραγμών στη
μόρφωση. Σηματοδοτεί την προσπάθεια του κεφαλαίου να σπρωχτούν τα παιδιά της λαϊκής
οικογένειας από πιο νωρίς την υποβαθμισμένη ψευτοκατάρτιση για να γίνουν ακόμη πιο
φθηνό και αναλώσιμο εργατικό δυναμικό.
Ουσιαστικά με το νομοσχέδιο ορίζεται το ποιος θα μαθαίνει, ή να μαθαίνει και που θα το
μαθαίνει. Με τα παιδιά της εργατικής τάξης να είναι εκείνα που θα αποτελέσουν τη μεγάλη
μάζα του 70% σύμφωνα με τις προσδοκίες της κυβέρνησης αλλά και τις επιθυμίες κυρίως
των μονοπωλίων, που θα σπρωχθούν από τα 15 τους στην επαγγελματική κατάρτιση, η
οποία «εμπλουτίζεται» και με τη μαθητεία.
Στην ουσία η κυβέρνηση στερεί ακόμη πιο νωρίς από τα παιδιά της λαϊκής οικογένειας είναι
αναγκαία για τη σημερινή εποχή γενική μόρφωση, ως υπόβαθρο για κάθε μελλοντική
επαγγελματική επιλογή.
Και εδώ οι νέες αλλαγές προσδιορίζουν μια νέα τομή στην πορεία των αναδιαρθρώσεων
της εκπαίδευσης. Τομή βαθιά ταξική. Το Λύκειο παύει να είναι υποχρεωτική βαθμίδα της
εκπαίδευσης, ανοίγοντας έτσι το δρόμο για τη διαμόρφωση μιας κατάστασης όπου η
9χρονη εκπαίδευση θα θεωρείται υποχρέωση του κράτους και η όποια συνέχεια θα είναι
κύρια ατομική ευθύνη της οικογένειας. Το Λύκειο θα αποψιλώνεται, στις λαϊκές γειτονιές
θα κλείνουν Λύκεια, ενώ αυτά που θα μένουν θα διαφοροποιούνται ως προγυμναστήρια
πανελλαδικών εξετάσεων. Από τη στιγμή που θα λειτουργούν με όρους ανταγωνισμού,
είναι λογικό να κατηγοριοποιούνται και τελικά το κράτος να έχει απλά μια κάποια ευθύνη
για τη λειτουργία τους, είτε κτιριακές εγκαταστάσεις, είτε προσωπικό κ.λπ., όχι όμως
ευθύνη ώστε όλα τα παιδιά μέχρι τα 18 τους χρόνια να παίρνουν ολόπλευρη μόρφωση.
Παράλληλα μέσα από ένα πλήθος εξεταστικών φραγμών, από πολύ νωρίς, μετατρέπεται το
Λύκειο, ακόμη πιο έντονα, σε εξεταστικό κέντρο που θα είναι πιο στενά προσαρμοσμένο
στη διαδικασία πρόσβασης σε ΑΕΙ – ΤΕΙ.
Παρ΄όλες τις προσπάθειες της κυβέρνησης να πείσει για τη θεραπεία των παθογενειών
του παρελθόντος, είναι φανερό ότι το σύστημα αυτό έχει λίγες τυπικές διαφορές σε
σχέση με τις πανελλαδικές εξετάσεις που εφαρμόζονταν μέχρι σήμερα ή σε σχέση με
παλαιότερα συστήματα εισαγωγής, όπως δέσμες κ.λπ. Οι όποιες διαφορές στον αριθμό των
μαθημάτων ή στα πεδία δεν είναι ουσιαστικές, δεν θεραπεύουν τα βασικά προβλήματα
που αντιμετωπίζουν οι μαθητές που μπαίνουν σε αυτή τη διαδικασία και οι οικογένειές
τους. Ούτε η παπαγαλία πρόκειται να χτυπηθεί, ούτε τα φροντιστήρια, ούτε πρόκειται να
αλλάξει ο χαρακτήρας του Λυκείου ως προγυμναστήριο για τις εξετάσεις.
Παρά το γεγονός ότι οι πανελλαδικές εξετάσεις τοποθετούνται μετά το απολυτήριο, το
Λύκειο δεν αποσυνδέεται, αντίθετα προσδένεται περισσότερο, στην πρόσβαση στην
ανώτατη εκπαίδευση, καθώς μετρούν οι επιδόσεις του Λυκείου ως πέμπτος βαθμός,
διογκώνοντας και την παραπαιδεία με τα φροντιστήρια, με τις πιο τυποποιημένες εξετάσεις
( το 50% των θεμάτων θα προέρχονται από πανελλαδική τράπεζα θεμάτων) και στις τρεις
τάξεις του Λυκείου. Με άλλα λόγια οι μαθητές του ΓΕΛ από την πρώτη μέρα που θα πατάνε
το πόδι τους εκεί θα στρέφουν το βλέμμα στην πρόσβαση στην ανώτατη εκπαίδευση και θα
πασχίζουν γι΄αυτή με πολλαπλό κόστος.
Στην πραγματικότητα, όπως ακριβώς έγινε και με τις μεταρρυθμιστικές προσπάθειες του
παρελθόντος, η κυβέρνηση αλλάζει το σύστημα πρόσβασης και ακολούθως προσαρμόζει
το Λύκειο στο νέο σύστημα πρόσβασης. Συνεχίζουν δηλαδή οι πανελλαδικές να δίνουν το
ρυθμό και όλα να στρέφονται γύρω από αυτές. Στη συνείδηση του κόσμου δε, έχει
υπερτιμηθεί τόσο πολύ η διαδικασία της πρόσβασης, που έχει εθιστεί να κρίνει το Λύκειο
με βάση το αν προετοιμάζει κατάλληλα για την πρόσβαση και να κρίνει το σύστημα
πρόσβασης με βάση τα προγράμματα σπουδών των πανεπιστημίων. Αυτό προκύπτει και
μέσα από τη διαβούλευση.
Παράλληλα όσο συνεχίζει να είναι άκρως υποβαθμισμένη όλη η υπόλοιπη επαγγελματική
εκπαίδευση, πέραν της ανώτατης, συνεχίζει στη συνείδηση του κόσμου να φαντάζει ως
μόνη αξιόπιστη λύση σπουδών η ανώτατη εκπαίδευση. Έτσι οι πανελλαδικές θα συνεχίσουν
να είναι μια διαδικασία έντονα ανταγωνιστική και φορτισμένη με πολύ άγχος.
Με τις προωθούμενες αλλαγές στη βαθμίδα του Λυκείου είναι βέβαιο ότι σύντομα μαζί με
την διαφοροποίηση και κατηγοριοποίησή του θα συμπαρασυρθεί σε μια τέτοια πορεία το
σύνολο της εκπαίδευσης. Βέβαια το σπέρμα αυτής της στρατηγικής επιδίωξης το διακρίνει
κανείς στο νομοσχέδιο που πραγματεύεται τις εξετάσεις για το πανεπιστήμιο και τον
οργανισμό εξετάσεων. Έτσι δίνεται η δυνατότητα στα πανεπιστημιακά τμήματα και τις
σχολές να εισάγουν συντελεστή βαρύτητας για ένα μάθημα, άρα και τη δυνατότητα να
επιλέγουν τους σπουδαστές που θα υποδέχονται και συνάμα ο οργανισμός εξετάσεων θα
δίνει μόνο το θεματικό προσδιορισμό της ύλης των εξετάσεων και όχι συγκεκριμένη ύλη,
γεγονός που σημαίνει ότι αίρεται και η αναγκαιότητα ενός συγκεκριμένου βιβλίου. Στο
πλαίσιο ενός ακόμη πιο έντονου ανταγωνισμού για το ποια σχολή, ποιο πανεπιστήμιο θα
επιβάλλεται και το ανάλογο υγεία.
Συνεπώς ο αυτοτελής μορφωτικός ρόλος του ΓΕΛ, που δήθεν ενισχύεται, είναι ένας
προπαγανδιστικός μύθος της κυβέρνησης. Στην ουσία οι απανωτές πανελλαδικού
χαρακτήρα εξετάσεις για όλες τις τάξεις το αναγορεύουν σε απαγορευμένη ζώνη για τα
παιδιά των ανέργων, των φτωχών εργατικών λαϊκών οικογενειών. Αποτέλεσμα η στροφή
της πλειοψηφίας των παιδιών στο Νέο Επαγγελματικό Λύκειο, στο οποίο θα
κατασκευάζονται οι στρατιές των πιο ευέλικτων και μισομορφωμένων εργαζομένων, που
θα μπαίνουν στην παραγωγή από πολύ νωρίς μέσα από ένα πρόγραμμα αποσπασματικών
γνώσεων σε ευθεία αντιστοιχία με τις δεξιότητες που θέλει το κεφάλαιο για φθηνή και
ευέλικτη εργατική δύναμη - και ήταν αποκαλυπτικός σε αυτή την κατεύθυνση ο Εισηγητής
της Ν.Δ.- ικανοποιώντας παράλληλα τη στρατηγική κατεύθυνση Ε.Ε. και κεφαλαίου για
αύξηση των μαθητών - είναι διακηρυγμένος στόχος αυτός- στη δευτεροβάθμια
επαγγελματική εκπαίδευση ακριβώς για να εξυπηρετηθούν οι στόχοι του μεγάλου
κεφαλαίου. Θα αναγκάζονται τα παιδιά να επιλέγουν επαγγελματικό προσανατολισμό από
την Α΄ τάξη του Επαγγελματικού Λυκείου, θα κοσκινίζονται με πανελλαδικού χαρακτήρα
εξετάσεις και όσοι προχωρήσουν και καταφέρουν να τελειώσουν θα έχουν μεν διέξοδο
στους αντίστοιχους κλάδους των Τ.Ε.Ι. με εξετάσεις ή μέσω του οργανισμού εξετάσεων,
όμως το απολυτήριο τους δεν θα θεμελιώνει κανένα επαγγελματικό δικαίωμα. Γι' αυτό
απαιτείται τέταρτο έτος, αυτό της δωδεκάμηνης μαθητείας σε επιχειρήσεις (στην ουσία
νεανική τζάμπα εργασία) και στη συνέχεια εξετάσεις πιστοποίησης με βάση τα ευρωπαϊκά
περιγράμματα που οδηγεί σε ένα πτυχίο επιπέδου 4 και στην άδειας ασκήσεως
επαγγέλματος.
Με βάση τις παραπάνω διαδρομές για το ΓΕΛ και το Επαγγελματικό Λύκειο, είναι μια
διέξοδος μεν για τα περισσότερα παιδιά των λαϊκών οικογενειών, η ψευτοκατάρτιση των
Σχολών Επαγγελματικής Κατάρτισης και των ΙΕΚ και η μαθητεία στις επιχειρήσεις. Έτσι σε
μια περίοδο που η ανεργία των νέων καταγράφεται σε ποσοστό πάνω από 60% και 65%, η
κυβέρνηση ρίχνει και το τυρί ώστε να προσελκύσει τα φτωχόπαιδα και μάλιστα επιδοτεί τα
αφεντικά αν τα κρατήσουν στην δούλεψή τους για δύο χρόνια.
Σε ό,τι αφορά τους ισχυρισμούς της κυβέρνησης για δυνατότητα επαγγελματικής ανέλιξης
των αποφοίτων μέσω των δυνατοτήτων που παρέχει η δια βίου μάθηση και οι σπουδές
στην τριτοβάθμια εκπαίδευση μόνο ως πρόκληση μπορούν να ακουστούν στα αυτιά των
μαθητών. Η δια βίου μάθηση δεν είναι τίποτε άλλο από τη συνέχιση της ψευτοκατάρτισης
για μια ζωή σύμφωνα με τις ευκαιριακές απαιτήσεις των επιχειρηματιών, των μονοπωλίων,
των εργοδοτών. Ενώ οι υποσχέσεις για δυνατότητα πρόσβασης στην ανώτατη εκπαίδευση
είναι το γνωστό παραμύθι τιη ευκαιρίας και της ελπίδας στην κοινωνική και επαγγελματική
κινητικότητα.
Αυτό το κρίσιμο στοιχείο είναι που βάζει στην πράξη η κυβέρνηση με τη θεσμοθέτηση των
επιπέδων πιστοποίησης με βάση τα επαγγελματικά περιγράμματα της Ε.Ε. που συνδέουν
την τυπική εκπαίδευση (9χρονη, Λύκειο, Πανεπιστήμιο) με τη μη τυπική (κατάρτιση – ΣΕΚ –
ΙΕΚ – ΚΕΚ – Κολέγια) και την άτυπη (εμπειρία, μαθητεία). Κάνει πράξη δηλαδή το δρόμο
πιστοποίησης των ελάχιστων δεξιοτήτων που σε κάποια φάση έχει ανάγκη το κεφάλαιο και
που διευκολύνει τη λεγόμενη κινητικότητα και προσαρμοστικότητα του εργατικού
δυναμικού στον ανταγωνισμό και την κερδοφορία των επιχειρήσεων.
Σε αυτό το θέμα, γίνεται μια συνειδητή «πλύση εγκεφάλου» σε ό,τι αφορά την
«κατοχύρωση» των «επαγγελματικών δικαιωμάτων» των αποφοίτων από τα επαγγελματικά
λύκεια, γίνεται μία πολιτική λαθροχειρία, αφού τα επαγγελματικά δικαιώματα έχουν
καταργηθεί στην ουσία εδώ και χρόνια, μέσα από τη διαρκή επίθεση στα εργασιακά
δικαιώματα συνολικά για όλες τις ειδικότητες και μέσα από τη διαδικασία αποσύνδεσης
πτυχίων-επαγγελμάτων. Ειδικά μάλιστα στην τεχνική εκπαίδευση, τέτοιες ρυθμίσεις
εντάσσονται στις πολλές πιστοποιήσεις πτυχίων και βεβαιώσεων και εδώ να σημειώσουμε,
πως ήδη πριν ο μαθητής επιλέξει εάν θα πάει σε γενικό ή επαγγελματικό λύκειο, θα έχει
ήδη υποστεί ολόκληρη «πλύση εγκεφάλου» για την ελκυστική επαγγελματική τεχνική
εκπαίδευση. Έτσι, στοχεύοντας στα παιδία από τα λαϊκά στρώματα, επανασχεδιάζονται οι
διαδικασίες του σχολικού επαγγελματικού προσανατολισμού, ενώ γίνονται βήματα και
στην υλοποίηση υποστηρικτικών μέτρων στο δημοτικό και στο γυμνάσιο, με την
«ενίσχυση» του ρόλου του μαθήματος π.χ. της τεχνολογίας στα γυμνάσια.
Αποκαλύπτοντας, λοιπόν, το περιεχόμενο των στοχεύσεων των νέων ανατροπών στο
σχολείο, μπορεί κανείς να καταλάβει γιατί η αντιπαράθεση που έχει στηθεί όλο αυτό το
διάστημα με άξονα την κυβέρνηση από την μία πλευρά και την ηγεσία της ΟΛΜΕ από την
άλλη, είναι βαθιά αποπροσανατολιστική. Επιχειρείται να συσκοτιστεί το πρόβλημα και να
εμφανιστεί στενά ως πρόβλημα των εκπαιδευτικών.
Η αλήθεια όμως είναι ότι η βαθιά αντιλαϊκές ανατροπές στο σχολείο και το τσάκισμα των
μορφωτικών δικαιωμάτων των παιδιών της λαϊκής εργατικής οικογένειας, είναι σήμερα η
επιδίωξη του κεφαλαίου και της αστικής πολιτικής και είναι αυτή που θα συμπαρασύρει με
διάρκεια και το τσάκισμα των εργασιακών σχέσεων και τις απολύσεις των εκπαιδευτικών
και όχι, φυσικά, το ανάποδο. Και εδώ είναι που πρέπει να παρέμβει κατά την γνώμη μας ο
λαϊκός παράγοντας, διότι οι όποιες αγωνιστικές διαθέσεις και κινητοποιήσεις των
εκπαιδευτικών, θα συντρίβονται, κάτω από τον αυταρχισμό και τα επικοινωνιακά κόλπα της
Κυβέρνησης, για τον διασυρμό τους και το συντεχνιακό πόλεμο χαρακωμάτων του
κυβερνητικού συνδικαλισμού παλιού και νέων.
Οι αντιδραστικές αλλαγές στο σχολείο, είναι, κύρια κατά την γνώμη μας, λαϊκό πρόβλημα.
Και σαν τέτοιο η εργατιά, τα φτωχά λαϊκά στρώματα και τα παιδιά τους, δηλαδή, εκείνοι
που πετιούνται απέξω, είναι αυτοί που μπορούν και θα πρέπει να τις αντιπαλέψουν,
δίνοντας απάντηση από την σκοπιά της ικανοποίησης των σύγχρονων λαϊκών αναγκών για
ολόπλευρη μόρφωση. Αναγκών που αντικειμενικά διαμορφώνονται από την εξέλιξη της
επιστήμης, της τεχνολογίας και του παραγόμενου κοινωνικού πλούτου.
Συνεπώς, τα αίτημα για ενιαίο 12χρονο υποχρεωτικό σχολείο βασικής εκπαίδευσης, είναι
ένα αίτημα ώριμο, που ανταποκρίνεται στις σύγχρονες ανάγκες του λαού και της νεολαίας
για μόρφωση.
Η εξέλιξη της επιστήμης, οι διευρυμένες σύγχρονες πραγματικές απαιτήσεις, καθιστούν
επιτακτική ανάγκη τη διεύρυνση της βασικής παιδείας. Διότι η γενική μόρφωση δεν μπορεί
να στοχεύει στην εκμάθηση κάποιων δεξιοτήτων ή στην συσσώρευση κάποιων
πληροφοριών. Δεν μπορεί να περιορίζεται σε στοιχειώδεις γνώσεις υπολογισμού και
γλώσσας, οφείλει να δίνει την βάση και τα εφόδια για να μπορέσει ο νέος άνθρωπος να
γνωρίσει τους φυσικούς και κοινωνικούς νόμους, να μπορεί να ερμηνεύει τον κόσμο στο
οποίο ζει, την θέση σε αυτόν και πώς να τον αλλάξει.
Με τον όρο υποχρεωτική, δεν εννοούμε, απλά μία νομοθετική θέσπιση της υποχρεωτικής
12χρονης εκπαίδευσης, αλλά την υποχρέωση της πολιτείας να παρέχει αυτή την
εκπαίδευση δωρεάν μέσα από κρατικά σχολεία και παράλληλα να εξασφαλίζει την
απρόσκοπτη συμμετοχή των μαθητών σε αυτή, με μέτρα, απαγόρευσης της παιδικής
εργασίας, της δουλειάς των εφήβων και φυσικά με μέτρα οικονομικής ενίσχυσης της
φτωχής οικογενείας.
Το ενιαίο σχολεία δεν χωρίζετε σε βαθμίδες, δημοτικό, γυμνάσιο, λύκειο και δεν
συμφωνούμε όλοι μέσα σε αυτή την αίθουσα για την αυτοτέλεια του λυκείου. Είναι ενιαίο,
κάθε τάξη αποτελεί συνέχεια της προηγούμενης, χωρίς επικαλύψεις της ύλης ανάμεσα
βεβαίως στις τάξεις, διασφαλίζει το καθολικό δικαίωμα στην μόρφωση, την ισότιμη παροχή
ίδιας μόρφωσης σε όλους και στις ίδιες συνθήκες, χωρίς φραγμούς και διακρίσεις. Αυτό
πρακτικά σημαίνει, ενιαία δομή, ενιαίο πρόγραμμα, ενιαία διοίκηση και λειτουργία, ενιαίο
επίπεδο υλικοτεχνικής υποδομής και εκπαιδευτικού προσωπικού.
Το ενιαίο σχολείο βασικής μόρφωσης, αντιδιαστέλλεται στον ταξικό χαρακτήρα του
σχολείου και στις όποιες εκφράσεις και στις όποιες εκφράσεις του, δηλαδή, στην
υποβάθμισης της μαζικής βασικής εκπαίδευσης, τον σταδιακό περιορισμό των μαθητών
από τάξη σε τάξη και από βαθμίδα σε βαθμίδα, την διαφοροποίηση των τύπων
εκπαίδευσης, γενικό, επαγγελματικό λύκειο ή γενική επαγγελματική εκπαίδευση και
βέβαια, την ιδιωτικοποίηση, την ιδιωτική παιδεία και την παραπαιδεία.
Αυτό το σχολείο, δεν στέκει στον αέρα, γιατί δεν υπάρχει αυτόνομο σχολείο και αυτόνομη
παιδεία.
Η παιδεία, είναι μέρος του συνολικού κοινωνικού προβλήματος, δεν ξεκόβεται από τις
ταξικές σχέσεις που καθορίζουν τελικά και τον χαρακτήρα του σχολείου. Για αυτό, κάθε
μεμονωμένη πρόταση για το σχολείο που δεν αντιμετωπίζει το ζήτημα της εκπαίδευσης ως
πρόβλημα ταξικό και πολιτικό, όχι μόνον δεν κατορθώνει να αποσπάσει κατακτήσεις, αλλά
ενσωματώνει και εγκλωβίζει το κίνημα στην στρατηγική που έχει χαραχθεί – στην
στρατηγική του κεφαλαίου.
Απέναντι, λοιπόν, σε αυτή την ταξική εμμονή Κυβέρνησης - Ε.Ε. – Κεφαλαίου, που βάζει
νέους φραγμούς στην μόρφωση, σπρώχνοντας τα παιδιά της λαϊκής οικογένειας από ποιο
νωρίς στην υποβαθμισμένη ψευδό-κατάρτηση για να γίνουν ακόμη ποιο φθηνό και
αναλώσιμο εργατικό δυναμικό, δεν χωρά καμία αυταπάτη και καμία αναμονή.
Η εργατική τάξη, τα φτωχά λαϊκά στρώματα, η νεολαία, οι μαθητές, οι εκπαιδευτικοί,
οφείλουν να βάλουν την δική τους σφραγίδα στις εξελίξεις, ώστε το συγκεκριμένο
νομοσχέδιο, να μείνει στα χαρτιά και παράλληλα, να διεκδικήσουν εδώ και τώρα, το
12χρονο ενιαίο δημόσιο δωρεάν και υποχρεωτικό σχολείο και τις δημόσιες δωρεάν
επαγγελματικές σχολές μετά από αυτό.
Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο, κανείς εκπαιδευτικός δεν περισσεύει και δεν θα περισσεύει και
κανένας μαθητής, δεν θα καταγράφεται, ως ανήμπορος μπροστά στην γνώση.
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ (Πρόεδρος της Επιτροπής): Το λόγο έχει ο κ. Αμανατίδης.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόμαστε στις 2
Σεπτεμβρίου και συζητάμε για νομοσχέδιο, του οποίου οι διατάξεις θα εφαρμοστούν στις
11 Σεπτεμβρίου, δηλαδή από την αρχή που ξεκινάει το σχολικό διδακτικό έτος, γιατί το
σχολικό έτος έχει ξεκινήσει σήμερα.
Με την αρχή του σχολικού έτους, συζητάμε στην Βουλή, νομοσχέδιο, του οποίου οι
διατάξεις θα εφαρμοστούν για το διδακτικό έτος που ξεκινά στις 11 Σεπτεμβρίου και μόνον
το γεγονός αυτό, θα έπρεπε να κάνει το Υπουργείο Παιδείας κατά την διάρκεια του
καλοκαιριού να αποσύρει το σχέδιο νόμου που έφερε και να πάει σε μία ποιο συστηματική
κουβέντα – συζήτηση με τους Φορείς, έτσι ώστε να πάει από την επόμενη χρονιά.
Θεωρούμε όμως ότι αυτό δεν έγινε τυχαία αλλά έγινε σκόπιμα και έγινε σκόπιμα, γιατί
αυτή την στιγμή οι ανακατατάξεις που γίνονται και τα σχολεία ουσιαστικά δεν πρόκειται να
λειτουργήσουν από την αρχή της χρονιάς και αυτό, γιατί η πολιτική του Υπουργείου είναι
αυτή που τα κλείνει. Είναι η πολιτική αυτή που έχει οδηγήσει στην διαθεσιμότητα 2.500
εκπαιδευτικούς ειδικοτήτων, τους οποίους υποτίθεται μέσα από το σημερινό σχέδιο νόμου
και με βάση αυτό έχει ψηφίσει το ΠΑ.ΣΟ.Κ. στην Ολομέλεια ότι οι εκπαιδευτικοί με
ειδικότητες που καταργήθηκαν από την Τ.Ε.Ε. θα είχαν τακτοποιηθεί με το τεχνικό λύκειο
και δεν τακτοποιούνται στο συγκεκριμένο σχέδιο νόμου.
Όσο και να λέει ο Υπουργός ότι κάποιες ειδικότητες θα πάνε στο Υπουργείο Υγείας, οι
υπόλοιπες ειδικότητες ουσιαστικά εξοβελίζονται στα ΣΕΚ, όπου εκεί δεν ξέρουμε και θα
πρέπει να μας πείτε, κύριε Υπουργέ, αν οι θέσεις αυτές θα είναι ωρομισθίων ή θα είναι
μόνιμες θέσεις στα ΣΕΚ που πηγαίνετε τις ειδικότητες. Είναι ειδικότητες, που αφορούν
κομμωτική, αισθητική κ.λπ., τις οποίες δεν τις έχετε στην τυπική εκπαίδευση και τις
πηγαίνετε στην μη τυπική εκπαίδευση. Θα πρέπει να πείτε κάτι για αυτό, θα είναι
ωρομίσθιοι; Θα δημιουργήσετε θέσεις μόνιμες εκεί; Τι θα κάνετε; Γιατί είχατε υποσχεθεί
στην Βουλή ότι θα το τακτοποιήσετε και ότι θα το φέρετε στο σχέδιο νόμου που συζητάμε
σήμερα στην Βουλή.
Είμαστε κάθετα αντίθετοι. Το σχέδιο νόμου αυτό, μας δίνει μια ευκαιρία να διατυπώσουμε
την κάθετη αντίθεσή μας σε αυτό που πάει να γίνει. Θέλετε μία κοινωνία, στην οποία οι
εργασιακές σχέσεις που επικρατούν, να μη υπάρχουν καθόλου, θέλετε 1 νέο που να είναι
απλός καταρτισμένος, ευέλικτος, φτηνό εργατικό δυναμικό, αναλώσιμος και άρα το σχολείο
που εισάγετε και αυτή η βαθμίδα το επαγγελματικό λύκειο είναι προσανατολισμένο εκεί.
Εμείς, έχουμε τελείως διαφορετική φιλοσοφία. Στο 21ο αιώνα, δεν μπορούμε να μιλάμε
για το λύκειο σαν μία βαθμίδα που δεν είναι υποχρεωτική. Η πρότασή μας, είναι, για το
12χρονο υποχρεωτικό σχολείο που είναι δημόσιο και δωρεάν και 2 χρόνια η προσχολική
αγωγή, δηλαδή συνολικά 14 χρόνια με 12χρονο υποχρεωτικό σχολείο που είναι δημόσιο
και δωρεάν. Απέναντι σε αυτή την λογική, έχετε το 9χρονο και συν 3 χρόνια, τα οποία είναι
προαιρετικά και τα οποία είναι ουσιαστικά ο προθάλαμος για το πανεπιστήμιο. Όσο και αν
η Αιτιολογική Έκθεση, λέει ότι θα πρέπει το λύκειο να είναι μία ανεξάρτητη βαθμίδα και να
υπάρχει η αυτονομία και η αυτοτέλεια, όλες οι διατάξεις του νομοσχεδίου επιτείνουν την
εξάρτηση και τον ρόλο του λυκείου, ειδικά του γενικού λυκείου ότι είναι προθάλαμος
πανεπιστημίου και μάλιστα από την 1η λυκείου.
Αν τα φροντιστήρια ξεκινούσαν στην β’ λυκείου, τώρα οι γονείς θα ξεκινήσουν από την γ’
γυμνασίου. Έχετε στεγανοποιήσει τη δυνατότητα να πάνε τα παιδιά στο πανεπιστήμιο μόνο
από το γενικό λύκειο και δίνετε τη δυνατότητα διείσδυσης στο επαγγελματικό λύκειο μόνο
από το γενικό λύκειο, όχι και το ανάποδο, δηλαδή από την β’ του επαγγελματικού λυκείου
να μπορεί κάποιος να πάει στο γενικό λύκειο. Βεβαίως, μη μου πείτε ότι κάποιος από τα
ΕΠΑΛ μπορεί να δώσει εξετάσεις για το πανεπιστήμιο, διότι προφανώς οι γνώσεις που
προσφέρονται, ειδικά στο τελευταίο στάδιο, δεν επιτρέπουν σε κάποιον να δώσει εξετάσεις
για την ιατρική σχολή, όσο και αν έχει αυτό το δικαίωμα.
Το δεύτερο στοιχείο του νομοσχεδίου στα ιδεολογικά θέματα είναι ότι κάνει στροφή στην
κατάρτιση. Το σχέδιο νόμου διώχνει μαθητές από την εκπαίδευση και τους πηγαίνει στην
κατάρτιση, την μη τυπική εκπαίδευση. Η μία δικαιολογία που χρησιμοποιείται στην
αιτιολογική έκθεση είναι ότι έτσι καταπολεμείται η ανεργία. Η εγγραφή των αποφοίτων των
ΣΕΚ ή των ΙΕΚ στο τέταρτο έτος μαθητείας, όπου θα αμείβονται με ψίχουλα και θα είναι
ουσιαστικά έρμαια του κάθε εργοδότη και έτσι να μην εντάσσονται στην ανεργία, δεν είναι
τρόπος καταπολέμησης της ανεργίας. Θεωρούμε ότι θα γίνει πλέον ένα δυναμικό των ΣΕΚ
και της επαγγελματικής κατάρτισης, ουσιαστικά επειδή δεν θα μπορούν να βρεθούν οι
περισσότερες από τις 40.000 θέσεις που περίπου θα πρέπει να υπάρχουν στις επιχειρήσεις,
διότι η ελληνική οικονομία είναι κατεστραμμένη. Θεωρούμε ότι μέσα από τη δυνατότητα
που δίνεται μέσα από τα ΕΣΠΑ, διότι θα επιχορηγηθούν, αυτές οι θέσεις μαθητείας θα
κατευθυνθούν στην Γερμανία. Πιστεύουμε ότι αυτό το σχέδιο νόμου εφαρμόζει
συνεπέστατα το μνημόνιο συνεργασίας, όσο και αν δεν είναι υποχρεωτικό νομικά, που
υπέγραψε το υπουργείο παιδείας με την γερμανική κυβέρνηση, όπως και άλλες χώρες που
δεν είναι τυχαίο ότι βρίσκονται υπό κρίση. Δηλαδή, ένα δυναμικό που φεύγει από την
Ελλάδα, μετά από το πανεπιστήμιο, για να βρει δουλειά στο εξωτερικό, τώρα θα φεύγει
από την ηλικία των 15 μέχρι 18 ετών και θα πηγαίνουν στην Γερμανία για επαγγελματική
κατάρτιση. Δεν είναι τυχαίο ότι εδώ και δύο χρόνια, ο Φούχτελ γυρίζει στην περιοχή της
κεντρικής και δυτικής Μακεδονίας, όπου η ανεργία είναι πάρα πολύ μεγάλη και ζητά, σε
συνεργασία με τους δήμους, να εγγραφούν τα παιδιά στο επαγγελματικό σύστημα της
Γερμανίας. Το διττό ή δυϊκό σύστημα της Γερμανίας δεν μπορεί να εφαρμοστεί στη χώρα
μας, όπου υπάρχουν ιδιαιτερότητες. Με βάση ποιες μελέτες από το ινστιτούτο
εκπαιδευτικής πολιτικής ή από οπουδήποτε αλλού έρχεστε να το εφαρμόσετε;
Το σχέδιο νόμου προσπαθεί να ενοχοποιήσει τους μαθητές. Όπως λέγατε τους
εκπαιδευτικούς τεμπέληδες, ουσιαστικά λέτε και τους μαθητές τεμπέληδες, διότι μιλάτε
για μηδενική προσπάθεια, ενώ ξέρετε ότι ειδικά αυτός ο τύπος λυκείου καταστρέφει τη
νεανική φαντασία, την προσωπικότητα και τη δημιουργικότητα. Σε ένα τέτοιο λύκειο δεν
υπάρχει χώρος για λογισμό και για όνειρο.
Η πρώτη μείωση των ωρών της διδασκαλίας της φυσικής αγωγής στα όρια της πλήρους
εξαφάνισης είναι ένα ακόμη πρόβλημα που μεγαλώνει με το σχέδιο νόμου. Αν εδώ
προσθέσουμε τις ελλείψεις αθλητικών υποδομών και την υποχρηματοδότηση,
οδηγούμαστε στην χειρότερη κατάσταση, όσον αφορά την φυσική αγωγή, από τη σύσταση
του ελληνικού κράτους που τη θεωρούν ότι αυτό είναι εγκληματική πολιτική εις βάρος της
νέας γενιάς και της υγείας των πολιτών.
Κύριε υπουργέ, στα ΣΕΚ θα είναι μόνιμες οι θέσεις;
Το δεύτερο ερώτημα είναι με ποιες μελέτες έχουν γίνει όλα αυτά; Στα ΕΠΑΣ μεταφέρετε τις
θέσεις των εκπαιδευτικών. Γιατί δεν τα κάνετε κατευθείαν ΕΠΑΛ;
Υπάρχουν ερωτήματα σε σχέση με την αναγνώριση της υπηρεσίας των ωρομισθίων
εκπαιδευτικών του ΟΑΕΔ, όπως και για τις σχολές μαθητείας του ΟΑΕΔ που αυτή τη στιγμή
έχουν δώδεκα χιλιάδες μαθητές, το 80% εκ των οποίων βρίσκει τελικά θέση εργασίας. Τι
θα γίνει με αυτούς; Γιατί δεν προβλέπονται μεταβατικές διατάξεις; Έχουμε πρόταση για το
θέμα.
Επίσης, εντάσσετε την Ειδική Παιδαγωγική Ακαδημία Θεσσαλονίκης στο άρθρο για την
ελληνόγλωσση εκπαίδευση εξωτερικού. Γιατί αυτό; Δεν θα μπορούσε να είναι στο άρθρο
για την τριτοβάθμια;
Επειδή το θέμα είναι επίκαιρο, κύριε υπουργέ, θα προχωρήσετε σε δεύτερο κύμα
συγχωνεύσεων των σχολικών μονάδων; Θα ήθελα μια δήλωσή σας, αν θα υπάρχει δεύτερο
κύμα συγχώνευσης σχολικών μονάδων όλων των επιπέδων, πρωτοβάθμιας και
δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης.
Αυτή η πολιτική μάς γυρίζει πολλά χρόνια πίσω, όπου αυτός που είχε χρήματα, μπορούσε
να σπουδάσει και φυσικά, κατ' αντιστοιχία, να γιατρευτεί, όσον αφορά την υγεία.
Θεωρούμε ότι θα πρέπει να σταματήσει και οι γονείς που θα πρέπει συνεχώς να βάζουν το
χέρι στην τσέπη και οι μαθητές που συνθλίβονται ουσιαστικά από ένα τέτοιο λύκειο, οι
εκπαιδευτικοί και όλη η κοινωνία θα πρέπει να κάνουν τα αδύνατα δυνατά, όπως και εμείς
με όλες μας τις δυνάμεις για την ανατροπή αυτής της πολιτικής.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ(Πρόεδρος της Επιτροπής): Τον λόγο έχει η κυρία Μπατσαρά.
ΓΕΩΡΓΙΑ ΜΠΑΤΣΑΡΑ: Σήμερα ανοίγει πλέον ο κοινοβουλευτικός διάλογος για την
εκπαίδευση και την παιδεία γενικότερα, εφόσον ο δημόσιος διάλογος έχει κλείσει και το
υπουργείο έχει λάβει υπ' όψιν του όλες τις γνώμες και τις απόψεις που κατατέθηκαν εκεί.
Απομένει, μέσα από τον πολύ γόνιμο κοινοβουλευτικό διάλογο που θα διεξαχθεί σε όλες
τις συνεδριάσεις, το υπουργείο, παρούσης όλης της πολιτικής ηγεσίας του, να λάβει υπ'
όψιν και όλος θα αναπτυχθούν κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτροπής και κατά
την ευρεία συζήτηση που θα διεξαχθεί στην ολομέλεια. Ήδη, ο διάλογος έχει ανοίξει με
στείρες κριτικές. Όπως είπε, ο σεβαστός συνάδελφος και συντοπίτης μου, κ.
Γιοβανόπουλος, ήταν άγονη η τοποθέτηση του εισηγητή της Ν.Δ., αλλά εγώ δεν είδα καμία
γόνιμη τοποθέτηση από τους εισηγητές της αξιωματικής αντιπολίτευσης. Εξαιρούνται
βεβαίως την ΔΗΜΑΡ, διότι η κυρία Ρεπούση πολύ εύστοχα παρατήρησε ότι δεν υπήρξαν
προτάσεις, παρά μόνο κριτική και κατέθεσε τις δικές της.
Όλοι συμφωνούμε ότι η παιδεία αποτελεί τον βασικό μοχλό ανάπτυξης, το βασικό πυλώνα,
πάνω στον οποίο στηρίζεται ολόκληρο το κοινωνικό εποικοδόμημα. Όλα αυτά τα χρόνια και
ως εκπαιδευτικός, αλλά και όσοι δεν είναι εκπαιδευτικοί, έχουμε δει επανειλημμένα να
ψηφίζονται νόμοι για την παιδεία και την εκπαίδευση, οι οποίοι δυστυχώς ποτέ δεν
κατάφεραν να θεραπεύσουν της παθογένειας της ελληνικής εκπαίδευσης ή να καλύψουν
τα κενά που είχε.
Το σημερινό σχέδιο νόμου, όπως έχει καταγγελθεί, εισάγεται ίσως πολύ αργά και όλοι
συμφωνούμε ότι την επόμενη Τετάρτη ανοίγουν τα σχολεία. Δυστυχώς, όμως, ο φόρτος και
η κρισιμότητα της περιόδου που διανύουμε, πολλές φορές μάς αναγκάζει να βρισκόμαστε
ίσως σε στενά περιθώρια χρόνου, χωρίς όμως αυτό να εμποδίζει την αναγνώριση των
σοβαρών θεμάτων, τα οποία συζητάμε. Οι συνεδριάσεις θα γίνουν κανονικά, απλώς
υπάρχει μια σύντμηση του χρόνου μεταξύ α’ και β’ ανάγνωσης. Νομίζω ότι αυτό δεν
απαγορεύει σε κάποιον να εκφραστεί δημοκρατικά και υπεύθυνα μέσα από την συζήτηση
στις συνεδριάσεις της επιτροπής.
Το σχέδιο νόμου, κατά τη δική μας άποψη, αποτελεί πραγματικά μια μεταρρύθμιση καίριας
σημασίας και είναι προτάσεις που δεν έχουν εισαχθεί από τον συγκεκριμένο υπουργό
παιδείας καθ’ ολοκληρίαν ούτε ο διάλογος έχει ανοίξει υπό την αιγίδα του συγκεκριμένου
υπουργού παιδείας, αλλά είναι ένας διάλογος που απασχολεί την ελληνική κοινωνία, τον
εκπαιδευτικό κόσμο και όλους αυτούς που συνδιαμορφώνουν την εκπαιδευτική πολιτική
εδώ και μία πενταετία.
Η σημερινή ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας έχει συλλέξει όλα αυτά και τα κατεβάζει με
ένα σχέδιο νόμου, το οποίο αναφέρεται στην παιδεία, στην εκπαίδευση από το
νηπιαγωγείο μέχρι το λύκειο και το πανεπιστήμιο ακόμη και έχει στόχο να αναβαθμίσει τη
δημόσια και δωρεάν βέβαια, εκπαίδευση, τη δια βίου μάθηση σε όλες τις βαθμίδες της
εκπαίδευσης. Βέβαια, η μεγαλύτερη βαρύτητα δίνεται στο λύκειο. Όλα αυτά τα χρόνια ήταν
απαίτηση του εκπαιδευτικού κόσμου, των μαθητών, αλλά και της κοινωνίας ολόκληρης,
διότι η παιδεία και η εκπαίδευση απασχολούν ολόκληρη την κοινωνία, το λύκειο να
αποκτήσει την αυτονομία του. Αποδεχόμαστε όλοι, ότι το λύκειο ήταν η βαθμίδα της
εκπαίδευσης, η οποία απλά αποτελούσε το προθάλαμο του πανεπιστημίου, γιατί δυστυχώς
και η κυριαρχούσα άποψη είναι να εξασφαλίσουν τα παιδιά μας μια θέση στο
πανεπιστήμιο. Δυστυχώς, ενώ το πανεπιστήμιο απεδείχθη πλέον ότι δεν είναι μονόδρομος
και δεν πρέπει να είναι μονόδρομος, ο ΣΥΡΙΖΑ επιμένει και όλη του η φιλοσοφία κινείται
γύρω από μια κριτική για το πώς το λύκειο είναι μια διαδικασία επιλογής και απόρριψης,
πως δεν απευθύνεται στα πίσω θρανία και στους μειονεκτούντες ίσως μαθητές, πως ο
μέσος όρος του 10 ή του 8 θα δυσκολέψει την απόκτηση απολυτήριο από τους μαθητές, το
πως δεν θα μπορούν όλα τα παιδιά στο πανεπιστήμιο και εν πάση περιπτώσει, μια κριτική
και αδυνατεί να δει ότι το λύκειο μετατρέπεται σε μια αυτόνομη, αυτοτελή και αυτάρκη
μονάδα και με τη διαβάθμιση, η οποία γίνεται στα μαθήματα, δίδεται η δυνατότητα στο
μαθητή να αποκτήσει γνώσεις γενικής παιδείας, να αναπτύξει τις ικανότητές του, να
αναπτύξει την κριτική ικανότητα, την συνθετική και την αναλυτική σκέψη, αλλά και να
αποκτήσει μια ολοκληρωμένη προσωπικότητα, ώστε να γίνει ένας δημοκρατικός πολίτης.
Από την άλλη πλευρά του δίνει την ικανότητα μέσα από τα τέσσερα πλέον μαθήματα, να
μπει στο πανεπιστήμιο και να επιλέξει τη σχολή την οποία θέλει. Θεωρώ πάρα πολύ
σημαντική την μείωση των μαθημάτων, που απαλλάσσει τους μαθητές από το φόρτο
εργασίας. Αυτό το οποίο έχει επικριθεί, χωρίς να κατατεθεί ο αντίλογος, είναι ο εθνικός
οργανισμός εξετάσεων και το 50% των θεμάτων θα επιλέγεται από τράπεζα θεμάτων, η
οποία ενέχει και το στοιχείο της αντικειμενικότητας σε πανελλήνια βάση, αλλά και τη
διαβάθμιση των θεμάτων, όπου θα μπορούν οι μαθητές να έχουν ένα κοινό μέτρο, πέρα
από τον διδάσκοντα καθηγητή. Επιπλέον, θα αποτελεί ένα κίνητρο για τον κάθε
εκπαιδευτικό, ώστε και την ολοκλήρωση της ύλης να επιτύχει, αλλά και να έχει στο πίσω
μέρος του μυαλού του ότι τα θέματα δεν θα τα επιλέξω μόνος μου εγώ και επομένως, θα τα
προσαρμόσω σε αυτά που δίδαξα, αλλά θα υπάρχουν και θέματα, τα οποία ούτε ο
διδάσκων θα τα γνωρίζει, οπότε θα είναι ένα κίνητρο - χωρίς να θέλω να μειώσω το έργο
των εκπαιδευτικών που υπήρξαν για πάρα πολλά χρόνια συνάδελφοί μου και την
υπευθυνότητα τους - για πιο υπεύθυνη και πιο προσεκτική εργασία.
Επειδή δεν αναφέρθηκα καθόλου στα ΣΕΚ και στα ΕΠΑΛ, νομίζω ότι στην συζήτηση κατά
άρθρο θα έχουμε περισσότερο χρόνο και εκεί θα μπορέσουμε να ασχοληθούμε με τις
λεπτομέρειες του κάθε άρθρου, αλλά και με τα ωρολόγια προγράμματα.
Κύριε Υπουργέ, έχουμε βομβαρδιστεί όλοι μας από τηλεφωνήματα, emails, μηνύματα των
διαφόρων ειδικοτήτων και δικαιολογημένα βέβαια, διότι κατανοώ ότι ο κάθε εργαζόμενος
θέλει να προστατεύσει τα δικαιώματα του. Πολλές φορές αυτά τα κεκτημένα ίσως είναι και
παράλογο, αλλά είναι θεμιτό να γίνεται αυτός ο αγώνας. Στη συζήτηση κατ’ άρθρον, ίσως
θα μπορούσαμε να ξαναδούμε κάποια, αυτό όμως, που θεωρώ πολύ σημαντικό είναι η
φυσική αγωγή. Τα παιδιά μας είναι παιδιά του θερμοκηπίου, είναι παιδιά των στατικών
παιχνιδιών, είναι παιδιά του ηλεκτρονικού υπολογιστή και ίσως, η μόνη διέξοδος που έχουν
είναι τα αθλήματα με τα οποία ασχολούνται στον ελεύθερο χρόνο τους, αλλά νομίζω ότι η
φυσική αγωγή συμβάλλει στην υγεία των παιδιών και στη φυσιολογική τους ανάπτυξη και
θα ήθελα αυτό το σημείο να το ξαναδούμε.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Θα ήθελα να κάνω μια ερώτηση προς τον Υπουργό. Κύριε Υπουργέ,
τα ξένα σχολεία, τα ιδιωτικά, γιατί τα ξαναϊδρύετε; Ποια είναι η ανάγκη; Δεν έχω
καταλάβει. Απευθυνθείτε και στις υπηρεσίες, αλλά δεν μπόρεσα να καταλάβω την
σκοπιμότητα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάμε σήμερα τη
συζήτηση, επιτέλους, ενός πάρα πολύ σημαντικού σχεδίου νόμου, το οποίο κατατέθηκε
ελάχιστες μέρες πριν την έναρξη της σχολικής χρονιάς, αλλά κυρίως, με φόντο τις πάνω από
δύο χιλιάδες απολύσεις εκπαιδευτικών μέσα στο καλοκαίρι, την αυθαίρετη κατάργηση
ειδικοτήτων των επαγγελματικών λυκείων και ακόμα περισσότερο αναπληρωτών, οι οποίοι
κάλυπταν χρόνια εκπαιδευτικά κέντρα. Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το γενικό πλαίσιο εισάγεται
εντελώς ξαφνικά ένα νέο εκπαιδευτικό σύστημα στο λύκειο, το οποίο στοχοποιεί τον
αδύναμο μαθητή και έχει κύρια κατεύθυνση τον αποκλεισμό ενός μεγάλου μέρους του
μαθητικού πληθυσμού από την τριτοβάθμια εκπαίδευση. Αυτό συμβαίνει γιατί ένα από τα
βασικά χαρακτηριστικά αυτό το σχέδιο νόμου, είναι οι συνεχείς εξετάσεις. Για την εισαγωγή
στο πανεπιστήμιο απαιτείται η πανελλαδική εξέταση σε 40 μαθήματα, ενώ θα
προσμετρώνται από την πρώτη λυκείου οι προφορικές επιδόσεις. Αναρωτιέται κανείς
εύλογα, σε ποια δημιουργικότητα και σε ποια γενική μόρφωση ακριβώς αναφερόμαστε,
διότι βασική κατεύθυνση αυτού του νομοσχεδίου είναι η μείωση του αριθμού των
μαθητών που φοιτούν και ολοκληρώνουν τις σπουδές τους στο γενικό λύκειο. Αυτό δεν το
λέμε εμείς, το επιβεβαιώνει και η ίδια η αιτιολογική έκθεση του Υπουργείου Παιδείας, η
οποία λέει ξεκάθαρα πως με τις συνεχείς εξετάσεις θα φύγουν από το λύκειο οι οκνηροί
μαθητές – όπως τους χαρακτηρίζει – οι οποίοι παρακωλύουν τη φοίτηση των υπολοίπων.
Αυτή δυστυχώς είναι η εκπαιδευτική προσέγγιση του Υπουργείου Παιδείας για τους
αδύναμους μαθητές και για την καλλιέργεια της γενικής παιδείας και της μόρφωσης.
Βέβαια, δεν μπορούμε να συνδέσουμε αυτή την αντιδραστική στάση με τη μείωση των
πανεπιστημιακών τμημάτων και του αριθμού των εισακτέων, που προηγήθηκε με το σχέδιο
Αθηνά.
Στα άρθρα που αφορούν το γενικό λύκειο, παρατηρείται μια προχειρότητα στον τρόπο
κατάρτισης των εκπαιδευτικών προγραμμάτων, διότι ενώ αρχικά καταργούνταν μαθήματα
όπως η πληροφορική, που μετά τη γενική κατακραυγή και το σάλο που δημιουργήθηκε,
επανήλθε, από την άλλη εισάγονται νέα όπως είναι η πολιτική παιδεία, χωρίς όμως να
αποσαφηνίζονται με κανέναν τρόπο ποια θα είναι αυτά τα διδακτικά αντικείμενα.
Το ωρολόγιο πρόγραμμα είναι σαφές, από την ανάγνωση του, ότι βασίζεται κυρίως σε
μαθήματα θεωρίας, ενώ τα μαθήματα ενίσχυσης της δημιουργικότητας και της ανάπτυξης
του χαρακτήρα, όπως είναι η φυσική αγωγή, η καλλιτεχνική παιδεία, τα εικαστικά κ.λπ.,
είναι ουσιαστικά ανύπαρκτα. Από την άλλη, οι εξετάσεις από την πρώτη λυκείου σε όλα τα
διδασκόμενα μαθήματα και οι επιπλέον εισαγωγικές εξετάσεις μετά την ολοκλήρωση της
τρίτης λυκείου, καθιστούν την εισαγωγή στο πανεπιστήμιο έναν μαραθώνιο, για τον οποίο
ο μόνος που θριαμβολογεί και αυτό είναι κοινώς παραδεκτό από όλους, είναι οι
φροντιστηριούχοι. Φροντιστήρια σε όλα τα μαθήματα, φροντιστήρια συνέχεια, αφού
υπάρχουν πάλι μαθήματα πανελλαδικώς εξεταζόμενα τα οποία δεν θα διδάσκονται στο
ωρολόγιο πρόγραμμα του δημόσιου σχολείου.
Από την άλλη, υπάρχει μια εκκρεμότητα στη δημιουργία των τμημάτων ένταξης, στα οποία
θα διδάσκονται τα ειδικά μαθήματα και η λειτουργία τους εκτός εκπαιδευτικού
προγράμματος παραπέμπει επίσης σε βάρος στα ιδιωτικά φροντιστήρια που θα καλύψουν
αυτό το κενό.
Με το σχέδιο νόμου, προβλέπεται επίσης η εφαρμογή ενός ιδιαίτερα πολύπλοκου
συστήματος μοριοδότησης για την πρόσβαση στην τριτοβάθμια εκπαίδευση και για την
προαγωγή και για την απόλυση των μαθητών. Ιδιαίτερα για την πρόσβαση μετρά ο
προφορικός βαθμός και ο γραπτός βαθμός κάθε τάξης με αντίστοιχο συντελεστή
βαρύτητας, καθώς και οι γραπτοί βαθμοί στα επιπλέον 4 μαθήματα.
Η μέθοδος υπολογισμού του βαθμού πρόσβασης σε ό,τι αφορά τη σχέση του με τον
προφορικό, ζημιώνει όσους μαθητές έχουν χαμηλότερες γραπτές επιδόσεις από το
προφορικό βαθμό, ο οποίος αυτόματα μειώνεται. Από την άλλη όμως, ούτε όσοι έχουν
καλές γραπτές επιδόσεις επιβραβεύονται ουσιαστικά. Όσον αφορά πάλι σε σχέση με την
προαγωγή και την απόλυση, η κυβέρνηση στο αρχικό σχέδιο δεν είχε συμπεριλάβει τη
δυνατότητα επανεξέτασης των μαθητών το Σεπτέμβριο, ενώ τώρα την επαναφέρει αλλά
μόνον για το Γενικό Λύκειο και υπό δρακόντειους όρους.
Το σύστημα λοιπόν που εισάγεται κύριε Υπουργέ, για το Λύκειο έχει την πολύ
μεγάλη αρνητική πρωτοτυπία να είναι χειρότερο από το σύστημα του Αρσένη με τα 28
πανελλαδικός εξεταζόμενα μαθήματα, αλλά την ίδια στιγμή εφαρμόζει και τη χειρότερη
έκδοση του κλασικού συστήματος του πανελληνίων εξετάσεων με τα τέσσερα μαθήματα
και τις ατελείωτες ώρες φροντιστηρίου και αποστήθισης. Η όλη προσπάθεια της
Κυβέρνησης στα αντιδραστικά σχέδια για αύξηση του μαθητικού πληθυσμού που δεν
τελειώνει το σχολείο, για να ριχτεί στην αγορά εργασίας από τα 17 του, μέσω της
μαθητείας και χωρίς απολαβές.
Στο σχέδιο νόμου και σε αυτό θα ήθελα κάποιες απαντήσεις κ. Υπουργέ,
προβλέπεται επίσης και η ίδρυση δύο αθλητικών ακαδημιών στην Αθήνα και Θεσσαλονίκη
οι οποίες εκτός από Αθλητικά Γυμνάσια και Λύκεια θα λειτουργούν και σχολικά εργαστήρια
έρευνας και τεχνολογίας τα οποία δεν ξέρουμε ακριβώς τι είναι. Οι Ακαδημίες αυτές όπως
αναφέρεται μέσα στο σχέδιο νόμου θα μπορούν να συμπράττουν με το δημόσιο ή και με
ιδιώτες σε θέματα αθλητικής έρευνας.
Έτσι εγείρονται πάρα πολλά ερωτηματικά σε σχέση με το τι ακριβώς θα κάνουν αυτές οι
Ακαδημίας, καθώς δεν γνωρίζουμε τίποτα άλλο. Είναι λίγο μεγαλειώδες το άρθρο το οποίο
αναφέρεται σε αυτό και δεν ξέρουμε ούτε το τι θα γίνει με το περιεχόμενο των σπουδών,
ούτε πώς θα λειτουργούν αυτά. Και όλα αυτά παραπέμπονται σε Προεδρικό Διάταγμα την
ίδια στιγμή που οι Φυσική Αγωγή στο Δημόσιο Σχολείο υποβαθμίζεται αισθητά.
Για να ολοκληρώσω και για να προσπαθήσω να απαντήσω και στους συναδέλφους που
αναφέρθηκαν σε μας για την πολιτική μας και την έλλειψη προτάσεών μας, έχω να πω ότι
δεν πρόκειται ποτέ να συναινέσουμε σε ένα σχέδιο νόμου το οποίο γυρνάει την κοινωνία
μας αρκετά χρόνια πίσω και του διέπει μια πολύ ταξική και αντιπαιδαγωγική λογική
γυρνώντας την πλάτη σε χιλιάδες μαθητές.
Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ένα εντελώς διαφορετικό σχέδιο για τη Δευτεροβάθμια Εκπαίδευση με
άξονες στην ένταξη τις βαθμίδες του Λυκείου στην υποχρεωτική εκπαίδευση με τη
δημιουργία ενός ενιαίου σχολείου θεωρίας και πράξης, όπου θα είναι προσιτό σε όλους
τους μαθητές. Θα λαμβάνεται υπόψη σοβαρά οι διάφορες ιδιαιτερότητες μαθητών, με
εμπιστοσύνη στο ανθρώπινο δυναμικό και τους εκπαιδευτικούς, με την θεσμοθέτηση της
ελεύθερης πρόσβασης κτλ.. Αυτό το μοντέλο του ΣΥΡΙΖΑ άλλωστε για μας συνδυάζεται και
με την κοινωνική και οικονομική ανασυγκρότηση που θα έχει ως στόχο και ως κέντρο τις
κοινωνικές ανάγκες και όχι το κέρδος των ιδιωτών ή την εξαθλιωμένη παιδική εργασία
μέσω της μαθητείας.
Όπως καταλαβαίνετε αυτήν την φιλοσοφία απέχει παρασάγγας από αυτό το σχέδιο νόμου,
οπότε οποιαδήποτε πρόταση δεν θα μπορούσε να υφίστανται. Ευχαριστώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ (Πρόεδρος της Επιτροπής): Το λόγο έχει ο κ. Γεωργαντάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ : Σε αυτή την πρώτη προσέγγιση σήμερα θα προσπαθήσω να κάνω
τις παρατηρήσεις μου. Από την δική μου τη σκοπιά και το λέω από τα την έννοια ότι
μιλήσανε οι εκπαιδευτικοί νωρίτερα, οι οποίοι έχουν μια καλύτερη προσέγγιση του
ζητήματος, εγώ όμως θα μεταφέρω την εμπειρία μου και τις θέσεις μου σε σχέση με αυτά
που βλέπω και έχω ως ακούσματα από την κοινωνία. Νομίζω ότι υπάρχουν δύο ζητήματα
τα οποία κανείς δεν μπορεί να τα αμφισβήτηση. Το ένα είναι ότι υπάρχει η αίσθηση στην
κοινωνία ότι όσοι τελειώνουν το Λύκειο στερούνται της Γενικής Παιδείας η οποία είναι
απαραίτητη και αναγκαία για κάθε πτυχή της κοινωνικής και οικονομικής τους
δραστηριότητας στη συνέχεια.
Τα ακούσματα παλαιότερων σε σχέση με την επαρχία που υπήρχε παλαιότερα από το
σχολείο, σε σχέση με τις γνώσεις από τη Γενική Παιδεία νομίζω ότι είναι συγκλονιστικά.
Γιατί, δυστυχώς πλέον ο μαθητής με το που εισέρχεται στην Α΄ τάξη του Λυκείου το μόνο
του ενδιαφέρον είναι το πώς θα δώσει τις Πανελλήνιες Εξετάσεις και αδιαφορεί πλήρως για
τα μαθήματα της Γενικής Παιδείας, έτσι ώστε να υπάρχει μια επαρχία επάρκεια σε αυτά και
είναι αναγκαία άσχετα με το ποια κατεύθυνση τελικά θα επιλέξει να ακολουθήσει για την
περαιτέρω μόρφωση του ή την επαγγελματική πορεία του.
Αυτή λοιπόν η έλλειψη, όπου νομίζω ότι ήταν γνωστή και ότι γινόταν εύκολα αντιληπτή από
όλους μας, έρχεται σήμερα να θεραπευτεί. Αυτό το οποίο επιτυγχάνεται σε μεγάλο βαθμό
είναι ότι πλέον γίνεται μια πλήρης αναβάθμιση της Γενικής Παιδείας στα μαθήματα της Α΄
και Β΄ Λυκείου και με τις ώρες διδασκαλίας οι οποίες αυξάνονται, αλλά και με τον
συνυπολογισμό του βαθμού των τάξεων αυτό στις εξετάσεις για την τριτοβάθμια
εκπαίδευση. Νομίζω ότι οι δύο σοβαρές αλλαγές είναι σημαντικές, καθώς όποιος στερείται
της Γενικής Παιδείας δεν μπορεί σε όποια τον κατεύθυνση και αν επιλέξει στη συνέχεια, να
την υπηρετήσει με επάρκεια.
Αυτό όμως που καταφέρνει ο νόμος αυτός είναι ότι συγχρόνως και ενώ δίνει αυτές τις
βάσεις για τη δημιουργία μιας ισχυρής Γενικής Παιδείας, συγχρόνως δεν στερεί από τον
μαθητή τη δυνατότητα να ασχοληθεί με την κατεύθυνση την οποία έχει επιλέξει και να
προετοιμασθεί με επάρκεια για τις εξετάσεις του αυτές. Στην Γ΄ τάξη Λυκείου μειώνεται ο
αριθμός των εξεταζομένων μαθημάτων σε τέσσερα μαθήματα και νομίζω ότι αυτό είναι το
ορθό, γιατί πλέον έχουμε μια απόλυτη εξειδίκευση στον μαθητή σε σχέση με το αντικείμενο
το οποίο του αρμόζει και στο οποίο θέλει να εξετασθεί και να εκπαιδευτεί.
Δίνει τη δυνατότητα με τον πολύ χρόνο που υπάρχει στην Γ΄ τάξη Λυκείου να ασχοληθεί με
αυτά τα τέσσερα μαθήματα, να πάει στις εξετάσεις του, προετοιμασμένος κατάλληλα, με
επάρκεια και χωρίς να είναι αναγκαίο να ξεκινά τα φροντιστήρια του από την Α΄ και Β΄ τάξη
Λυκείου, με σκοπό να δώσει απλά της εξέτασης του.
Νομίζω ότι με τις αλλαγές αυτές οι οποίες δεν είναι αποτέλεσμα μιας μικρής ή πολύμηνης
διαδικασίας η οποία έγινε, αλλά όπως ξέρουμε ότι είναι το αποτέλεσμα ενός πενταετούς
σχεδίου, θα έχουμε μια αναβάθμιση της Γενικής Παιδείας η οποία είναι ο θεμέλιος λίθος
για όποια περαιτέρω στη συνέχεια εξειδίκευση ή εκπαιδευτική δραστηριότητα επιλέξει ο
μαθητής.
Υπάρχουν και δύο σημειώσεις πολύ σημαντικές σε σχέση με τα μαθήματα του Λυκείου
πλέον. Το ένα είναι το μάθημα της Φιλοσοφίας το οποίο γίνεται υποχρεωτικό και νομίζω
ότι αυτό ενώ ήταν εκ του νου ουκ άνευ, δεν έχει δοθεί η βαρύτητα και η σημασία στην
οποία πρέπει να δώσουμε καθώς δεν μπορεί αυτό το μάθημα να είναι μάθημα
εκπαίδευσης στα σχολεία του εξωτερικού βασικής εκπαίδευσης, Γενικής Παιδείας και να
μην υπήρχε κάτι τέτοιο στην Ελλάδα.
Επίσης, και η επιλογή του Υπουργείου για το μάθημα ουσιαστικά της Πολιτικής Αγωγής,
έτσι όπως το γνωρίζαμε και το ξέρουμε, το οποίο επίσης είναι πολύ σημαντικό και
σηματοδοτεί μια κατεύθυνση η οποία νομίζω ότι είναι πολύ κρίσιμη για την περίοδο την
οποία διανύουμε. Επιφυλασσόμενος να πάρω το λόγο στην κατά άρθρων ζητήσει, αυτό το
οποίο θέλω να σημειώσω είναι ότι οι γονείς και οι μαθητές θα πρέπει να είναι απόλυτα
ικανοποιημένοι με την κατεύθυνση αυτού του νομοσχεδίου, καθώς οι βάσεις της Γενικής
Παιδείας, οι οποίες δεν υπήρχαν μέχρι σήμερα, επανέρχονται, συγχρόνως όμως δίνεται και
η δυνατότητα στον μαθητή τη στιγμή που θα το επιλέξει να έχει το χρόνο και την
υποστήριξη για το αντικείμενο το οποίο επιλέγει για να προχωρήσει στη συνέχεια στην
τριτοβάθμια εκπαίδευση.
Νομίζω ότι η αντιπολίτευση αυτά τα θετικά και καινοτόμα στοιχεία του νομοσχεδίου πρέπει
να τα δει χωρίς να αξιολογεί το πολιτικό εφαλτήριο του καθενός, πρέπει να τα δει με
θετική σκέψη και να κάνει τις όποιες βελτιωτικές προτάσεις έχει να κάνει επί αυτού, γιατί
την αποδοχή της κοινωνίας, θεωρώ ότι μόλις γίνει γνωστό το περιεχόμενο αυτού του
νομοσχεδίου, θα την έχει και το περιεχόμενο, αλλά και οι εμπνευστές αυτού του
νομοσχεδίου. Σας ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι πολλοί σε αυτή την αίθουσα
θα συμφωνήσουν ότι χρειαζόμαστε μία μεγάλη ανατροπή στο εκπαιδευτικό σύστημα. Για
τη δική μας τη σκοπιά, όμως είναι μια μεγάλη ανατροπή στον αντίποδα της
εφαρμοζόμενης σήμερα πολιτικής και στον αντίποδα της σημερινής πραγματικότητας. Όσοι
και όσες στοιχειωδώς, κατά τη δική μου ταπεινή γνώμη, έχουν επαφή με αυτή την ηλικία,
εγώ συμβαίνει να έχω βιωματική επαφή με αυτή την ηλικία, διότι τα παιδιά μου θα πάνε
στην 1η Λυκείου, το πρώτο πράγμα που σκέφθηκαν μετά την ανακοίνωση αυτού του
νομοσχεδίου και το σκέφτηκαν οι περισσότεροι γονείς, νομίζω είναι ότι από την 1η Λυκείου
αρχίζουμε το φροντιστήριο. Αυτή είναι η πραγματικότητα και οφείλουμε να την
αναγνωρίσουμε. Όλα τα άλλα που έχω ακούσει, ότι γίνεται μια μεγάλη μετατόπιση και
επιτέλους το Λύκειο αποκτά την αυτονομία του κ.λπ., νομίζω, ότι είναι εκ του περισσού.
Φταίει η κοινωνία γι’ αυτό; Μήπως δεν ακούει σωστά το μήνυμα που εκπέμπει η πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου; Ας αναρωτηθούμε και εγώ δεν είμαι κάθετος στις όποιες ευθύνες
μπορεί να έχουν οι πολίτες και γενικότερα η κοινωνία, όμως, στην αιτιολογική έκθεση
υπάρχει μια προσπάθεια να ερμηνευτούν κάποια πράγματα από τα στερεότυπα και τις
εμμονές ίσως της ελληνικής κοινωνίας. Πώς δημιουργήθηκαν αυτά; Μεταφυσικά ή
υπερφυσικά δημιουργήθηκαν, αν δημιουργήθηκαν; Θα έλεγα ότι είναι εντελώς στρεβλή
αυτή η προσέγγιση που επιχειρείται και στην αιτιολογική έκθεση και νομίζω, ότι κάθε ένας
από τους απλούς ανθρώπους καταλαβαίνουν ότι μπαίνουν σε έναν κυκεώνα συνεχών
εξετάσεων.
Με απλά λόγια, θα έλεγα, ότι δυστυχώς και με αυτή τη νομοθετική πρωτοβουλία, τους
έφηβους τους βάζουμε για μια ακόμη φορά στον τοίχο. Θα σας πω ένα στοιχείο από τη δική
μας πρόταση που νομίζουμε ότι είναι το ριζικό στοιχείο για να γίνει επί της ουσίας η
αυτονόμηση αυτής της εκπαιδευτικής βαθμίδας. Κατά τη γνώμη μας, δεν υπάρχει άλλη
τομή, παρά μόνο η τομή της ελεύθερης πρόσβασης στα Πανεπιστήμια, η οποία πρέπει να
γίνει και πρέπει να οργανωθεί και βεβαίως, υπάρχουν ζητήματα τα οποία πρέπει να δούμε,
αλλά αυτή θα μπορούσε να ήταν η μεγάλη τομή που θα άλλαζε ριζικά όλο το πλαίσιο.
Επίσης, θα χαρακτήριζα το νομοσχέδιο σκληρής νεοφιλελεύθερης κοπής, κρίσιμης
αναδιάρθρωσης στην κατεύθυνση ενός σχολείου σκληρά ταξικού και μικροδιευθετήσεων
και θα έλεγα ίσως, και μικροεξυπηρετήσεων, διότι διάφορες διατάξεις εάν τις ψάξει
κανένας καλά, μικρορυθμίζουν ή μικροεξυπηρετούν διάφορα πράγματα και θα επανέλθω
σχετικά με αυτά στην κατ’ άρθρον συζήτηση.
Θα ήθελα να πω, ότι η επίθεση που γίνεται κατά τη δική μας άποψη, στο δικαίωμα στην
Παιδεία, είναι οπωσδήποτε τμήμα ενός νεοφιλελεύθερου σχεδίου που δεν αφορά μόνο στη
χώρα μας, αλλά συνάδει και συναρθρώνεται και με τις διεθνείς κατευθύνσεις των
ευρωπαϊκών ελίτ, της κυρίαρχης λογικής και βεβαίως, είναι τμήμα της συνολικότερης
επίθεσης και της γενικότερης νεοφιλελεύθερης στρατηγικής που εφαρμόζεται στη χώρα
μας. Η σύγκρουση είναι ακριβώς εδώ κύριοι συνάδελφοι όσο και αν λέτε ότι δεν υπάρχει
άλλη πρόταση και διάφορα άλλα τέτοια, κατά τη γνώμη μου, μάλλον αστεία. Η σύγκρουση
αφορά στο αν το νεοφιλελεύθερο σχέδιο και στην Παιδεία με τις πρωτοβουλίες σας θα
υλοποιηθεί ή θα απορριφθεί μέσα από την πάλη των μαθητών, των εκπαιδευτικών, των
γονιών και όλης της κοινωνίας.
Αυτή η αναδιάρθρωση που προτείνετε, αντιστρατεύεται τις αγωνίες και τους πόθους της
συντριπτικής πλειοψηφίας του λαού μας. Βεβαίως, δεν ακουμπά και αυτό είναι πολύ
προσεκτικό, την πολιτική και οικονομική ελίτ της χώρας, όπου αυτοί τα έχουν λύσει τα
ζητήματα, όμως, και αυτό είναι το πιο βασικό χαρακτηριστικό, με την αλλαγή ή την
αναδιάρθρωση που επιχειρεί στο κομμάτι της επαγγελματικής εκπαίδευσης και στο
κομμάτι της μη τυπικής εκπαίδευσης, και αυτό είναι κεντρικό στοιχείο, βαδίζει σε ένα
δρόμο που συρρικνώνει τη Δευτεροβάθμια τυπική εκπαίδευση και προσπαθεί να την
απαξιώσει ακόμη περισσότερο, για να προσφέρει το μεγαλύτερο τμήμα της εκπαίδευσης
και της κατάρτισης σε αυτό το χώρο στα ιδιωτικά επιχειρηματικά συμφέροντα. Αυτή είναι η
πραγματικότητα, η οποία έχει υποστηριχθεί και σημειολογικά και συμβολικά, από τις
ενέργειες και του επικεφαλής της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας του κ.
Αρβανιτόπουλου.
Επίσης, θα ήθελα να πω δύο στοιχεία, ότι αυτός ο δρόμος γι’ αυτή τη στροφή στρώθηκε με
σαφήνεια στο Μεσοπρόθεσμο, όπου οι ίδιες με δύο άρθρα που ήταν τροποποιήσεις των
διατάξεων περί επιχειρήσεων προσωρινής απασχόλησης και περί ιδιωτικών γραφείων
ευρέσεως εργασίας, εκεί λοιπόν κατοχυρώθηκε, ότι οι ίδιες εταιρείες που θα προσφέρουν
κατάρτιση, όπως είναι τα ιδιωτικά ΙΕΚ, ΣΕΚ κ.λπ., θα μπορούν να παίρνουν κονδύλια και για
την κατάρτιση των μαθητών μέσω εκπαιδευτικών κουπονιών και για τη μαθητεία τους,
αλλά και ότι θα ενοικιάζουν εργαζόμενους και αυτό θα το κάνει όλο αυτό το πράγμα που
έχει στηθεί πάρα πολύ προσεκτικά. Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ στην αύξηση του
ωραρίου στα μέλη ΔΕΠ. Δεν γνωρίζω και πραγματικά αναρωτιέμαι τι ακριβώς είναι αυτό
και πώς το αιτιολογείτε. Θα ήθελα να σας ακούσω για να τοποθετηθώ στη συνέχεια επί των
άρθρων.
Επίσης, θα ήθελα να σας μεταφέρω, τελειώνοντας την ομιλία μου, μια σκηνή που νομίζω
ότι δεν έγινε μόνο στη δική μου πόλη, όπου μαθητές των ΕΠΑΛ, οι οποίοι έμειναν από
απουσίες στην ίδια τάξη, περιφέρονταν χωρίς να τους δέχεται κανένα σχολείο. Δεν γνωρίζω
αν αυτή η πραγματικότητα αφορά λίγους ή πολλούς ή πάρα πολλούς μαθητές, αλλά
νομίζω, ότι πολλά παιδιά βρέθηκαν σήμερα χωρίς να ξέρουν ούτε αυτά πού να πάνε ούτε
και οι γονείς τους που να τα πάνε. Σας ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, μετά την
δημοσίευση του σχεδίου νόμου «Αναδιάρθρωση της Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης και
λοιπές διατάξεις αρμοδιότητες του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευμάτων» ακολούθησε
μια γόνιμη συζήτηση στην κοινωνία και μεταξύ ειδικών, γιατί το θέμα είναι υψίστης
σημασίας αφού αφορά την εκπαίδευση των Ελληνόπουλων. Προσωπικά έχω υπηρετήσει
την εκπαίδευση σε όλες της τις βαθμίδες, και στη δευτεροβάθμια εκπαίδευση, και ως
ωρομίσθιος καθηγητής, και σε φροντιστήριο ως καθηγητής, και στο Τ.Ε.Ι., και στο
πανεπιστήμιο ως βοηθός ως εργαστηριακός συνεργάτης, αλλά πάνω απ' όλα ο τελευταίος
και πιο σημαντικός ο ρόλος, είναι ο ρόλος του γονιού και του πατέρα που αγωνία για το
μέλλον των παιδιών του.
Η συζήτηση αυτή, είναι μια συζήτηση που κατά την δική μου γνώμη είναι διαρκής. Είναι
ένας διάλογος γόνιμος όπου όλοι μας θα προσπαθούμε να συμβάλουμε με τον καλύτερο
τρόπο να δημιουργήσουμε το πλαίσιο εκείνο που θα δώσει στα παιδιά μας τα εφόδια, τη
γνώση, τις σπουδές, ούτως ώστε να πάρουν τις βασικές τους δεξιότητες και τις γενικές
γνώσεις τελειώνοντας το Λύκειο, να συμμετέχουν στις πανελλήνιες εξετάσεις και όσοι
επιτύχουν να συνεχίσουν τις σπουδές τους στην τριτοβάθμια εκπαίδευση και από κει και
στη συνέχεια είτε σε μεταπτυχιακές σπουδές, είτε διδακτορικές.
Στο συγκεκριμένο σχέδιο νόμου, πέρα από την δική μου προσωπική μελέτη, έγινα
αποδεκτής ποικίλων τοποθετήσεων από συμπολίτες, γονείς, φροντιστές, καθηγητές του
δημόσιου σχολείου, ενώ παράλληλα ενημερώθηκα και από τα σχόλια που γράφτηκαν στο
πλαίσιο της δημόσιας διαβούλευσης από τον ιστότοπο του Υπουργείου Παιδείας. Θέλω,
συνεπώς, να εστιάσω σε ορισμένα ζητήματα και επιφυλάσσομαι να μιλήσω και αύριο κατά
άρθρο πολύ πιο συγκεκριμένα.
Το πρώτο θέμα, που ζητώ, κύριε Υπουργέ, μια ενημέρωση και δική μου προσωπική, αλλά
και της Επιτροπής και της κοινής γνώμης, αυτό που επικαλούμαστε και λέμε, και ειπώθηκε
για πενταετή διάλογο, να μας εξηγήσετε πώς έγινε η διαδικασία αυτού του πενταετή
διαλόγου για να είμαστε πιο ενήμεροι και πιο καταρτισμένοι όλοι πάνω στο συγκεκριμένο
θέμα.
Προχωρώντας πιο συγκεκριμένα στις προτάσει,ς θεωρώ ότι οι προθέσεις όλων είναι
καλόβουλες. Και της κυβέρνησης, και του Υπουργείου, αλλά και της Αντιπολίτευσης. Μιλώ,
λοιπόν, για τον βαθμό πρόσβασης για αυτό που λέμε ΒΠΑ όπως αναγράφεται, και θέλω να
αναφερθώ πιο συγκεκριμένα στην διαφύλαξη του αδιάβλητου των εξετάσεων. Με την
πρόταση μετράει ο βαθμός και από τις τρεις τάξεις του λυκείου για την εισαγωγή στο
πανεπιστήμιο. Κατά τη δικιά μου τη γνώμη, δίνει μια ώθηση και ένα κίνητρο στους
μαθητές να συμμετέχουν στην εκπαιδευτική διαδικασία στο σχολείο, να την
παρακολουθήσουν, να αποδώσουν, και ο καλύτερος να προχωρήσει. Από την άλλη πλευρά,
είναι ένα κίνητρο και για τον καθηγητή του σχολείου να δουλέψει περισσότερο για αυτό το
οποίο τον πληρώνει ο έλληνας φορολογούμενος, ο ελληνικός λαός, και αυτός είναι ο
σκοπός που έδωσε τον όρκο απέναντι στην πολιτεία να παρέχει εκπαίδευση.
Μέχρι σήμερα, και μιλώ με πλήρη υπευθυνότητα των λόγων που λέω, τα παιδιά δεν έδιναν
και μεγάλη σημασία και ενδιαφέρον για το σχολείο και για το λύκειο και στην Α΄ και στη Β΄
και στη Γ΄ λυκείου, ήταν μόνο εστιασμένα για να μπουν στο πανεπιστήμιο, και από την
άλλη πλευρά οι καθηγητές του σχολείου εκμεταλλευόμενοι το γενικότερο κλίμα που
υπήρχε της μη παραγωγικότητας στην ελληνική κοινωνία, της απαξίωσης πολλών αξιών
όπως του «προσφέρω»,«είμαι καλός δάσκαλος», «βγάζω καλούς μαθητές, τους μεταφέρω
γνώση», να πω ότι ως ένα βαθμό δεν απέδιδαν το μέγιστο των δυνατοτήτων τους. Νομίζω,
λοιπόν, ότι κινείται στην ορθή κατεύθυνση, ο βαθμός πρόσβασης, ζητάω, όμως, ότι για να
διασφαλιστεί το αδιάβλητο να μην διορθώνει ο καθηγητής του λυκείου τα θέματα στο
τέλος των εξετάσεων. Θα μπορούσε με μια πιο απλή διαδικασία να γίνεται μια ανταλλαγή
των γραπτών της Α΄ της Β΄ και της Γ΄ λυκείου της γενικής εκπαίδευσης, να δίνονται σε ένα
άλλο λύκειο με την ευθύνη των κατά τόπους διευθυντών εκπαίδευσης, και έτσι να
εξασφαλίσουν περισσότερο το αδιάβλητο των εξετάσεων και την καλύτερη απόδοση των
καθηγητών. Αυτό, να είναι ένας λόγος και ρόλος αξιολόγησης όλων, και των καθηγητών, και
των μαθητών, και των σχολικών μονάδων για να παράγουμε περισσότερο και να
αποδώσουν περισσότερο για τα παιδιά μας.
Θέλω να ρωτήσω για το βαθμό του απολυτηρίου, δηλαδή, με το απολυτήριο έτσι όπως το
ορίζουμε στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο- και εάν έχετε τη δυνατότητα να μου απαντήσετε
συνέχεια- εάν κάποιος που δεν ήθελε να συμμετάσχει στις πανελλήνιες εξετάσεις να
μπορεί με αυτόν τον βαθμό να πάει να εγγραφεί ένα πανεπιστήμιο του εξωτερικού ή να
συμμετέχει κάπου αλλού σε κάποια άλλη χώρα.
Θέλω, επίσης, να ρωτήσω, λέμε για τον Οργανισμό Εξετάσεων που ιδρύετε εάν έχετε
εξετάσει το ενδεχόμενο, και να προτείνω να δημιουργηθεί ένα Σώμα Βαθμολογητών
Εξεταστών, όπου θα εξετάζουν τα πανελλαδικώς εξεταζόμενα μαθήματα αντικειμενικά, για
να μην έχουμε το εξής φαινόμενο: π.χ. ένας φυσικός που έχει ένα ή δύο ή τρία χρόνια στην
εκπαίδευση να διδάσκει σε κάποιο σχολείο βιολογία ή χημεία, και να αναγκάζεται από τις
εξετάσεις να γίνεται εξεταστής και να διορθώνει βιολογία ή χημεί,α που ίσως δεν την
κατέχει τόσο καλά όσο θα έπρεπε, και το λέω για να διορθώσουμε προβλήματα που τυχόν
υπάρχουν.
Επίσης, κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, που όλα αυτά τα χρόνια συνέβαινε, δυστυχώς. Κάθε
χρόνο γίνονται οι πανελλήνιες εξετάσεις, υπάρχει η επιτροπή εξετάσεων, μπαίνουν τα
θέματα, οι απαντήσεις των θεμάτων των πανελλαδικώς εξεταζομένων μαθημάτων
ανακοινώνονται από τα φροντιστήρια. Εγώ, δεν έχω κανένα ζήτημα με αυτό, συμφωνώ με
τα φροντιστήρια, θα μπορούσε το Σώμα των Εξετάσεων, η Επιτροπή Εξετάσεων να είναι
υποχρεωμένη να ανακοινώνει και τις απαντήσεις των θεμάτων. Να ξέρουμε, δηλαδή, ότι
αυτές είναι οι απαντήσεις, και όπως ορθά δημιουργείται η Τράπεζα Θεμάτων που δίνει τη
δυνατότητα σε κάποιον μαθητή που δεν μπορεί να πάει σε φροντιστήριο να διαβάζει τα
θέματα από την Τράπεζα Θεμάτων, και εκεί προτείνω να υπάρχουν και οι απαντήσεις στα
θέματα ούτως ώστε ένας μαθητής να μπορεί να ασχοληθεί με τις απαντήσεις και να
εκπαιδευτεί ο ίδιος για να συμμετέχει στις εξετάσεις.
Η ημερομηνία των πανελληνίων εξετάσεων. Το ζητάω από όλα τα κόμματα να
συμφωνήσουν να λέμε πότε ξεκινά το σχολικό έτος και κάθε χρόνο να ορίζεται από την
αρχή, αναγνωρίζουμε μετά από πόσες εβδομάδες, πόσους μήνες θα είναι οι πανελλήνιες
εξετάσεις και όχι να αναζητούμε κάθε χρόνο για τα παιδιά της Γ΄ λυκείου και για τις
οικογένειές τους, να λέμε ότι θα ανακοινώσει ο Υπουργός Παιδείας πότε θα είναι οι
εξετάσεις. Μία είναι πριν το Πάσχα, μια είναι μια βδομάδα μετά το Πάσχα, μια πιο πριν, και
πολλές φορές αναγκαζόμαστε να μην ολοκληρώνεται η εκπαίδευση της Γ΄ λυκείου, γιατί
είτε έχουμε εκλογές, είτε έχουμε ευρωεκλογές ή για οποιουσδήποτε άλλους λόγους που
δεν αφορούν την εκπαίδευση και δεν έχουν καμία σχέση με τις εξετάσεις.
Είμαι καθηγητής Πληροφορικής. Γνωρίζω ότι η πληροφορική είναι μια ολιστική επιστήμη
είναι μια βάση για πολλές άλλες επιστήμες. Σας ζητώ να επανεξετάσετε το ενδεχόμενο να
δοθεί η δυνατότητα κάποιες σχολές, πολυτεχνεία πληροφορικής, να εξετάζουν το μάθημα
της πληροφορικής ως πανελλαδικώς εξεταζόμενο. Είναι σωστή και ορθώς πράξετε που το
μάθημα της πληροφορικής υπάρχει σε όλες τις τάξεις του λυκείου. Ζητώ να εξετάσετε και
αυτό το ενδεχόμενο. Υπάρχει το project το μάθημα που μπήκε στην Α΄ λυκείου, να μπουν
προϋποθέσεις τουλάχιστον να έχουν μεταπτυχιακό οι καθηγητές οι οποίοι το διδάσκουν
για να μπορούν να αποδώσουν.
Υπάρχει μια πρόταση από τον ΟΙΕΛΕ, από την ιδιωτική εκπαίδευση, το οποίο είναι το
«κουπόνι εκπαίδευσης». Θα μπορούσαμε λόγω της οικονομικής κρίσης και
εκμεταλλευόμενοι τα ευρωπαϊκά κονδύλια να υιοθετήσει το Υπουργείο αυτή την πρόταση,
σας ζητώ να την εξετάσετε σε συνεργασία και με άλλα Υπουργεία, ώστε να παίρνει ο
μαθητής ένα «κουπόνι εκπαίδευσης» που θα μπορεί να το δίνει είτε σε καθηγητή του
δημόσιου σχολείου, είτε σε καθηγητή ιδιώτη, όπου θα παρακρατείται και ο φόρος, να έχει
μια ενισχυτική διδασκαλία, να έχει ένα φροντιστήριο το απόγευμα να ετοιμάζεται είτε για
τις πανελλήνιες εξετάσεις, είτε για τις εξετάσεις από τάξη σε τάξη.
Θέλω εδώ να επισημάνω το εξής. Ότι αυτό θα έχει ιδιαίτερη χρησιμότητα, για τα παιδιά
των φτωχών οικογενειών, γι’ αυτούς που δεν έχουν οικονομική δυνατότητα να πληρώσουν
τα φροντιστήρια, για τα παιδιά που είναι σε ορεινά σχολεία, για τα παιδιά που είναι σε
νησιωτικές περιοχές, όπου, μέχρι τώρα η εμπειρία έχει δείξει, ότι έρχονται οι καθηγητές, σε
ένα ορεινό χωριό, όπως είναι το δικό μου στο Βουλγαρέλι Άρτας από τα Γιάννενα, μένουν 3
ώρες 4 και φεύγουν και ξαναπηγαίνουν στα Γιάννενα, φεύγουν και δεν μένει κανένας εκεί.
Το απόγευμα, δεν υπάρχει κάποιος να υποστηρίξει αυτά τα παιδιά. Με το κουπόνι
εκπαίδευσης, θα μπορεί ο μαθητής να το δώσει σε κάποιον και να του κάνει μάθημα και
μετά το σχολείο, θα πάνε και έτσι θα δώσουμε και μία ώθηση στους ανέργους πτυχιούχους
όλων των ειδικοτήτων. Θα ξέρουν ότι ήδη, θα υπάρχει ένα συγκεκριμένο εισόδημα από το
κουπόνι εκπαίδευσης, να ανοίξουν εκεί δομές, να ανοίξουν κάποιο φροντιστήριο, μιας που
επίσημα η ελληνική κοινωνία αποδέχεται τα φροντιστήρια, να λειτουργήσουν και να
αποδώσουν.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα επίσης να επανεξετάσετε, να δείτε το άρθρο 34 που αναφέρεται
στις μεταγραφές των σπουδαστών λόγω της οικονομικής κρίσης και αν είναι δυνατόν να
αφήσουν ελεύθερες τις μεταγραφές, από περιφερειακό πανεπιστήμιο, σε περιφερειακό, ή
από περιφερειακό ΤΕΙ σε περιφερειακό ΤΕΙ, ούτως ώστε ένας σπουδαστής που πέρασε στο
ΤΕΙ Λάρισας να μπορεί να πάει στο ΤΕΙ Πάτρας, ή ένας φοιτητής που πέρασε στο ΤΕΙ στην
Τρίπολη, να μπορεί να πάει στο Πανεπιστήμιο Ιωαννίνων. Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ
για την ανοχή και την κατάχρηση του χρόνου που έγινε, νομίζω ότι με διάλογο, με
συζήτηση, μπορούμε να βελτιώσουμε και να προσφέρουμε καλύτερες προϋποθέσεις στα
παιδιά μας. Ευχαριστώ πολύ.
ΤΑΣΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε, μερικά στοιχεία τα οποία είναι εξαιρετικά
σημαντικά και τα οποία δεν ανέφερα στην πρωτομιλία μου. Σχετικά με τον αποκλεισμό των
Ισπανικών και Ιταλικών. Τα παιδιά που θέλουν να παρακολουθήσουν τμήματα
πανεπιστημιακά, Ιταλικής και Ισπανικής….
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευμάτων): Το βάλαμε στην
ενισχυτική διδασκαλία
ΤΑΣΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Το ξέρω ότι το βάλετε στην ενισχυτική διδασκαλία, εκτός του
προγράμματος, αλλά νομίζετε ότι είναι επαρκείς οι ώρες, ώστε ένα παιδί να προετοιμαστεί
για να πετύχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευμάτων): Τι προτείνετε;
ΤΑΣΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Προτείνουμε να μπαίνει ως δεύτερη ξένη γλώσσα, όπως το είχαμε για
μεγάλο διάστημα, να μπορούν να παρακολουθούν όσα θέλουν, Ισπανικά και Ιταλικά.
Αλλιώς, θα έπρεπε να τα βγάλουμε από το Πανεπιστήμιο και να μην υπάρχουν ούτε
Ισπανικά, ούτε Ιταλικά. Θα τα πούμε και αύριο.
Σχετικά με το 20ο έτος που βάζετε, γιατί μπορεί να είναι μέχρι τα εσπερινά, σημαίνει ότι
όσοι είναι πάνω από τα 20, που για οποιονδήποτε λόγο καθυστέρησαν ή οτιδήποτε, δεν
έχουν θέση στο ημερήσιο Λύκειο, παραμόνο στο εσπερινό; Δεν ξέρω αν το έχετε εξετάσει,
δείτε το.
Σχετικά με την προσαρμογή βαθμολογίας που γίνεται και προβλέπεται στις εισαγωγικές
εξετάσεις στο Πανεπιστήμιο, προβλέπεται και δυνατότητα στον Υπουργό να καθορίζει την
προσαρμογή ή όχι; Και για τις προαγωγικές εξετάσεις, όσον αφορά την προφορική
βαθμολογία, δηλαδή, αυτό, η προσαρμογή, ισχύει μόνο στην εισαγωγή στα Πανεπιστήμια,
ή θα υπάρξει μία προσαρμογή γενικής βαθμολογίας, ώστε να βγαίνει με ένα τρόπο;
Τώρα, σχετικά με το ότι στο Σύνταγμα, η υποχρέωση της Πολιτείας είναι για δωρεάν
παιδεία στην τυπική εκπαίδευση. Και τα ΣΕΚ είναι εκτός τυπικής εκπαίδευσης. Το
ενδεχόμενο ένας μελλοντικός υπουργός, να βάλει δίδακτρα στα ΣΕΚ που δεν θα ήταν
καθόλου αντισυνταγματικό, γιατί είναι εκτός τυπικής εκπαίδευσης, δεδομένου ότι
υπάρχουν δίδακτρα, μικρά μεν, και στα δημόσια ΙΕΚ, αυτό πως το αντιμετωπίζετε; Δηλαδή,
το οτιδήποτε είναι εκτός τυπικής εκπαίδευσης, δεν είναι πια υποχρέωση για δωρεάν της
πολιτείας, θα ήθελα μία άποψη επ’ αυτού.
Σχετικά, με το θέμα της πληροφορικής που αναφέρθηκε από πάρα πολλούς, είναι άλλο
πράγμα, να το ξεκαθαρίσουμε, η χρήση υπολογιστή, που είναι μια ικανότητα που μπορεί να
αποκτήσει ο καθένας και με οριζόντιο τρόπο, όπως είπε η κυρία Ρεπούση. Εδώ, θεωρούμε
την πληροφορική, εδώ και δεκαετίες, ως μία ξεχωριστή επιστήμη, με την δική της
σημαντική θέση ανάμεσα στις θετικές επιστήμες, που ασχολούνται με διάφορους τομείς
της σύγχρονης τεχνολογικής επανάστασης. Περί αυτού πρόκειται. Ιδιαίτερα, το μάθημα του
Προγραμματισμού κατά τη δική μας αντίληψη, βοηθάει στην αναλυτική και συνθετική
ικανότητα ενός ατόμου, ώστε να μπορεί να σκέφτεται και να επιλύει προβλήματα. Είχα πει
στην πρωτομιλία μου, ότι περίπου 40 τμήματα, με διόρθωσε ένας συνάδελφος, είναι 87 τα
τμήματα Πανεπιστημίων και ΤΕΙ, που έχουν ως αντικείμενο την Πληροφορική έτσι όπως την
περιέγραψα, γι’ αυτό είχε αντικείμενο και η πρόταση που έκανα και την οποία θα
συζητήσουμε αναλυτικότερα αύριο. Ευχαριστώ πολύ.
Η θέση των Σχολικών Συμβούλων Πληροφορικής για την Πληροφορική στο Γυμνάσιο Επισημαίνουμε για μια ακόμα φορά πως η Πληροφορική δεν ταυτίζεται με τις Τεχνολογίες Πληροφορίας και Επικοινωνιών (ΤΠΕ). Η διδασκαλία της Πληροφορικής στοχεύει στην ανάπτυξη δεξιοτήτων για τη δημιουργία πληροφορικών εργαλείων και λύσεων ενώ των ΤΠΕ στην ανάπτυξη ικανοτήτων δημιουργικής χρήσης τους. Σε σχέση με την Πληροφορική στο Γυμνάσιο οι υπογράφοντες Σχολικοί Σύμβουλοι ζητάμε την καθιέρωση εργαστηριακού δίωρου ανεξάρτητου μαθήματος «Πληροφορική» με σύγχρονο και ευέλικτο περιεχόμενο και στις τρεις τάξεις. Τονίζουμε τη σπουδαιότητα αυτού του μαθήματος στο Γυμνάσιο και καταθέτουμε την εμπειρία μας ως Σχολικοί Σύμβουλοι από την μέχρι τώρα διδασκαλία του μαθήματος στα Γυμνάσια, η οποία συνοψίζεται ως εξής: Κατά τη διδασκαλία του μαθήματος «Πληροφορική» στο Γυμνάσιο η μία (1) ώρα διδασκαλίας εβδομαδιαίως δεν επέτρεπε ούτε την πλήρη κάλυψη της ύλης, του προ δεκαετίας και ήδη ξεπερασμένου επιστημονικά και παιδαγωγικά Προγράμματος Σπουδών (Π.Σ.), ούτε την εξάσκηση των μαθητών στη βασική χρήση των ΤΠΕ. Οι σύγχρονες παιδαγωγικές απαιτήσεις για μαθητοκεντρική διδασκαλία, η ανάγκη για οικοδόμηση της γνώσης σε έννοιες της Πληροφορικής όπως και σε θέματα ασφάλειας στο Διαδίκτυο, ενδιαφερόντων των μαθητών και απαιτήσεων της κοινωνίας, είναι λόγοι που καθιστούν απαραίτητη την αλλαγή του Προγράμματος Σπουδών με δίωρο μάθημα σε όλες τις τάξεις του Γυμνασίου. Από την πιλοτική εφαρμογή του νέου Π.Σ. (για δύο χρόνια πιλοτικά σε 68 Γυμνάσια (Υ.Α. 97911/Γ1, 31‐8‐2011) όπου χαρακτηρίζεται το μάθημα για τα αντικείμενα της Πληροφορικής‐ΤΠΕ «… ως εργαστηριακό με δύο (2) συνεχόμενες διδακτικές ώρες την εβδομάδα το οποίο διεξάγεται αποκλειστικά στο εργαστήριο πληροφορικής του σχολείου …» (Υ.Α. 1‐11‐2011, α.π. 124674/Γ2), διαπιστώθηκε ότι δίνεται η δυνατότητα να υπάρχει ο απαραίτητος χρόνος για τους μαθητές ώστε «μέσα από κατάλληλες μαθησιακές δραστηριότητες με ποικίλα εργαλεία των ΤΠΕ, να διερευνήσουν, να πειραματιστούν, να συνεργαστούν, να σχεδιάσουν και να δημιουργήσουν ολοκληρωμένα ψηφιακά έργα» (ΦΕΚ Β΄ 2323, ΑΔΑ 45Ο09‐1ΙΕ). Ως Σχολικοί Σύμβουλοι Πληροφορικής, θεωρούμε ότι μέσα στο πλαίσιο που περιγράψαμε, τα οφέλη που αποκομίζουν οι μαθητές/τριες, το σχολείο ως εκπαιδευτική κοινότητα και η ελληνική κοινωνία από την καθιέρωση δίωρου μαθήματος Πληροφορικής στα Γυμνάσια είναι πολλαπλά και πολύ σημαντικά. Είμαστε στη διάθεσή σας για περισσότερες διευκρινίσεις ή εξειδικεύσεις. Οι υπογράφοντες Σχολικοί Σύμβουλοι Πληροφορικής 1. Γώγουλος Γιώργος 2. Δρακόπουλος Βασίλης 3. Εφόπουλος Βασίλης 4. Θεοφανέλης Τιμολέων 5. Καράκιζα Τσαμπίκα 6. Κανίδης Ευάγγελος 7. Κολοκοτρώνης Δημήτρης 8. Κοτίνη Ισαβέλλα 9. Κωτσάκης Σταύρος 10. Λαδιάς Αναστάσιος 11. Μανουσαρίδης Ζαχαρίας 12. Μπασούνας Αθανάσιος 13. Μπελεσιώτης Βασίλειος 14. Μπέλλου Ιωάννα 15. Ναλμπάντη Θεοδώρα 16. Πανσεληνάς Γεώργιος 17. Παπαδάκης Σπύρος 18. Πολυμέρης Γεράσιμος 19. Σπάλα Γεωργία 20. Σταχτέας Χαράλαμπος 21. Τζελέπη Σοφία Πληροφορική: Τρόπος ζωής και λήψης αποφάσεων Εμμανουήλ Ι. Γιαννακουδάκης Καθηγητής Πανεπιστημίου http://www.aueb.gr/Users/yannakoudakis/greek/ Απόφαση είναι η επιλογή μεταξύ δύο ή περισσοτέρων εναλλακτικών επιλογών. Σύμφωνα με αυτό τον ορισμό, η "λήψη απόφασης" είναι η διαδικασία επιλογής μεταξύ δύο ή περισσότερων εναλλακτικών λύσεων. Τα πάντα στη ζωή σχετίζονται και καθορίζονται από τη Λήψη Αποφάσεων. Καθημερινά ο άνθρωπος λαμβάνει περίπου πενήντα αποφάσεις, οι οποίες έχουν καθοριστική σημασία για το μέλλον του, την εξελικτική του πορεία και την επίλυση των προβλημάτων του. Η επιλογή εναλλακτικών λύσεων είναι αναγκαία, εξαιτίας της απόστασης που παρατηρείται μεταξύ μιας πραγματικής και μιας επιθυμητής κατάστασης, καθώς και των διαφόρων καταστάσεων, που μπορούν να προκύψουν από την επιλογή της μιας ή της άλλης λύσης. Η απόσταση μπορεί να είναι ένα πρόβλημα ή μια ευκαιρία για την οποία θα πρέπει να ληφθεί σχετική απόφαση. Οι εναλλακτικές λύσεις αναφέρονται στον τρόπο, την πορεία, τις ενέργειες, τα μέσα, το χρόνο κτλ., με τα οποία η υπάρχουσα κατάσταση θα οδηγηθεί προς την επιθυμητή ή τη μη επιθυμητή κατάσταση που θα γίνει πραγματικότητα. Η αναγκαιότητα των αποφάσεων και η σπουδαιότητα της Λήψης Αποφάσεων για την προσωπική ζωή κάθε ανθρώπου είναι προφανής. Η λήψη σωστών αποφάσεων δεν είναι απλή και εύκολη διανοητική λειτουργία. Αρχικά, πρέπει να γίνει η Αναγνώριση του προβλήματος και η Παραδοχή ότι απαιτείται μια λύση/απόφαση από το άτομο. Το επόμενο στάδιο αφορά την Ανάλυση των δεδομένων και την Εξεύρεση εναλλακτικών λύσεων. Τέλος, η Ποσοτικοποίηση των εναλλακτικών λύσεων και η Πρόβλεψη των πιθανοτήτων επιτυχίας, προηγούνται του βήματος της Λήψης Απόφασης. Για να είναι δυνατή η επιλογή της καλύτερης λύσης απαραίτητη είναι η αξιολόγηση όλων των εναλλακτικών τρόπων δράσης. Κάποια στοιχεία της ορθολογικής διαδικασίας της αξιολόγησης είναι η δυνατότητα της εφαρμογής της λύσης, ο προσδιορισμός των ωφελειών και του κόστους (οικονομικού ή ψυχικού) και ο προσδιορισμός των πλεονεκτημάτων και μειονεκτημάτων κάθε εναλλακτικής λύσης σε σύγκριση με τις άλλες, έχοντας πάντα ως σημείο αναφοράς τους αρχικούς στόχους του ατόμου. Από τα παραπάνω συμπεραίνουμε ότι κάθε απόφαση απαιτεί το συνδυασμό ενός μεγάλου αριθμού πληροφοριών, γνώσεων, χαρακτηριστικών προσωπικότητας και ικανοτήτων. Επιπλέον, δύναται να διαταράξει ισορροπίες, προκαλώντας μικρές ή μεγάλες συγκρούσεις και οδηγεί σε αποτελέσματα τα οποία μπορούν να προσδιοριστούν μόνο με μικρή συνήθως πιθανότητα. Σε κάθε περίπτωση, η διανοητική διαδικασία λήψης απόφασης συνδέεται άρρηκτα με την αλγοριθμική σκέψη, που αντιπροσωπεύεται από τη δομή If…Then… / Else…End If. Είναι πολύ σημαντικό, λοιπόν, να εξοικειώνεται ο εκπαιδευόμενος με αυτόν τον επιστημονικά εδραιωμένο τρόπο σκέψης που με τον καιρό γίνεται τρόπος ζωής. Επιστημονική προσέγγιση απαιτεί η κάθε μας απόφαση. Είτε αυτό αφορά τον τρόπο μελέτης των κεφαλαίων ενός βιβλίου είτε την επιλογή Σχολών στο Μηχανογραφικό Δελτίο είτε το ποια πορεία θα ακολουθήσει κανείς για να φτάσει από ένα σημείο σε άλλο. Τον αλγοριθμικό τρόπο σκέψης και συλλήβδην όλα τα παραπάνω τα καλλιεργεί και τα μελετά η επιστήμη της Πληροφορικής που μαζί με την επιστήμη των Μαθηματικών αποτελούν τους δύο ακρογωνιαίους λίθους της Επιστημονικής και Ερευνητικής Σκέψης. Ιδιαίτερα η τεχνολογία της Πληροφορικής και η εφαρμογή αυτής επηρεάζουν άμεσα την καθημερινή μας ζωή, ενώ σε πολλές περιπτώσεις η καθημερινότητά μας καθίσταται δυσλειτουργική χωρίς την Τεχνολογία και την Πληροφορική. Η σπουδαιότητα του θέματος έχει αναδειχθεί από την British Computer Society και συνέβαλε στο να οριστεί το μάθημα της Πληροφορικής υποχρεωτικό μάθημα σε όλες τις αναπτυγμένες χώρες τόσο στην Α΄Βάθμια όσο και στη Β΄βάθμια Εκπαίδευση. Και ενώ στη χώρα μας είχε ενταχθεί το μάθημα της Πληροφορικής στα Γυμνάσια και Λύκεια, ξαφνικά και αναιτιολόγητα το Υπουργείο Παιδείας το υποβαθμίζει στα Δημόσια Σχολεία. Ένας από τους σκοπούς που αναφέρεται στο σχέδιο νόμου στο Άρθρο 1 παρ.2θ είναι κατά λέξη «η καλλιέργεια της ικανότητας κάθε ατόμου για κριτική προσέγγιση και αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών πληροφορίας και επικοινωνιών». Πώς, λοιπόν, θα επιτευχθεί ο στόχος αυτός εάν καταργηθεί το μάθημα της Πληροφορικής; Στον πρόλογο του βιβλίου του μαθήματος «Ανάπτυξη εφαρμογών σε Προγραμματιστικό Περιβάλλον» αναφέρεται: «Το μάθημα Ανάπτυξη εφαρμογών σε Προγραμματιστικό Περιβάλλον έχει σαν γενικό σκοπό οι μαθητές να αναπτύξουν αναλυτική και συνθετική σκέψη, να αποκτήσουν ικανότητες μεθοδολογικού χαρακτήρα για να μπορούν να επιλύσουν προβλήματα». Επίσης, στο πρώτο μέρος (Κεφ. 1‐5) το μάθημα αναφέρεται «στην Ανάλυση προβλήματος και Σχεδίαση Αλγορίθμου, όπου έμφαση δίνεται στην ανάπτυξη δεξιοτήτων αλγοριθμικής προσέγγισης των προβλημάτων για επίλυση». Οφείλουν να κατονομαστούν οι Σύμβουλοι του Υπουργού και να λογοδοτήσει και ο ίδιος, που οπισθοδρομεί τη χώρα σε εποχές που δεν ήταν κατανοητός ο ρόλος της Πληροφορικής στην τεχνολογική ανάπτυξη μιας χώρας. Και μάλιστα μιας χώρας που δεν ήταν ποτέ προσανατολισμένη τεχνολογικά και οφείλει να κάνει μεγάλα βήματα, ώστε να φτάσει την ανάπτυξη των άλλων Ευρωπαϊκών χωρών. Η κατάργηση ή ακόμη και υποβάθμιση της διδασκαλίας μαθημάτων Πληροφορικής δεν συνάδει με την παγκόσμια, σύγχρονη τάση για καλλιέργεια δεξιοτήτων υπολογιστικής / αλγοριθμικής σκέψης και επιστρέφει βίαια τη χώρα σε εποχές αμάθειας και λειτουργικού αναλφαβητισμού. Μήπως τελικά τα Φροντιστήρια Μέσης Εκπαίδευσης και συγκεκριμένα η ΟΕΦΕ είναι οι φορείς που θα δώσουν τη λύση στο πρόβλημα που επισημαίνω; Αθήνα, 26/8/2013 Πληροφορική και Χημεία: Εχθροί ή όχι; Η αλήθεια Μετά λύπης μας, αναγνώσαμε άλλη μια ανακοίνωση (5/9/2013) της Ένωσης Ελλήνων Χημικών (ΕΕΧ) η οποία επιχειρεί να ρίξει λάδι στην φωτιά της υποτιθέμενης «κόντρας» μεταξύ καθηγητών Πληροφορικής και καθηγητών Χημείας. Ας πάρουμε τα πράγματα, όμως, από την αρχή: 1. Από πού ξεκίνησε αυτή η «κόντρα»; Όποια από τις 2 πλευρές και να ρωτήσετε, θα καταδείξει την άλλη. Πού βρίσκεται όμως η αλήθεια; Το μήλον της έριδος είναι το 4ο εξεταζόμενο πανελλαδικά μάθημα της Θετικής/Τεχνολογικής κατεύθυνσης. Το σχέδιο νόμου που έχει κατατεθεί ήδη στην Βουλή προβλέπει ότι το 4ο εξεταζόμενο μάθημα θα είναι ΜΟΝΟ η Χημεία. Το γεγονός αυτό ξεσήκωσε θύελλα αντιδράσεων από τους καθηγητές Πληροφορικής εδώ και περίπου έναν μήνα. Η κόντρα ξεκίνησε από τα υποτιθέμενα προσβλητικά σχόλια των καθηγητών Πληροφορικής για την επιστήμη της Χημείας. Ωστόσο, η αλήθεια δεν είναι αυτή. Από πότε θεωρείται υποτιμητικό για μια επιστήμη το να μην είναι συναφής με κάποιες σχολές; Αφού αποδεικνύεται από το πρόγραμμα σπουδών τους. Από πότε θεωρείται υποτιμητικό για μια επιστήμη το να αμφισβητείται η λογική της εξέτασης πανελλαδικά σε αυτήν για μια μεγάλη ομάδα σχολών που αποδεικνύεται ότι δεν είναι συναφείς; Και από πότε θεωρείται υποβάθμιση μιας επιστήμης το γεγονός ότι θα πρέπει να παραχωρήσει την θέση της σε κάποια άλλη που είναι πιο συναφής για κάποιες σχολές; Η κοινή λογική υπαγορεύει ότι κανένα από όλα αυτά τα γεγονότα δεν θα έπρεπε να οδηγεί στην σκέψη ότι μια επιστήμη υποτιμάται. Ωστόσο, έτσι εκλήφθηκε από την πλευρά των καθηγητών Χημείας, οι οποίοι προφανώς πέρασαν στην αντεπίθεση, μιλώντας για «συντεχνίες» που «επιδιώκουν κίβδηλα δικαιώματα πάνω στην εκπαίδευση». Μάλιστα, «βαριές» εκφράσεις υιοθετήθηκαν και από καθηγητές πανεπιστημίου της επιστήμης της Χημείας! Και ο μύλος των ανακοινώσεων, επιστολών συνεχίζεται, αν και τέτοιες εκφράσεις δεν χρησιμοποιήθηκαν σε κανένα σημείο από καθηγητές και ακαδημαϊκούς της Πληροφορικής, τουλάχιστον επίσημα. 2. Τελικά, πόσες σχολές είναι συναφείς με την Χημεία και πόσες με την Πληροφορική; Άλλο ένα κύριο σημείο τριβής. Νούμερα πάνε κι έρχονται κι από τις δυο πλευρές. Ποια είναι η αλήθεια όμως; Το πεδίο των Θετικών και Τεχνολογικών Σπουδών περιλαμβάνει όλες τις σχολές των αντίστοιχων πεδίων του σημερινού μηχανογραφικού δελτίου (2ου και 4ου). Γύρω στις 200 σχολές αν αφαιρεθούν οι κοινές σχολές με άλλα πεδία (Παιδαγωγικά, ΤΕΦΑΑ) κτλ. Μελετώντας το μηχανογραφικό δελτίο του 2013 (http://exams.minedu.gov.gr/Candidate/Info/MHX_D_GEL.pdf), ο οποιοσδήποτε αντικειμενικός παρατηρητής θα καταμετρήσει πάνω από 70 σχολές που έχουν συνάφεια με την Χημεία (Χημείας, Χημικών Μηχανικών, Τροφίμων, Περιβάλλοντος, Γεωπονίας κτλ), και πάνω από 80 σχολές που έχουν συνάφεια με την Πληροφορική (Πληροφορικής, Ηλεκτρολόγων και Μηχανικών Η/Υ, Ηλεκτρονικών, Αυτοματισμού κτλ.). Οι υπόλοιπες σχολές, είτε δεν είναι συναφείς με κάποια επιστήμη, είτε είναι συναφείς και με τις 2 (όπως οι Πολιτικοί Μηχανικοί). Οτιδήποτε δεν συμφωνεί με τα παραπάνω νούμερα, είναι ψευδές και εύκολα καταρρίψιμο. 3. Και γιατί οι Πληροφορικοί «στοχοποίησαν» την Χημεία; Η εξέταση σε 4 μαθήματα είναι πολιτική επιλογή της κυβέρνησης και δεν επιδέχεται αλλαγής όπως φαίνεται. Οι σχολές Πληροφορικής και οι συναφείς σε αυτές ανήκουν στο πεδίο των Θετικών/Τεχνολογικών σπουδών, άρα ένα οποιοδήποτε μάθημα Πληροφορικής θα πρέπει να ενταχθεί σε αυτή την κατεύθυνση. Είναι προφανές ότι η προχωρημένη γνώση και τελικά εξέταση των μαθητών στις επιστήμες των Μαθηματικών και της Φυσικής είναι προαπαιτούμενη σχεδόν σε όλες τις σχολές του πεδίου αυτού. Όπως αποδεικνύεται όμως από την ερώτηση 2, ο όγκος των σχολών που αφορούν την Χημεία δεν είναι τόσο μεγάλος για να δικαιολογείται η εξέταση ΜΟΝΟ στο μάθημα της Χημείας για ένα τόσο μεγάλο πεδίο. Αντίθετα, υπάρχει ένας αντίστοιχος όγκος σχολών που είναι συναφείς με την Πληροφορική. Συνεπώς, μοιραίο ήταν οι καθηγητές Πληροφορικής να αντιδράσουν σε αυτή την μονομέρεια. Αυτό μεταφράστηκε σαν «στοχοποίηση» της Χημείας. 4. Η Χημεία είναι υποβαθμισμένη στο υπάρχον σύστημα; Αναπολώντας το παρελθόν, θα θυμηθεί κάποιος ότι η Χημεία ήταν κρατούσα την εποχή των Δεσμών, έχοντας εξεταζόμενο μάθημα σε 2 από τις 4 Δέσμες. Η μεταρρύθμιση Αρσένη το 1999, προσδιόρισε την Χημεία σαν βασικό μάθημα της Θετικής κατεύθυνσης και του κύκλου Βιοχημείας της Τεχνολογικής Κατεύθυνσης. Η Χημεία, δηλαδή, συνέχιζε να κατέχει 2 από τις 4 συνολικά κατευθύνσεις. Τα πρώτα χρόνια λειτουργίας του νέου συστήματος, λίγοι μαθητές επέλεγαν την Τεχνολογική Κατεύθυνση. Σιγά σιγά, η κατάσταση αντιστράφηκε και οι περισσότεροι στράφηκαν προς τα εκεί. Μοιραία, οι μαθητές που ασχολούνταν με την Χημεία, μειώθηκαν. Γι’αυτό δεν ευθύνεται κανένας, είναι επιλογή των παιδιών. Μήπως θα έπρεπε να οδηγούνται με το ζόρι στην διδασκαλία της Χημείας (όπως πάει να γίνει τώρα); Η κοινωνία και κυρίως η επιστήμη προχώρησε σε σχέση με την εποχή των Δεσμών. Νέες επιστήμες, και κυρίως η Πληροφορική εντάχθηκαν σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης. Αυτό σημαίνει ότι θα πρέπει να γίνει αγώνας διεκδίκησης των παλιών κεκτημένων, λόγω της υποτιθέμενης υποβάθμισης των τελευταίων 15 χρόνων, καταφεύγοντας σε λογικές πέρα ως πέρα αντιπαιδαγωγικές και επιζήμιες; Και φυσικά, η υποτιθέμενη υποβάθμιση της Χημείας στις πανελλαδικές απέχει έτη φωτός από την πλήρη εξαφάνιση της Πληροφορικής από τις εξετάσεις. 5. Υπάρχει στρέβλωση σε σχέση με τα εξεταζόμενα μαθήματα και τις σχολές εισαγωγής στο υπάρχον σύστημα; Οι καθηγητές Χημείας προβάλλουν το επιχείρημα ότι πολλές σχολές συναφείς με την Χημεία παραπονιούνται τα τελευταία 10+ χρόνια ότι οι εισακτέοι τους δεν έχουν τις απαιτούμενες γνώσεις Χημείας, αφού είναι απόφοιτοι της Τεχνολογικής κατεύθυνσης. Και έχουν δίκιο. Αλλά αυτή είναι η μισή αλήθεια. Προφανώς, εισακτέοι σε σχολές Πληροφορικής και Ηλεκτρολόγων Μηχανικών προέρχονταν και από την Θετική κατεύθυνση, με αντίστοιχες συνέπειες. Αυτή ήταν μια στρέβλωση του υπάρχοντος συστήματος που όφειλε να διορθωθεί. Και τελικά, η λύση του νέου συστήματος είναι να διογκώσει την στρέβλωση: Ενώ με το παρόν σύστημα κάποιος μπορούσε να διδαχθεί Χημεία στην Θετική ή Προγραμματισμό στην Τεχνολογική, πλέον θα διδάσκεται μόνο Χημεία για όλες τις σχολές!!! 6. Τελικά, τι ζητάνε οι μεν και οι δε; Η πρόταση της πλευράς των Χημικών είναι απλή και σαφής: Όλες οι σχολές του Θετικού/Τεχνολογικού πεδίου θα δέχονται εισακτέους που θα εξετάζονται στην Χημεία. Δηλαδή, δεν θα έχουν καμία επαφή με την επιστήμη της Πληροφορικής ως προς τις πανελλαδικές εξετάσεις. Η πρόταση της πλευράς των καθηγητών Πληροφορικής έχει 2 παραλλαγές: Η κύρια αναφέρει ότι ο μεγάλος αριθμός των σχολών που είναι συναφείς με την Πληροφορική θα πρέπει να οδηγήσει στην δημιουργία ξεχωριστού πεδίου Τεχνολογικών επιστημών, όπου εξεταζόμενο μάθημα θα είναι η Πληροφορική. Στις υπόλοιπες σχολές του πεδίου, εξεταζόμενο μάθημα θα είναι η Χημεία. Η δεύτερη παραλλαγή αναφέρει ότι αν δεν είναι επιθυμητή η διάσπαση του τεράστιου πεδίου των 200 σχολών, τότε θα πρέπει να δίνεται η δυνατότητα στον μαθητή να επιλέγει μια από τις 2 επιστήμες, ανάλογα με τα ενδιαφέροντα του. ΔΗΛΑΔΗ, Η ΜΙΑ ΠΛΕΥΡΑ ΑΠΑΙΤΕΙ ΤΗΝ ΕΞΑΦΑΝΙΣΗ ΤΗΣ ΑΛΛΗΣ ΑΠΟ ΤΑ ΠΑΝΕΛΛΑΔΙΚΩΣ ΕΞΕΤΑΖΟΜΕΝΑ ΜΑΘΗΜΑΤΑ, ΕΝΩ Η ΑΛΛΗ ΤΗΝ ΣΥΝΥΠΑΡΞΗ ΤΩΝ 2 ΕΠΙΣΤΗΜΩΝ. 7. Σε περίπτωση επιλογής των μαθητών, δεν θα επιλέγουν οι περισσότεροι την Πληροφορική σαν πιο «εύκολο» μάθημα; Αυτό υποστηρίζει η πλευρά των καθηγητών Χημείας αλλά δεν μπορεί να αποδειχτεί. Τα θέματα και στα 2 μαθήματα θα μπορούν να κρατηθούν στο ίδιο επίπεδο δυσκολίας, ώστε να μην υπάρχει κατεύθυνση των μαθητών προς την μια κατεύθυνση ή την άλλη, αλλά να υπάρχει πραγματική επιλογή λόγω ενδιαφέροντος. Όσο για την «ευκολία» του μαθήματος της Πληροφορικής, το ποσοστό αριστούχων του μαθήματος «Ανάπτυξη Εφαρμογών σε Προγραμματιστικό Περιβάλλον» δεν ξεπέρασε ποτέ το 17% στις πανελλαδικές εξετάσεις. Αν θεωρεί ότι η ΕΕΧ (σύμφωνα με την ανακοίνωση) ότι η δυνατότητα επιλογής των μαθητών είναι επικίνδυνη και θα πρέπει να αποφασίζουν τα τμήματα για τα εξεταζόμενα μαθήματα, ας το προωθήσουν. Συμφωνούν απόλυτα και οι καθηγητές Πληροφορικής. 8. Μήπως η πληροφορική δεν εξετάζεται σε καμία άλλη χώρα; Μια απλή έρευνα στα εκπαιδευτικά συστήματα άλλων χωρών θα πείσει και τον πιο δύσπιστο. (Για παράδειγμα, http://germany.acm.org/upload/pdf/ACMandIEreport.pdf). Η αναφορά στην απουσία εξέτασης μαθήματος Πληροφορικής στο ΙΒ κρίνεται ως ατυχής (http://www.ibo.org/diploma/assessment/subjectoutlines/documents/d_4_comsc_gui‐
out_1112_1_e.pdf). 9. Μήπως η Πληροφορική έχει πάρα πολλές ώρες στα σχολεία; Η Πληροφορική θεωρείται από όλους, αντικειμενικούς ή μη, η επιστήμη της εποχής. Η ικανότητας χρήσης ενός υπολογιστή είναι μια δεξιότητα που θα πρέπει να λαμβάνουν όλα τα παιδιά από την μικρή ηλικία, όπως και η εκμάθηση ξένων γλωσσών. Εκτός εάν δεν υπάρχει λογική και σε αυτό. Από εκεί και πέρα, η Πληροφορική είναι μια επιστήμη που έχει πλέον ενταχθεί επάξια ανάμεσα στις θετικές επιστήμες και θεωρείται βασική. Η διδασκαλία της στα Λύκεια, θα δώσει απαραίτητα εφόδια και κυρίως θα αποτελέσει την αφορμή για πολλά νέα παιδιά να ασχοληθούν με την κύρια επιστήμη που δημιουργεί καινοτομία και ανάπτυξη σε μια χώρα. Το επιχείρημα της ύπαρξης ωρών σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης, στερείται λογικής. Τα μαθηματικά και οι φυσικές επιστήμες διδάσκονται σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης επίσης. Δεν είναι πανελλαδικά εξεταζόμενα μαθήματα; 10. Τέλος, οι καθηγητές Πληροφορικής επιθυμούν την αντικατάσταση / εξαφάνιση του μαθήματος της Χημείας από τις πανελλαδικές εξετάσεις; Από την ερώτηση 6 είναι προφανές ότι αυτό και μόνο ανήκει στην σφαίρα της φαντασίας. ΟΥΔΕΠΟΤΕ ζητήθηκε η αφαίρεση της Χημείας από τις Πανελλαδικές εξετάσεις. Η Χημεία είναι και θα πρέπει να είναι εξεταζόμενο μάθημα στις επιστήμες Υγείας (γύρω στις 60) και θα πρέπει να είναι εξεταζόμενο μάθημα για αρκετές από τις σχολές του θετικού/τεχνολογικού πεδίου. Οι σχολές που άπτονται της επιστήμης της Πληροφορικής, θα πρέπει να εξετάζονται σε μάθημα Πληροφορικής. Τι πιο λογικό; Η ΕΕΧ δείχνει για άλλη μια φορά ότι δεν καταλαβαίνει την πρόταση και είναι απορίας άξιο, αφού είναι σαφέστατη. Συνεχίζει να μιλάει για κίνδυνο αντικατάστασης της Χημείας. Για ποιο λόγο αυτή η τεχνητή πόλωση; Αλήθεια, τα «κίβδηλα δικαιώματα» που θα αποκτηθούν με την τελική επικράτηση της Χημείας σαν μοναδικό εξεταζόμενο μάθημα, θα έχουν παιδαγωγικά κίνητρα; Η στρέβλωση που υπήρχε για 15 χρόνια θα διορθωθεί με μια μεγαλύτερη; Οι καθηγητές Πληροφορικής θέλουν πανελλαδικά εξεταζόμενο μάθημα μόνο για την παραπαιδεία; Αν τελικά επικρατήσει μόνο η Χημεία, τα παιδιά αυτά δεν θα οδηγηθούν στην αντίστοιχη παραπαιδεία της Χημείας; Ας πρυτανεύσει επιτέλους η λογική και τα πραγματικά παιδαγωγικά κίνητρα. Ένα σύστημα που δίνει 20 ώρες κατεύθυνσης στην Γ΄ Λυκείου για να εξειδικεύσει τα παιδιά για τις σχολές που θα εισαχθούν, δεν μπορεί να κλείνει τα μάτια μπροστά σε τόσες τεχνολογικές σχολές. Ένα σύστημα το οποίο δημιουργεί μαθήματα ειδικά για τις 20 Παιδαγωγικές σχολές, δεν μπορεί να κλείνει τα μάτια μπροστά σε τόσες τεχνολογικές σχολές. Δυστυχώς, το σύστημα οδεύει προς ψήφιση και το Λύκειο 30 χρόνια πίσω… Το παράλογο και τα συμφέροντα ομάδων θα επιβληθούν της λογικής και του παιδαγωγικά ορθού. Συντάκτης: Παπαδόπουλος Πέτρος – Καθηγητής Πληροφορικής ΠΕ19 Προσυπογράφεται από ομάδα καθηγητών Πληροφορικής Γιατί η Πληροφορική θα πρέπει να είναι πανελλαδικά εξεταζόμενο μάθημα Ένα πανελλαδικά εξεταζόμενο μάθημα καλύπτει μια βασική περιοχή γνώσης που αποτελεί κατά τεκμήριο προαπαιτούμενη γνώση για το Πανεπιστημιακό Τμήμα που επιθυμεί να εισαχθεί ο υποψήφιος. Για τα «κλασσικά» μαθήματα του είδους (Γλώσσα, Μαθηματικά, Φυσική) είναι εύκολα κατανοητό γιατί θα πρέπει να είναι πανελλαδικά εξεταζόμενα για την εισαγωγή των υποψηφίων σε Πανεπιστημιακά Τμήματα Θετικών Επιστημών. Τι συμβαίνει όμως με την Πληροφορική; Στον πυρήνα της επιστήμης της Πληροφορικής βρίσκεται η Αλγοριθμική, ήτοι η μελέτη του αλγορίθμου, δηλ. της αλληλουχίας βημάτων που επιτυγχάνουν με σαφή τρόπο την επίλυση ενός προβλήματος. Η Αλγοριθμική έχει ρίζες και στην αρχαία ελληνική σκέψη (κόσκινο Ερατοσθένη, Ευκλείδειος αλγόριθμος υπολογισμού ΜΚΔ κλπ.). Από το 1980 περίπου όταν εμφανίστηκαν οι προσωπικοί υπολογιστές και άρχισε η παγκόσμια τεχνολογική ανάπτυξη βασισμένη στις διαρκώς εξελισσόμενες ψηφιακές τεχνολογίες (διαδίκτυο, φορητές συσκευές, κλπ.) η Αλγοριθμική εξελίχθηκε σε εξαιρετικά σημαντική περιοχή γνώσης και για την εκπαίδευση, καθώς αφενός αναδεικνύει την ισχύ και αποτελεσματικότητα του αναλυτικού τρόπου της ανθρώπινης σκέψης για την επίλυση προβλημάτων, αφετέρου προσφέρει το θεμέλιο για την επιτυχή σχεδίαση και ανάπτυξη προϊόντων λογισμικού. Η κατανόηση της δυναμικής που χαρακτηρίζει την Αλγοριθμική οδηγεί σήμερα τα εκπαιδευτικά συστήματα τεχνολογικά προηγμένων χωρών (ενδεικτικά: ΗΠΑ, Γαλλία, Γερμανία, Αγγλία, κ.ά.) στο να καλλιεργούν την αλγοριθμική σκέψη των μαθητών ήδη από τη πρωτοβάθμια εκπαίδευση ώστε να προετοιμάζουν καλύτερα εκείνους που θα ακολουθήσουν στη συνέχεια σπουδές τεχνολογικού χαρακτήρα. Στην Ελλάδα μέχρι πρόσφατα την καλλιέργεια της αλγοριθμικής σκέψης υποστήριζε το μάθημα «Ανάπτυξη Εφαρμογών σε Περιβάλλον Προγραμματισμού» (ΑΕΠΠ) που διδάσκονταν στην τεχνολογική κατεύθυνση του Γενικού Λυκείου. Οι μαθητές που παρακολουθούσαν και εξετάζονταν με επιτυχία στο μάθημα αυτό διέθεταν σαφώς το απαραίτητο υπόβαθρο γνώσεων για σπουδές στα 21 συνολικά Τμήματα ΑΕΙ (Πανεπιστημιακά Τμήματα Πληροφορικής, Επιστήμης Υπολογιστών, Εφαρμοσμένης Πληροφορικής, Τμήματα Πολυτεχνείου Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Μηχανικών Η/Υ, κλπ.) καθώς και τα αντίστοιχα τμήματα των ΑΤΕΙ. Η παντελής κατάργηση του μαθήματος ΑΕΠΠ από το πρόγραμμα σπουδών της Γ Λυκείου και η αντικατάστασή του από τη Χημεία ως πανελλαδικά εξεταζόμενου μαθήματος (υποχρεωτικά για όλους τους υποψηφίους Τμημάτων Θετικών Επιστημών) συνιστά σαφώς οπισθοδρόμηση σε εποχές όπου δεν υπήρχε η σημερινή τεχνολογική εξέλιξη καθώς και η κατανόηση της αξίας της Αλγοριθμικής ως θεμελιώδους πεδίου γνώσης. Αποτελεί επίσης παρανόηση για το είδος των προαπαιτούμενων γνώσεων για τα προαναφερθέντα Τμήματα καθώς η Χημεία πόρρω απέχει από το να αποτελεί θεμελιώδες πεδίο γνώσης για αυτά. Αν ισχύσει μια τέτοια ρύθμιση τότε θα αποτελέσει παγκόσμια αρνητική πρωτοτυπία το γεγονός πως το εκπαιδευτικό μας σύστημα θα υποχρεώσει τους υποψηφίους των ανωτέρω Τμημάτων να μελετούν και να εξετάζονται σε αντικείμενο παντελώς άσχετο με την ουσία των μετέπειτα σπουδών τους. Θεωρώντας ότι το υπό ψήφιση νομοσχέδιο θα πρέπει να συμβάλλει στην ανάπτυξη της Εθνικής Παιδείας δημιουργώντας ευνοϊκές προϋποθέσεις για υψηλού επιπέδου τεχνολογικές σπουδές για τους Ελληνόπαιδες αλλά και συνολικά για το μέλλον της χώρας στον παγκόσμιο στίβο τεχνολογικών εξελίξεων, προτείνουμε πως η λογικά σωστή επιλογή είναι να συνεχίσει να διδάσκεται μάθημα Αλγοριθμικής στη Γ Λυκείου εμπλουτισμένο με στοιχεία προγραμματισμού καθώς και πολύ βασικά στοιχεία οργάνωσης υπολογιστών. Το μάθημα αυτό θα πρέπει να είναι πανελλαδικά εξεταζόμενο (εναλλακτικά με τη Χημεία) για εκείνους τους υποψηφίους που επιθυμούν την εισαγωγή τους σε τεχνολογικού προσανατολισμού Τμήματα όπως τα παραπάνω. ΥΠΟΓΡΑΦΕΣ ΠΡΟΕΔΡΩΝ ΤΜΗΜΑΤΩΝ 1. Ιωάννης Βλαχάβας, Τμήμα Πληροφορικής, ΑΠΘ 2. Πάνος Τραχανιάς, Τμήμα Επιστήμης Υπολογιστών, Ηράκλειο, Κρήτη 3. Ιωάννης Γαροφαλάκης, Τμήμα Μηχανικών Η/Υ και Πληροφορικής, Πάτρα 4. Ιωάννης Σταυρακάκης, Τμήμα Πληροφορικής και Τηλεπικοινωνιών, ΕΚΠΑ 5. Στέφανος Γκρίτζαλης, Τμήμα Μηχανικών Πληροφοριακών και Επικοινωνιακών Συστημάτων, Πανεπιστήμιο Αιγαίου 6. Γιώργος Σταμούλης, Τμήμα Πληροφορικής, Πανεπιστήμιο Θεσσαλίας 7. Παναγιώτης Μποζάνης, Τμήμα Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Μηχανικών Υπολογιστών, Πανεπιστήμιο Θεσσαλίας 8. Μάρω Βλαχοπούλου, Τμήμα Εφαρμοσμένης Πληροφορικής, Πανεπιστήμιο Μακεδονίας 9. Μαλβίνα Βαμβακάρη, Τμήμα Πληροφορικής και Τηλεματικής, Χαροκόπειο Πανεπίστημιο 10. Γεώργιος Χασάπης, Τμήμα των Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Μηχανικών Υπολογιστών του Α.Π.Θ. 11. Μάριος Δικαιάκος, Τμήμα Πληροφορικής, Πανεπιστήμιο Κύπρου 12. Θόδωρος Αποστολόπουλος, Πρόεδρος τμήματος Πληροφορικής, ΟΠΑ 13. Αντώνης Ομ. Αλετράς, Πρόεδρος Τμήματος Πληροφορικής με Εφαρμογές στην Βιοϊατρική 14. Μαρία Βίρβου, Τμήμα Πληροφορικής, Πανεπιστήμιο Πειραιώς 15. Δημήτριος Τσαμάκης, Κοσμήτορας ΣΗΜΜΥ‐ΕΜΠ 16. Αριστείδης Λύκας, Πρόεδρος Τμήματος Μηχανικών Η/Υ και Πληροφορικής Πανεπιστημίου Ιωαννίνων 17. Μιχάλης Ξένος, Διευθυντής Προγράμματος Σπουδών "Πληροφορική", ΕΑΠ Δευτερολογία Μπατσαρά Την Πέμπτη 5/9 η Γραμματέας της Επιτροπής Μορφωτικών (Μπατσαρά ‐ ΝΔ Ημαθίας) στη δευτερολογία της ανέφερε τα εξής: «Όσον αφορά στο άρθρο 2. Επειδή το σχέδιο νόμου που επεξεργαζόμαστε και σε λίγες μέρες θα ψηφίσουμε απευθύνεται στο μέλλον, δηλαδή στο παρόν των παιδιών μας και εμείς είμαστε οι αρχιτέκτονες, οι οποίοι σχεδιάζουμε τις σπουδές τους και το αυριανό τους παρόν και ζούμε στην εποχή της τεχνολογίας, ζούμε στην εποχή της ταχύτατης διακίνησης της γνώσης και της πληροφορίας, κρίνω ότι θα πρέπει οι ηλεκτρονικοί υπολογιστές να μπουν στην ομάδα των θετικών και τεχνολογικών σπουδών. Η ομάδα των θετικών σπουδών και το επιστημονικό πεδίο εξειδίκευσης θετικών και τεχνολογικών επιστημών, συγκεντρώνει το μεγαλύτερο όγκο των προτιμήσεων των μαθητών και νομίζω ότι είναι οι περισσότερες πανεπιστημιακές σχολές. Γίνεται μια φοβερή συγκέντρωση και μια φοβερή πυκνότητα. Εγώ θα πρότεινα η ομάδα προσανατολισμού θετικών σπουδών να είναι ομάδα προσανατολισμού θετικών και τεχνολογικών σπουδών και επιστημών υγείας, κάτι άλλωστε, το οποίο μένα «η» το κάνει το ίδιο το Υπουργείο. Συνεχίζοντας, στο άρθρο 4, τα επιστημονικά πεδία εξειδίκευσης, εξειδικεύει τις θετικές και τεχνολογικές επιστήμες και τις επιστήμες υγείας. Η δική μου πρόταση είναι, εφόσον αποδεχθείτε την ομάδα προσανατολισμού θετικών και τεχνολογικών σπουδών και επιστημών υγείας με ομάδες θετικών σπουδών, που να έχουν τη φυσική, τα μαθηματικά, τη χημεία, την ομάδα τεχνολογικών σπουδών, με φυσική, μαθηματικά, επιστήμη ηλεκτρονικών υπολογιστών, ανάλυση και σχεδίαση αλγορίθμων και την ομάδα επιστημών υγείας, φυσική, χημεία και βιολογία, στα επιστημονικά πεδία εξειδίκευσης να έχουμε επιστημονικό πεδίο ειδίκευσης θετικών, ως έχει, επιστημονικό πεδίο ειδίκευσης τεχνολογικών επιστημών, που θα έχουμε τη νεοελληνική γλώσσα και τη λογοτεχνία, τα μαθηματικά, φυσική και τους ηλεκτρονικούς υπολογιστές, ανάλυση ‐ αλγόριθμοι και προγραμματισμός και τις επιστήμες υγείας». 
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